
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15253
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15276, 15277, 15278,

15279, 15282, 15286, 15287, 15288, 15290, 15291, 15293,
15294, 15304, 15306, 15316, 15317, 15319

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 3050 έως 3125,

σελ. 15253 – 15274
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

15275
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

µε θέµα: «Ξεπουλάει η Κυβέρνηση τον Λιµένα και εξαιρετικής
σηµασίας τµήµατα δηµόσιας περιουσίας του Νοµού Ηρα-
κλείου;», σελ. 15276

β) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Την άµεση µονιµοποίηση των 4.000 εργαζοµέ-

νων µε πρόγραµµα ΟΑΕΔ στο Δηµόσιο Σύστηµα Υγείας»,
σελ. 15277

ii. µε θέµα: «Εθελοντική αιµοδοσία µε βάση την Αρχή της
µη διάκρισης», σελ. 15279

iii. µε θέµα: «Το Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης στα πρόθυρα
της κατάρρευσης», σελ. 15280

iv. µε θέµα: «Τα προβλήµατα της Ψυχιατρικής Κλινικής του
Νοσοκοµείου Μυτιλήνης», σελ. 15282

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Αναξιο-
ποίητες παραµένουν οι εγκαταστάσεις του Στρατοπέδου Κα-
λαµάτας», σελ. 15284

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εξεταστική
διαδικασία για την απόκτηση πιστοποιητικού επάρκειας γνώ-
σεων για πολιτογράφηση για την απόκτηση ελληνικής ιθαγέ-
νειας», σελ. 15285

ε) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: ««Εξαφάνιση»
1.000 και πλέον δικογραφιών από την Εισαγγελία Πρωτοδι-
κών Κέρκυρας - Διαστάσεις της υπόθεσης και πειθαρχικός
έλεγχος εµπλεκοµένων», σελ. 15288

στ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: «Απόσυρση της υπουργικής απόφασης για την

απαλλαγή από το µάθηµα των Θρησκευτικών», σελ. 15290
ii. µε θέµα: « Άµεση θέσπιση οργανικών θέσεων του κλά-

δου εκπαιδευτικών Θεατρικής Αγωγής ΠΕ91», σελ. 15292
ζ) Προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Τα προβλή-

µατα στο δηµόσιο ΙΕΚ Τουριστικών Επαγγελµάτων στον
Δήµο Χερσονήσου Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ηρακλείου
Κρήτης», σελ. 15295

η) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Απόδοση Σκοπευτηρίου Καισαριανής στους πολίτες και
τους νόµιµους εκπροσώπους τους», σελ. 15298

θ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων,  µε θέµα: «Προβλήµατα των εργαζοµένων στα λιπά-
σµατα Καβάλας», σελ. 15299

ι) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: 
i. µε θέµα: «Μεγάλη ανησυχία προκαλεί στους αγρότες του

Ν. Αργολίδας το πρόβληµα της ακαρπίας», σελ. 15301
ii. µε θέµα: «Θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί για τις ζηµιές

που προκλήθηκαν στους ελαιώνες της Περιφερειακής Ενό-
τητας (ΠΕ) Ροδόπης;», σελ. 15303

iii. µε θέµα: «Υπερβολική αύξηση του κόστους παραγωγής
για τους κτηνοτρόφους της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ)
Φθιώτιδας και ολόκληρης της χώρας», σελ. 15305

iv. µε θέµα: «Μέτρα στήριξης των παραγωγών της Περιφε-
ρειακής Ενότητας (Π.Ε.) Κεφαλληνίας που επλήγησαν από
την χαλαζόπτωση της 15ης Μαΐου 2021», σελ. 15307

v. µε θέµα: « Έγκαιρες εκτιµήσεις των ζηµιών στις καλλιέρ-
γειες στη Βάρδα από τη χαλαζόπτωση της 15ης Μαΐου
2021», σελ. 15308

vi. µε θέµα: «Υιοθέτηση συστήµατος επισήµανσης προϊόν-
των διατροφής µε σήµατα όπως το Nutri-Score», σελ. 15310

vii. µε θέµα: «Κίνδυνος απένταξης 25 αρδευτικών έργων
του Μέτρου 4.3.1 και απώλεια σχεδόν 350 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-
2020», σελ. 15312

ια) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού: 
i. µε θέµα: «Τήρηση των δεσµεύσεων προς την UNESCO

από το Υπουργείο Πολιτισµού κατά την πρόσφατη "ανά-
πλαση" της Ακρόπολης», σελ. 15314

ii. µε θέµα: «Αντί να αποµακρυνθεί ο αποτεφρωτήρας Επι-
κίνδυνων Αποβλήτων Υγειονοµικών Μονάδων δίπλα στον
ΧΥΤΑ  Άνω Λιοσίων, σχεδιάζεται η πολυετής παραµονή του»,
σελ. 15317

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 15288 - 15303
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 15253 - 15288
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 15303 - 15319

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 15288, 15290, 15291, 

15293, 15294
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 15286
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 15276, 15277, 15278, 

15279, 15282, 15286, 
15287, 15290

ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 15294
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 15304, 15306, 15316, 

15317, 15319
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 15289, 15290
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 15294

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 15314, 15315, 15316, 15317
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 15301, 15302, 15303, 

15304, 15305, 15306
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 15310, 15311, 15312, 15313
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 15279, 15280, 15317, 15318
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 15308, 15309
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 15276, 15277
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 15286, 15287, 15288
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 15296, 15297
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 15285, 15286, 15287
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 15280, 15281, 15282
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 15298, 15299
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 15307

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 15282, 15283
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 15277, 15278, 15279, 

15280, 15281, 15282
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 15289, 15290
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 15291, 15292, 15293, 

15294, 15295
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 15315, 15316, 15317
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 15289
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 15298, 15299
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 15307, 15308, 15309, 

15310, 15311, 15312, 15313
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 15284, 15285
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 15276, 15277
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 15301, 15302
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 15283
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 15305, 15306
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 15299, 15300
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15277, 15278, 15295, 

15296, 15297
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 15317, 15318
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 15292, 15293, 15294, 15295
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 15300, 15301
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 15291
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 15303, 15304, 15305
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 15284, 15285

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 15280
ΦΙΛΗΣ Ν., σελ. 15286, 15287, 15288



Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιουνίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-6-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΜΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
17 Ιουνίου, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναµόρ-
φωση θεσµικού πλαισίου της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλη-

τισµού, διατάξεις εναρµόνισης µε ολιστική µελέτη FIFA-UEFA για
το ποδόσφαιρο και την Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία,
αναδιάρθρωση επαγγελµατικών κατηγοριών ποδοσφαίρου, λει-
τουργική ενίσχυση Εθνικού Οργανισµού Καταπολέµησης Ντό-
πινγκ, αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου προπονητών αθληµάτων
και λοιπές τροποποιήσεις της αθλητικής νοµοθεσίας».).

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Νότιου Τοµέα Αθηνών Β3’,
τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’

Παρασκευή 18 Ιουνίου 2021



15254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15255



15256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15257



15258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15259



15260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15261



15262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15263



15264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15265



15266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15267



15268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15269



15270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15271



15272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15273



15274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΖ’ - 18 ΙΟΥΝΙΟΥ 2021 15275

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις ερωτήσεις που
θα συζητηθούν.

Ταυτόχρονα, ενηµερώνει ότι κατόπιν συνεννόησης δεν θα συ-
ζητηθούν οι κάτωθι επίκαιρες ερωτήσεις: Η υπ’ αριθµόν 869/14-
6-2021 του συναδέλφου κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, η υπ’ αριθµόν 853/7-6-
2021 του συναδέλφου κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, η υπ’ αριθµόν
6174/21-4-2021 του κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, η υπ’ αριθµόν 6099/588/19-4-2021 του
συναδέλφου Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης, η υπ’ αριθµόν 842/2-6-2021 του συναδέλφου κ. Γεώργιου
Τσίπρα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας και η υπ’ αριθµόν
859/8-6-2021 του συναδέλφου κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλ-
λαγής προς την Υπουργό Παιδείας.

Επίσης, δεν θα συζητηθούν, λόγω κωλύµατος των Βουλευτών,
οι κάτωθι επίκαιρες ερωτήσεις: Η υπ’ αριθµόν 833/31-5-2021 της
συναδέλφου κ. Μαρίας Απατζίδη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, η υπ’ αριθµόν 836/3-6-2021 της ιδίας συναδέλ-
φου, δηλαδή της κ. Μαρίας Απατζίδη από το ΜέΡΑ25 προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας και η υπ’ αριθµόν
5912/12-4-2021 του συναδέλφου από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. 

Κατόπιν τούτων, προχωρούµε στην ένατη µε αριθµό 840/4-6-
2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Ξεπουλάει η Κυβέρνηση τον λιµένα και εξαιρετικής σηµασίας
τµήµατα δηµόσιας περιουσίας του Νοµού Ηρακλείου;».

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υπουργός Ναυτιλίας κ.
Ιωάννης Πλακιωτάκης.

Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για τον ενετικό λιµένα Ηρακλείου δεν θα σας

ρωτήσω. Η δέσµευσή σας ήταν ξεκάθαρη στο Ηράκλειο. Καλό
θα είναι να µας επιβεβαιώσετε αυτήν ακριβώς τη δέσµευση.

Κατά την επίσκεψή σας τον περασµένο Απρίλιο στο Ηράκλειο
είχατε επισηµάνει ότι η παραχώρηση του λιµένα Ηρακλείου ση-
µαίνει ουσιαστικά µακροχρόνια µίσθωση έναντι συγκεκριµένων
επενδύσεων, συγκεκριµένου τµήµατος και εσόδων για τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, ενώ ως προς τη χερσαία ζώνη λινοπεραµά-
των και τα λιµενικά καταφύγια στην Άρβη, στον Κερατόκαµπο και
τον Λέντα ισχυριστήκατε ότι είναι πιθανό να µη συµπεριληφθούν
στη διαδικασία παραχώρησης.

Τα λεγόµενά σας ωστόσο δεν είναι ξεκάθαρα µετά από τη δη-
µοσίευση της από 2-4-2021 πρόσκλησης υποβολής εκδήλωσης
ενδιαφέροντος για την παραχώρηση τουλάχιστον του 67% του
«Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου Α.Ε.» που έχει την ευθύνη δια-
χείρισης και λειτουργίας των παραπάνω, καθώς σχεδόν όλα πε-
ριλαµβάνονται στο αντικείµενο της διαγωνιστικής διαδικασίας.

Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι ειδικά τα αλιευτικά κα-
ταφύγια συµβάλλουν, αλλά και δηµιουργούν προσδοκίες ανά-
πτυξης προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. Είναι κτήµα πλέον
της τοπικής κοινωνίας και των δηµοτικών αρχών. 

Επειδή, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε της πρά-
ξης και όχι της θεωρίας ούτε της στείρας αντιπολιτευτικής αντι-
παράθεσης που δεν οδηγεί πουθενά, απλά και κατανοητά θα σας
µεταφέρω την αγωνία της κοινωνίας της Κρήτης και, βέβαια, την
αντίθεση όλων µας για οποιαδήποτε παραχώρηση-ξεπούληµα
αλιευτικών καταφυγίων Άρβης, Κερατόκαµπου, Λέντα, Λινοπερα-
µάτων και φυσικά, όπως είπα, του ενετικού Λιµένα.

Θέλω, λοιπόν, να µου απαντήσετε µε ειλικρίνεια –το οφείλετε,
άλλωστε, στην κοινωνία της Κρήτης- αν είναι πρόθεσή σας να
εξαιρέσετε από τη σύµβαση παραχώρησης τη χερσαία ζώνη του

λιµένα Λινοπεραµάτων, τα λιµενικά καταφύγια στην Άρβη, στον
Κερατόκαµπο και στον Λέντα.

Κύριε Υπουργέ, µπορούµε και να πρωτοτυπήσουµε µετά και
από τη συζήτηση που είχαµε χθες, επιτρέποντος και του κυρίου
Προέδρου, να µην υπάρξει δευτερολογία για τα συγκεκριµένα
θέµατα.

Πιστεύω ότι το επόµενο διάστηµα για το λιµάνι του Ηρακλείου
θα γίνει µία ουσιαστική συζήτηση από όλους µας, µία συζήτηση
που πρέπει να κάνουµε για το καλό των τοπικών κοινωνιών, για
το καλό του τόπου µας. 

Κι εσείς, όχι ως Υπουργός, αλλά ως Κρητικός, νοµίζω ότι συµ-
φωνείτε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ κατ’ αρχάς τον κύριο συνάδελφο για την ευκαιρία

που µου δίνει να απευθυνθώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία για ένα
εξόχως σηµαντικό θέµα που αφορά τη χώρα µας για λόγους γε-
ωπολιτικούς και οικονοµικούς, αλλά και για τις τοπικές κοινωνίες
και οικονοµίες των περιοχών των περιφερειακών λιµένων, για τις
οποίες έχουν ήδη προωθηθεί, αλλά και αναµένεται να δροµολο-
γηθούν το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα, οι διαδικασίες για
την αξιοποίησή τους.

Πράγµατι, κύριε συνάδελφε –και το έχω δηλώσει πάρα πολλές
φορές δηµοσίως- η αξιοποίηση, η παραχώρηση των περιφερει-
ακών λιµένων της χώρας σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει πώ-
ληση, πολύ δε περισσότερο ξεπούληµα. Σηµαίνει µακροχρόνια
µίσθωση έναντι συγκεκριµένων επενδύσεων, τιµήµατος και συγ-
κεκριµένων εσόδων για τον κρατικό προϋπολογισµό. Σηµαίνει
πολλές και σηµαντικές θέσεις εργασίας, σηµαίνει ανάπτυξη των
τοπικών κοινωνιών, σηµαίνει ενίσχυση της θέσεως του κάθε λι-
µανιού ξεχωριστά στον παγκόσµιο εµπορευµατικό χάρτη. 

Οι εξελίξεις δικαιώνουν απόλυτα τη στρατηγική επιλογή της
Κυβέρνησής µας. Αυτό αποδεικνύεται από την πολύ µεγάλη συµ-
µετοχή µεγάλων και ισχυρών εξωχώριων και εγχώριων επενδυ-
τικών οµίλων στις διαδικασίες των διαγωνισµών, οι οποίοι είναι
ήδη σε εξέλιξη στα λιµάνια της Αλεξανδρούπολης, της Καβάλας
και της Ηγουµενίτσας, παρά τις συνθήκες αβεβαιότητας που
προκάλεσε η πανδηµία σε παγκόσµιο επίπεδο.

Το ίδιο ακριβώς επιτυχηµένο µοντέλο αξιοποίησης θα ακολου-
θήσουµε και στην περίπτωση του Οργανισµού Λιµένος Ηρα-
κλείου, λαµβάνοντας προφανώς υπ’ όψιν τις ιδιαιτερότητες της
πόλεως του Ηρακλείου, της ευρύτερης Περιφερειακής Ενότητας
του Ηρακλείου, προκειµένου µέσα στο 2022 να έχουµε ανάδοχο,
να προχωρήσει η σύµβαση παραχώρησης, αναµορφώνοντας ου-
σιαστικά την εικόνα και του λιµανιού, αλλά και συνολικά της το-
πικής κοινωνίας. Κι όλα αυτά -και θέλω να το ξεκαθαρίσω ρητά
και κατηγορηµατικά- θα γίνουν σε συνθήκες όπου δεν διακυβεύε-
ται -και το επαναλαµβάνω αυτό, δεν διακυβεύεται- καµµία θέση
εργασίας. Το αντίθετο. Η ενδυνάµωση των αναπτυξιακών δυνα-
τοτήτων του λιµένος Ηρακλείου θα δηµιουργήσει νέες θέσεις ερ-
γασίας και απασχόλησης. 

Στην υπό αξιοποίηση προοπτική του λιµένος Ηρακλείου λαµ-
βάνεται πολύ σοβαρά υπ’ όψιν ο γεωστρατηγικός και ο γεωπολι-
τικός ρόλος του λιµένος Ηρακλείου αφού συνδυάζει πολλές και
σηµαντικές ναυτιλιακές δραστηριότητες που µπορεί να αξιοποι-
ήσει κάθε λιµάνι, όπως είναι η ακτοπλοΐα, ο εµπορευµατικός
σταθµός, ο θαλάσσιος τουρισµός, αλλά και homeport λιµάνι για
κρουαζιέρα. 

Τώρα στα συγκεκριµένα ερωτήµατα τα οποία µου θέσατε,
κύριε συνάδελφε, θέλω να είµαι ξεκάθαρος και κατηγορηµατι-
κός. Πρόθεση της Κυβέρνησης είναι η εκλογίκευση του αποτυ-
πώµατος του λιµένα και ο επαναπροσδιορισµός της περιοχής
παραχώρησης, έτσι ώστε να µην συµπεριληφθούν στη διαδικα-
σία παραχώρησης περιοχές που δεν απαιτούνται στην κύρια εµ-
πορική λειτουργία του λιµένος. Ξεκινώ, λοιπόν -και το δήλωσα
και κατά την τελευταία µου επίσκεψη στο Ηράκλειο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι εννοείτε ότι τώρα
ξεκινάτε; Γιατί ο χρόνος έχει τελειώσει.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Απαντώ στα ερωτήµατα, διότι έπρεπε να πω
κάποια πράγµατα πριν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, απαντήστε.
Απλά υπενθυµίζω ότι έχουµε είκοσι δύο ερωτήσεις και είναι Πα-
ρασκευή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Απαντάω συγκεκριµένα. Μου θέσατε το θέµα
για το ενετικό λιµάνι. Για µια ακόµα φορά, λοιπόν, δηλώνω κατη-
γορηµατικά ότι το ενετικό λιµάνι ως ανακηρυγµένος αρχαιολο-
γικός χώρος θα εξαιρεθεί από τη διαδικασία παραχώρησης.
Οµοίως και ο λιµένας Λινοπεραµάτων, καθώς επίσης και τα τρία
αλιευτικά καταφύγια στην Άρβη, στον Κερατόκαµπο και στα Λου-
τρά θα εξαιρεθούν από τη διαδικασία. Και τα δύο αυτά θα γίνουν
κατά τη δεύτερη φάση της διαδικασίας, η οποία θα είναι και κα-
θοριστική. 

Τώρα, για τα Λινοπεράµατα, αλλά και για τα τρία αλιευτικά κα-
ταφύγια αυτό που µελετάµε εναλλακτικά είναι να ενταχθούν στον
γενικότερο σχεδιασµό του Υπουργείου Ναυτιλίας. Αντιλαµβάνε-
στε ότι θα δηµιουργηθούν θετικές επιδράσεις από την έναρξη
της διαγωνιστικής διαδικασίας του λιµένος Ηρακλείου που θα
επηρεάσει την ευρύτερη περιοχή. 

Και ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ
πολύ- αυτό που έχω να δηλώσω είναι ότι σταθερή µας επιδίωξη
είναι η αναβάθµιση της θέσεως και του ρόλου του λιµένος του
Ηρακλείου, η ενθάρρυνση της αειφορίας, της αναπτύξεως, αλλά
και των επενδύσεων στο λιµάνι του Ηρακλείου και είµαι βέβαιος
ότι και η αξιοποίηση του λιµένος Ηρακλείου θα δικαιώσει τη
στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης, θα ανοίξει νέους δρόµους
και για την πόλη και για τους κατοίκους, θα δροµολογήσει νέες
προοπτικές για τη χώρα µας και φυσικά θα διαµορφώσει ένα νέο
επενδυτικό περιβάλλον για τη συνολική ανάπτυξη ολόκληρης της
Κρήτης.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Βαρδάκης έχει

τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οµολογουµένως κα-

λύπτοµαι από την απάντηση του κυρίου Υπουργού από τη στιγµή
που δηλώνει ρητά ότι εξαιρείται ο ενετικός λιµένας -άλλωστε
αυτό µας το έχει πει και στο Ηράκλειο- και από τη στιγµή που
µας διαβεβαιώνει ότι εξαιρούνται τα αλιευτικά καταφύγια Άρβης,
Κερατόκαµπου, Λέντα και ο λιµένας Λινοπεραµάτων. Εγώ να ευ-
χαριστήσω τον Υπουργό για την κατανόηση. Δεν χρειάζεται να
πω τίποτε άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Βαρδάκη, για τη συντόµευση.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο; Όχι.
Ευχαριστώ και τους δύο. 
Προχωρούµε µε την τρίτη µε αριθµό 866/14-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Την άµεση µονιµοποίηση των τεσσά-
ρων χιλιάδων εργαζοµένων µε πρόγραµµα ΟΑΕΔ στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας». Θα απαντήσει ο πάντοτε παρών κ. Βασίλειος
Κοντοζαµάνης, Αναπληρωτής Υπουργός.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρά το γεγονός ότι είµαστε ακόµα σε κρίσι-

µες συνθήκες πανδηµίας, οι κραυγαλέες ελλείψεις στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας παραµένουν. Δεν έχει ικανοποιηθεί το δίκαιο αί-
τηµα για άµεση µονιµοποίηση τεσσάρων χιλιάδων εργαζοµένων
από εκατό διαφορετικές ειδικότητες υγειονοµικών και διοικητι-
κών, πλην γιατρών, όλων των εκπαιδευτικών βαθµίδων και κλά-
δων. 

Μιλάµε για επιστηµονικό, νοσηλευτικό, παραϊατρικό προσω-
πικό, φαρµακοποιούς, διασώστες, διοικητικούς υπαλλήλους, τε-
χνικοί, οδηγοί, τραυµατιοφορείς και πάει λέγοντας. 

Προσλήφθηκαν από την αρχή του 2017 µε το ειδικό πρό-
γραµµα του ΟΑΕΔ µε εποπτεία ΑΣΕΠ σε όλο το φάσµα των
δοµών της δηµόσιας υγείας: πανεπιστηµιακά, γενικά νοσοκοµεία,

κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας, κέντρα υγείας,
ΔΥΠΕ, µονάδες ΠΕΔΥ, περιφερειακά και πολυδύναµα ιατρεία,
στον ΕΟΠΥΥ, τον ΟΚΑΝΑ, το ΚΕΘΕΑ, το ΕΚΑΒ και αλλού. 

Οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι δουλεύουν µε συνεχώς ανανε-
ούµενες συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Ανελλιπώς εδώ και τέσ-
σερα χρόνια έχει εγκριθεί ήδη η τέταρτη διαδοχική ετήσια
ανανέωση των συµβάσεων τους χωρίς καµµία ηµέρα διακοπής
µε το πρόγραµµα εργασιακής επανένταξης και πλήρους απασχό-
λησης του ΟΑΕΔ µε βάση τις δηµόσιες προσκλήσεις που έγιναν. 

Καλύπτουν αυτοί οι άνθρωποι πάγιες και διαρκείς ανάγκες και
απασχολούνται σε θέσεις µόνιµου προσωπικού, στελεχώνοντας
επιτυχώς ολόκληρα τµήµατα, κλινικές και διευθύνσεις στον δη-
µόσιο τοµέα της υγείας.

Μέχρι τώρα η σηµερινή και η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τούς κρατούν σε οµηρία. Αρνείστε να προσλάβετε µόνιµο
υγειονοµικό και διοικητικό προσωπικό. Υλοποιείτε µια πάγια εν-
τολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, βάσει της οποίας η σχεδιαζόµενη
λειτουργία των δηµοσίων µονάδων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτή-
ρια προϋποθέτει τη διαιώνιση των ελλείψεων προσωπικού και την
επέκταση των ελαστικών εργασιακών σχέσεων. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση έτσι ώστε να µονιµοποιηθούν αµέσως και να
ενταχθούν στο προσωπικό των µονάδων υγείας που υπηρετούν
αυτοί οι τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι που προσλήφθηκαν από
το 2017 µε το ειδικό πρόγραµµα ΟΑΕΔ, όπως είπαµε, και την
εποπτεία του ΑΣΕΠ και απασχολούνται στους διάφορους φορείς
του δηµοσίου τοµέα υγείας και δεύτερον, έτσι ώστε ο χρόνος
που έχει διανυθεί από την πρόσληψή τους µέχρι τη µονιµοποίησή
τους να αναγνωριστεί πλήρως για τα υπηρεσιακά βαθµολογικά,
µισθολογικά και ασφαλιστικά τους δικαιώµατα. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής το
υπόµνηµα αυτό των τεσσάρων χιλιάδων εργαζοµένων που η συν-
τονιστική τους επιτροπή παρέδωσε στον Γενικό Γραµµατέα της
Κεντρικής Επιτροπής του κόµµατός µας τον Δεκέµβρη του 2020
στη συνάντηση την οποία είχαν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Συντυχάκη, είναι πραγµατικά αµέτρητες οι φορές που
έχω µιλήσει για το θέµα των τεσσάρων χιλιάδων εργαζοµένων
που ωφελούνται του προγράµµατος του ΟΑΕΔ στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Η κατάσταση είναι ξεκάθαρη, όπως και οι προθέ-
σεις της Κυβέρνησης. 

Οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι αφ’ ενός είναι αναγκαίοι για την
οµαλή λειτουργία του συστήµατος και αφ’ ετέρου, και αυτοί,
όπως και όλοι οι εργαζόµενοι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, εργά-
στηκαν προκειµένου να σταθεί όρθιο το σύστηµα και προκειµέ-
νου να αναχαιτίσουµε την πανδηµία και αυτό το αναγνωρίζουµε. 

Από την πλευρά µου και από την πλευρά του Υπουργείου
Υγείας, να σας θυµίσω ότι µόλις τρεις µήνες από την ανάληψη
των καθηκόντων µας στο Υπουργείο Υγείας, τον Οκτώβριο του
2019, προχωρήσαµε σε συγκεκριµένες ενέργειες. Γιατί σας θυ-
µίζω ότι το πρόγραµµα έληγε και κληρονοµήσαµε αυτήν την κα-
τάσταση. 

Επειδή χρειαζόµασταν τους εργαζόµενους στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, τους ωφελούµενους του προγράµµατος του
ΟΑΕΔ, παρατείναµε το πρόγραµµα, προκειµένου να παραµεί-
νουν στο σύστηµα. Σίγουρα αυτές οι παρατάσεις δεν αποτελούν
µόνιµες λύσεις. Για τις µόνιµες αυτές λύσεις δουλεύουµε και το
έχουµε πει πολλές φορές και το επαναλαµβάνουµε, ότι µόνιµες
λύσεις χρειάζεται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και βεβαίως δεν
είναι δυνατόν όλες οι ελλείψεις και οι στρεβλώσεις του παρελ-
θόντος, µέσα σε µικρό χρονικό διάστηµα να διορθωθούν. Να ξέ-
ρετε, όµως –το έχω πει πολλές φορές και το έχω πει και στους
ίδιους τους εργαζοµένους- δεν πρόκειται να υποσχεθούµε τί-
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ποτα που δεν θα µπορέσουµε να το υλοποιήσουµε στο ακέραιο.
Κι αυτός είναι και ο λόγος που είµαστε ιδιαίτερα συγκρατηµένοι.
Διότι αυτή είναι µια συγκεκριµένη κατηγορία εργαζοµένων στο
σύστηµα υγείας και είναι γεγονός, βεβαίως, ότι δεν µπορούµε –
µιλάτε εκ του ασφαλούς εσείς βεβαίως, αλλά γνωρίζετε τις δια-
δικασίες και στον δηµόσιο τοµέα- να µονιµοποιήσουµε από τη
µία µέρα στην άλλη το σύνολο των συµβασιούχων στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Χρειάζεται προγραµµατισµός και πλάνο, και αυτό
κάνουµε.

Μάλιστα, πρόσφατα, πάλι να σας θυµίσω, ότι ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός σε δέσµευσή του που είχε εξαγγείλει για µονιµοποίηση
των νοσηλευτών, κράτησε τη δέσµευσή του αυτή και το προσεχές
χρονικό διάστηµα, αρχές του φθινοπώρου, τον Σεπτέµβριο, προ-
χωρούµε στη δηµοσίευση δύο προκηρύξεων, τεσσάρων χιλιάδων
θέσεων νοσηλευτών –είναι δέσµευση που την κάνουµε πράξη- και
εννιακοσίων δέκα θέσεων λοιπού προσωπικού, παραϊατρικού και
διαφόρων κλάδων και κατηγοριών. Να θυµίσω, επίσης, και τις δυό-
µισι χιλιάδες µόνιµες θέσεις ιατρικού προσωπικού, που σε δύο
χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει υλοποιήσει.
Θέλω να επισηµάνω, ακόµα, ότι τέσσερις χιλιάδες ωφελούµενοι
του προγράµµατος του ΟΑΕΔ δεν είναι τέσσερις χιλιάδες, αλλά
είναι τρεις χιλιάδες εκατό και κάτι περίπου, γιατί οι υπόλοιποι, µε
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ ή µε άλλες προκηρύξεις, έχουν ενταχθεί
στο σύστηµα υγείας σε µόνιµες θέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας.

Σε κάθε περίπτωση η πολιτική µας βούληση είναι ξεκάθαρη.
Θέλουµε ενδυνάµωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας σε προ-
σωπικό. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας –εµείς είµαστε που το λέµε
πρώτοι- έχει ελλείψεις, που έρχονται από το παρελθόν, και τις
ελλείψεις αυτές µπορέσαµε και µέσα στην πανδηµία, µε το επι-
κουρικό προσωπικό, που να επαναλάβω για µια ακόµη φορά εί-
χαµε προγραµµατίσει δύο χιλιάδες προσλήψεις επικουρικού
προσωπικού, αλλά ξεπεράσαµε τις δέκα χιλιάδες προσλήψεις
την περίοδο της πανδηµίας. Χρειάζεται προγραµµατισµός και
συγκεκριµένο πλάνο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να δώσουµε µό-
νιµες λύσεις στο σύστηµα υγείας. Άρα, εξετάζουµε λύσεις και
τρόπους µε τους οποίους οι λύσεις αυτές θα δοθούν. Απαιτείται
χρόνος και να είστε σίγουροι ότι είµαστε πάνω από το ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,

έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω την εντύ-

πωση ότι κάνετε µια προσπάθεια να παραπλανήσετε και ξέρετε,
η παραπλάνηση είναι ένα πολύ βασικό στοιχείο του λαϊκισµού,
το οποίο γνωρίζω ότι δεν σας χαρακτηρίζει. Αλλά σε κάθε περί-
πτωση όταν λέτε ότι κληρονοµήσατε αυτή την κατάσταση, ότι οι
παρατάσεις δεν αποτελούν µόνιµη λύση κι ότι δεν µπορούµε ταυ-
τόχρονα, όµως, να µονιµοποιήσουµε από τη µια µέρα στην άλλη,
έ, µε συγχωρείτε πάρα πολύ! Δηλαδή, αυτές οι τρεις γραµµές
έχουν πεντακόσιες χιλιάδες αντιφάσεις µέσα. Είναι γεµάτες αν-
τιφάσεις. 

Και λέω τώρα, δυο χρόνια είστε στην κυβερνητική εξουσία. Εί-
µαστε σε συνθήκες υγειονοµικού πολέµου. Εάν τώρα, που είναι
αναγκαίο αυτό το προσωπικό, δεν το προσλάβετε σε µόνιµες θέ-
σεις εργασίας, πότε θα το προσλάβετε, µετά, όταν θα λήξει;
Προφανώς και δεν λήγουν τα προβλήµατα, γιατί έχουν συσσω-
ρευθεί πολλά στον τοµέα της υγείας. Αλλά αν δεν το κάνετε
τώρα και εκφράζετε αυτήν την αναλγησία απέναντι στους χιλιά-
δες εργαζοµένους µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, φανταστείτε
τι έχει να γίνει στο µέλλον. 

Εδώ και τεσσεράµισι χρόνια αυτοί οι εργαζόµενοι βιώνουν µια
απερίγραπτη κατάσταση, µια κοροϊδία και από τις δύο κυβερνή-
σεις, όχι µόνο από εσάς. Όντως το κληρονοµήσατε, αλλά έτσι
είναι, ο ένας παραλαµβάνει καµένη γη από τον άλλο, αυτό το
ζούµε τώρα δεκαετίες ολόκληρες. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι, όµως, κύριε Υπουργέ, έδωσαν τον κα-
λύτερό τους εαυτό, το είπατε και εσείς, έναν τιτάνιο αγώνα, αψη-
φώντας κινδύνους για την προάσπιση της υγείας του λαού µας,

εκτεθειµένοι σε βιολογικούς, χηµικούς, φυσικούς παράγοντες
κινδύνου, ρισκάροντας τη ζωή τους, θέτοντας τις οικογένειές
τους σε κίνδυνο.

Από µόνα τους όλα αυτά, κατά την άποψή µας, αλλά όχι µόνο
λόγω αυτών των θεµάτων, αποτελούν -αν θέλετε- τα πιο αξιοκρα-
τικά κριτήρια µονιµοποίησης τους. Είναι όλοι και όλες άκρως απα-
ραίτητοι στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τι θα πει ότι προσλάβατε
δυόµισι χιλιάδες και τον Σεπτέµβρη τέσσερις χιλιάδες προκηρύ-
ξεις; Μπορείτε να µας πείτε πόσοι αποσύρθηκαν από το δηµόσιο
σύστηµα υγείας, πόσες είναι οι συνταξιοδοτήσεις από το σύστηµα
υγείας, πόσες είναι οι πραγµατικές ανάγκες στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας, για να κάτσουµε να τα βάλουµε κάτω, να δούµε συν-πλην
τι χρειάζεται. Προφανώς είναι πολύ περισσότεροι.

Η πανδηµία συνεχίζεται, κύριε Υπουργέ και µυρίζει θάνατο.
Ακόµα µυρίζει θάνατο. Μην κάνετε τον ελληνικό λαό να επανα-
παύεται, ότι φύγαµε από τη φάση της πανδηµίας. Ταυτόχρονα ση-
µαίνει ότι υπάρχουν άλυτα προβλήµατα και συσσωρευµένα. Αντί,
λοιπόν, να προχωρήσετε στην κάλυψη του συνόλου των αναγκών,
εσείς επιδίδεστε στο να κλείνετε τρύπες από τη µία και να ανοίγετε
περισσότερες από την άλλη και το έχετε βρει σκοινί κορδόνι αυτό
µε συµβασιούχους, εργολαβίες, επικουρικούς και πάει λέγοντας.
Ξεπερνούν τις τριάντα χιλιάδες οι κενές οργανικές θέσεις στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας µε βάση τα οργανογράµµατα, τα µη επικαι-
ροποιηµένα, γιατί, όπως σας είπα αν τα επικαιροποιήσουµε, θα
δείτε ότι οι ανάγκες είναι πολύ περισσότερες.

Άρα σταµατήστε να αναστατώνετε µια ολόκληρη κοινωνία, τον
οικογενειακό-προσωπικό προγραµµατισµό όλων αυτών των αν-
θρώπων, όλων αυτών των εργαζοµένων. Μάλιστα, είναι θράσος
όλο αυτό το πακέτο των ευέλικτων εργασιακών σχέσεων να το
ονοµάζετε βέλτιστες πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Λυπά-
µαι πάρα πολύ. Βέλτιστες πρακτικές αυτές εδώ!

Σας καλούµε, λοιπόν, να σταµατήσετε επίσης να επικαλείστε
την αντισυνταγµατικότητα. Δεν το είπατε εδώ, αλλά είναι η µό-
νιµη επωδός της Κυβέρνησης και της δικής σας και της προηγού-
µενης, το θέµα της αντισυνταγµατικότητας, ότι είναι
αντισυνταγµατικό η µονιµοποίηση τους.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ποιος το είπε αυτό;

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν το είπατε τώρα εσείς, αλλά
είναι µια µόνιµη επιχειρηµατολογία από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Δεν έχει ειπωθεί ποτέ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είµαι πολύ σαφής σε αυτό που
είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Συντυ-
χάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν σας χρέωσα στην τοποθέ-
τησή σας τώρα αυτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ούτε η Κυβέρνηση το είπε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, το λέτε, αλλά σε κάθε πε-
ρίπτωση, όταν σας κάναµε πρόταση στη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση, έτσι ώστε να απαλειφθεί από το άρθρο 103 το θέµα της
απαγόρευσης της µονιµοποίησης και της µετατροπής των συµ-
βάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου δεν το δεχτήκατε ούτε
εσείς ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το Κίνηµα Αλλαγής, κανένα άλλο
κόµµα.

Και πάλι, λοιπόν, εµείς επιµένουµε. Δώστε την ευκαιρία σε αυ-
τούς τους ανθρώπους που έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό.
Εµείς θα δώσουµε τον καλύτερό µας εαυτό στον αγώνα, προκει-
µένου αυτοί οι άνθρωποι πραγµατικά να δικαιωθούν.

Καταθέτω στα Πρακτικά, επίσης, την τροπολογία που είχαµε
καταθέσει τον Δεκέµβρη του 2020 για την άµεση µονιµοποίηση
αυτών των εργαζοµένων και δεσµευόµαστε ότι θα την επανακα-
ταθέσουµε.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,
έχετε τον λόγο. Και µια και µιλάµε για ενίσχυση του ΕΣΥ, επειδή
ρωτάνε πολλοί γιατροί, αν έχετε αποφασίσει ή έχετε αποφασίσει
διαφορετικά, η εξάµηνη παράταση που δόθηκε σε αυτούς που
θα έφευγαν µε σύνταξη το 2020, πρόκειται να ανανεωθεί µέχρι
τέλους του χρόνου ή τελείωσε;

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, θεωρώ άστοχο τον χαρακτηρισµό σας ότι

παραπλανούµε τους ωφελούµενους του προγράµµατος. Εσείς
το κάνετε αυτό µε αυτά που λέτε, γιατί δεν έχει ειπωθεί τίποτα
από την πλευρά της Κυβέρνησης και εµού προσωπικά περί αντι-
συνταγµατικότητας κ.ο.κ..

Δεν είναι λαϊκισµός να λέµε -το είπατε και εσείς µετά- ότι την
παραλάβαµε αυτήν την κατάσταση. Αν δεν τους θέλαµε τους αν-
θρώπους, δεν θα τους κρατούσαµε. Πρώτοι εµείς λέµε ότι χρει-
άζονται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και βεβαίως υπάρχουν
ελλείψεις που πρέπει να καλυφθούν. Γνωρίζετε πολύ καλά και
εσείς ότι οι διαδικασίες δεν είναι εύκολες.

Πρέπει να τηρούνται συγκεκριµένοι νόµοι προκειµένου µε προ-
γραµµατισµό, όπως είπα, και σχέδιο να µπορέσουµε να καλύ-
ψουµε τα κενά που έχει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και επανα-
λαµβάνω ότι παρουσιάσατε µία κατάσταση και δίνετε την εικόνα
ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να συµµετέχουν σε προκη-
ρύξεις που λαµβάνουν χώρα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Είπα
ότι δεν είναι πλέον τέσσερις χιλιάδες γιατί αρκετοί από αυτούς
µέσω προκηρύξεων που έχουν λάβει χώρα έχουν ενταχθεί στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και επαναλαµβάνω για µια ακόµη φορά
ότι δεν πρόκειται να υποσχεθούµε ή να αναγγείλουµε κάτι για το
οποίο δεν είµαστε σίγουροι ότι είναι το σωστό και το ορθό. Πρώ-
τοι εµείς είπαµε ότι όλοι οι εργαζόµενοι -δεν ξεχωρίζουµε, δεν
διαχωρίζουµε κανέναν - στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας έβαλαν πρώ-
τοι πλάτη προκειµένου να έχουµε τα αποτελέσµατα τα οποία
έχουµε σήµερα.

Κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω στο ερώτηµά σας. Θα υπάρξει
σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία από την πλευρά της Κυβέρνη-
σης που θα αφορά συγκεκριµένες ειδικότητες οι οποίες θα δύ-
νανται να παραµείνουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Συγκεκριµένες ειδικότητες, όµως, που σχετίζονται µε την πανδη-
µία και µε συγκεκριµένες ανάγκες νοσοκοµείων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πολύ ωραία.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 870/14-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Εθελοντική αιµοδοσία µε βάση την αρχή της
µη διάκρισης». 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από λίγες µέρες έδωσα αίµα σε µια εθε-

λοντική αιµοδοσία που έγινε στο δηµαρχείο του Ιλίου στη Δυτική
Αθήνα. Θέλω να πω ότι παρ’ όλο την προσπάθεια των εργαζοµέ-
νων του νοσοκοµείου «Αττικόν» ήταν ντροπιαστική η διαδικασία.
Κλήθηκα να υπογράψω µια αίτηση η οποία ανάφερε ότι απαγο-
ρεύεται να δώσει αίµα όποιος έχει έστω µια οµοφυλοφιλική
σχέση από το 1977. Στην Ελλάδα σήµερα, όχι µόνο απαγορεύε-
ται να δίνει αίµα όποιος είχε οµοφυλοφιλική σχέση από το 1977,
αλλά όλοι οι πολίτες πρέπει να το συνυπογράφουν για να δώ-
σουν αίµα. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να περιγράψω πόσο ντρο-
πιαστικό είναι αυτό και για τους εθελοντές αιµοδότες και για την
κοινωνία µας. Ο ιός του AIDS ανιχνεύεται στο αίµα σε µια εβδο-
µάδα µε δέκα ηµέρες. Γίνεται PCR τεστ για ηπατίτιδα Β, ηπατί-
τιδα C, HIV, HTLV και σύφιλη σε όλες τις φιάλες αίµατος. Καµµία
από τις υπόλοιπες χώρες δεν έχουν τέτοιες νοµοθεσίες. Θέλω
να είµαι σαφής. Στην Αγγλία ζητούνται τρεις µήνες αποχής χωρίς
να γίνεται διαχωρισµός σεξουαλικής προτίµησης. Στη Δανία τέσ-
σερις µήνες και όταν υπάρχει µόνιµη σχέση σε οµοφυλόφιλους
δεν υπάρχει κανένας περιορισµός. Στη Γαλλία ένας χρόνος απο-
χής από το σεξ για τους οµοφυλόφιλους άντρες, τέσσερις µήνες
αν τελούν σε σταθερή σχέση. Στον Καναδά ένας χρόνος και αυτή

τη στιγµή µειώνεται. Στην Ισπανία, στην Πορτογαλία, στην Ιταλία,
υπάρχει ερωτηµατολόγιο ανεξαρτήτως σεξουαλικής προτίµησης
που βλέπει τη σεξουαλική συµπεριφορά και το κατά πόσο είναι
εκτεθειµένο στον κίνδυνο του AIDS το συγκριµένο άτοµο ανε-
ξαρτήτως σεξουαλικής προτίµησης. Το ίδιο και για Αργεντινή,
Βολιβία, Χιλή, Ισραήλ, Μεξικό, Περού, Νότια Αφρική. Καταργή-
θηκαν οι διακρίσεις και στην Ουγγαρία του κ. Όρµπαν από το
συνταγµατικό τους δικαστήριο, αλλά και στη Βραζιλία. 

Σας καλώ για το αυτονόητο. Να αλλάξει αυτό το ερωτηµατο-
λόγιο της ντροπής και να ζητήσετε συγγνώµη στους πολίτες που
δέχτηκαν το κόστος της διάκρισης, αλλά και τόσο καιρό ήταν
υποχρεωµένοι να συνυπογράφουν αυτές τις διακρίσεις. Πραγ-
µατικά το ερωτηµατολόγιο της ντροπής πρέπει να φύγει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε Αρσένη, πρώτον
γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να εξάρω το πολύ σηµαντικό έργο
που επιτελεί το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας, το οποίο έχει και την
αρµοδιότητα για την ευθύνη και οργάνωση και ανάπτυξη και προ-
αγωγή του Εθνικού Συστήµατος Αιµοδοσίας και το οποίο Εθνικό
Κέντρο Αιµοδοσίας µεριµνά για την ασφάλεια του αίµατος και των
συστατικών του, προκειµένου να προλαµβάνει τη µετάδοση νόσων
και να αποτραπούν εξαιρετικά αρνητικές συνέπειες για τους ασθε-
νείς βεβαίως και για το σύστηµα υγείας.

Για τον λόγο αυτό θα ήθελα προκαταβολικά να επισηµάνω ότι
η οργάνωση του συστήµατος αιµοδοσίας και τα κριτήρια επιλο-
γής και αποκλεισµού των αιµοδοτών δεν προσφέρονται για την
προβολή των διεκδικήσεων διαφόρων κοινωνικών οµάδων.

Έρχεστε σήµερα µε την ερώτηση και µας λέτε ότι πήγατε να
δώσετε αίµα. Το γνωρίζουµε το θέµα. Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε,
εσείς ως Υπουργός Υγείας ενσωµατώσατε σχετική ευρωπαϊκή
οδηγία στην εθνική νοµοθεσία που έχει να κάνει ακριβώς µε αυτό
το ζήτηµα. Σε κάθε περίπτωση αυτό που πρέπει να κάνει το κρά-
τος είναι να διασφαλίζει το δικαίωµα του ασθενούς σε ασφαλές
αίµα κατ’ αρχάς και όλα τα άλλα έρχονται. Σίγουρα δεν υπάρχει
διάθεση διάκρισης, γι’ αυτό υπάρχει και επεξεργασία από την
πλευρά µας προκειµένου να τροποποιηθεί το σχετικό έντυπο.

Ενσωµατώνοντας, λοιπόν, την ευρωπαϊκή νοµοθεσία η τρέ-
χουσα νοµοθεσία η ελληνική προβλέπει οριστικό αποκλεισµό
από την αιµοδοσία των ατόµων των οποίων -σύµφωνα µε την
οδηγία- η σεξουαλική συµπεριφορά συνεπάγεται υψηλό κίνδυνο
µετάδοσης λοιµωδών νοσηµάτων που µπορούν να µεταδοθούν
µέσω του αίµατος και ως τέτοια συµπεριφορά υψηλού κινδύνου
εξειδικεύεται στο έντυπο «ιστορικό αιµοδότη», το οποίο συµπλη-
ρώνεται πριν από την αιµοδοσία. 

Η συγκεκριµένη αναφορά, θέλω να το ξεκαθαρίσω, δεν απο-
σκοπεί στην επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων για τις σε-
ξουαλικές προτιµήσεις των ατόµων υποψηφίων αιµοδοτών, αλλά
αποτελεί σύσταση για αυτοαποκλεισµό και βασίζεται στα δεδο-
µένα του ΕΟΔΥ από την επιδηµιολογική επιτήρηση της HIV λοί-
µωξης στη χώρα µας ιδίως για τα άτοµα που διαγιγνώσκονται
για πρώτη φορά. Επαναλαµβάνω στόχος είναι να παρέχουµε
ασφαλές αίµα σε όσους έχουν ανάγκη. 

Προς την ίδια κατεύθυνση επισηµαίνεται ότι και το Συµβούλιο
της Ευρώπης σε ψήφισµά του, το οποίο είχε υιοθετηθεί από όλα
τα κράτη – µέλη, επιβεβαιώνει ότι σύµφωνα µε τα υπάρχοντα επι-
δηµιολογικά δεδοµένα δεν είναι εφικτό να καθοριστεί ο ακριβής
κίνδυνος έκθεσης ενός δότη σε ένα µεταδιδόµενο µε τη µετάγ-
γιση νόσηµα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ατοµικές σεξουαλικές πρα-
κτικές και διαπιστώνει ότι οι άντρες που έχουν σεξουαλική επαφή
µε άντρες, καθώς και οι εργαζόµενοι στο σεξ είναι εκτεθειµένοι
σε υψηλό κίνδυνο προσβολής και αναµετάδοσης νοσηµάτων µε-
ταδιδόµενων µε τη µετάγγιση.

Υπάρχουν και αποφάσεις του δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, κρίνοντας την ερµηνεία της οδηγίας, που έκριναν ότι
το κριτήριο οριστικού αποκλεισµού από την αιµοδοσία το οποίο
συναρτάται προς τη σεξουαλική συµπεριφορά του δότη καλύπτει
την περίπτωση κατά την οποία λαµβανοµένης υπ’ όψιν της κατα-
στάσεως που επικρατεί σε ένα κράτος - µέλος αυτό προβλέπει
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οριστική αντένδειξη για αιµοδοσία όσον αφορά στις σεξουαλικές
προτιµήσεις. 

Εποµένως, για να απαντήσω ξεκάθαρα και ρητά στην ερώτηση
σας, κύριε Αρσένη, ο συγκεκριµένος αποκλεισµός στον οποίο
αναφέρεστε δεν συνιστά κατ’ αρχάς διάκριση και προσβολή της
αξιοπρέπειας αυτών που αποκλείονται. Τούτο, ωστόσο, δεν ση-
µαίνει ότι δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις επιδηµιολογικές και
επιστηµονικές για την επανεξέταση της στρατηγικής της χώρας
µας σε σχέση µε το ζήτηµα αυτό.

Και θέλω να σας διαβεβαιώσω για τα ακόλουθα. Πράγµατι ο
αποκλεισµός που ισχύει για τους έχοντες έστω και µία οµοφυ-
λοφιλική σχέση από το 1997 κρίνεται πεπαλαιωµένος και είναι
αποδεκτό από όλους ότι πρέπει να αντικατασταθεί. Κοινώς απο-
δεκτό, όµως, είναι επίσης ότι η αντικατάστασή του είναι σύνθετη
διαδικασία στην οποία πρέπει να ληφθούν πολλές παράµετροι
υπ’ όψιν κυρίως σε ότι έχει να κάνει µε την ασφάλεια του ασθε-
νούς και σε αυτούς τους άξονες κινείται η Κυβέρνηση σε συνερ-
γασία µε το Υπουργείο Υγείας και το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας
και αξιολογούµε τα δεδοµένα και θα κινηθούµε προς αυτήν την
κατεύθυνση. Στόχος µας είναι να βρεθούν άλλοι πιο δόκιµοι
όροι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): …που θα χρησιµοποιούνται για την ταυτοποίηση συµ-
περιφορών που ενέχουν κίνδυνο µετάδοσης λοιµωδών νοσηµά-
των και την αξιολόγηση του επιπέδου του κινδύνου που
παρουσιάζει προσωπικά κάθε δότης λόγω της σεξουαλικής του
συµπεριφοράς, ανεξαρτήτως φύλου και σεξουαλικού προσανα-
τολισµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάντως, κύριε

Υπουργέ, επειδή ήµουν από τα ιδρυτικά µέλη της εθνικής επι-
τροπής για το AIDS, πράγµατι αυτή η κοινωνική οµάδα που τότε
-ενδεχοµένως όχι αδίκως- είχε θεωρηθεί ως high risk οµάδα,
λόγω µέτρων αυτοπροστασίας που πήρε, πλέον σήµερα –νοµίζω-
ότι δεν θεωρείται high risk οµάδα. Είναι άλλες οµάδες, άσχετες
µε τον σεξουαλικό προσδιορισµό, που ενδεχοµένως είναι πιο
high risk. Άρα, νοµίζω ότι ορθώς το είπατε, αλλά πρέπει να προ-
χωρήσετε στην αναθεώρηση αυτού του πράγµατος.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µε ανησύχησε λίγο η οµιλία σας. Θα διαβάσω

πως ξεκινήσατε: «Η αιµοδοσία δεν προσφέρεται για προβολή
διεκδικήσεων διαφόρων κοινωνικών οµάδων». Αυτή είναι η πρώτη
σας σκέψη στην ερώτηση που έκανα για το αν πρέπει να καταρ-
γηθεί; 

Αυτό που κλήθηκα να υπογράψω λέει: «ΠΡΟΣΟΧΗ: ΠΟΙΟΣ
ΔΕΝ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΔΩΣΕΙ ΑΙΜΑ» και ισχύει για όποιον έχει έστω
µια οµοφυλοφιλική σχέση, δηλαδή γυναίκα και άντρας, από το
1977. Ποιο σκοταδιστικό από αυτό δεν γίνεται. Και εσάς αυτό το
εύλογο αίτηµα σας φαίνεται ως «προβολή διεκδικήσεων διαφό-
ρων κοινωνικών οµάδων;». Σας καλούµε να ανακαλέσετε αυτή τη
φράση που είπατε. 

Έχουµε τη µεγαλύτερη έλλειψη αίµατος στην ιστορία µας και
αυτή τη στιγµή λέµε όχι σε ανθρώπους χωρίς κανένα επιστηµο-
νικό κριτήριο; Σε ανθρώπους που θέλουν να προσφέρουν τους
λέµε όχι, γιατί δεν ξέραµε τι έκαναν το 1977; Σε ποια χώρα ζούµε;
Το PCR test το ανιχνεύει µετά από δέκα µέρες. Βάλτε και έναν-
δύο µήνες και βάλτε κυρίως άτοµα, ανεξαρτήτως σεξουαλικής
προτίµησης, που έχουν έρθει σε επαφή χωρίς προφύλαξη στο
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα µε καινούργιο άτοµο, κάτι που
να βασίζεται στην επιστήµη. 

Αναφερθήκατε, παρ’ όλα αυτά, στο ότι έχει ξεκινήσει η διαδι-
κασία τροποποίησης του εγγράφου. Επειδή και η προηγούµενη
κυβέρνηση είχε πει κάτι αντίστοιχο, θα θέλαµε να µάθουµε ακρι-
βώς πότε. Γιατί το ’18 ακούστηκε µια αντίστοιχη ανακοίνωση και
δεν έγινε ποτέ. Θέλουµε να ξέρουµε το πότε, κύριε Υπουργέ.
Πότε αυτό το αίσχος θα σταµατήσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω, όµως, κύριε

Αρσένη, ότι τον αδικήσατε λίγο τον Υπουργό. Αποµονώσατε µια-
δυο φράσεις, ενώ τις αιτιολόγησε. Βέβαια, δεν είναι δουλειά δική
µου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Αρσένη, θα ξεκινήσω από το τέλος για το «πότε».
Να σας θυµίσω ότι και εσείς και στελέχη του κόµµατός σας ήταν
σε προοδευτικές κεντροαριστερές κυβερνήσεις τα προηγούµενα
χρόνια στην Ελλάδα και δεν το λύσατε το θέµα. Δεν είναι και-
νούργιο. Και ερχόµαστε σήµερα και σας λέµε ότι το αναγνωρί-
ζουµε και θα το λύσουµε και θα πρέπει σίγουρα να χρησιµο-
ποιηθεί ένας πιο δόκιµος όρος. Και σε κάθε περίπτωση προτε-
ραιότητα για µας είναι να δώσουµε ασφαλές αίµα σε κάθε
ασθενή. 

Αναφερθήκατε στο τι γίνεται στις άλλες χώρες. Αλλά, πάντα
κριτήριο είναι τα επιστηµονικά και επιδηµιολογικά δεδοµένα που
ισχύουν σε µία χώρα. Δέχοµαι ότι ίσως έπρεπε να έχει γίνει πιο
σύντοµα, αλλά σας είπα ότι είναι σωστό, πρέπει να αλλάξει ο
όρος και θα αλλάξει. 

Και θέλω να είµαι σαφής, γιατί πράγµατι αποµονώσατε µία
φράση µου. Τα µέτρα που λαµβάνει η χώρα για την ασφάλεια
του µεταγγιζόµενου αίµατος σίγουρα δεν αποσκοπούν σε κανε-
νός είδους διάκριση. Και –θα το επαναλάβω- οι εξελίξεις σε
άλλες χώρες δεν µπορούν να αποτελέσουν το µοναδικό κριτήριο
για τις όποιες αλλαγές. Γιατί είπα ότι η επιδηµιολογική κατά-
σταση διαφέρει από χώρα σε χώρα. 

Άρα, οι όποιες αλλαγές στην στρατηγική της χώρας µας θα
πρέπει να προέλθουν µετά από την εκτίµηση του κινδύνου που
υπάρχει στη χώρα µας ώστε να µην διακινδυνεύεται η ασφάλεια
του µεταγγιζόµενου αίµατος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην τέ-

ταρτη ερώτηση. Είναι η µε αριθµό 843/4-6-2021 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή Ξάνθης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Το Γε-
νικό Νοσοκοµείο Ξάνθης στα πρόθυρα της κατάρρευσης».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΖΕΪΜΠΕΚ ΧΟΥΣΕΪΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς χαίροµαι ιδιαιτέρως που σας

βλέπω γιατί είχαµε πολύ καιρό να ακούσουµε νέα από το Υπουρ-
γείο σας. Ενδεικτικά αναφέρω ότι έχουµε καταθέσει περίπου
πέντε ερωτήσεις στο διάστηµα της πανδηµίας και δεν έχουµε
πάρει καµµία απάντηση. 

Για τον λόγο αυτό επανήλθαµε µε επίκαιρη ερώτηση για το νο-
σοκοµείο της Ξάνθης που έχει πλέον φτάσει στο απροχώρητο.
Αρχικά να περιγράψουµε λίγο την κατάσταση διάλυσης που επι-
κρατεί στο νοσοκοµείο. 

Το πρώτο και σοβαρότερο πρόβληµα είναι το κλείσιµο της µο-
νάδας εντατικής θεραπείας του νοσοκοµείου µας λόγω έλλειψης
εντατικολόγων. Η ΜΕΘ του νοσοκοµείου έπαψε να λειτουργεί
παρ’ ότι διαθέτει επτά κλίνες. Δηλαδή, από την αρχή του έτους
αδυνατεί να λειτουργήσει. Επίσης, ελλείψεις σε ιατρικό προσω-
πικό υπάρχουν σε όλες σχεδόν τις κλινικές του νοσοκοµείου. Εν-
δεικτικά, έχουµε ελλείψεις στο αναισθησιολογικό τµήµα. Συγκεκρι-
µένα υπάρχουν δύο αναισθησιολόγοι από τους επτά που απαι-
τούνται. Και όπως καταλαβαίνετε η έλλειψη αναισθησιολόγου
πέρα από την αδυναµία διενέργειας χειρουργείων, που χωρίς
υπερβολή η αναµονή φτάνει µέχρι και τα τρία χρόνια, δηµιουργεί
σοβαρό πρόβληµα στην αντιµετώπιση και των επειγόντων περι-
στατικών.

Ανάλογη κατάσταση επικρατεί και στην παθολογική κλινική,
στη µονάδα τεχνητού νεφρού, στο νευρολογικό τµήµα, ενώ δεν
υπάρχει ΩΡΛ, ούτε γαστρεντερολόγος. Συνολικά, σήµερα, το Γε-
νικό Νοσοκοµείο Ξάνθης λειτουργεί µε το 60% του προσωπικού
του. Και από τους ειδικευόµενους οι µισοί πλέον είναι παρόντες.
Πρέπει να πούµε και την αυτοθυσία που έδειξε το προσωπικό του
Γενικού Νοσοκοµείου Ξάνθης όλο το προηγούµενο διάστηµα
στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. Ειδικά ο νοµός µας πλήγηκε
από το πρώτο και το δεύτερο κύµα πολύ σφοδρά. Δυστυχώς,
όµως, η συµβολή τους έχει εκτιµηθεί από την τοπική κοινωνία,
αλλά όχι από την πλευρά της Κυβέρνησης που αντί να στηρίξουν
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τη δηµόσια υγεία, οδηγούν το νοσοκοµείο στα πρόθυρα της κα-
τάρρευσης.

Έτσι φαίνεται σιγά-σιγά ότι το νοσοκοµείο µας µετατρέπεται
σε κέντρο υγείας. Ίσως βέβαια είναι και η πολιτική της Κυβέρνη-
σης αυτή. Ακούσαµε και τον Πρωθυπουργό στο συνέδριο υγείας
να λέει για τη µεταρρύθµιση του ΕΣΥ µέσω σύµπραξης µε τον
ιδιωτικό τοµέα. επίσης, ότι δεν χρειάζεται να υπάρχουν και άλλα
νοσοκοµεία περιφερειακά. Και εµείς έχουµε τα νοσοκοµεία Αλε-
ξανδρούπολης, Καβάλας και το ιδιωτικού δικαίου νοσοκοµείο της
Κοµοτηνής. Άρα σε αυτόν τον σχεδιασµό δεν χωρούν τα νοσο-
κοµεία Ξάνθης και Δράµας.

Εποµένως, κύριε Υπουργέ, σας θέτω ερωτήσεις: Πείτε µας
αναλυτικά, µε νούµερα, πόσες προσλήψεις και σε ποιες ειδικό-
τητες έχουν γίνει στο Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης από την έναρξη
της πανδηµίας. Σε πόσες προσλήψεις και σε ποιες ειδικότητες
προτίθεστε να προχωρήσετε ώστε να λυθεί οριστικά το πρό-
βληµα λειτουργίας που αντιµετωπίζει το Γενικό Νοσοκοµείο Ξάν-
θης. 

Πιστεύετε ότι υπό αυτές τις συνθήκες µπορεί το νοσοκοµείο
να ανταπεξέλθει σε τυχόν τέταρτο κύµα της πανδηµίας;

Και τέλος σε ποιες κινήσεις προτίθεστε να προβείτε προκειµέ-
νου να επαναλειτουργήσει µε σωστούς όρους η µονάδα εντατι-
κής θεραπείας του Γενικού Νοσοκοµείου Ξάνθης;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Ζεϊµπέκ είναι εύκολο να ασκείτε κριτική από τα
έδρανα της Αντιπολίτευσης. Και το µόνο που σας κοστίζει είναι
χρόνος. Η κριτική βεβαίως –έτσι λειτουργεί η δηµοκρατία- είναι
καλοδεχούµενη και απαραίτητη. Αλλά πρέπει να υπάρχει λογική,
ρεαλισµός και αλήθεια. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση δεν ισχύει κάτι τέτοιο γιατί η κρι-
τική σας δεν έχει σκοπό να αναδείξει τα προβλήµατα που όντως
υπάρχουν και κληρονοµήσαµε και από τη δική σας κυβέρνηση
και υπήρχαν απ’ όλες τις κυβερνήσεις όλα τα χρόνια. Γιατί θα
µπορούσατε να έρθετε να µας πείτε «εµείς κάναµε αυτά στα
πέντε χρόνια διακυβέρνησης στην Ξάνθη, εσείς κάνετε λιγότερα»
–που κάναµε περισσότερα και θα επανέλθω- και να δούµε ποιος
θέλει να στηρίξει το Νοσοκοµείο Ξάνθης. Γιατί ωραίες οι θεωρίες
συνωµοσίας ότι θέλουµε να το µετατρέψουµε σε κέντρο υγείας,
ότι θέλουµε να ιδιωτικοποιήσουµε το σύστηµα υγείας και όλα
αυτά τα ευφάνταστα σενάρια τα οποία εξυφαίνετε κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. 

Είναι µια πανδηµία που χτύπησε πολύ την περιοχή της βορείου
Ελλάδας και βεβαίως χτύπησε και την Περιφερειακή Ενότητα
Ξάνθης. Γνωρίζουµε τη σφοδρότητα του κύµατος. Και κατ’
αρχάς είµαστε ευγνώµονες προς το προσωπικό όχι µόνο του Νο-
σοκοµείου Ξάνθης, αλλά όλου του συστήµατος υγείας, που
έδωσε τη γενναία µάχη, προκειµένου να έχουµε τα αποτελέ-
σµατα τα οποία έχουµε. Και είµαστε υπερήφανοι που το δηµόσιο
σύστηµα υγείας, όσο και αν σας ενοχλεί αυτό, το στηρίξαµε την
περίοδο της πανδηµίας, το στηρίζουµε και θα συνεχίσουµε να το
στηρίζουµε, και έφερε αυτά τα εξαιρετικά αποτελέσµατα.

Μιλήσατε για προσλήψεις στο Νοσοκοµείο Ξάνθης και την
υποστελέχωση. Υπάρχει υποστελέχωση, προσλήψεις όµως έγι-
ναν. Και, βεβαίως, η κίνηση κατά την περίοδο της πανδηµίας και
το πρώτο εξάµηνο του 2021 καταδεικνύει ότι το νοσοκοµείο εξυ-
πηρέτησε τόσο περιστατικά COVID όσο και non COVID. Και
τώρα, βεβαίως, έχει και εµβολιαστική γραµµή έτσι ώστε να εξυ-
πηρετείται ο κόσµος. 

Όλα αυτά δεν σηµαίνει, βεβαίως, ότι το νοσοκοµείο λειτουργεί
απρόσκοπτα. Εγώ πρώτος θα σας πω ότι υπάρχουν προβλήµατα
και ελλείψεις. Ναι, δεν είναι καλυµµένες όλες οι θέσεις. Ναι,
υπάρχει υποστελέχωση. Ναι, υπάρχουν προβλήµατα και κυρίως
στη µονάδα εντατικής θεραπείας της οποίας αναγκαστήκαµε να
αναστείλουµε τη λειτουργία της για λόγους ασφαλείας. 

Και, βεβαίως, θα υπάρξει λύση συνολική για να εξυπηρετείται
όλη η περιοχή. Και θα υπάρξει και λύση και για τη µεγάλη ανα-
µονή στα χειρουργεία γιατί έχουν µείνει πράγµατι πίσω σε σχέση
µε άλλες περιοχής λόγω της έλλειψης αναισθησιολόγων. Να σας

πω; Θα ήταν πολύ εύκολο για εµάς να προκηρύσσαµε όχι τέσ-
σερις, αλλά δεκατέσσερις θέσεις αναισθησιολόγων, που γνωρί-
ζουµε όλοι ότι είναι ίσως η ειδικότητα µε τη µεγαλύτερη έλλειψη
ιατρών στη χώρα. Και θα λέγαµε «να, εµείς το προκηρύξαµε,
αλλά κοιτάξτε, βγαίνουν άγονες». Άρα πρέπει να δούµε τι άλλα
µέτρα πρέπει να πάρουµε έτσι ώστε και να πάει ο κόσµος στις
περιοχές αυτές και να δώσουµε τα κατάλληλα κίνητρα για να
στελεχωθούν τα περιφερειακά νοσοκοµεία. Τα γνωρίζουµε πολύ
καλά και προς αυτήν την κατεύθυνση της επίλυσης των ζητηµά-
των εργαζόµαστε.

Είναι εµφανές, λοιπόν, ότι το Υπουργείο Υγείας και όλοι οι φο-
ρείς, η υγειονοµική περιφέρεια, η διοίκηση του νοσοκοµείου -εν
µέσω πανδηµίας- καταβάλλουν µία µεγάλη προσπάθεια για τη
διασφάλιση της οµαλής λειτουργίας του Γενικού Νοσοκοµείου
Ξάνθης και την ενίσχυσή του σε προσωπικό. Μπορώ να ανα-
φερθώ στις προσλήψεις οι οποίες έγιναν. Θα καταθέσω τα στοι-
χεία στα Πρακτικά για να τα έχετε στη διάθεσή σας, βεβαίως
είναι και στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Το πρόβληµα, επαναλαµβάνω, υποστελέχωσης του νοσοκο-
µείου σε συγκεκριµένες ειδικότητες, που είτε απουσιάζουν εντε-
λώς είτε υποεκπροσωπούνται, δεν οφείλεται σε καµµία
περίπτωση σε αδιαφορία. Σας είπα είναι συγκεκριµένα τα προ-
βλήµατα, τα γνωρίζουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η συνέχεια στη δευ-

τερολογία.
Τον λόγο έχει ο κύριος συνάδελφος.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω, κύριε Υπουργέ, γιατί είπατε τι έγινε και στην πε-

ρίοδο του ΣΥΡΙΖΑ µε το Νοσοκοµείο Ξάνθης. Πάλι όταν ήρθε στη
διακυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ και η διοίκηση του νοσοκοµείου που
ήταν από την κυβέρνησή µας το νοσοκοµείο ήταν σε δύσκολη
κατάσταση και πάλι µε κίνδυνο να κλείσουν κλινικές.

Όµως, τι κάναµε εµείς; Σε αυτήν την περίοδο περίπου είκοσι
γιατροί ήρθαν στο νοσοκοµείο από την κυβέρνησή µας. Και παρ’
ότι παραλάβαµε ένα νοσοκοµείο µε σοβαρά οικονοµικά ελλείµ-
µατα, µε χρέος περίπου τεσσεράµισι εκατοµµυρίων, το 2017 το
νοσοκοµείο έφτασε στο σηµείο, ώστε να καλύπτει τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές και δεν έχει πρόβληµα οικονοµικό αυτήν τη
στιγµή. 

Τέλος, εξασφαλίστηκε η προµήθεια συγκροτήµατος µαγνητι-
κού συντονισµού στο Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης από δαπάνες
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του 2018. Περιττό να
αναφέρω ότι ακόµα και αυτή η προµήθεια αναιτιωδώς έχει πα-
γώσει µετά από σχεδόν δύο χρόνια από τον διαγωνισµό της προ-
ηγούµενης διοίκησης ενώ οι προθεσµίες για την αξιοποίηση του
κονδυλίου τρέχουν.

Αναφορικά µε το ζήτηµα της ΜΕΘ, σε ενηµέρωση που είχαµε
µε τον κ. Κικίλια τον Οκτώβρη του 2020, µας είχε αναφέρει ότι
λόγω του δεύτερου κύµατος της πανδηµίας τα κρεβάτια της
ΜΕΘ αυξήθηκαν από πέντε σε επτά, αλλά πλέον φαίνεται να µην
έχει καµµία σηµασία, εφόσον δεν µπορεί να λειτουργήσει ούτε
ένα κρεβάτι σε ΜΕΘ. Επίσης, ο Υπουργός κι εσείς δεν µας δώ-
σατε νούµερα. Μας είπε ότι το 2020 ενισχύθηκε το νοσοκοµείο
µε τρεις γιατρούς ειδικοτήτων και προκήρυξε επιπλέον µια θέση
παθολόγου χωρίς να υπάρξει ενδιαφέρον. Αυτή είναι, λοιπόν, η
συµβολή του Υπουργείου Υγείας προς το Γενικό Νοσοκοµείο
Ξάνθης που αντιµετωπίζει τόσες δυσκολίες. 

Ήδη από το πρώτο κύµα της πανδηµίας του κορωνοϊού, σή-
µερα η κατάσταση που επικρατεί στο νοσοκοµείο µας είναι τρα-
γική. Όπως είπατε, οι προσλήψεις είναι σχεδόν µηδενικές, ενώ
πολλοί από τους υπηρετούντες γιατρούς αποχωρούν ή συντα-
ξιοδοτούνται. Το νοσοκοµείο, όµως, όπως προείπα, διαθέτει δύο
αναισθησιολόγους. Ο ένας είναι υπό συνταξιοδότηση, µε αποτέ-
λεσµα, αν οι θέσεις δεν καλυφθούν, να σταµατήσουν και τα χει-
ρουργεία στην Ξάνθη. Αν δεν αλλάξει αυτό, οι ελλείψεις θα
συνεχίσουν να καλύπτονται από τα άλλα νοσοκοµεία όµορων
νοµών δηµιουργώντας ντόµινο και ασφυκτικές πιέσεις και στα
άλλα νοσοκοµεία, ενώ οι ιδιώτες δε θα µπορούν να νοσηλεύονται
στο νοµό τους. Εν τω µεταξύ, η πλέον αποτυχηµένη διοίκηση του
γενικού νοσοκοµείου δεν µπόρεσε να αντέξει τη διαχείριση της
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πανδηµίας, παρ’ ότι είχε ως όπλο 500.000 ευρώ από δωρεές για
τη στήριξη του νοσοκοµείου. Αλλά ακόµα και σήµερα που η κα-
τάσταση έχει εξοµαλυνθεί, οδηγεί το νοσοκοµείο σε κατάρ-
ρευση, αφού έχει τόσες ελλείψεις σε προσωπικό και το µόνο που
ενδιαφέρεται να κάνει είναι ΕΔΕ κατά των γιατρών. 

Νοµίζω ότι πλέον δεν χωρούν ηµίµετρα. Πρέπει να βρεθεί ένας
τρόπος, ώστε το Νοσοκοµείο Ξάνθης να αντιµετωπίσει αυτό το
πρόβληµα µακροπρόθεσµα και όχι µε προσωρινές λύσεις. Για
παράδειγµα, εάν η Κυβέρνηση δεν θέλει να µείνει η Ξάνθη χωρίς
νοσοκοµείο, είναι απαραίτητο να ενταχθεί το Γενικό Νοσοκοµείο
Ξάνθης στα νοσοκοµεία των άγονων περιοχών, προκειµένου το
ιατρικό προσωπικό να έχει επιπλέον κίνητρα, για να έρθει στην
Ξάνθη. Οι γιατροί δεν προσέρχονται σε ένα επαρχιακό νοσοκο-
µείο όσο το ιατρικό µισθολόγιο είναι καθηλωµένο. Επίσης, θα
πρέπει να προνοήσετε, ώστε να δοθεί µια δέσµη κινήτρων, όπως
φορολογικές ελαφρύνσεις, επίδοµα παραµεθορίου, επιδότηση
ενοικίου. Λύσεις υπάρχουν, κύριε Υπουργέ µου. Θέληση χρειάζε-
ται.

Σε κάθε περίπτωση η τοπική κοινωνία και ο Δήµος Ξάνθης είναι
διαθέσιµοι να στηρίξουν την προσπάθεια να εξασφαλιστεί η βιω-
σιµότητα του νοσοκοµείου µας. Εποµένως, σας καλούµε να δε-
σµευθείτε για την ενίσχυση του προσωπικού, αριθµητικά και
µισθολογικά. Άλλωστε, απαιτείται πλέον η γενναία αύξηση των
οικονοµικών πόρων του συστήµατος, ώστε να εναρµονιστούν µε
τον ευρωπαϊκό µέσο όρο που είναι το 7% ΑΕΠ. Βεβαίως, δεν πρέ-
πει να ξεχνάµε και την τεράστια συµβολή του επικουρικού προ-
σωπικού, του οποίου η µονιµοποίηση είναι ο µοναδικός τρόπος
αναγνώρισης της συµβολής τους σε όλη αυτή τη µεγάλη περι-
πέτεια που περνάει η χώρα µας.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα, κύριε Υπουργέ, µε πρωτοβου-
λία του υγειονοµικού προσωπικού του νοσοκοµείου και του Ια-
τρικού Συλλόγου Ξάνθης έχουν γίνει κινητοποιήσεις και
συνελεύσεις, ώστε να ασκηθεί η µεγαλύτερη δυνατή πίεση, προ-
κειµένου να επιλυθούν τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει το νο-
σοκοµείο.

Σύσσωµες οι δηµοτικές παρατάξεις του Δήµου Ξάνθης… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε συ-

νάδελφε.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Μια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας την έχω δώσει

ήδη.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ. Κλείνω.
Σύσσωµες οι δηµοτικές παρατάξεις του Δήµου Ξάνθης στά-

θηκαν µε ψήφισµά τους, το οποίο θα καταθέσω στα Πρακτικά,
υπέρ ενός αποτελεσµατικού σχεδίου διάσωσης του Γενικού Νο-
σοκοµείου Ξάνθης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απέναντι στις προσπάθειες της τοπικής κοινωνίας, όµως, εµείς
βλέπουµε µόνο άρνηση τόσο από την πλευρά του Υπουργείου,
όσο και της διοίκησης του νοσοκοµείου που κάνει τα στραβά
µάτια.

Σας ρωτώ, λοιπόν, ως Ξανθιώτης: Πόσα και ποια κίνητρα θα
θεσµοθετήσετε, ώστε να αναχαιτιστεί η κατάρρευση του νοσο-
κοµείου; Με ποιον τρόπο θα καταστήσετε το Νοσοκοµείο Ξάνθης
δελεαστικό στο ιατρικό προσωπικό, ώστε να είναι επιλέξιµο; Δεν
φθάνουν οι προκηρύξεις. Προτίθεστε να το εντάξετε στα νοσο-
κοµεία των περιοχών της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη βάζετε άλλα
δέκα ερωτήµατα.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ναι, τελειώνω.
Σας ευχαριστώ και περιµένουµε να ακούσουµε αν όντως η

Ξάνθη θα συνεχίσει να έχει ένα αξιοπρεπές νοσοκοµείο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Κοντο-

ζαµάνη. Έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Υγείας): Κύριε Ζεϊµπέκ, θα διαφωνήσω µε σας, διότι το νοσοκο-
µείο έδωσε µε επιτυχία τη µάχη της πανδηµίας. Η Ξάνθη κρατή-
θηκε όρθια και το νοσοκοµείο ανταποκρίθηκε στον µέγιστο

βαθµό στις πολύ υψηλές απαιτήσεις διαχείρισης της πανδηµίας. 
Στα έτη 2020 και 2021, µε τρεις προκηρύξεις, προκηρύχθηκαν

δεκαεννέα θέσεις ιατρών κλάδου ΕΣΥ από τις οποίες καλύφθη-
καν µόλις οι έξι και αναµένεται να καλυφθούν άλλες τέσσερις µε
την τελευταία προκήρυξη που ολοκληρώνονται οι κρίσεις. Είχαµε
προκηρύξει ως Υπουργείο Υγείας τις θέσεις αυτές και -όπως είπα
πριν- υπάρχουν συγκεκριµένες ελλείψεις σε συγκεκριµένες ειδι-
κότητες. 

Αυτή τη στιγµή στο Νοσοκοµείο της Ξάνθης επιπλέον προσφέ-
ρουν τις υπηρεσίες τους έντεκα επικουρικοί γιατροί και τριάντα
δύο ειδικευόµενοι γιατροί διαφόρων ειδικοτήτων και, βεβαίως,
υπάρχουν εξήντα επτά άτοµα λοιπό επικουρικό προσωπικό όπου
ενισχύθηκε το Νοσοκοµείο της Ξάνθης κατά την περίοδο της
πανδηµίας. 

Το είπα και εγώ το είπατε και εσείς ότι το θέµα είναι να δοθούν
τα κατάλληλα κίνητρα και το έχουµε πει πολλές φορές ότι εξε-
τάζουµε συγκεκριµένα κίνητρα, όλες οι κυβερνήσεις. Δεν θέλω
να µηδενίσω την προσπάθεια προηγουµένων κυβερνήσεων -δώ-
σανε κίνητρα- αλλά αυτή τη στιγµή χρειάζεται να πάµε ένα βήµα
παραπέρα. Έχουµε πει συγκεκριµένα µέτρα τα οποία πρέπει να
κάνουµε, δεν είναι µόνο οικονοµικά τα κίνητρα που πρέπει να δο-
θούν, είναι και επιστηµονικά κίνητρα -είναι και ένα πακέτο κινή-
τρων, φοροελαφρύνσεις, όπως αυτές που είπατε, συνυπηρέτηση
µε τον σύζυγο- προκειµένου ο νέος γιατρός που θέλουµε να µπει
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας πραγµατικά να έχει το κίνητρο να
πάει σ’ αυτές τις αποµακρυσµένες περιοχές. 

Θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι έχουµε, σαφώς, αποτυπώ-
σει την υφιστάµενη κατάσταση. Σας είπα ότι θα ανακοινώσουµε
και τις επόµενες ηµέρες ένα σχέδιο, το οποίο έχει να κάνει µε
την επίσπευση των χειρουργείων τα οποία είναι σε αναµονή και
είµαστε και σε συνεργασία µε την Ελληνική Αναισθησιολογική
Εταιρεία, προκειµένου να δούµε για την Ξάνθη ειδικά, το ζήτηµα
της έλλειψης αναισθησιολόγων και επανεξετάζεται και αξιολο-
γείται, όπως σας είπα, το ισχύον πλαίσιο για τις άγονες ειδικό-
τητες. Θα είµαστε σύντοµα, λοιπόν, σε θέση να ανακοινώσουµε
συγκεκριµένη δέσµη µέτρων και να σας διαβεβαιώσω ότι σε καµ-
µία περίπτωση το Νοσοκοµείο της Ξάνθης δεν πρόκειται να υπο-
βαθµιστεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην εν-

δέκατη, τη µε αριθµό 850/7-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου, της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Τα προβλήµατα της ψυχιατρικής κλινικής του Νοσοκο-
µείου Μυτιλήνης». 

Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν φτάσουµε στη σηµερινή επίκαιρη ερώ-

τηση για το πολύπαθο ζήτηµα της ψυχιατρικής κλινικής του «ΒΟ-
ΣΤΑΝΕΙΟΥ» Νοσοκοµείου Μυτιλήνης, είχαµε καταθέσει και
σχετική ερώτηση από 1ης Δεκεµβρίου 2020 στην οποία µέχρι σή-
µερα δεν λάβαµε απάντηση, είχε προηγηθεί αυτή η επιστολή δια-
µαρτυρίας τον Οκτώβριο του 2020 από την Πανλεσβιακή Ένωση
Συνταξιούχων ΙΚΑ που αναδείκνυαν γενικευµένα προβλήµατα
στις δηµόσιες δοµές υγείας στη Λέσβο, µεταξύ αυτών και τα σο-
βαρά προβλήµατα που παρουσιάζονταν στην ψυχιατρική κλινική
και απ’ ό,τι γνωρίζουµε έχετε εικόνα της κατάστασης του «Βο-
στάνειου» και ιδιαίτερα της ψυχιατρικής κλινικής, καθώς τον
Οκτώβριο του 2020 επισκεφθήκατε το νησί. Και, βέβαια, εκτός
από τις υποσχέσεις, που και τότε επαναλάβατε στην επίσκεψη,
τίποτε άλλο δεν έχουµε δει να γίνεται για τη βελτίωση των συν-
θηκών. Όχι µόνο οι συνθήκες δεν βελτιώθηκαν, αλλά από τότε η
κατάσταση έχει επιδεινωθεί προς δύο κατευθύνσεις. Πρώτον, ως
προς τα ζητήµατα της στελέχωσης της κλινικής, γιατί στο διά-
στηµα αυτό έληξε η θητεία της µίας εκ των δύο ψυχιάτρων, η
οποία είχε έρθει για τρεις µήνες µε απόσπαση στην ψυχιατρική
κλινική και παραµένει σήµερα µε µόνο µία ψυχίατρο, τη διευθύν-
τρια της κλινικής, η οποία, µάλιστα, σε έναν χρόνο, περίπου πρό-
κειται να συνταξιοδοτηθεί. 

Και δεύτερον, το υπόλοιπο προσωπικό βέβαια, σε σχέση µε τις
αυξηµένες ανάγκες ενός τόσο µεγάλου νησιού που σηκώνει και
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φιλοξενεί και προσφυγικό πληθυσµό, είναι πολύ λιγότερο από
αυτό που πραγµατικά χρειάζεται. Υπάρχουν λιγότεροι νοσηλευ-
τές, αλλά και µόνο δύο ψυχολόγοι. Η ψυχιατρική κλινική δεν έχει
τραυµατιοφορείς, ούτε τραπεζοκόµους και εργοθεραπευτές. 

Και, βέβαια, σε σχέση µε τις κλίνες, είναι χαρακτηριστικό ότι
ενώ ο ελλιπής οργανισµός προβλέπει δέκα µόλις κλίνες, λόγω
των αναγκών έχουν αναπτυχθεί δεκατρείς γεγονός που φανερώ-
νει, αν θέλετε, και την επιτακτική ανάγκη στελέχωσης της κλινι-
κής από µόνιµο και σταθερό προσωπικό. 

Όµως, πολύ πιο επικίνδυνο και από κάτι που αγγίζει σχεδόν τα
όρια της προσβολής και στους θεραπευόµενους και στους ερ-
γαζόµενους σε αυτή είναι το γεγονός ότι η κλινική στεγάζεται σε
ένα προπολεµικό, θα λέγαµε, κτήριο που είναι ιδιαίτερα επικίν-
δυνο ειδικά µετά από τον τελευταίο σεισµό στη Λέσβο που πα-
ρουσιάζει και υγειονοµικές συνθήκες πολύ άσχηµες και δεν
διαθέτει ούτε καν τον απαραίτητο χώρο για τον προαυλισµό.
Είναι χαρακτηριστικό ότι το υποτυπώδες µπαλκόνι που χρησιµο-
ποιούσαν, ένα µέτρο επί δύο, για τον προαυλισµό τους είναι υπό
κατάρρευση και κινδυνεύουν. Όχι µόνο δεν µπορεί να βγει άν-
θρωπος στο µπαλκόνι, αλλά κινδυνεύει να πέσει στο κεφάλι όσων
περνάνε από κάτω. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν: Τι µέτρα θα πάρετε για να στελεχωθεί το
ταχύτερο δυνατόν η ψυχιατρική κλινική µε όλο το απαραίτητο ια-
τρικό, νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό µε µόνιµη σχέση πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης; Και βέβαια ζητάµε να
µεταστεγαστεί άµεσα η κλινική είτε στη νέα πτέρυγα του νοσο-
κοµείου ή σε άλλο κατάλληλο χώρο µε βάση τις διεθνείς προδια-
γραφές για τους ψυχικά ασθενείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός Υγείας κ. Ράπτη.

Ορίστε, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Κοµνηνάκα, πράγµατι επισκέφθηκα το Γενικό Νοσοκο-

µείο Μυτιλήνης, το «Βοστάνειο», τον Οκτώβριο. Όπως είπατε εκεί
λειτουργεί η ανοικτή µονάδα βραχείας νοσηλείας των ενηλίκων
και γνωρίζετε και εσείς ως Βουλευτής της περιοχής ότι έχουν εκ-
δοθεί σειρά προκηρύξεων από το 2016. Και συγκεκριµένα από
το 2016 έχει εκδοθεί προκήρυξη για έναν επιµελητή Β’, από το
2018 έχουµε προκήρυξη επιµελητή Α’ και βεβαίως µέσα στο
2021, δηλαδή τέσσερις µήνες αφότου επισκέφτηκα το νοσοκο-
µείο, έχουµε δύο προκηρύξεις για την ψυχιατρική κλινική, πλην
όµως πολλές απέβησαν άγονες. 

Το πρόβληµα των κινήτρων, το οποίο επισηµάνθηκε και στην
προηγούµενη ερώτηση που έγινε εδώ στον Αναπληρωτή
Υπουργό, είναι ένα ζήτηµα που έχει αντιµετωπίσει το Υπουργείο
και πρόκειται άµεσα να προβεί, όπως ανέφερε και ο Υπουργός
προ δύο εβδοµάδων, σε συγκεκριµένα κίνητρα τα οποία πρόκει-
ται να δοθούν για να µπορούν να υπηρετούν σε παραµεθόριες
περιοχές όπως είναι η Μυτιλήνη. Αυτά θα είναι οικονοµικά, φο-
ρολογικά και ασφαλιστικά κίνητρα. Κι αυτό διότι µέχρι σήµερα
δεν έχει καταστεί δυνατή η ενίσχυση –γιατί η στελέχωση είναι εν
λειτουργία όλα αυτά τα χρόνια- µε περαιτέρω προσωπικό. 

Σήµερα η κάλυψη των κλινών, γιατί αναφερθήκατε στην κά-
λυψη των κλινών, είναι 50% κατ’ έτος. Πέρσι συγκεκριµένα νο-
σηλεύτηκαν εκατόν πενήντα επτά περιστατικά. Άρα, υπάρχει
πλήρης κάλυψη µε το συγκεκριµένο προσωπικό το οποίο απαρ-
τίζεται από την ψυχίατρο, η οποία συνταξιοδοτείται σε τέσσερα
χρόνια, από τους δύο ψυχολόγους και βεβαίως από τους δέκα
νοσηλευτές. Υπάρχει η κάλυψη όλων των περιστατικών τα οποία
καταγράφονται και εισάγονται. Επίσης, βεβαίως και οι ανάγκες
στις οποίες αναφέρεστε στην ερώτησή σας σε τραπεζοκόµους,
αλλά και τραυµατιοφορείς, καλύπτονται από το υπάρχον προσω-
πικό.

Τώρα, σε σχέση µε την κτηριακή υποδοµή πράγµατι και εγώ
το διαπίστωσα, υπάρχει ένα κτήριο το οποίο είναι χτισµένο από
το 1940. Με τον σεισµό του 2017 έγινε έλεγχος από τις κτηριακές
υποδοµές, όπως µε είχε ενηµερώσει η Διοίκηση, και δεν µετα-
βλήθηκε η φέρουσα ικανότητα. Και σήµερα το διοικητικό συµ-
βούλιο και η 2η Υγειονοµική Περιφέρεια έχουν κάνει
συγκεκριµένες ενέργειες για την ανακατασκευή του. Έχουν ολο-

κληρώσει τη µελέτη στατικής επάρκειας και έχουν εγκρίνει τον
προϋπολογισµό αυτής της µελέτης και την έχουν υποβάλει στο
τρέχον ΕΣΠΑ, γιατί να µπορεί να χρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ
η µελέτη που είναι ύψους 445.000 ευρώ. 

Πιστεύουµε ότι µε την ολοκλήρωση της µελέτης θα µπορέ-
σουµε στο νέο ΕΣΠΑ να εντάξουµε την ανακατασκευή του κτη-
ρίου ούτως ώστε να έχουµε πράγµατι µια καλύτερη υποδοµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κοµνηνάκα,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Πράγµατι, όπως επισηµάνατε, το ζή-
τηµα της ψυχιατρικής κλινικής δεν είναι καινούργιο. Υπάρχει
µακρά και δυστυχώς, πολύ πικρή εµπειρία στο νησί. Και δεν είναι
τυχαίο ότι επισηµαίνουµε τον κίνδυνο και του γεγονότος ότι τώρα
έχουν µείνει ξανά µε µία ψυχίατρο στην κλινική, γιατί το 2016
τότε η διοίκηση του νοσοκοµείου αναγκάστηκε να προχωρήσει
σε κλείσιµο για ένα διάστηµα της ψυχιατρικής κλινικής, όταν η
µοναδική ψυχίατρος χρειάστηκε και η ίδια να πάρει αναρρωτική
άδεια. Καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να παραµένει η στελέχωση
µιας ολόκληρης -τέτοιου ευαίσθητου τοµέα- κλινικής µε τη µο-
ναδική υπηρεσία ενός ψυχιάτρου.

Και φυσικά, οι συνέπειες που βιώνουν τα νοσοκοµεία είναι χρό-
νιες και διαρκούν σε όλες τις κυβερνήσεις. Είναι χαρακτηριστικό
ότι αντίστοιχες υποσχέσεις λάβαµε και από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, όταν µετά βαΐων και κλάδων ο τότε Υπουργός κ. Πολά-
κης εγκαινίαζε τη νέα πτέρυγα του νοσοκοµείου. Από τότε
περιµένουν οι ψυχικά ασθενείς, οι συγγενείς τους την ενίσχυση
και τη µεταφορά της ψυχιατρικής κλινικής σε ένα αξιοπρεπές
κτήριο που να µην προσβάλλει και να µην θέτει σε κίνδυνο –αν
θέλετε- και την ίδια τη ζωή των ασθενών και των εργαζοµένων.

Ο σεισµός στη Λέσβο είναι από το 2017, όπου έγιναν οι έλεγχοι
της στατικότητας και από τότε έχουν περάσει υπεραρκετά χρό-
νια για να προχωρήσει η µεταστέγαση του κτηρίου.

Αντί γι’ αυτό, µιλάµε για ένα κτήριο στο οποίο, δυστυχώς, πολ-
λές φορές βρίσκονται ποντίκια µέσα, για ένα κτήριο µε επικίνδυ-
νες υγειονοµικές συνθήκες, που δεν µπορεί, βέβαια, να συνεχίζει
να νοσηλεύει οποιεσδήποτε ασθένειες, πόσω µάλλον αυτές.

Είναι χαρακτηριστικό, όταν αυτές οι συνθήκες υποστελέχωσης
παρουσιάζονται ακόµα και σε αυτή την περίοδο της πανδηµίας,
ότι δηµιουργείται πραγµατικά και δικαιολογηµένα ανησυχία για
το πότε τελικά πρόκειται να στελεχωθούν επαρκώς τα νοσοκο-
µεία µε όλο το απαραίτητο νοσηλευτικό και υγειονοµικό προσω-
πικό. Δεν είναι, εξάλλου, η µοναδική κλινική που παρουσιάζει
κενά.

Και βέβαια, επειδή επαναφέρετε πολλές φορές τα ζητήµατα
των κινήτρων και είναι λογικά, γιατί είναι δύσκολη η ζωή και για
τους υπόλοιπους κατοίκους, δυστυχώς και όχι µόνο για τους για-
τρούς και νοσηλευτές στα νησιά της παραµεθορίου και γίνεται
συνεχώς πιο δύσκολη, εµείς αναρωτιόµαστε αν είναι ποτέ δυνα-
τόν να επιλέξει ένας γιατρός να πάει σε µια τέτοιας κατάστασης
κλινική να εργαστεί, υποστελεχωµένη, αλλά και όταν δεν εξα-
σφαλίζει καν τις υποτυπώδεις συνθήκες αξιοπρεπούς εργασίας
σε ένα τέτοιο κτήριο.

Άρα, καταλαβαίνετε ότι οι λόγοι που οδηγούν σε παραίτηση -
τον έναν µετά τον άλλον - πολλές φορές τους γιατρούς δεν είναι
άσχετοι από την πολιτική που εφαρµόζετε και από το πώς δεί-
χνετε µέριµνα πραγµατικά για να αντιµετωπίσετε αυτά τα προ-
βλήµατα.

Θεωρούµε ότι είναι επιτακτικό να ληφθεί πρόνοια άµεσης µε-
τεγκατάστασής τους και στη συνέχεια να επισκευαστεί το κτήριο
της ψυχιατρικής κλινικής. Και βέβαια, για να µπορέσει πραγµα-
τικά να υπάρξει αντιµετώπιση των προβληµάτων της στελέχωσης
πρέπει να γίνει στο σύνολό τους σε όλες τις ειδικότητες κάλυψης
των απαραίτητων θέσεων µε µόνιµο προσωπικό, για να µην αντι-
µετωπίζουµε συνέχεια αυτό το ζήτηµα µε τις λήξεις των συµβά-
σεων και λοιπά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Ράπτη,

έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Υγείας): Να αναφέρω ότι πράγ-

µατι το ζήτηµα της µεταστέγασης έχει µελετηθεί, πλην, όµως, µε
την υπάρχουσα δυνατότητα των κτηριακών δοµών του νοσοκο-
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µείου αυτό δεν είναι δυνατόν να γίνει. Γι’ αυτό τον λόγο επισπεύ-
δεται άµεσα η µελέτη και πιστεύω ότι µέσα στο τέλος του έτους
αυτού, αρχές του άλλου θα έχουµε τη µελέτη για να µπορέσουµε
να δούµε και το ζήτηµα της ανακατασκευής.

Τώρα, σε σχέση µε την ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και στον τοµέα της ψυχικής υγείας, όπως έχει αναφέρει
και ο Υπουργός, θα γίνουν µόνιµες προσλήψεις, οι προσλήψεις
των επικουρικών. Ενισχύθηκε, όµως, ο τοµέας της ψυχικής
υγείας κατά τη διάρκεια της πανδηµίας.

Συγκεκριµένα να πω ότι σε ό,τι αφορά στις µόνιµες προσλή-
ψεις, προσλάβαµε τους τελευταίους δέκα µήνες είκοσι έναν µό-
νιµους ψυχιάτρους και παιδοψυχιάτρους και βεβαίως, είκοσι
τρεις επικουρικούς και άµεσα ενισχύσαµε µε νοσηλευτές το
«Δαφνί» και το «Δροµοκαΐτειο» µε σαράντα νοσηλευτές την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα, όπως, επίσης, προγραµµατίζουµε -και αυτό
είναι κάτι που πιστεύω ότι θα βοηθήσει και το νοσοκοµείο στη
Λέσβο- την ειδίκευση, τις προσλήψεις, δηλαδή, ειδικευοµένων
νοσηλευτών ψυχικής υγείας, οι οποίες θα γίνουν σε πολύ µεγάλο
αριθµό σε όλες τις υγειονοµικές περιφέρειες της χώρας. Ευελ-
πιστώ ότι θα ενισχυθεί και το Νοσοκοµείο Μυτιλήνης µε ειδικευό-
µενους νοσηλευτές.

Τώρα, σε σχέση µε την εµπορευµατοποίηση που αναφέρετε
στην ερώτησή σας για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, προφανώς δεν
έγινε καµµία εµπορευµατοποίηση ούτε κατά τη διάρκεια της παν-
δηµίας ούτε ποτέ.

Αντιθέτως, η πρόθεση του Υπουργείου, αλλά και η έµπρακτη
υλοποίηση της πρόθεσής του ήταν ότι ενίσχυσε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και σε ό,τι αφορά και στις υποδοµές στην ψυχική
υγεία, εκείνο το οποίο έγινε ήταν ότι πολύ πρόσφατα είχαµε µία
από τις νέες δοµές που εγκαινιάσαµε. Αυτή ήταν η κλινική διπλής
διάγνωσης, στο ογκολογικό «Αγίων Αναργύρων», µια νέα ψυχια-
τρική δοµή και κλινική, όπως επίσης και µια νέα και για πρώτη
φορά στην Πελοπόννησο παιδοψυχιατρική κλινική, η οποία είναι
κλινική νοσηλείας, νοσηλεύει περιστατικά.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι στις ακριτικές περιοχές, όπως έγινε
πρόσφατα και στην περιοχή του Έβρου, γίνεται προσπάθεια να
ενισχύσουµε και εκεί τις µονάδες ψυχικής υγείας, ενώ το Γενικό
Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης ενισχύεται µε κινητές µονάδες,
για να πηγαίνουν και στην πιο αποµακρυσµένη περιοχή, στις
ακριτικές περιοχές της χώρας µας και να παρέχουν υπηρεσίες
ψυχικής υγείας. 

Σε ό,τι αφορά στην ψηφιακή µεταρρύθµιση, µια νέα πρωτοπο-
ριακή υπηρεσία -την οποία εγκαταστήσαµε στο Καστελόριζο πριν
από περίπου έναν µήνα- είναι η Υπηρεσία Ψηφιακού Ιατρείου,
ούτως ώστε να παρέχεται σε αποµακρυσµένη περιοχή η συντα-
γογράφηση, η έκδοση πιστοποιητικών και προφανώς η διάγνωση
και η ψυχολογική υποστήριξη ασθενών. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι πρόσφατα, την προηγούµενη εβδο-
µάδα, συνυπογράψαµε µε τον Υπουργό Εσωτερικών τη νέα επτα-
ετή προγραµµατική σύµβαση για τα κέντρα πρόληψης, όπου το
Υπουργείο Υγείας σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών
και την αυτοδιοίκηση παρέχει ανανεωµένες υπηρεσίες ψυχοκοι-
νωνικής υποστήριξης από τα εβδοµήντα και πλέον κέντρα πρό-
ληψης που λειτουργούν σε όλη τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Τέλος -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή σας- είναι πολύ σηµαντικό ότι υποβάλαµε στο Ταµείο Ανά-
καµψης συγκεκριµένα κοστολογηµένα προγράµµατα, τα οποία
ευελπιστούµε ότι θα χρηµατοδοτηθούν στο αµέσως επόµενο διά-
στηµα και θα έχουµε περαιτέρω ενίσχυση των υπηρεσιών ψυχι-
κής υγείας της χώρας µέσα στο 2021. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στη δέ-

κατη τέταρτη µε αριθµό 841/4-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Αλέξη Χαρίτση προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
µε θέµα: «Αναξιοποίητες παραµένουν οι εγκαταστάσεις του
στρατοπέδου Καλαµάτας».

Κύριε Χαρίτση, µας έχετε «φάει» µε την Καλαµάτα!
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Τι να κάνουµε, κύριε Πρόεδρε, τα ζητή-
µατα του τόπου µας είναι πολύ σηµαντικά και θέλουµε να τα συ-
ζητήσουµε και να τα προχωρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και καλή σας ηµέρα!
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας! 
Όπως γνωρίζετε πολύ καλά, η λειτουργία του στρατοπέδου

«Παπαφλέσσα» στην Καλαµάτα είναι ένα ζήτηµα το οποίο απα-
σχολεί την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, τη
στρατιωτική ηγεσία και την τοπική κοινωνία εδώ και περίπου δύο
δεκαετίες. Υπενθυµίζω ότι το 2005 είχε αποφασιστεί η διακοπή
λειτουργίας του στο πλαίσιο εξορθολογισµού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και εξοικονόµησης πόρων. Μετά, είχαµε τη µετατροπή
της λειτουργίας τους ως 9ο Σύνταγµα Πεζικού, αλλά µε υποβαθ-
µισµένες λειτουργίες και φτάσαµε στο 2018, όταν η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ αποφάσισε την παύση λειτουργίας του, κατόπιν και
των γνωµατεύσεων του Ανώτατου Στρατιωτικού Συµβουλίου στο
πλαίσιο της ανασυγκρότησης συνολικά των στρατοπέδων και
των στρατιωτικών υπηρεσιών σε όλη τη χώρα, αλλά και στη Μεσ-
σηνία. 

Οφείλω να επισηµάνω πως τότε υπήρξαν πολύ σφοδρές αντι-
δράσεις από τα τοπικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, αντιδρά-
σεις οι οποίες, όµως, δεν δικαιώθηκαν από την πραγµατικότητα.
Νοµίζω ότι αυτό το οποίο δικαιώθηκε ήταν η απόφαση του 2018,
µε την έννοια ότι φαίνεται πως και η σηµερινή ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, κι εσείς, κύριε Υπουργέ, προχωράτε στην
υλοποίηση αυτού του σχεδιασµού του 2018. Όµως, αυτό εγείρει
ένα πάρα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Το ζήτηµα αυτό έχει να κάνει µε
το πώς θα αξιοποιηθεί πλέον αυτή η έκταση. Μιλάµε για διακόσια
είκοσι στρέµµατα. Είναι µια πολύ µεγάλη έκταση σε ένα πολύ ση-
µαντικό σηµείο της πόλης και στους πρόποδες του Ταΰγετου. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό το πώς σχε-
διάζει το Υπουργείο να αξιοποιήσει αυτήν την έκταση προς όφε-
λος της τοπικής κοινωνίας και βεβαίως το πώς σχεδιάζει να
εµπλέξει την τοπική κοινωνία σε όλη αυτή την συζήτηση. Σε το-
πικό επίπεδο υπάρχει µια ευρεία διαβούλευση. Υπάρχουν προ-
τάσεις που έχουν κατατεθεί και στον δηµόσιο διάλογο από
φορείς της περιοχής και από την αυτοδιοίκηση, αλλά και από πο-
λιτικούς παράγοντες. 

Είναι πολύ σηµαντικό και γι’ αυτό επανέρχοµαι, γιατί είχα κα-
ταθέσει ερώτηση για το συγκεκριµένο θέµα και στις 30-9-2019,
πριν από σχεδόν δύο χρόνια, κύριε Υπουργέ. Τότε, η απάντηση
από τη µεριά του Υπουργείου ήταν ότι εξετάζεται το ζήτηµα. Νο-
µίζω ότι πλέον έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο που θα πρέπει να
προχωρήσουµε µπροστά. Εγώ δεν θέλω να µείνω στο τι έγινε το
2018 και στις τότε αντιδράσεις στην απόφαση του Υπουργείου
σας. Νοµίζω ότι πρέπει να δούµε προς το µέλλον.

Να µας πείτε, λοιπόν –και η ερώτησή µου είναι σαφής-, ποιος
είναι ο σχεδιασµός και ποιο είναι και το χρονοδιάγραµµα για την
καλύτερη δυνατή αξιοποίηση αυτής της πολύ σηµαντικής έκτα-
σης. Σε καµµία περίπτωση, βεβαίως, δεν έχουµε την πολυτέλεια
να αφήνουµε έναν τέτοιο χώρο αναξιοποίητο. Να µας πείτε, βε-
βαίως και πώς η τοπική κοινωνία, µε τις προτάσεις της και τους
θεσµικούς της φορείς και εκπροσώπους θα εµπλακεί σε όλη
αυτή τη διαδικασία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι εύλογο το ενδιαφέρον σας, όπως και

όλων των συναδέλφων της εκλογικής περιφέρειας Μεσσηνίας,
για την αξιοποίηση ενός στρατοπέδου, το οποίο εν πρώτοις φαί-
νεται ιδιαίτερα ελκυστικό προς αξιοποίηση ως στοιχείο της ακί-
νητης περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Και µιλάµε για το
στρατόπεδο «Παπαφλέσσα».

Τι ισχύει αυτή τη στιγµή; Όντως από το 2018 έχει αποφασιστεί
η παύση της λειτουργίας του και έκτοτε υπολειτουργεί, δηλαδή
δεν έχει παύσει εντελώς η λειτουργία του, αλλά γίνεται σε πε-
ριορισµένο ποσοστό διότι εκεί, σύµφωνα πάντα µε την απάντηση
της στρατιωτικής Υπηρεσίας, στρατωνίζεται η 77η ΜΕ, δηλαδή η
77η Μονάδα Επιστράτευσης. Εποµένως, προκύπτει µερική λει-
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τουργία, έστω και υπολειτουργία, του στρατοπέδου. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι το στρατόπεδο δεν έχει αποδεσµευτεί προς
αξιοποίηση από τη στρατιωτική υπηρεσία ως στοιχείο της ακίνη-
της περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων.

Εποµένως, ένα ενεργό στρατόπεδο –τα έχω πει προσωπικά
εδώ πάρα πολλές φορές σε ερωτήσεις και απαντήσεις- δεν µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί από το ΤΕΦΑ, επειδή ακριβώς χαρακτηρίζεται
ενεργό. Αν χαρακτηριστεί από τη στρατιωτική υπηρεσία ανε-
νεργό, τότε ανοίγει ο δρόµος –γιατί έχει σηµασία και η διαδικα-
σία εδώ- για την αξιοποίησή του. Επί του παρόντος δεν έχει
υποβληθεί σε µένα επίσηµο αίτηµα αξιοποίησης αυτού του ακι-
νήτου από οποιονδήποτε φορέα. Έχει, όµως, έρθει σε µένα ο
Δήµαρχος Καλαµάτας –όπως επίσης γνωρίζω ότι έχει κατατεθεί
πρόταση αξιοποίησης από συνάδελφό σας στη Μεσσηνία, τον κ.
Χρυσοµάλλη- και η απάντηση που πήρε από µένα είναι ότι είµα-
στε εντελώς ανοιχτοί σε προτάσεις αξιοποίησης αυτού του ακι-
νήτου, αρκεί να κατατεθεί µία σοβαρή, συγκροτηµένη,
τεκµηριωµένη, κοστολογηµένη πρόταση, έτσι ώστε από ’κει και
πέρα να πάµε στη στρατιωτική υπηρεσία, να αποφανθεί αυτή
κατά πόσο πρέπει να παραµείνει ενεργό ή ανενεργό το στρατό-
πεδο και ανάλογα µε την απάντηση να προχωρήσουµε.

Εποµένως, έχω γίνει ατύπως αποδέκτης ενδιαφέροντων προ-
τάσεων. Την περασµένη Παρασκευή βρέθηκα στην Καλαµάτα,
όπου στην τοποθέτησή µου εκεί στο πλαίσιο µίας εκδήλωσης εγ-
καινίων καταλυµάτων στην 120η Πτέρυγα Εκπαίδευσης Αέρος για
λογαριασµό της Πολεµικής Αεροπορίας, είπα ότι ως πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας είµαστε ανοιχτοί σε κάθε
πρόταση, διότι η ακίνητη περιουσία των Ενόπλων Δυνάµεων καλό
είναι να αξιοποιείται όχι µόνο προς όφελος των Ενόπλων Δυνά-
µεων –αυτό είναι προφανές- αλλά και προς όφελος της τοπικής
κοινωνίας. Προϋπόθεση για να γίνει αυτό είναι υπάρχει µία ολο-
κληρωµένη πρόταση.

Με το καλό, λοιπόν, εάν έρθει αυτή η πρόταση –και µπορείτε
να κινηθείτε προς αυτήν την κατεύθυνση σε επαφή µε τους συ-
ναδέλφους και µε τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης- να το
δούµε. Το στρατόπεδο, όπως σας είπα, λειτουργεί εν µέρει, σε
µικρό ποσοστό. Δεν είναι ανενεργό, αλλά είναι εν µέρει λειτουρ-
γικό. Θα µπορούσε να βρεθεί η φόρµουλα εκείνη ώστε το µεγα-
λύτερο µέρος του να αποδεσµευτεί και να αξιοποιηθεί, σύµφωνα
µε τις προτάσεις που υπάρχουν, αρκεί όµως αυτές να υποβλη-
θούν µε τον σωστό τρόπο και να είναι ολοκληρωµένες και τεκ-
µηριωµένες.

Θα πω λίγα ακόµα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Χαρί-

τση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι είναι σηµαντική η απάντησή σας,

γιατί νοµίζω ότι ανοίγει έναν δρόµο για να προχωρήσουµε µπρο-
στά. Όπως είπα και πριν, αυτό που µας ενδιαφέρει είναι τι θα
γίνει από δω και πέρα. Εφόσον έτσι έχουν τα πράγµατα –και εγώ
πρέπει να πω ότι συµφωνώ µε την προσέγγισή σας- νοµίζω ότι
µπορούµε να προχωρήσουµε.

Επιτρέψτε µου να πω το εξής: Αν κάτι έµαθα και εγώ από την
υπουργική µου θητεία είναι ότι πολλές φορές υπάρχουν πολλές
ενδιαφέρουσες ιδέες και προτάσεις. Το ζητούµενο είναι, όµως,
πώς αυτές τις µετατρέπεις σε επιχειρησιακό σχέδιο, για να µπο-
ρεί να υλοποιηθεί, διότι από ιδέες άλλο τίποτα.

Με αυτή την έννοια θεωρώ πολύ σηµαντικό να υπάρξει πράγ-
µατι µία ολοκληρωµένη πρόταση, κοστολογηµένη, µε σαφή χρο-
νοδιαγράµµατα, µε σαφείς χρήσεις για τη συγκεκριµένη περιοχή.
Άρα, µε αυτήν την έννοια, από τη µεριά µου θα µεταφέρω και τη
δική σας πρόθεση να υπάρξει αυτή η συνεργασία και στη δηµο-
τική αρχή και σε όλους τους φορείς της περιοχής, για να δούµε
πώς µπορούµε από κοινού να προχωρήσουµε σε µια λύση. 

Σε κάθε περίπτωση αυτό το οποίο κατά τη γνώµη µου είναι
πάρα πολύ σηµαντικό είναι ότι εδώ ο εχθρός µας είναι ο χρόνος.
Γιατί έχουµε δει στη χώρα µας -σε πάρα πολλές περιπτώσεις-
περιοχές, χώρους πολύ σηµαντικούς και µεγάλης οµορφιάς που
όσο τους αφήνουµε αναξιοποίητους τελικά βαλτώνουν και ότι
προχωράει µια διαδικασία πλήρους απαξίωσής τους. Αυτό είναι

που πρέπει να αποφύγουµε, κατά τη γνώµη µου, άρα να επιτα-
χυνθούν οι σχετικές διαδικασίες.

Εγώ θα µεταφέρω από τη µεριά µου και την πρόθεσή σας όχι
απλώς να συζητήσετε, αλλά απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι να προχω-
ρήσουµε σε λύση άµεσα -αυτό είναι το σηµαντικό- και περιµένω
και από τους φορείς της περιοχής και από τη δηµοτική αρχή να
προχωρήσουν στην κατάθεση µιας ολοκληρωµένης πρότασης
το συντοµότερο δυνατό για να δούµε πώς προχωράµε. Σε κάθε
περίπτωση θα είµαστε εδώ να παρακολουθούµε αυτό το ζήτηµα,
γιατί πραγµατικά πρέπει να γνωρίζετε ότι για ολόκληρη την το-
πική κοινωνία είναι πάρα πολύ κρίσιµο αυτή η περιοχή να αξιο-
ποιηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, όπως είπατε και προς
όφελος βεβαίως των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και προς όφελος
και πρωτίστως της τοπικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,

κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Δυο κουβέντες µόνο θα πω, πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε σωστά, κύριε συνάδελφε, υπάρχει εδώ η προ-

οπτική, η βούληση της τοπικής κοινωνίας, όµως η ενέργεια που
θα πυροδοτήσει όλη τη διαδικασία θα είναι η υποβολή µιας ολο-
κληρωµένης πρότασης στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, την
οποία δεν µπορεί παρά να κάνει η ηγεσία της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, δηλαδή ο δήµαρχος, η δηµοτική αρχή. Από εκεί και πέρα,
όπως είπα, είµαστε ανοιχτοί σε όλα. 

Η Καλαµάτα αντιµετωπίζει µια εξαιρετικά θετική προοπτική τα
επόµενα χρόνια µε την µετατροπή της 120ης Πτέρυγας Εκπαίδευ-
σης Αέρος, εκεί δηλαδή που εκπαιδεύονται οι Ίκαροι της Πολε-
µικής µας Αεροπορίας στο πτητικό αντικείµενο, σε διεθνές
κέντρο εκπαίδευσης µετά από τη συµφωνία µε την ισραηλινή
εταιρεία, η οποία πραγµατικά θα απογειώσει τις δυνατότητες της
εκπαίδευσης των Ικάρων όχι µόνο της δικής µας Πολεµικής Αε-
ροπορίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, αλλά και διεθνώς, άλλων
δηλαδή πιλότων, θα τις απογειώσει κυριολεκτικά -µιας και µιλάµε
πλέον για εκπαίδευση αέρος- σε πολύ µεγάλο ύψος αφού το διε-
θνές εκπαιδευτικό κέντρο θα καλύψει και τις απαιτήσεις της Πο-
λεµικής µας Αεροπορίας, αλλά ενδεχοµένως θα προσπορίσει, θα
γίνει αιτία να εισέλθουν και έσοδα από την εκπαίδευση πιλότων
άλλων πολεµικών αεροποριών στη χώρα µας και ειδικά στην Κα-
λαµάτα που έχει τις ιδανικές πτητικές συνθήκες, όπως ξέρετε.

Άρα θα χρειαστούν επιπλέον καταλύµατα. Τα εγκαίνια που κά-
ναµε την προηγούµενη Παρασκευή σε καταλύµατα εντός της
120 ΠΕΑ για λογαριασµό της Πολεµικής Αεροπορίας στο πλαίσιο
του προγράµµατος «Hellenic Wings Inns», δηλαδή «Ελληνικά
Φτερά και Καταλύµατα», εξυπηρετεί αυτόν τον σκοπό. Είπα εκεί
πέρα ότι θα χρειαστούν περισσότερα, δεδοµένου ότι ετοιµάζεται
το διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο. Το διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο
θα λειτουργήσει σε δύο περίπου χρόνια από το φετινό καλοκαίρι,
οπότε και θα αρχίσουν οι εργασίες. Ήδη οι Ισραηλινοί είναι επι-
τόπου και σχεδιάζουν τις πρώτες ενέργειες. 

Εποµένως αυτό περίπου θεωρώ ότι πρέπει να είναι το χρονο-
διάγραµµα προκειµένου να προκύψουν τοπικά και επιπλέον κα-
ταλύµατα για τη µελλοντική στέγαση όσων έρθουν. 

Εποµένως πρόταση τεκµηριωµένη στο Υπουργείο και τα υπό-
λοιπα ξεκινούν µε τη διαδικασία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περιφέρεια, αυτοδι-

οίκηση, επιµελητήρια και Βουλευτές. Αυτό είναι ένα θέµα που ελ-
πίζω όλοι συµφωνείτε πλέον. Πάρτε το πάνω σας. 

Προχωράµε τώρα στην έβδοµη µε αριθµό 868/14-6-2021 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταν-
τίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εξε-
ταστική διαδικασία για την απόκτηση πιστοποιητικού επάρκειας
γνώσεων για πολιτογράφηση για την απόκτηση ελληνικής ιθαγέ-
νειας».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βορί-
δης. 

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό το θέµα
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δείχνει ξεκάθαρα πόσο προοδευτική είναι η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη και θέλω να σας ρωτήσω αν θεωρείτε και εσείς τον εαυτό
σας στην κατηγορία των προοδευτικών πολιτικών.

Θέλω να σας κάνω κάποιες ερωτήσεις. Μην φοβηθείτε, δεν
πρόκειται να σας αφαιρέσει κάποιος την ελληνική ιθαγένεια,
αλλά θέλω να καταδείξω µέσα στη Βουλή των Ελλήνων τον
τρόπο µε τον οποίον ταλαιπωρούµε τους ανθρώπους µε τους
οποίους ζούµε τόσα χρόνια µαζί, στις παρέες, τον εργασιακό µας
χώρο, το σπίτι µας, το λεωφορείο και τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς που κατεβαίνουµε κάθε πρωί στη δουλειά, προκειµένου να
πολιτογραφηθούν Έλληνες. 

Από τις τριάντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις ήρθαν στις εξετά-
σεις λιγότεροι από δυόµισι χιλιάδες. Αυτοί που ήρθαν έπρεπε να
πληρώσουν ένα παράβολο 150 ευρώ και ένα εξέταστρο 550
ευρώ και βεβαίως, έξτρα κόστος αν έκαναν φροντιστήρια. Και
κοιτάξτε τι τους ρωτήσατε, διαβάζω από την τράπεζα θεµάτων: 

Ποια γνωστή Ελληνίδα ηθοποιός υποδύθηκε την υπολοχαγό
Νατάσσα στην οµώνυµη ταινία; Η Καρέζη, η Βλαχοπούλου, η
Βουγιουκλάκη, η Καραγιάννη. Πόσες φορές η Ελλάδα έχει προ-
εδρεύσει στο Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Κοινότητας; Πότε ήταν
η πρώτη φορά που η Ελλάδα ανέλαβε την προεδρία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Πότε είναι η επόµενη προεδρία της Ελλάδας
στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο; 

Ερωτήσεις σωστού-λάθους: Οι καλικάντζαροι είναι τα καλά
πνεύµατα των Χριστουγέννων; Όταν ξεκινάει η καινούργια σχο-
λική χρονιά κάνουµε άγιασµό; Όταν αρρωσταίνει κάποιος φτιά-
χνουµε φανουρόπιτα για να γίνει καλά; 

Γιατί σας τα ρωτώ όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Διότι αυτή είναι
η τράπεζα θεµάτων µε την οποία βάλατε τα ερωτήµατα και ανα-
πτύξατε τα ζητήµατα και πέρα από αυτά, έχετε και δύσκολα κοι-
νωνικοοικονοµικά κριτήρια σε µια Ελλάδα της κρίσης, της
πανδηµίας του κορωνοϊού, και πιο πριν της κρίσης των µνηµο-
νίων, που τους ζητάτε συγκεκριµένα ένσηµα για συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει στην Ελλάδα του 21ου

αιώνα, το 2021, είναι εάν θα έχουµε ένα οµαλό και φυσιολογικό
σύστηµα πολιτογράφησης, όπου ως φυσική συνέχεια ενός αν-
θρώπου που διαµένει µε νόµιµο τρόπο για πολλά χρόνια µαζί µας
στη χώρα θα µπορεί να πολιτογραφηθεί Έλληνας ή θα βάζουµε
εµπόδια θεσµικού και κοινωνικού ρατσισµού. 

Το λέω αυτό διότι χθες είχαµε µια µεγάλη είδηση, αναφορικά
µε αυτό το έγκληµα που έγινε στα Γλυκά Νερά. Θέλω, κύριε
Υπουργέ, να σας διαβάσω τι λεγόταν και τι γραφόταν τις προ-
ηγούµενες µέρες στο διαδίκτυο και στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης γι’ αυτά τα θέµατα. Μπαλάσκας: «Σεσηµασµένοι αλλοδαποί
οι δολοφόνοι στα Γλυκά Νερά». Τίτλος στην εφηµερίδα
«SPORTIME»: «Ο ανεξέλεγκτος λαθροεποικισµός επιφέρει ασύλ-
ληπτη βαρβαρότητα και εισαγόµενη εγκληµατικότητα». Στο twit-
ter η κ. Λατινοπούλου, στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας στη
βόρεια Ελλάδα: «Αν η Κάρολαϊν ήταν µαύρη, τοξικοµανής,
LGBTQ κοινότητα, παραβατική κ.λπ., όλη η Αριστερά θα ήταν
σύµπασα στους δρόµους, απαιτώντας σύλληψη των δραστών και
δικαιοσύνη. Όµως, για κακή τους τύχη ήταν λευκή, παντρεµένη
και ευτυχισµένη µε τον σύζυγό της και το µωράκι της. Οπότε
αφωνία, λογικό». 

Γιατί τα λέω αυτά, κύριε Υπουργέ; Διότι πρέπει να σπάσουµε
αυτά τα τείχη του ρατσισµού, πρέπει να σπάσουµε αυτά τα τείχη
του διαφορετικού. Πρέπει επιτέλους η Ελλάδα να αναβαθµιστεί
σε µία σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα που να µην βάζει εµπόδια
τύπου δεκαθλητή σε όποιον θέλει να πάρει την ελληνική ιθαγέ-
νεια. 

Και νοµίζω ότι µε τις αλλαγές τις οποίες κάνατε εσείς όταν
αναλάβατε Υπουργός και µε αυτή τη σκληρή και δύσκολη τρά-
πεζα θεµάτων, θέλετε από τον υποψήφιο προς πολιτογράφηση
να έχει όχι µία οµαλή διαδικασία ένταξης, αλλά να είναι κάτι σαν
δεκαθλητής.

Κριτική γι’ αυτά... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ζαχαριάδη,

κλείστε όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κλείνω την πρωτοµιλία µου

µε αυτό και θα συνεχίσω µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Και ήθελα λίγο εκ των προτέρων για την οργάνωση της απάν-
τησης µου, να σας ρωτήσω αν θα είστε αυστηρός στο χρόνο ή
αν θα έχω κάποια άνεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μικρή ανοχή, όπως
και στον κ. Ζαχαριάδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι,
απλώς επειδή είναι ένα µεγάλο θέµα, εσείς θα µου πείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλά κι εγώ υπενθυ-
µίζω ότι είναι η έβδοµη ερώτηση και συνολικά έχουµε είκοσι τέσ-
σερις.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άρα θα
είστε αυστηρός στον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα είµαι όσο πρέπει.
Ξεκινήστε. Μηδενίζω τον χρόνο. Είδατε τι πήγατε να µου κάνετε;
Σας τρώω χρόνο. Ορίστε, ξεκινάτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών):
Eυχαριστώ πολύ.

Κύριε Ζαχαριάδη, κοιτάξτε, εγώ εκείνο το οποίο θέλω να κάνω
είναι να έχουµε ένα διαφανές, καθαρό και αδιάβλητο σύστηµα
µε το οποίο θα διακριβώνεται πραγµατικά αυτό το οποίο ζητείται
για να γίνει ένας αλλοδαπός Έλληνας πολίτης. Πέρα από τις
προϋποθέσεις του νόµου, έτσι όπως αυτές προσδιορίζονται στον
Κώδικα Ιθαγένειας, έχουν καταγραφεί µια σειρά κριτήρια στον
νόµο, ο οποίος ήδη έχει ψηφιστεί από το Κοινοβούλιο βεβαίως,
και είναι ο νόµος 4735, στις 12-10-2020. Τα κριτήρια περιγράφον-
ται εκεί και ο στόχος των κριτηρίων, κάτι το οποίο είναι διεθνώς
παραδεδεγµένο, είναι πως πρέπει να διακριβώνεται η ύπαρξη
του ισχυρού δεσµού του αλλοδαπού, ο οποίος αιτείται την πολι-
τογράφησή του µε το κράτος στο οποίο ζητεί να πολιτογραφηθεί
κάθε φορά, σε κάθε κράτος. Αυτό είναι µια διεθνής παραδοχή. 

Ένα πρώτο ερώτηµα, που σας το αντιστρέφω λίγο, είναι αν
σας αρέσει αυτό ή όχι, εάν πιστεύετε ότι πρέπει να υπάρχει ένας
τέτοιος ισχυρός δεσµός και µετά θα πάµε στο αν και πώς διακρι-
βώνεται. Ή αν θεωρείτε ότι σε τελευταία ανάλυση, µόνο µε την
απλή παραµονή για ένα ορισµένο χρονικό διάστηµα, δεν χρει-
άζεται να συντρέχει οτιδήποτε άλλο. Εάν έχετε αυτήν την άποψη
να µας το πείτε, αλλά να µας το πείτε καθαρά και να µην τα πη-
γαίνουµε γύρω-γύρω. 

Ο νόµος, λοιπόν, λέει το εξής, ότι ο αλλοδαπός, εκτός από τις
προϋποθέσεις τις χρονικές που τίθενται, πρέπει να γνωρίζει
επαρκώς την ελληνική γλώσσα, να γνωρίζει επαρκώς την ελλη-
νική ιστορία και γεωγραφία, τον ελληνικό πολιτισµό και τις συν-
θήκες του ελληνικού λαού, καθώς και τον τρόπο λειτουργίας των
θεσµών του πολιτεύµατος της χώρας. 

Ερώτηση: Διαφωνείτε µε τη διατύπωση του νόµου; Θέλετε να
το αφαιρέσουµε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για τη Βουγιουκλάκη πείτε µας, για την
«Υπολοχαγό Νατάσα»!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μην βιά-
ζεστε. Θα εκτεθείτε εσείς πολύ. 

Δεύτερον, να έχει την ικανότητα να συµµετέχει ενεργά και ου-
σιαστικά στην πολιτική ζωή της χώρας, σεβόµενος τις θεµελιώ-
δεις αρχές που τη διέπουν, να έχει ενταχθεί οµαλά στην
οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας, έχοντας την καταστήσει
συνεχές κέντρο των βιοτικών του δραστηριοτήτων. 

Αυτά λέει ο νόµος. Τα θέλετε ή δεν τα θέλετε στον ΣΥΡΙΖΑ; Ξε-
κάθαρες κουβέντες. 

Πάµε τώρα στις εξετάσεις. Τώρα θα σας στεναχωρήσω πολύ.
Διότι εγώ δεν βάζω θέµατα εξετάσεων και δεν είµαι καθηγητής,
δεν κάνω αυτήν τη δουλειά. Εγώ είµαι δικηγόρος και είµαι και
Υπουργός Εσωτερικών. Αυτοί, λοιπόν, οι οποίοι έβαλαν τα θέ-
µατα και έφτιαξαν την τράπεζα θεµάτων είναι µια επιτροπή ειδι-
κών, κύριε Φίλη, ειδικών καθηγητών, οι περισσότεροι διδάκτορες,
και έβαλαν αυτά τα θέµατα. Ξεκίνησε µια κριτική, κύριε Πρόεδρε,
ότι τα θέµατα είναι δύσκολα. Αλλά άκουσα και µια άλλη κριτική,
ότι τα θέµατα είναι πολύ εύκολα. Να σας πω την αµαρτία µου
δεν έχω άποψη, ούτε αν είναι εύκολα ούτε αν είναι δύσκολα. Εµ-
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πιστεύοµαι µια επιτροπή ανθρώπων, που βάζουν θέµατα, αυτή
είναι η δουλειά τους. 

Για να δούµε, όµως, τώρα τα αποτελέσµατα. Τι µας λέει ο κ.
Ζαχαριάδης; Δύσκολα τα θέµατα πάρα πολύ. Άµα είναι δύσκολα
τι θα περιµέναµε; Αποτυχία, ναι, να µην τα απαντήσουν. Πόσοι
τα απάντησαν; Από αυτούς που τελικώς τους περιφρονείτε και
τους υποτιµάτε, γιατί θεωρείτε ότι δεν µπορούν να διαβάσουν
τριακόσια θέµατα, που έχουν αναρτηθεί στο διαδίκτυο µε τις λύ-
σεις τους, και να πάνε να δώσουν εξετάσεις. Πόσο είναι το πο-
σοστό της επιτυχίας; 72,16%. Πώς, λοιπόν, είναι δύσκολα τα
θέµατα, αφού τα απάντησε το 72,16%;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η συµµετοχή ποια είναι; Για τη συµµετοχή
πείτε µας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πάµε
τώρα, κύριε Φίλη, από το ένα σφάλµα στο άλλο. Πάλι βιάζεστε.
Θα σας πω και για τη συµµετοχή. Μην αγχώνεστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κόφτες βάλατε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Φίλη, να είστε έντιµος στη συζήτηση. Πείτε ότι δεν θέλετε καµµία
προϋπόθεση. Πείτε το καθαρά. Είναι έντιµη και καθαρή συζή-
τηση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Βορίδη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φίλη, είναι

ντροπή και για τον κ. Ζαχαριάδη που είναι ο ερωτών. Μην παρεµ-
βαίνετε εσείς και κάνετε παρατηρήσεις στον Υπουργό. Ο ερωτών
κάθεται ήσυχος και εσείς κάνετε παρεµβολές.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Πείτε το
καθαρά για να καταστεί και σαφής η πολιτική και ιδεολογική µας
διαφορά. Γι’ αυτό σας έθεσα τα ερωτήµατα του νόµου για να το-
ποθετηθείτε. Δεν θέλετε καµµία προϋπόθεση. Θέλετε µια αυτό-
µατη διαδικασία. Όποιος είναι επτά χρόνια εδώ, να τον
πολιτογραφούµε. Ο νόµος λέει κάτι διαφορετικό και το λέει
σωστά. Αυτά ως προς το ζήτηµα των εξετάσεων.

Έρχοµαι και στο κοµµάτι που µου λέτε σχετικά µε το πόσοι
δώσανε. Δυόµιση χιλιάδες. Πότε έχει ξανά εξετάσεις; Το επό-
µενο εξάµηνο. Πόσες οι αιτήσεις -επειδή µου λέτε πόσο γρήγορα
και ωραία τα κάνετε!- που έχετε εξετάσει στα τεσσεράµισι χρόνια
από τις τριάντα χιλιάδες; Ούτε χίλιες στα τεσσεράµισι χρόνια.
Ποιο από τα δύο συστήµατα είναι καλύτερο; Εγώ δεν λέω ποιος
κάνει πιο πολλές ή πιο λίγες, όπως λέτε εσείς. Εγώ δεν έχω κρι-
τήριο ποσοτικό. Ούτε µε νοιάζει αν είναι πολλές ούτε αν είναι
λίγες. Έχω κριτήριο ποιοτικό: αντικειµενικές, αδιάβλητες, καθα-
ρές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Ζαχαριάδη,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να τα πιά-
σουµε ένα, ένα. 

Κατ’ αρχάς όταν µετράτε ποσοστό επιτυχίας δεν θα µετράτε
επί αυτών οι οποίοι έκαναν την αίτηση και πήγαν στις εξετάσεις,
αλλά επί των συνολικών αιτήσεων. Το 72%, λοιπόν, δηλαδή οι χί-
λιοι επτακόσιοι, είναι στις τριάντα χιλιάδες εκκρεµείς αιτήσεις
γιατί είδαν οι άνθρωποι την τράπεζα θεµάτων, είδαν τη δυσκολία
των θεµάτων, είδαν τα χρήµατα, είδαν κριτήρια τα οποία τους
βάζατε στην Ελλάδα της πανδηµίας και προηγουµένως των µνη-
µονίων και δεν πληρούσαν τα κριτήρια. Μας λέτε 72%! 

Τι φοβάστε, κύριε Βορίδη, µήπως βγουν από την Ελληνική
Λύση ή από άλλους χώρους και σας πουν ότι δίνετε εύκολα την
ιθαγένεια; Αυτό είναι το πρόβληµα της προοδευτικής Κυβέρνη-
σης του κ. Μητσοτάκη, πώς θα είναι όλα δικά µας; Ο νόµος, λοι-
πόν, υπήρχε και επί των ηµερών µας. Δεν θέλω να σας πάω πολύ
πίσω. Εσείς τη δεκαετία του ’90 λέγατε ότι η χώρα έτσι όπως πάει
κινδυνεύει να έρθουν τριάµισι εκατοµµύρια µουσουλµάνοι και να
γίνουν Έλληνες πολίτες και τα λοιπά. Φτάσαµε στο 2021 έγινε
τίποτα αυτό; Τίποτα δεν έγινε. Απλά ταλαιπωρούµε ανθρώπους.
Είναι καλοί οι άνθρωποι να τους έχουµε στο σπίτι σε µια τεχνική
εργασία. Είναι καλοί οι άνθρωποι να φροντίζουν έναν ηλικιωµένο
συµπολίτη µας, γονιό µας ή όχι. Είναι πολύ καλοί αν δεν τους
πληρώνουµε και την ασφάλεια και τη γλιτώνουµε και τα κρατάµε
εµείς στην τσέπη. Αλλά να γίνει και αυτός Έλληνας σαν και εµάς
δεν µπορεί.

Για τον Οδυσσέα Τσενάι, κύριε Υπουργέ, έχετε µετανιώσει γι’

αυτά τα οποία έκανε η χώρα πριν από είκοσι χρόνια σε αυτό το
παιδί που σήµερα διαπρέπει στην ανθρώπινη επιστήµη στις Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής; Εγώ έχω µετανιώσει για τη στάση της
χώρας µου τότε και για την έκρηξη του ρατσισµού. 

Πάµε σε επόµενο τώρα. Ρωτάτε αν θέλω να υπάρχουν κριτή-
ρια. Βεβαίως θέλω να υπάρχουν κριτήρια. Αλλά δεν είναι κριτή-
ριο η ερώτηση «ποιο ελληνικό τραγούδι πήρε τη “Γιουροβίζιον”;».
Για βάλτε τον εαυτό σας στη θέση µου να σας ρωτάει, πώς θα
ρωτάγατε; Σοφία Βόσσου «Άνοιξη»; Ρουβάς «Shake it»; Παπαρί-
ζου «My number one»; Τσανακλίδου «Charlie Chaplin»; Αυτή είναι
η σχέση µε τον ελληνικό πολιτισµό; Αυτό καταλάβατε ότι σας
λέω;

Συµφωνείτε µε την άποψη του Υπουργού της Αναπτύξεως που
λέει ότι οι µετανάστες αλλοιώνουν τη χώρα; Παραµένετε σταθε-
ρός στις απόψεις που είχατε περί έθνους-κράτους στις αρχές
της δεκαετίας του ’90 ή καταλαβαίνετε ότι βρίσκεστε σε µια παγ-
κοσµοποιηµένη εποχή; Για τον Τοµ Χανκς που πήγε ο κ. Μητσο-
τάκης µε ελικόπτερο να τον επισκεφθεί για να τον δει, ήταν
εύκολο -και σωστά- να πάρει την ελληνική ιθαγένεια. Για τους δε-
κάδες Έλληνες αθλητές οι οποίοι πρώτευσαν µε χρυσά, αργυρά
και χάλκινα µετάλλια -και σωστά- ήταν εύκολο. Για όλους αυτούς
τους µεροκαµατιάρηδες, τους βιοπαλαιστές της ζωής γιατί δεν
ισχύει αυτό το κριτήριο της βιοπάλης και της αριστείας της κα-
θηµερινότητας;

Διότι αυτοί οι άνθρωποι δουλεύουν δίπλα µας, αυτοί οι άνθρω-
ποι συµβάλλουν στην ελληνική οικονοµία, αυτοί οι άνθρωποι βοή-
θησαν τη δεκαετία του ’90 και του 2000 στους µεγάλους
ρυθµούς ανάπτυξης, αυτοί οι άνθρωποι δεν µπορούν να ανήκουν
σε ένα περιθώριο. Άρα, λοιπόν, µακριά από εµένα απόψεις που
να λένε ότι χωρίς κριτήρια, χωρίς κανέναν τρόπο να παίρνει ο
άλλος την ιθαγένεια, αλλά και µακριά µια άποψη η οποία να λέει
να ταλαιπωρείται και να βασανίζεται ο πολίτης.

Τέλος, γνωρίζετε σε όλο τον κόσµο ότι αυτή η συζήτηση συν-
δέεται και µε τα δηµογραφικά. Και σας ρωτώ, λοιπόν: Την προ-
ηγούµενη βδοµάδα ήσασταν οµιλητής σε ένα συνέδριο
γονιµότητας και αναπαραγωγικής αυτονοµίας στα Ιωάννινα.
Επειδή είδα ότι πολλοί από τους φορείς της Κυβέρνησης είχαν
δώσει αιγίδα, είχαν δώσει χορηγία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα τι σχέση έχει
αυτό µε την ερώτηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αυτό είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχει καµµία

σχέση µε την ερώτηση αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εγώ, λοιπόν, θέλω να ρω-

τήσω τον κ. Βορίδη, ακόµα και αν πατάω τα όριο της ερώτησής
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ρωτήστε το και κλεί-
στε µε µια ανοχή. Αν θέλει απαντάει, όµως, γιατί δεν έχει σχέση
µε την ερώτηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ε, νοµίζω ότι θέλει ο κ. Βορί-
δης, γιατί ενώ όλοι οι άλλοι αποσύρθηκαν, ο ίδιος το αποσιώ-
πησε, µέχρι να πέσουν τα φώτα του συνεδρίου.

Σας ρωτώ, λοιπόν: Σ’ αυτό το συνέδριο, κύριε Βορίδη, για την
αναπαραγωγική αυτονοµία, τι θα λέγατε εσείς ως Υπουργός
Εσωτερικών για τη γονιµότητα ως βασικό πυλώνα ανάπτυξης,
που ήταν ο τίτλος της οµιλίας σας; Μπορείτε να τον δώσετε στη
δηµοσιότητα; Θέλετε να έρθετε να το συζητήσουµε στο Κοινο-
βούλιο; Θέλετε να το συζητήσουµε εκτός Κοινοβουλίου, γιατί
έχει δίκιο ο κύριος Πρόεδρος ότι αυτήν τη στιγµή πατάω στο
όριο της ερώτησης; Θα µπορέσουµε να ζήσουµε αρµονικά ως
µια κοινωνία, χωρίς ρατσισµό, χωρίς τείχη και χωρίς προκαταλή-
ψεις;

Αυτά, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ξέ-

ρετε καλύτερα τον Κανονισµό από εµένα, επί του δευτέρου σκέ-
λους αν θέλετε απαντάτε, αν δεν θέλετε δεν απαντάτε και
έρχεται µε άλλη ερώτηση ο κ. Ζαχαριάδης, άλλη µέρα. 

Έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η απάν-

τηση του κ. Ζαχαριάδη νοµίζω συνοψίζεται στο «άλλ’ αντ’ άλλα
του πουλιού το γάλα». 
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Να συνεννοηθούµε λίγο; Γιατί κάνετε µία ερώτηση για την ιθα-
γένεια, σας απαντώ για τα ζητήµατα της ιθαγένειας και αρχίζετε
και µου λέτε τώρα τι έχει γίνει στο συνέδριο και τι έχει γίνει µε
την Καρολάιν. Χάος. Θέλετε να κάνετε µία σοβαρή συζήτηση
πάνω στην ιθαγένεια;

Σοβαρή συζήτηση πάνω στην ιθαγένεια σηµαίνει ότι πρώτον,
κατελύθη ο ισχυρισµός σας. Τι; Δύο κριτικές έχετε κάνει. Δια-
βάζω ανακοινώσεις σας. Έχετε κάνει µια ανακοίνωση στην οποία
είχατε πει: «Πόσοι θα µπορούσαν να απαντήσουν µε πενήντα λέ-
ξεις το ερώτηµα τι σηµαίνει ευρωπαϊκή ιθαγένεια και ποια δικαιώ-
µατα και εγγυήσεις απορρέουν από αυτήν, ποιας κατηγορίας
είναι το Αεροδικείο; Τι είναι το ECOFIN και ποιος Υπουργός µε-
τέχει στις συνεδριάσεις του»; Και σας απαντάω, όχι εγώ, αυτοί
που έδωσαν εξετάσεις: Το 72%. Και τι έρχεστε και µου λέτε;
Ακούστε το πρωτοφανές που ακούσαµε σήµερα. «Τα ποσοστά
επιτυχίας δεν θα τα αποφασίζουµε και κρίνουµε βάσει αυτών που
συµµετείχαν στη διαγωνιστική διαδικασία, αλλά βάσει αυτών που
δεν συµµετείχαν στη διαγωνιστική διαδικασία».

Έχω ακούσει παραδοξολογίες εδώ µέσα, αλλά αυτή είναι µία
από τις καλύτερες, ότι για έναν διαγωνισµό θα υπολογίζουµε τα
ποσοστά επιτυχίας σε αυτούς που δεν συµµετείχαν καθόλου
στον διαγωνισµό. Εξαιρετικό! Μοναδικό!

Μου λέτε: «Μα, ξέρετε οι άλλοι δεν πήγαν». Και πού ξέρετε
εσείς πόσοι θα πάνε το επόµενο εξάµηνο; Και πού ξέρετε πόσοι
θα πάνε το µεθεπόµενο εξάµηνο; Είναι δύο φορές τον χρόνο
αυτή η διαδικασία. Άρα, λοιπόν, για ποιο πράγµα µου µιλάµε
τώρα;

Έρχοµαι, όµως, στο δεύτερο, γιατί εσείς δεν θέλετε να κάνετε
σοβαρή συζήτηση. Θέλετε να συζητάµε –σας είπα- άλλ’ αντ’
άλλων. Το δεύτερο το οποίο µου λέτε είναι το εξής: «Έχεις θέσει
πολύ αυστηρά κριτήρια οικονοµικής ένταξης». Σε αυτό γιατί δεν
αναφερθήκατε καθόλου σήµερα, κύριε Ζαχαριάδη; Γιατί σας
αρέσει περισσότερο το θολό νερό. Κουβεντούλα γενική για τον
ρατσισµό, τι λέγαµε το ’90, τι το συνέδριο. Δεν θέλετε να κά-
νουµε κουβέντα πάνω στις πολιτικές, να πούµε συγκεκριµένα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Ποια είναι, λοιπόν, τα κριτήρια που ετέθησαν µε την υπουργική
απόφαση για την οικονοµική ένταξη; Ελάχιστο κατώτατο εισό-
δηµα, ο κατώτατος µισθός την τελευταία πενταετία. Τι µου λέτε;
Ότι είναι αυστηρό. Θέλετε να µου αντιπροτείνετε εσείς κριτήριο
ή να µην έχουµε καθόλου; Προσέξτε γιατί µου λέτε ότι είναι αυ-
στηρό. Ποιο είναι το κριτήριο που υιοθετείτε εδώ, µε αυτή τη διά-
ταξη; 

Το κριτήριο που έχουµε θέσει για να χορηγήσουµε καθεστώς
επί µακρόν διαµένοντος µε τον ν.4255/2014 και το άρθρο 89 είναι
το εξής. Για να πάρεις το καθεστώς του επί µακρόν διαµένοντος
όταν νοµίµως διαµένει αλλοδαπός στην Ελλάδα, πρέπει να δια-
θέτει εισόδηµα επαρκές για τις ανάγκες του ιδίου και της οικο-
γένειάς του, το οποίο δεν προέρχεται από προσφυγή στο
σύστηµα κοινωνικής αρωγής της χώρα, λέει ο νόµος. Το εισό-
δηµα αυτό δεν µπορεί να είναι µικρότερο από τις ετήσιες απο-
δοχές του αµειβόµενου µε τον κατώτατο µισθό σύµφωνα µε την
εθνική νοµοθεσία προσαυξηµένο κατά 10% για το σύνολο των
συντηρούµενων µελών της οικογενείας του. Αυτό είναι το κριτή-
ριο για να τον κάνουµε επί µακρόν διαµένοντα. Χρησιµοποιώ το
ίδιο κριτήριο προκειµένου να πάρει την ιδιότητα του Έλληνα πο-
λίτη. Τι από τα δύο λέτε ότι είναι σοβαρότερο; Ο επί µακρόν δια-
µένων ή η ελληνική ιδιότητα του πολίτη; Τι από τα δύο είναι πιο
σηµαντικό; Και όµως χρησιµοποιούµε το ίδιο κριτήριο και µου
λέτε ότι είναι αυστηρό; Ποιο θέλετε να χρησιµοποιήσουµε; 

Η συζήτηση πηγαίνει στην κερκίδα, κύριε Ζαχαριάδη και γι’
αυτό θέλετε να συζητήσουµε αλλά αντί άλλων. Διότι στην πραγ-
µατικότητα δεν θέλετε να κάνετε σαφή τη θέση σας για τα κρι-
τήρια της πολιτογράφησης. Η θέση µας είναι πολύ καθαρή.
Αποτυπώθηκε στον νόµο, εφαρµόστηκε σε µια ακέραιη και δια-
φανή διαδικασία, την ακεραιότητα και τη διαφάνεια της οποίας
αναγνώρισαν ο Συνήγορος του Πολίτη και η Εθνική Αρχή Διαφά-
νειας οι οποίοι την έλεγξαν. 

Τι ήταν το προηγούµενο καθεστώς; Αργό, αδιαφανές, κρυβό-
µασταν πίσω από το δάχτυλό µας γιατί δεν απαντούσαν ούτε θε-

τικά ούτε αρνητικά στις αιτήσεις αυτές. Τι έχουµε κάνει; Έχουµε
βάλει µια καθαρή διαδικασία που κανείς δεν µπορεί να αµφισβη-
τήσει. Με το προηγούµενο καθεστώς υπάρχουν αυτή τη στιγµή
δεκαπέντε υποθέσεις οι οποίες εκκρεµούν στον εισαγγελέα για
διαφθορά. Είναι το καθεστώς που υπερασπίζεστε σήµερα, το κα-
θεστώς που εφαρµόσατε εσείς, το καθεστώς που αρνηθήκατε
να αλλάξει. Με το δικό µας καθεστώς και σύστηµα, µε το δικό
µας σύστηµα χορήγησης πολιτογραφήσεων διαπιστώνουµε ότι
πράγµατι υπάρχει αυτός ο ισχυρός δεσµός µε αυτά τα κριτήρια
και βεβαίως δίνουµε απαντήσεις. 

Να απαντήσω σε όλες τις κριτικές. Η άλλη κριτική που ακούω
είναι κριτική που προέρχεται από την άκρα δεξιά. Εσείς µας λέτε
ότι είναι δύσκολα τα θέµατα. Η Ακραδεξιά γυρνάει και µας λέει
ότι είναι εύκολα θέµατα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ποια Ακραδεξιά; Έχετε διχασµό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν θέλω

τώρα να πάµε στα ψυχαναλυτικά γιατί θα βρεθείτε σε δύσκολη
θέση εσείς. Αφήστε τους διχασµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην διακόπτετε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε

Φίλη, δεν έχουµε ταυτόσηµη ορολογία ούτε έχουµε ταυτόσηµες
περιγραφές, αλλά ελπίζω ότι µπορούµε να συνεννοούµαστε.
Αναφέροµαι, λοιπόν, σε αυτούς που έχουν την εξής άποψη. Το
«δεν θα γίνεις Έλληνας ποτέ». Αυτή δεν είναι η άποψη της Κυ-
βερνήσεως και δεν είναι και η άποψη η δική µου. Εµένα η άποψη
η δική µου είναι ότι θα διαπιστώνεται η ύπαρξη του ισχυρού
πραγµατικού συνεκτικού δεσµού µε τη χώρα µέσα από ένα ακέ-
ραιο και αδιάβλητο σύστηµα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, δίνοντας τους τελευταίους αριθµούς
γιατί κι αυτοί οι αριθµοί έχουν µια σηµασία. Έχουν µια σηµασία
και για τον δηµόσιο διάλογο. Σύνολο αριθµού κτήσεων της ελ-
ληνικής ιθαγένειας από το 1990 που ξεκίνησαν οι ισχυρές µετα-
ναστευτικές ροές µέχρι το 2000, τετρακόσιες είκοσι επτά
χιλιάδες τετρακόσιες τριάντα εννιά. Επί του πληθυσµού είναι ένα
ποσοστό γύρω στο 4%. 

Εξ αυτών: οµογενείς διακόσιες εβδοµήντα έξι χιλιάδες πε-
νήντα ένα ποσοστό περίπου 2,7% του πληθυσµού, αλλογενείς
τριάντα τρεις χιλιάδες εννιακόσιες τριάτα δύο ποσοστό περίπου
0,34% του πληθυσµού, γέννηση- φοίτηση, δηλαδή αλλογενείς
µεν οι οποίοι όµως γεννήθηκαν εδώ ή φοίτησαν δώδεκα χρόνια
εδώ, ενενήντα έξι χιλιάδες διακόσιες τριάντα οκτώ. Γι’ αυτό το
πράγµα µιλάµε. Αυτή είναι η κατάσταση.

Άρα, λοιπόν, κύριε Ζαχαριάδη, το σύστηµα λειτούργησε. Εί-
µαστε υπερήφανοι για την καθιέρωση ενός συστήµατος που ήρε
µία από τις βασικότερες παθογένειες οι οποίες υπήρχαν. Είµαστε
περήφανοι, γιατί µε το σύστηµα αυτό δεν υπήρξε ένας παραπο-
νούµενος για να µας πει ότι είναι διαβλητό, ότι δεν είναι ακέραιο,
ότι πλήττεται από τη διαφθορά. Είµαστε περήφανοι, γιατί έχει
µπει ένα σύστηµα που πραγµατικά διαπιστώνει την ύπαρξη
αυτού του ισχυρού δεσµού.

Εποµένως, σας αφήνουµε µε τις εσωτερικές σας αντινοµίες
και αντιφάσεις και κυρίως µε την έλλειψη θάρρους που σας χα-
ρακτηρίζει να πείτε αυτό που πραγµατικά και καθαρά θέλετε για
την πολιτική χορήγησης της ιδιότητας του πολίτη. Κανένα κριτή-
ριο, παρά µόνο παραµονή. Πείτε το. Αυτό πιστεύετε. Θέλετε να
µην διαπιστώνεται αυτός ο ισχυρός δεσµός. 

Αυτή είναι η πραγµατική σας θέση και αυτό ουσιαστικά µαρ-
τυρά τη µεγάλη µας ιδεολογική και πολιτική διαφωνία, που δεν
µπορεί να κρυφτεί, κύριε Ζαχαριάδη, πίσω από ποµφόλυγες και
εντυπωσιακά -πολύ λίγο εντυπωσιακά τελικά- ευρήµατα για το τι
γίνεται στα συνέδρια, για το τι έγινε το ’90, για το τι έγινε κάποτε. 

Η συζήτηση είναι εδώ και σε αυτήν την πραγµατική συζήτηση
πρέπει να τοποθετείτε και όλοι νοµίζω ότι έχουµε συνεννοηθεί
για το ποια είναι η πραγµατική σας θέση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εισερχόµαστε

στην πρώτη µε αριθµό 861/11-6-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Δράµας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης, µε θέµα: «”Εξαφάνιση” χιλίων και πλέον δικογραφιών από
την Εισαγγελία Πρωτοδικών Κέρκυρας - Διαστάσεις της υπόθε-
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σης και πειθαρχικός έλεγχος εµπλεκοµένων».
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης, κ.

Γεώργιος Κώτσηρας.
Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ

όλους να τηρείται ο χρόνος, γιατί είναι πάρα πολλές οι ερωτή-
σεις.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Επαίροµαι ότι είµαι από τους
ελάχιστους Βουλευτές που τον τηρούν επακριβώς, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είναι γνωστό,
κύριε Ξανθόπουλε. Αυτό το λέω γενικά προς όλους, όχι για εσάς.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή εγώ έχω τον λόγο, γι’
αυτό κάνω το σχόλιο. 

Εν τάχει, λοιπόν, να πω το εξής. Είναι µία ευνοϊκή συγκυρία
που είµαστε τρεις νοµικοί: ο κ. Κώτσηρας, εσείς ως Προεδρεύων
και εγώ, γιατί είναι ένα θέµα το οποίο δεν περιποιεί τιµή σε κανέ-
ναν αυτό που έγινε στο Εφετείο της Κέρκυρας. 

Πριν από αυτό, όµως, θέλω να πω ότι είναι επίσης ευτυχής
συγκυρία, γιατί λείπει ο κύριος Υπουργός, ο οποίος θα ήταν σε
πολύ δύσκολη θέση την επαύριον της εξιχνίαση της δολοφονίας
στα Γλυκά Νερά να έρθει στο Κοινοβούλιο και να µας δει ενώπιος
ενωπίω όταν ο ίδιος έχει ανοίξει τη συζήτηση περί αυστηροποί-
ησης των ποινών και τροφοδότησε τα συντηρητικά αντανακλα-
στικά µιας κοινωνίας ολόκληρης στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, τέθηκε ξανά ο νόµος Παρα-
σκευόπουλου στο στόχαστρο, η συζήτηση ενώ δεν είχε βρεθεί
ποιος είναι ο δράστης ξαναπήγε στα ζητήµατα αυτά και πραγ-
µατικά έδωσε βήµα σε συντηρητικές και αντιδραστικές απόψεις
από ανώτατους εισαγγελείς στο ποιος κινδυνεύει και πώς αλλοι-
ώνεται ο πολιτιστικός και πολιτισµικός χαρακτήρας της χώρας.
Η αγαθή τύχη τον προφύλαξε από την πολύ δύσκολη θέση.

Έρχοµαι τώρα σε ό,τι αφορά στη συγκεκριµένη ερώτηση.
«Εξαφανίστηκαν» χίλιες δικογραφίες από την Εισαγγελία Πρω-
τοδικών Κέρκυρας. Είναι κάτι το οποίο και εσείς, κύριε Πρόεδρε
και εσείς, κύριε Υπουργέ και εγώ αντιλαµβανόµαστε πρωτογε-
νώς ότι είναι αδιανόητο. «Εξαφανίστηκαν» σε δύο δόσεις, πεντα-
κόσιες και πεντακόσιες. Είναι άγνωστες οι ουσιαστικές συνέπειες
αυτής της απώλειας. 

Δεν θέλω να επιµείνω ιδιαίτερα στο κοµµάτι το περιγραφικό.
Έχω δύο πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα.

Πρώτον. Έχουν κινηθεί οι προβλεπόµενες από το Σύνταγµα
και τον νόµο πειθαρχικές διαδικασίες; Έχουν τεθεί σε διαθεσι-
µότητα τα πρόσωπα που έχουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο σχέση µε
τη συγκεκριµένη υπόθεση; 

Δεύτερον. Κύριε Υπουργέ, σκοπεύει να ενισχύσει µε από-
σπαση υπαλλήλων τον εφέτη ανακριτή το Υπουργείο για να µπο-
ρέσει να ασκήσει τα καθήκοντά του, µε δεδοµένη την έλλειψη
προσωπικού τόσο στην εισαγγελία Εφετών όσο και στο Εφετείο
Κέρκυρας; Έχω πληροφορίες ότι ο εφέτης συµµετέχει και σε
σύνθεση δικαστηρίων και ανεβαίνει στην έδρα. Σε συνάρτηση
όλο αυτό και µε τον τεράστιο όγκο εργασίας που τον βαρύνει,
καθόσον υπάρχουν υπόνοιες για σοβαρές υποθέσεις οικονοµι-
κού αντικειµένου που έχουν παραγραφεί εξαιτίας της εξαφάνι-
σης των χιλίων και πλέον ως άνω δικογραφιών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Ξανθόπουλε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, δεδοµένης και της αναφοράς σας της αρ-

χικής σε σχέση µε το ποινικό περιβάλλον που δηµιουργείται και
τη θέση του Υπουργείου Δικαιοσύνης, σας υπενθυµίζω ότι είναι
πάγια θέση, η οποία έχει εκφραστεί και από τον Υπουργό, ότι οι
αλλαγές που γίνονται σε ένα νοµοθέτηµα όπως ο Ποινικός Κώ-
δικας γίνονται προφανώς µε νηφαλιότητα και µε νοµοτεχνική
επεξεργασία. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Και γι’

αυτόν τον λόγο, κύριε Ξανθόπουλε, έχει συσταθεί εδώ και αρ-
κετό χρονικό διάστηµα επιτροπή νοµοπαρασκευαστικού χαρα-

κτήρα παρακολούθησης του Ποινικού Κώδικα, η οποία αξιολογεί
το σύνολο των δεδοµένων. Και µε αυτό τον τρόπο, όταν εισηγη-
θεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης τις προτάσεις της θα γίνει µια
συγκεκριµένη επεξεργασία, προκειµένου να έρθουν προς τρο-
ποποίηση οι αλλαγές του Ποινικού Κώδικα. Η θέση, όµως, προς
αυστηροποίηση συγκεκριµένων αδικηµάτων τα οποία έχουν κενά
στο δίκαιο είναι ανεξάρτητη του κοινωνικού περιβάλλοντος της
παρούσης και είναι προϊόν επεξεργασίας. 

Επίσης, µια και αναφερθήκατε στο ποιον περιποιεί τιµή µία αλ-
λαγή αυτής της συζήτησης, σας υπενθυµίζω ότι εσείς ψηφίσατε
έναν Ποινικό Κώδικα, ένα πολύ σηµαντικό νοµοθέτηµα, έναν
µήνα πριν κλείσει το Κοινοβούλιο για τις εκλογές του 2019. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Και πολύ καλά κάναµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Οπότε,

αντιλαµβάνεστε ότι αυτού του είδους η κριτική περί δήθεν επι-
καιρότητας και εξάρτησής της για τις αλλαγές του Ποινικού Κώ-
δικα αφορά κυρίως εσάς οι οποίοι βιαστήκατε άνευ λόγου και
αιτίας να αλλάξετε τον Ποινικό Κώδικα. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μην αναµασάτε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Πάµε

τώρα στο θέµα της ερώτησης. 
Ξέρετε πολύ καλά, κύριε Ξανθόπουλε, ότι από το Σύνταγµα,

από τα άρθρα 26, 77 και 78, οι δικαστικές αρχές ασκούν το έργο
τους µε απόλυτη ανεξαρτησία και είναι αποκλειστικά αρµόδιες
για την εκτίµηση των πληροφοριών και των στοιχείων που έρχον-
ται εις γνώση τους για να τα αξιοποιήσουν και να προβούν σε κα-
τάλληλες ενέργειες. 

Γνωρίζετε, επίσης, ότι µε τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων
και Κατάστασης Δικαστικών Λειτουργών, µε τα άρθρα 57 και 57Α
ειδικότερα, ο δικαστικός λειτουργός µπορεί να τεθεί σε αργία
εάν ασκήθηκε εναντίον του ποινική δίωξη για τις περιπτώσεις που
ο νόµος ορίζει και αν ασκήθηκε εναντίον του πειθαρχική δίωξη
για παράπτωµα που µπορεί να επισύρει την ποινή της οριστικής
παύσης. Η θέση αυτή σε αργία γίνεται µε προεδρικό διάταγµα
ύστερα από πρόταση του Υπουργού Δικαιοσύνης, που εκδίδεται
ύστερα από πλήρως αιτιολογηµένη απόφαση του οικείου ανω-
τάτου δικαστικού συµβουλίου. 

Στην προκειµένη περίπτωση, λοιπόν, και όσον αφορά στο
πρώτο σκέλος της ερώτησής σας για το αν κινήθηκαν οι σύµφω-
νες µε το Σύνταγµα και τον νόµο διαδικασίες και αν έχουν κινηθεί
οι συγκεκριµένες διαδικασίες για πρόσωπα που φέρονται να εµ-
πλέκονται στην παρούσα εν εξελίξει υπόθεση, σας ενηµερώνω
ότι έχουν τηρηθεί οι προβλεπόµενες διαδικασίες από το Σύν-
ταγµα, τον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και την Κατάσταση
Δικαστικών Λειτουργών και τον Κώδικα Δικαστικών Υπαλλήλων. 

Ειδικότερα, σε επίπεδο πειθαρχικής διαδικασίας όσον αφορά
πρόσωπα που φέρουν την ιδιότητα του εισαγγελικού δικαστικού
λειτουργού έχουν επιληφθεί τα αρµόδια πειθαρχικά όργανα του
Αρείου Πάγου, προκειµένου να διενεργήσουν αρµοδίως πειθαρ-
χική προκαταρκτική εξέταση, ενώ για τα πρόσωπα τα οποία φέ-
ρουν την ιδιότητα του δικαστικού υπαλλήλου και για τα οποία
έχουν ασκηθεί πειθαρχικές διώξεις έχει επιληφθεί το αρµόδιο
πενταµελές συµβούλιο του Εφετείου Κέρκυρας. 

Σε σχέση µε πρόσωπο που φέρει επίσης την εισαγγελική ιδιό-
τητα, το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο Πολιτικής και Ποινικής
Δικαιοσύνης έχει προχωρήσει τις διαδικασίες και έχει τεθεί σε
αργία, η οποία έχει παραταθεί. Όπως ξέρετε καλά, µετά από εξά-
µηνο οφείλει να παραταθεί και έχει προχωρήσει σε αυτή τη δια-
δικασία. 

Ως προς το ποινικό σκέλος της υπόθεσης, είναι σαφές ότι για
όσους εµπλέκονται τον λόγο έχει η ποινική δικαιοσύνη και συγ-
κεκριµένα ο αρµόδιος εφέτης ανακριτής που χειρίζεται την υπό-
θεση και οι αρµόδιοι εισαγγελείς, ανάλογα µε το οικονοµικό
πλαίσιο που βρίσκεται η υπόθεση. 

Για να τηρήσω τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, στο δεύτερο ερώ-
τηµα του κ. Ξανθόπουλου µπορώ να επανέλθω και να επανέλθει
και αυτός για να µην κάνουµε κατάχρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος για την δευτερολογία του.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι σηµαντικά αυτά που µας
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είπατε κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά στο πρώτο ερώτηµα. 
Θα κάνω µία παρέκβαση και θα πω το εξής. Εφόσον είναι σε

λειτουργία η Επιτροπή Παρακολούθησης του Ποινικού Κώδικα,
ψύχραιµα και χωρίς κραυγές να δείτε το τι ακριβώς συµβαίνει µε
τη συγκεκριµένη διάσταση του αδικήµατος. Εγώ δεν έχω ούτε
τη θεσµική θέση, ούτε την επιστηµονική γνώση για να κάνω αυτή
τη στιγµή και προτάσεις. Ενδεχοµένως, όµως, µία ψύχραιµη συ-
ζήτηση στο πλαίσιο της επιτροπής αυτής να δώσει την έµφυλη
διάσταση του αδικήµατος είτε µε την νοµοτυπική του µορφή είτε
µε τη µορφή επιµέτρησης της ποινής. Αυτό το λέω για να κατα-
γραφεί στα Πρακτικά για να µην ερχόµαστε εκ των υστέρων και
ξύνουµε πληγές και δηµιουργούµε άλλες αντιλήψεις στο Σώµα.

Δεύτερον, εκτιµώ θετικά την απάντηση στο πρώτο ερώτηµα.
Σαφώς θα περιµένουµε όλοι την εξέλιξη της πειθαρχικής διαδι-
κασίας. Αντιλαµβάνεστε ότι δεν περιποιεί σε κανέναν µας τιµή το
γεγονός της απώλειας χιλίων δικογραφιών από το πρωτοδικείο
της Κέρκυρας. 

Δεύτερον, τονίζω κύριε Υπουργέ, τι γίνεται µε τον εφέτη ανα-
κριτή και την ενδυνάµωση του ελεγκτικού του ρόλου, την από-
σπαση ενδεχοµένως υπαλλήλων, συνεργατών οι οποίοι θα τον
βοηθήσουν. Και όλα αυτά τα όπλα τα οποία οφείλει να έχει για
να διεκπεραιώσει µία υπόθεση στην οποία πραγµατικά δεν ξέ-
ρουµε τις απολήξεις. 

Έχω τις πληροφορίες µου ότι πρόκειται κυρίως για όγκο πα-
ραγραφεισών υποθέσεων µε την υφ’ όρον απόλυση που λέµε
εµείς οι νοµικοί. Εκτός, όµως, αυτών των υποθέσεων υπάρχουν
και πολύ σοβαρές υποθέσεις οι οποίες έχουν σχέση µε δικαιώ-
µατα του δηµοσίου, µε επιβληθέντες φόρους και πρόστιµα και
τέλη. Και εν πάση περιπτώσει στο τέλος αυτής της διαδροµής
θα κάνουµε τον απολογισµό. Προέχει, όµως, να στελεχωθεί αυτή
η διαδικασία η ελεγκτική για να µην τρέχουµε εκ των υστέρων
και να διαπιστώσουµε απλώς την ήττα που έχουµε υποστεί ως
έννοµη τάξη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Ξανθόπουλε και για την τήρηση του χρόνου.
Είστε πάντοτε σε όλες τις οµιλίες σας εντός του χρόνου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την δευτερολογία
σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Ξανθόπουλε, δεν ξέρω τι πληροφορίες έχετε εσείς για
το θέµα της ενίσχυσης της συγκεκριµένης έρευνας. Εγώ σας
ενηµερώνω ότι εκκρεµεί ήδη προς συζήτηση ερώτηµα στο πεν-
ταµελές υπηρεσιακό συµβούλιο του Εφετείου Κέρκυρας, γιατί
γνωρίζετε ότι ακολουθείται αυτή η διαδικασία, για απόσπαση
υπαλλήλου από οποιαδήποτε δικαστική υπηρεσία της δικαστικής
περιφέρειας της εισαγγελίας Εφετών Κέρκυρας προς την υπη-
ρεσία η οποία αναφέρεται και από εσάς στο ερώτηµά σας. Ως
εκ τούτου υπάρχει διαδικασία εν εξελίξει για την ενίσχυση της
συγκεκριµένης υπηρεσίας.

Βέβαια, οφείλουµε να τονίσουµε, κύριε συνάδελφε, ότι η όλη
ενίσχυση του πεδίου των δικαστικών υπηρεσιών η οποία λαµβά-
νει χώρα µε την περαιτέρω ψηφιοποίηση των υποστηρικτικών
δοµών και των δοµών που αφορούν στη δικαιοσύνη από το
Υπουργείο σε συνεργασία µε άλλα Υπουργεία, θα λύσει πολλά
προβλήµατα τα οποία ενδεχοµένως προκύπτουν στην πορεία. 

Και πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι στο κοµµάτι αυτό έχει γίνει
µια πολύ µεγάλη προσπάθεια από την Κυβέρνηση όταν υπάρχει
ήδη ένα ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης δικαστικών υποθέ-
σεων για την πολιτική και ποινική δικαιοσύνη, όταν υπάρχουν
συγκεκριµένες προβλεπόµενες διαδικασίες για την ηλεκτρονική
κατάθεση δικογράφων, την ηλεκτρονική παρακολούθηση της πο-
ρείας των υποθέσεων, την ηλεκτρονική παρακολούθηση της συ-
ζήτησης, την ηλεκτρονική κατάθεση αιτήσεων, την ηλεκτρονική,
ψηφιακή έκδοση πιστοποιητικών. Όλα αυτά βοηθούν αναµφί-
βολα στο ευρύτερο θέµα που θέσατε.

Και σας υπενθυµίζω ότι προσφάτως µε τον Κώδικα Δικαστικών
Υπαλλήλων, που συζητήσαµε και στην Βουλή προ µηνός, υπήρχε
η πρόβλεψη ακόµα και για τους βοηθούς δικαστές. Ένα µοντέλο
το οποίο έχει ακολουθηθεί σε όλα τα προηγµένα κράτη και σε

µεγάλα δικαστήρια όπως είναι το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που, που είναι ανώτατοι δικαστικοί υπάλληλοι οι οποίο συνδρά-
µουν στο έργο των δικαστών. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το ψήφισε το συγκεκριµένο άρθρο, δεν στήριξε
αυτήν την πρωτοβουλία παρ’ όλο που ήταν µια πρωτοβουλία η
οποία έχει αποδειχθεί διεθνώς ότι αποδίδει στην ενίσχυση της
στήριξης των δικαστικών λειτουργών για να επιτύχουµε τον
στόχο που και εσείς θέσατε στην ερώτησή σας, δηλαδή τη βέλ-
τιστη αξιοποίηση των δεδοµένων που έχουν στη διάθεσή τους
για να κρίνουν και να αξιολογήσουν µια υπόθεση. 

Ως εκ τούτου, στο θέµα το ειδικότερο που θέσατε, σας ενηµέ-
ρωσα για το ζήτηµα. Στο θέµα το γενικότερο που επίσης θέσατε
θεωρώ ότι υπάρχει απάντηση. Αλλά µιας και θέσατε και πάλι την
Επιτροπή Παρακολούθησης του Ποινικού Κώδικα το ξαναλέω
γιατί πρέπει να το τονίσουµε ότι έχει γίνει µια επεξεργασία η
οποία θα τεθεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα αξιολογηθεί και
θα έρθει µε τις νόµιµες διαδικασίες. Πάντως δεν θα έρθει έναν
µήνα πριν κλείσει η Βουλή για τις εκλογές και να ψηφιστεί από
ένα κόµµα ή δύο, εκτός αν αποχωρήσετε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο,
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν προβλέπεται
αυτό, αλλά κατ’ εξαίρεση µπορείτε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ’ αρχάς να πω ότι κανείς
µας δεν ξέρει πότε θα κλείσει η Βουλή, µόνο οι συνταγµατικές
προθεσµίες το προβλέπουν. Δεν ξέρω αν εν τη ρύµη του λόγου
θέλετε να µας πείτε κάτι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Με τη
συνταγµατική θητεία το πηγαίνω.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, θα
χρησιµοποιήσω την έκφραση του κ. Βορίδη «άλλα ντ’ άλλα της
Παρασκευής το γάλα». Σας ρώτησα πολύ συγκεκριµένα πράγ-
µατα και µε παραπέµψατε στον κώδικα των δικαστικών υπαλλή-
λων. Εδώ ακόµα και αν είχε ψηφιστεί η διάταξη ή αν περιµέναµε
να ψηφιστεί, να στελεχωθεί η υπηρεσία, να, να, να δεν σας µιλάω
για αυτό. Είναι µια υπόθεση η οποία όζει, µυρίζει, δεν τιµά κανέ-
ναν µας και χρειάζονται άµεσες, στοχευµένες κινήσεις. Γι’ αυτό
σας ρώτησα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, τώρα ζητώ και εγώ τον λόγο να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
δικαιούστε και εσείς. Εξάλλου, είχατε και χρόνο εν όψει του ότι
απαντήσατε στη δευτερολογία στο δεύτερο ερώτηµα.

Έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Ξανθόπουλε, στο πρώτο ερώτηµα σας απήντησα για τη πειθαρ-
χική διαδικασία πλήρως και νοµίζω έγινα κατανοητός και το απο-
δεχθήκατε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Καλύφθηκα, τελείωσε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Στο

θέµα του δικαστικού υπαλλήλου επίσης σας ενηµέρωσα ότι
υπάρχει αυτήν τη στιγµή σε εξέλιξη η διαδικασία απόσπασής
του, όπως προβλέπεται από τον νόµο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μην το µπλέκετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Επειδή

εσείς το θέσατε όµως γενικότερα, οφείλω και εγώ να πω ότι όταν
φέρνουµε πρωτοβουλίες οι οποίες ενισχύουν τη δικαστική εξου-
σία στην αξιολόγηση, όπως ήταν ο βοηθός δικαστή που δεν θα
ήταν για την προκείµενη περίπτωση, αλλά µιας και το θέτετε επί
της αρχής και εσείς οφείλω να σας πω ότι εσείς δεν την ψηφί-
σατε αυτή τη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ.
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση που είναι η πρώτη επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου µε αριθµό 860/11-6-2021 του
Βουλευτή Α’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Νι-
κόλαου Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Απόσυρση της υπουργικής απόφασης για την απαλλαγή
από το µάθηµα των Θρησκευτικών». Θα απαντήσει η Υφυπουρ-
γός Παιδείας και Θρησκευµάτων κυρία Ζέττα Μακρή.

Τον λόγο έχει ο κ. Φίλης.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η εκπαίδευση πηγαίνει από το κακό στο χει-

ρότερο. Μέσα στην πανδηµία το Υπουργείο Παιδείας έµεινε ανε-
ξεταστέο. Έχουµε έκρηξη των κοινωνικών ανισοτήτων. Δεν
σέβεστε τους καθηγητές και υποβαθµίζετε το περιεχόµενο της
εκπαίδευσης, µετατρέποντας το σχολείο σε εξεταστικό κέντρο
χωρίς να λαµβάνετε µέτρα ανάταξης και µεταρρύθµισης του
σχολείου εν όψει της νέας χρονιάς και µε δεδοµένη την πανδηµία
και τα µαθησιακά κενά που δηµιουργήθηκαν.

Έχετε ένα µίσος δυστυχώς σε µαθήµατα τα οποία δηµιουρ-
γούν τις δυνατότητες της συνταγµατικής υποχρέωσης για τη διά-
πλαση παιδιών ελεύθερων πολιτών. Για την Ιστορία έχετε
προαναγγείλει την υποβάθµισή της σε µάθηµα εθνικού φρονη-
µατισµού. Την Κοινωνιολογία και τα άλλα µαθήµατα πολιτικής
αγωγής τα έχετε ουσιαστικά βγάλει εκτός της κανονικής τάξης.
Και, βεβαίως, έχουµε και το µάθηµα των Θρησκευτικών όπου ένα
µάθηµα που έπρεπε να είναι µάθηµα γνώσης το έχετε µετατρέ-
ψει σε µάθηµα πίστης εις βάρος της λειτουργίας του δηµοκρα-
τικού πολιτεύµατος και της µάθησης των παιδιών.

Τώρα προχωρείτε σε ένα ακόµα χειρότερο: Υπάρχουν δύο
αποφάσεις. Η απόφαση της Ανεξάρτητης Αρχής Προσωπικών
Δεδοµένων µε την οποία η εξαίρεση ενός µαθητή από µάθηµα
των Θρησκευτικών προϋποθέτει µόνο απλή δήλωση του γονιού
ότι για λόγους συνείδησης –τονίζω µόνο συνείδησης- δεν θέλει
το παιδί να παρακολουθήσει το µάθηµα. Αυτή είναι η απόφαση
32/2020 που έχει λάβει η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδο-
µένων. Και υπάρχει και η αµετάκλητη πια απόφαση του Ευρω-
παϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου του
Στρασβούργου µε την οποία απαγορεύεται ρητά να υπάρχει
έλεγχος στα θρησκευτικά και άλλα φρονήµατα, δηλαδή στα προ-
σωπικά δεδοµένα οιουδήποτε πολίτη και γονιού.

Με την απόφαση την οποία έχετε φέρει εσείς φέτος, καταργών-
τας προηγούµενη, πιο ανεκτική εγκύκλιο που υπήρχε για το θέµα
των Θρησκευτικών στα σχολεία, τι κάνετε; Λέτε: Πρώτον, µπορεί
να πάρει απαλλαγή από το µάθηµα των Θρησκευτικών όποιος δεν
είναι χριστιανός ορθόδοξος. Δηλαδή; Καλείτε τον γονιό να δηλώ-
σει σε τι θεό πιστεύει, δηλαδή προσωπικό δεδοµένο, κατά παρά-
βαση της ευρωπαϊκής και της ελληνικής έννοµης τάξης. Και όχι
µόνο αυτό. Του λέτε ότι θα πρέπει και οι δυο γονείς να συµφωνή-
σουν σε αυτό το θέµα, να πάνε σε µια δηµόσια αρχή, να επικυρω-
θεί το γνήσιο της υπογραφής και να το φέρετε στο σχολείο, όταν
για άλλα µαθήµατα, όπως για παράδειγµα της Φυσικής Αγωγής,
επιτρέπετε µια απλή δήλωση του γονιού ότι το παιδί θέλει να εξαι-
ρεθεί από το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής. Φτιάχνετε, δηλαδή, εµ-
πόδια, δηµιουργείτε στην πράξη «κόφτες» στο να ασκηθεί ένα
δικαίωµα που έχουν οι Έλληνες πολίτες σε σχέση µε το ζήτηµα
της διδασκαλίας των Θρησκευτικών στα παιδιά.

Κύριε Υπουργέ, είναι λυπηρό αυτό που συµβαίνει, η εµµονή σας
στη θρησκοληψία, η εµµονή σας στην υποβάθµιση της εκπαίδευ-
σης, το ότι προσκυνάτε ακραίες εκκλησιαστικές σκοπιµότητες και
επιδιώξεις. Εκεί που είστε στο Υπουργείο Παιδείας, δεν είστε, για
να λιβανίζετε τέτοιες αρχές, αλλά για να υποστηρίζετε τη δηµο-
κρατία και τη µόρφωση των παιδιών µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φίλη, να συ-
νεχίσετε στη δευτερολογία σας. Έχετε πάει στα τέσσερα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
Η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου είναι αµετάκλητη από

τις αρχές του 2021. Δηλαδή, το ελληνικό δηµόσιο δεν άσκησε καµ-
µία αντίρρηση επ’ αυτού. Και η απόφαση της Αρχής Προστασίας
Προσωπικών Δεδοµένων είναι και αυτή δεδοµένη, διότι το ελλη-
νικό δηµόσιο δεν ακολούθησε την τακτική της ενδοστρεφούς
δίκης, δηλαδή να αξιώσει ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας την αλλαγή αυτής της απόφασης. Παρανοµείτε εις βάρος
των δικαιωµάτων των πολιτών. Παρανοµείτε, δυστυχώς, εις βάρος
της εκπαίδευσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Φίλη, είναι η δεύτερη φορά που απαντώ σε ερώτησή σας
και διαπίστωσα για δεύτερη φορά πως θεωρείτε ότι το Βήµα αυτό

είναι µια καλή ευκαιρία να κάνετε µία κριτική εφ’ όλης της ύλης
υποβαθµίζοντας ταυτόχρονα την ερώτηση, τη σηµαντική κατά τη
γνώµη µου, που εσείς ο ίδιος έχετε καταθέσει. Εγώ δεν θα σας
πω ότι δεν σέβεστε την κοινοβουλευτική διαδικασία. Θα σας πω,
όµως, ότι υποβαθµίζετε το σηµαντικό της ερώτησης. Γι’ αυτό και
εγώ στην απάντησή µου θα περιοριστώ να απαντήσω σε όσα µε
ρωτάτε και φαντάζοµαι ότι υπάρχουν άλλα fora να κάνουµε µια γε-
νική συζήτηση για τη δική µας πολιτική και πολύ ευχαρίστως να
τη συγκρίνουµε και µε την πολιτική των προκατόχων -άρα και τη
δική σας- των προηγουµένων τεσσεράµισι ετών.

Θα κάνω µια σύντοµη ιστορική αναφορά, κύριε Πρόεδρε, και
θα ολοκληρώσω την απάντησή µου στη δευτερολογία µου, για να
µην κάνω κατάχρηση του χρόνου. 

Το 2012, κύριε συνάδελφε, έγινε αίτηση ακυρώσεως κατά
ισχυουσών εγκυκλίων και σύµφωνα µε τη µε αριθµό 115 του 2012
απόφαση του Διοικητικού Εφετείου Χανίων κρίθηκε ότι η διοίκηση
όφειλε να ρυθµίσει τον τρόπο και τους λόγους της απαλλαγής των
µαθητών από το µάθηµα των Θρησκευτικών. Το Υπουργείο συµ-
µορφούµενο εξέδωσε τη µε αριθµό 12773/Δ2/23-1-2015 εγκύκλιό
του –θα παρατηρήσω κι εγώ και θα συµφωνήσετε ότι έγινε µε κα-
θυστέρηση τριών ετών- που ρύθµιζε τους λόγους απαλλαγής από
το µάθηµα των Θρησκευτικών και τη διαδικασία που πρέπει να
ακολουθείται. 

Εν συνεχεία, η µε αριθµό 1 του 2015 απόφαση του Διοικητικού
Εφετείου Χανίων απεφάνθη ότι η εγκύκλιος που είχε εκδοθεί -αυτή
που σας ανέφερα παραπάνω- συµφωνούσε πλήρως µε το διατα-
κτικό της αρχικώς εκδοθείσας απόφασης. Η εγκύκλιος αυτή –στη
δευτερολογία µου θα καταλάβετε γιατί επιµένω και τα αναφέρω
αυτά- έκτοτε ίσχυε χωρίς κάποιος από τους Υπουργούς Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µεταξύ των οποίων και εσείς, να την τροπο-
ποιήσει ή να την καταργήσει. Ο τελευταίος, µάλιστα, Υπουργός
Παιδείας της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων αυτήν την εγκύκλιο περί απαλλαγής από το µάθηµα των Θρη-
σκευτικών την ενέταξε αυτούσια στην Υπουργική Απόφαση 10645
του 2018 για τις εγγραφές, µετεγγραφές, φοίτηση και θέµατα ορ-
γάνωσης της σχολικής ζωής στα σχολεία της δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, καίτοι αυστηρά νοµικά δεν υπήρχε νοµοθετική
εξουσιοδότηση.

Εδώ θα πρέπει να σηµειωθεί ότι δείχνετε θρησκευτική προσή-
λωση στις επιταγές της αρχής, τουλάχιστον στα λόγια. 

Ποτέ δεν συµµορφωθήκατε µε όσα διαλαµβάνονται στην από-
φαση 94/2015 της ολοµέλειας της Αρχής Προστασίας Προσωπι-
κών Δεδοµένων η οποία συστήνει, υποδεικνύει µε εµπε-
ριστατωµένη αιτιολογία στη διοίκηση να έχει ειδική νοµοθετική
εξουσιοδότηση για την έκδοση εγκυκλίων που ρυθµίζουν το θέµα
που µας απασχολεί σήµερα. Δηλαδή, σε απλά ελληνικά, κύριε
Φίλη, εκδίδατε εγκυκλίους, χωρίς να υπάρχει το ανάλογο απαιτού-
µενο νοµικό πλαίσιο.

Την ισχυρή και τεκµηριωµένη άποψη της αρχής για ανάγκη
ύπαρξης ειδικής και ορισµένης νοµοθετικής εξουσιοδότησης
σύµφωνα µε το άρθρο 43 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, εσείς
την αγνοήσατε παντελώς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. 
Εµείς αντίθετα, συµµορφούµενοι απολύτως µε την απόφαση

της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας, την απόφαση
µε αριθµό 1749/2019, εκδώσαµε τη µε αριθµό 61178/2021
υπουργική απόφαση για την οποία είχαµε εξουσιοδοτική διάταξη
-δηλαδή, πολύ στιβαρά και ορθά νοµικά- και προβλέψαµε και κα-
θορίσαµε τις διαδικασίες και τις προϋποθέσεις απαλλαγής από
το µάθηµα των Θρησκευτικών.

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φίλη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου κάνει εντύπωση ότι το ρολόι σταµατάει -από όσα είπε η

κυρία Υπουργός- στην απόφαση του Διοικητικού Εφετείου Χα-
νίων του 2012-2013. Σας είπα ότι το 2020 έχουµε απόφαση της
Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων που λέει ότι αρκεί
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και µόνο η επίκληση θέµατος συνείδησης -όχι θρησκευτικής, συ-
νείδησης!- ώστε το παιδί να µην παρακολουθεί το µάθηµα των
θρησκευτικών. Σας είπα ότι τον Ιανουάριο του 2020 υπάρχει αµε-
τάκλητη, πια, απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµά-
των του Ανθρώπου, η οποία λέει ότι απαγορεύεται στο ελληνικό
δηµόσιο και στο οποιοδήποτε δηµόσιο να κάνει έλεγχο θρησκευ-
τικών φρονηµάτων των πολιτών.

Εσείς όλα αυτά τα αµφισβητείτε και παρανοµείτε και πηγαίνετε
σε κάποιες αποφάσεις οι οποίες έχουν γίνει κουρέλι στη συνεί-
δηση των εκπαιδευτικών, των παιδιών, της κοινωνίας. Παρανο-
µείτε ασύστολα! Απαντήστε: Γιατί δεν εφαρµόζετε τις αποφάσεις
της Αρχής Προστασίας Προσωπικώς Δεδοµένων και την από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου;

Οχυρώνεστε σαφώς πίσω από το θέµα της απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας που µιλάει για θρησκευτική συνεί-
δηση. Δεν λέει, όµως, ότι προϋπόθεση για να ασκηθεί αυτό το
αίτηµα, να αιτηθεί ο γονιός εξαίρεση του παιδιού από τα Θρη-
σκευτικά, είναι να δηλώνει ότι δεν είναι χριστιανός ορθόδοξος.

Προσέξτε, η απόφαση αυτή του Σ.τ.Ε. που επικαλείστε, δεν
αφορά στο ζήτηµα της αίτησης εξαιρέσεως από τα Θρησκευτικά.
Αφορά στο θέµα του µαθήµατος, στο περιεχόµενο, και έχει λη-
φθεί η απόφαση η γνωστή που βάζει, όπως ξέρετε, κατά τρόπο
απαράδεκτο τα θρησκευτικά ζητήµατα στα σχολεία. 

Παρεµπιπτόντως σε µία σκέψη, στη σκέψη 16, σε µία δεύτερη,
µάλιστα, απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, για τη συµ-
µόρφωση προς τη νοµολογία, υπάρχει µία θετικότερη εξέλιξη.
Δεν αναφέρεται ως προϋπόθεση για την αίτηση να δηλώνει µε-
τάνοια ο χριστιανός ορθόδοξος και να λέει ότι πιστεύει και γι’
αυτόν τον λόγο, επειδή πιστεύει, θέλει το παιδί του να κάνει µά-
θηµα ή δεν πιστεύει και θέλει το παιδί του να κάνει µάθηµα. Επι-
καλείται, απλώς, θρησκευτική συνείδηση, που επαναλαµβάνω,
και αυτό είναι πίσω, διότι έχουµε απόφαση της Αρχής Προστα-
σίας Δεδοµένων για απλή συνείδηση και απόφαση του Ευρωπαϊ-
κού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου που απαγορεύει
αυτού του είδους το φακέλωµα των προσωπικών δεδοµένων των
Ελλήνων πολιτών.

Αλλά για ποια προσωπικά δεδοµένα µιλάω, όταν αναφέροµαι
στο Υπουργείο; Όταν καταπάτησε επί ένα χρόνο µέσα στην παν-
δηµία τα προσωπικά δεδοµένα -µε τη «CISCO»- µαθητών και εκ-
παιδευτικών, αποδεδειγµένο και αυτό από την απόφαση της
Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων. Στα παλαιά των
υποδηµάτων σας το γράφετε αυτό το πράγµα. Δεν σας ενδιαφέ-
ρει, λειτουργείτε ως δικτάτορες εις βάρος των παιδιών, των γο-
νιών και των εκπαιδευτικών. 

Άρα, λοιπόν, όταν αναφέροµαι στο συνολικό πλαίσιο της κρί-
σης της εκπαίδευσης που εσείς δηµιουργείτε, δεν είναι εκτός
ύλης, είναι το πρόβληµα! Κάθε ενέργειά σας είναι εις βάρος της
εκπαίδευσης, εις βάρος των εκπαιδευτικών, εις βάρος των παι-
διών, εις βάρος των γονιών. Αυτό είναι το πρόβληµα και το µά-
θηµα των Θρησκευτικών εντάσσεται σε αυτή τη θρησκοληπτική
ιδεοληπτική εµµονή σας εις βάρος της δηµοκρατικής εκπαίδευ-
σης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Φίλη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πάντως, κύριε Φίλη, νοµίζω ότι χρειάζεται πολύ κουράγιο –να

µην πω θράσος- να αναφέρεται κάποιος ακόµη στη «CISCO»,
µετά από τη συζήτηση που έγινε στη Βουλή, παρουσία της
Υπουργού και τις απαντήσεις που δόθηκαν. 

Kαι σε ό,τι αφορά σε αυτά που είπατε, δεν θα πω εγώ -γιατί
εξακολουθώ να είµαι καλόπιστη- ότι διαστρεβλώνετε σκοπίµως.
Θα πω ότι είστε ανενηµέρωτος και πολύ στεναχωριέµαι που το
διαπιστώνω. 

Λοιπόν, σας απαντώ επί της ουσίας. Σταµατήσαµε ως Υπουρ-
γείο τη λανθασµένη πρακτική να ρυθµίζεται η διαδικασία απαλ-
λαγής µέσω εγκυκλίων. Με νοµοθετική ρύθµιση δόθηκε η
κατάλληλη εξουσιοδότηση στην Υπουργό να εκδίδει υπουργική
απόφαση, κάτι το οποίο δεν το κάνατε παρ’ ότι δεν είναι καθόλου
δύσκολο. Εντάξαµε την αίτηση απαλλαγής ακριβώς στο κείµενο

που υπέδειξε το Συµβούλιο της Επικρατείας χωρίς να αλλάξουµε
απολύτως τίποτα ως είχαµε υποχρέωση. Εντάξαµε στην υπουρ-
γική απόφαση όλες τις προβλέψεις που διασφαλίζουν τα προσω-
πικά δεδοµένα των αιτούντων. Και αυτό θα µπορούσατε να το
είχατε κάνει, αλλά δεν το κάνατε. 

Για να είµαι σαφής, εµείς εφαρµόσαµε κατά γράµµα και
πνεύµα τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας και εσείς
και µε την ερώτηση και µε την τοποθέτησή σας µας ζητάτε να
αγνοήσουµε το Συµβούλιο της Επικρατείας και να εφαρµόσουµε
τις αποφάσεις της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων.
Αν ακολουθούσαµε στο Υπουργείο τη λογική σας, θα σήµαινε ότι
η πολιτεία εφαρµόζει τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. µόνο όταν η εκά-
στοτε Υπουργός συµφωνεί µε αυτές. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό
είναι θεσµικό ατόπηµα και δεν πιστεύω ότι παροτρύνετε προς
αυτό το Υπουργείο. Θα υπήρχε θεσµική κρίση. Εµείς δεν παί-
ζουµε µε τους θεσµούς και δεν υιοθετούµε την άποψή σας, αν
την ερµηνεύω σωστά από την τοποθέτησή σας. 

Σε ό,τι αφορά στην περίφηµη απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικα-
στηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου που επικαλείστε, κύριε συ-
νάδελφε, αυτή που φέρατε µε προηγούµενη εγκύκλιο, αυτή που
εµείς καταργήσαµε και εσείς προσωπικά διατηρούσατε και την
καταδίκασε ως αντίθετη λόγω της φράσης «Δεν είµαι χριστιανός
ορθόδοξος» που έπρεπε να περιέχεται τότε στη δήλωση απαλ-
λαγής, η οποία πλέον δεν λαµβάνεται. 

Η πραγµατική σας, όµως, επιδίωξη, όπως φάνηκε και από τις
τοποθετήσεις σας -και θα µου επιτρέψετε παρουσίας σας να σας
ερµηνεύσω- δεν είναι η αλλαγή της διαδικασίας απαλλαγής. Η
πραγµατική σας επιδίωξη είναι να ανατρέψετε τις αποφάσεις του
Σ.τ.Ε. µε τις οποίες δεν συµφωνείτε και να µετατρέψετε το µά-
θηµα των Θρησκευτικών από υποχρεωτικό σε προαιρετικό. Αυτό
δεν είναι εφικτό µε το ισχύον συνταγµατικό πλαίσιο. Δεν είναι
στις προθέσεις του Υπουργείου και προσπαθείτε µε έµµεσο
τρόπο να το κάνετε, σκάβοντας λίγο-λίγο για να µην σας κατα-
λάβουµε.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την εξής ρητορική για µένα
ερώτηση. Η συζήτηση αυτή πρέπει να γίνει δηµόσια και ανοιχτά.
Θέλουµε τα Θρησκευτικά να διδάσκονται στο σχολείο υπό την
εγγύηση του ΥΕΠ και από εκπαιδευτικούς που είναι απόφοιτοι
Θεολογικών Σχολών ή θέλουµε να διδάσκονται αποκλειστικά
εκτός σχολείου µε ό,τι αυτό σηµαίνει; Και ο νοών, νοείτω.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Προχωράµε στη δέκατη ένατη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό

849/7-6-2021 του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Άµεση θέσπιση οργανικών θέσεων του κλάδου εκπαιδευτικών
Θεατρικής Αγωγής ΠΕ91».

Και σε αυτήν την ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός κ.
Ζέττα Μακρή. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, «Ο�τοι συνέχθειν, �λλά συµφιλε�ν �φυν» λέει η

Αντιγόνη στο στίχο 523 στο οικουµενικό έργο του Σοφοκλή απαν-
τώντας στον Κρέοντα. Η Αντιγόνη-αγάπη, συµφιλίωση, συνεν-
νόηση απέναντι στον Κρέοντα-κράτος, στεγνή και στυγνή
εξουσία. Οµιλούµε για το θέατρο την προβολή, δηλαδή, της στά-
σης ζωής, ανθρωπιάς και ευαισθησίας και αυτό το οποίο καλού-
µαστε να επιβεβαιώσουµε για άλλη µια φορά σε µια αρνητική
συγκυρία για το θέατρο και τους ανθρώπους του στην εκπαιδευ-
τική πράξη, είναι ότι υπάρχω και υπάρχουµε όταν µοιράζουµε και
µοιραζόµαστε συναισθήµατα, αλληλεγγύη, ανθρωπιά και ευαι-
σθησία. Γιατί το θέατρο µάς κάνει καλύτερους ανθρώπους. 

Κυρία Υπουργέ, κυρία Μακρή, αυτό σας ζητώ να µοιραστούµε
µε την ερώτησή µου, την έγνοια, τη φροντίδα, τις συνθήκες και
τις προϋποθέσεις των θεατρολόγων καθηγητών ΠΕ 91, που µε
τις βαλίτσες στο χέρι, όπως λένε οι ίδιοι, έχετε λάβει τις επιστο-
λές τους από τη Θεσσαλονίκη, από την Ηµαθία, από όλες τις πε-
ριοχές της Ελλάδας, είναι εδώ και είκοσι και είκοσι πέντε χρόνια
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σε καθεστώς οµηρίας µέσω της διαδικασίας της αναπλήρωσης. 
Είναι αυτοί οι άνθρωποι που οικοδοµούν µέσα στο σχολείο όχι

το τείχος της ανοσίας, αλλά το τείχος αντίστασης στο µίσος,
στον εκβαρβαρισµό, στην επιθετικότητα, στον εκµαυλισµό, στον
ρατσισµό, στη βία υπέρ της ανεκτικότητας και της διαφορετικό-
τητας. 

Η ίδια η σύµβαση για τα Δικαιώµατα του Παιδιού τονίζει πως
το παιδί έχει το δικαίωµα της ελευθερίας έκφρασης. Το δικαίωµα
αυτό περιλαµβάνει την ελευθερία της αναζήτησης, της λήψης
και διάδοσης πληροφοριών και ιδεών οποιουδήποτε είδους ανε-
ξαρτήτως συνόρων υπό µορφή προφορική, γραπτή, καλλιτεχνική
ή µε οποιοδήποτε άλλο µέσο, σύµφωνα µε το άρθρο 13 της Διε-
θνούς Συµβάσεως για τα Δικαιώµατα του Παιδιού. 

Γι’ αυτό και απαντούµε ευθέως στο ερώτηµα γιατί, λοιπόν,
χρειάζεται το θέατρο στο σχολείο. Και στην ερώτηση αυτή απαν-
τούν οι ίδιοι µε την αγαπηµένη ερώτηση που ακούµε συχνά από
τα στόµατα των µαθητών και των µαθητριών µας: «Κυρία, κύριε,
τι θα παίξουµε σήµερα;» Μιλάµε για το δηµοτικό, γιατί αν έχουµε
µια απάντηση να δώσουµε είναι ότι συνδιαλεγόµαστε µε τη βα-
σική ανάγκη των παιδιών, το παιχνίδι, εκεί όπου δεν τους κρίνουν,
δεν τους αξιολογούν, δεν τους λένε σωστό ή λάθος. Μαθαίνουν
να µοιράζονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε
Τριανταφυλλίδη, θα συνεχίσετε και στη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχουµε πάει στα
τέσσερα λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: «Γιατί, κυρία, δεν θα
έχουµε θέατρο; Γιατί, κυρία, έχουµε µόνο µια φορά την εβδο-
µάδα;» Και οι ίδιοι ρωτούν, απαντώντας στα παιδιά: «Γιατί αντι-
µετωπιζόµαστε ως οι πληβείοι του εκπαιδευτικού συστήµατος;
Γιατί δεν τυγχάνουµε µιας πιο αξιοπρεπούς συµπεριφοράς; Γιατί
δεν δηµιουργούνται οργανικές θέσεις για τα τόσες χιλιάδες κενά
που υπάρχουν; Ενενήντα είναι µόνο στην πρωτοβάθµια και δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση.»

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και οι ανάγκες για να κα-

λυφθούν είναι περίπου χίλιες, χίλιοι θεατρολόγοι.
Και πρέπει να πω εδώ, -καθώς ολοκληρώνω και σας ευχαρι-

στώ, κύριε Αθανασίου, για την ανοχή σας- γιατί µιλάµε για τις
ψυχές των µικρών παιδιών ότι δεν έτυχε. Είναι συστηµατική η
διαδικασία. 

Στις 8-12-2020 τριάντα δύο Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ καταθέ-
σαµε τη συγκεκριµένη ερώτηση, στις 24 Μαρτίου επιστολή των
θεατρολόγων ως αναφορά στο εθνικό µας Κοινοβούλιο. Συγκε-
κριµένα, στις 7 Ιουνίου κατέθεσα την επίκαιρη ερώτηση, που
τώρα το Κοινοβούλιο µας δίνει τη δυνατότητα να την εκφρά-
σουµε και στις 8 ήταν το άρθρο 4 στο νοµοσχέδιο για την τηλερ-
γασία, που µε το άρθρο 4 συστήνετε αυτές τις οργανικές θέσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ελάτε, κύριε
Τριανταφυλλίδη, σας παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και εδώ πρέπει να πούµε
–και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, αλλά έχετε
πάει στα πέντε λεπτά. Αντί δύο λεπτά πήγατε στα πέντε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …ότι οι συγκεκριµένες
θέσεις δεν είναι η απάντηση. Ψίχουλα χαρακτηρίζονται αυτές οι
διακόσιες εβδοµήντα µία και εβδοµήντα έξι θέσεις, γιατί αποτε-
λούν εσωτερική διευθέτηση των ήδη υπαρχόντων καθηγητών
στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. 

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν ξεκινήσατε µε «Αντιγόνη», κύριε συνάδελφε, νόµιζα ότι

σας προκάλεσε το ερέθισµα η προηγούµενη συζήτηση έτσι όπως
τοποθετηθήκατε.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, πριν απαντήσω, που θα απαντήσω
ευθέως στο ερώτηµά σας, να κάνω και µια γενική αναφορά για
την πολιτική µας για να αντιληφθείτε τις µεταρρυθµίσεις, στις
οποίες έχουµε προβεί, γιατί, όπως ξέρετε πολύ καλά, υπήρξαν
προφανείς αντιξοότητες που επέφερε η υγειονοµική κρίση και
αυτές έπληξαν, βεβαίως, και την εκπαιδευτική διαδικασία. Παρ’
όλα αυτά εµείς παραµείναµε στον στόχο µας να υλοποιήσουµε
µεταρρυθµίσεις και να αναβαθµιστεί ποιοτικά το δηµόσιο σχο-
λείο µετά από την εφαρµογή τους. 

Σας λέω ενδεικτικά εµβληµατικές δράσεις που υλοποιήσαµε:
Η δίχρονη προσχολική αγωγή, τα εργαστήρια δεξιοτήτων σε νη-
πιαγωγεία, δηµοτικά και γυµνάσια όλης της χώρας, οι δραστη-
ριότητες στα αγγλικά στο νηπιαγωγείο, η ενισχυτική διδασκαλία
στη δευτεροβάθµια, οι υποστηρικτικές δοµές εκπαίδευσης, η έν-
ταξη ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και προσφυγόπαιδων στη
σχετική διαδικασία, η εξειδικευµένη και εξατοµικευµένη υποστή-
ριξη για την ένταξη µαθητών και µαθητριών µε αναπηρία, η υπο-
στήριξη σχολείων από ψυχολόγους και κοινωνικούς
λειτουργούς, η εξ αποστάσεως επιµόρφωση των εκπαιδευτικών
µας.

Αναβαθµίσαµε και συνεχίζουµε να αναβαθµίζουµε ψηφιακά το
δηµόσιο σχολείο και το σχολικό δίκτυο και µέσα σε λίγους µήνες
εντάχθηκαν περίπου ενάµισι εκατοµµύριο εκπαιδευτικοί, µαθητές
και µαθήτριες από την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια και τη
διά βίου µάθηση στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση, την οποία µε-
τασχηµάτισαν για το παρόν και το µέλλον καταρρίπτοντας στε-
ρεότυπα και γκρεµίζοντας στεγανά. 

Οι µόνιµοι διορισµοί, στους οποίους αναφέρεστε εξειδικεύον-
τας για τις οργανικές θέσεις του κλάδου εκπαιδευτικών θεατρι-
κής αγωγής, είναι κύριος πυλώνας της πολιτικής του Υπουργείου
µας και κυρίαρχο στοιχείο του προγραµµατισµού µας.

Έχουν προβλεφθεί πιστώσεις για διορισµό δέκα χιλιάδων πεν-
τακοσίων µόνιµων εκπαιδευτικών για τη γενική πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Έτσι, ενισχύεται το δηµόσιο σχολείο
µε ανθρώπινο δυναµικό, στηρίζεται η µαθησιακή διαδικασία και
παρέχουµε σε δασκάλους και µαθητές τη σταθερότητα, την προ-
οπτική και τη δυνατότητα επαγγελµατικής ανέλιξης.

Στους µόνιµους διορισµούς που καλύπτουν σηµαντικές ανάγκες
του εκπαιδευτικού µας συστήµατος προστίθενται και οι τεσσερι-
σήµισι χιλιάδες διορισµοί στην ειδική αγωγή που υλοποιήθηκαν το
2020, που ήταν οι πρώτοι στη χώρα στον ευαίσθητο αυτό χώρο.

Στόχος µας, λοιπόν, είναι η όσο το δυνατόν συντοµότερη
πραγµατοποίηση των διορισµών και η τοποθέτηση των εκπαιδευ-
τικών µας πριν από την έναρξη του σχολικού έτους για την πλη-
ρέστερη στελέχωση των σχολικών µονάδων, πράγµα που έγινε
και την προηγούµενη χρονιά.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο ερώτηµά σας και σας απαντώ ότι ψηφί-
στηκε τροπολογία του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
στον ν.4807/2021, όπου στο άρθρο 55 µε τίτλο «Ρυθµίσεις για
οργανικές θέσεις σε κλάδους του εκπαιδευτικού προσωπικού
της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης» ορίζεται
ότι, πρώτον, συστήνονται πλέον των υφισταµένων επτακόσιες εί-
κοσι µία οργανικές θέσεις εκπαιδευτικού προσωπικού πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθµων
θέσεων από τη δευτεροβάθµια σε διάφορους κλάδους, µεταξύ
των οποίων περιλαµβάνονται οι κλάδοι και οι ειδικότητες ΠΕ Καλ-
λιτεχνικών µε τριακόσιες πέντε θέσεις, ΠΕ 71.1 Μουσικής Επι-
στήµης µε ογδόντα εννέα θέσεις, ΠΕ 91.1 Θεατρικών Σπουδών
µε εκατόν εβδοµήντα µία θέσεις, ΠΕ 91 Δραµατικής Τέχνης µε
δεκαπέντε θέσεις.

Σύµφωνα µε τις περιπτώσεις β’ και γ’ του ιδίου ως άνω άρ-
θρου, µε απόφαση της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων
οι θέσεις αυτές κατανέµονται άπαξ σε διευθύνσεις εκπαίδευσης
ανά περιοχή µετάθεσης και σχολικές µονάδες. Οι οργανικές θέ-
σεις κατά κλάδο και ειδικότητα που συστήνονται κατανέµονται
και διατίθενται για την οριστική τοποθέτηση εκπαιδευτικών που
βρίσκονται στη διάθεση των περιφερειακών υπηρεσιακών συµ-
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βουλίων και την εξέταση εµπρόθεσµων αιτήσεων µετάθεσης του
σχολικού έτους 2020-2021 που δεν ικανοποιήθηκαν ως προς την
επιλογή. Και οι οργανικές θέσεις που αποµένουν κενές µετά την
εξέταση των αιτήσεων µετάθεσης διατίθενται για διορισµό.

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Θα καταθέσω στα Πρα-

κτικά, κυρία Υπουργέ, την επιστολή που έστειλαν εκατόν πενήντα
πέντε θεατρολόγοι, την ανοιχτή επιστολή του Πανελλήνιου Συλ-
λόγου Θεατρολόγων, καθώς και του Συλλόγου Αποφοίτων του
Τµήµατος Θεάτρου, Σχολής Καλών Τεχνών του ΑΠΘ.

Κυρία Υπουργέ, είχατε υποσχεθεί -και είστε δυο χρόνια Κυβέρ-
νηση- να επαναφέρετε το µάθηµα στην Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού –και
δεν το κάνατε αυτό- το µάθηµα της Θεατρικής Αγωγής που διδά-
σκεται από τους άριστα συγκροτηµένους και για το συγκεκριµένο
ad hoc µάθηµα της Θεατρικής Αγωγής ΠΕ 91 και όχι ως δεύτερη
ανάθεση από δασκάλους για να συµπληρώσουν το ωράριό τους.
Έτσι, δεν δίνεται βάθος, σηµασία, νόηµα και αξία στο µάθηµα του
θεάτρου, δηλαδή τα παιδιά να µάθουν στη συλλογικότητα, να µά-
θουν να µοιράζονται ρόλους, να µάθουν να αναλαµβάνουν τις ευ-
θύνες τους, να µάθουν αυτή τη διαδικασία, το ότι υπάρχω από τη
στιγµή που µοιράζοµαι πράγµατα, συναισθήµατα, καταστάσεις,
την αλήθεια, το ψέµα, το µίσος, θετικά, αρνητικά.

Αυτή είναι η ουσία και η δύναµη του θεάτρου που δηµιουργή-
θηκε σε αυτή τη χώρα πριν από δύο χιλιάδες εξακόσια χρόνια.
Και γι’ αυτήν, ούτε για τη Ζέττα Μακρή, ούτε για τον Αλέξανδρο
Τριανταφυλλίδη, ούτε για τον κ. Αθανασίου είναι γνωστή η Ελ-
λάδα σε όλη την οικουµένη. Τον Σοφοκλή, τον Ευριπίδη, τον Αι-
σχύλο τον γνωρίζει όλη η υφήλιος. Και αυτό το µάθηµα, αντί να
το έχουµε το πρώτο µάθηµα εντός της διδακτικής εκπαιδευτικής
διαδικασίας, τι το έχουµε κάνει ακριβώς;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ζητώ, δεν αντιπαρατίθεµαι, κυρία Μακρή, ήρθα µε διάθεση
και λόγω του προτέρου ακαδηµαϊκού βίου -φιλόλογος µε ειδικό-
τητα Θεατρολογία- ουσιαστικά να συµβάλλω. Δηµιουργήστε ορ-
γανικές θέσεις! Δηµιουργήστε και δώστε ισοκατανοµή!
Δηµιουργήστε και δώστε ώθηση! Δεν µπορείτε να έχετε ως πε-
ριφερόµενα µπουλούκια τους θεατρολόγους να αλλάζουν έξι
σχολεία, να αλλάζουν πενήντα έως εξακόσια παιδιά, για να διδά-
ξουν αυτό το µάθηµα. Των µαθηµάτων που υπάρχουν στο φιν-
λανδικό εκπαιδευτικό σύστηµα και δεν υπάρχουν µε την αξία και
τη σηµασία που πρέπει στο δικό µας, τη χώρα που γέννησε τη
θεατρική πράξη και το θέατρο.

Έτσι, λοιπόν, αντί να το κάνετε αυτό, όπως είχατε υποσχεθεί,
στην περίπτωση που υποθέσουµε ότι ήταν λάθος εκείνη η επι-
λογή, να φύγει δηλαδή από την Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού, τι κάνατε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταργήσατε το συγκεκριµένο µάθηµα και στην Α’ λυκείου.
Γιατί; Δηµιουργήστε αυτό που σας προτείνουν οι ίδιοι, δηλαδή
έναν ισχυρό πυλώνα -κοιτάξτε µε, κυρία Μακρή!-, τον τρίτο πυ-
λώνα Αισθητικής Αγωγής που δίνει τη δυνατότητα µε τρία µαθή-
µατα, εικαστικά, µουσική και θέατρο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τριαντα-
φυλλίδη, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ! Έχετε φτάσει συνολικά
τα εννέα λεπτά!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µη µι-
λάτε πάνω µου, ολοκληρώνω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, αλλά µι-
λήσατε πέντε ολόκληρα λεπτά!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Υπάρχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Η Υπουργός µί-

λησε δυόµισι λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Υπάρχει µια διαδικασία

από την οποία προσπαθούµε να βγάλουµε δηµιουργικά κάτι συγ-
κεκριµένο. 

Κυρία Μακρή, κάνω προτάσεις και όχι αντιπολίτευση. Δηµιουρ-
γείστε στο γυµνάσιο τον τρίτο πυλώνα Αισθητικής Αγωγής µε ει-
καστικά, µουσική και θέατρο. Στο γυµνάσιο δεν υπάρχει καθόλου
το συγκεκριµένο µάθηµα. Φέρτε το στην Ε’ και ΣΤ’ δηµοτικού,
φέρτε τα στο γυµνάσιο ως τρίτο πυλώνα και τα παιδιά να έχουν
τη δυνατότητα να επιλέξουν µεταξύ εικαστικών, µουσικής και θε-
άτρου, τα δύο από τα τρία µαθήµατα. Θα πρέπει να το επαναφέ-
ρετε στην Α’ λυκείου. Αυτό είναι το ζητούµενο. 

Κι αν σας πει ο Σταϊκούρας ότι υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα,
σας έχω εδώ -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- µια οικογένεια
στην οποία ο σύζυγος είναι µόνιµος στην εκπαίδευση και η σύ-
ζυγος αναπληρώτρια. Έχω το «Ε9», τη φορολογική τους δήλωση.
Πρόκειται για την ίδια ακριβώς δαπάνη. Διότι θα µπορούσατε να
µου πείτε: «Κύριε Τριανταφυλλίδη, πώς θα πάµε τις θέσεις στις
χίλιες; Υπάρχει και οικονοµικό ζήτηµα.». Και το οικονοµικό είναι
καλυµµένο, για να µη σας πω ότι το κόστος για το δηµόσιο είναι
µεγαλύτερο για τον αναπληρωτή απ’ ό,τι είναι για τον µόνιµο.
Μονιµοποιείστε τους! Δώστε τους πραγµατικά τη δυνατότητα να
δώσουν την ψυχή τους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τριαντα-
φυλλίδη, αρκετά! Δεν γίνεται οι άλλοι συνάδελφοί σας να µιλούν
συνολικά πέντε λεπτά και εσείς δέκα. Δεν γίνονται αυτά τα πράγ-
µατα!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, αλλά

δεν γίνεται έτσι!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ναι, αλλά όταν καθίσατε

στη θέση σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, αλλά τι θα

πω εγώ τώρα στον κ. Καµίνη ή στον κ. Συντυχάκη; Τι θα τους πω;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …ο κ. Βορίδης µίλησε

δέκα λεπτά. Μη µοιράζετε τη Βουλή σε «πληβείους» και «πατρι-
κίους»! Να είστε δίκαιοι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, κύριε
Τριανταφυλλίδη…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πριν από εµένα µίλησε ο
κ. Βορίδης και του δώσατε δέκα λεπτά! Εγώ έχω µιλήσει τέσσερα
λεπτά και πενήντα εννέα δευτερόλεπτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μην το λέτε αυτό
για εµένα, γιατί εγώ αφήνω πάντα τους συναδέλφους να µιλάνε
όταν υπάρχει…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας παρακαλώ! Ανακα-
λέστε αυτό το ύφος! Δεν σας επιτρέπω να µιλάτε µε αυτό το
ύφος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι σωστό
τα πέντε λεπτά να γίνονται δέκα. Δεν είναι σωστό! Είναι σε βάρος
των άλλων. Δεν είναι προσωπικό το θέµα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Βάζουµε την ψυχή µας
και προσπαθούµε να εκπροσωπήσουµε ζητήµατα που αφορούν
στην εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πρέπει να γίνει αν-
τιληπτό ότι δεν είναι προσωπικό το θέµα. Πρέπει να σεβόµαστε
τους συναδέλφους!

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε, θα ήθελα να πω για λόγους
δικαιοσύνης ότι ο κ. Βορίδης πράγµατι ξεπέρασε το χρονικό
όριο, αλλά αυτό έγινε σε συνεννόηση µε το Προεδρείο, γιατί ο
συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ που ρωτούσε είχε πάρει ο ίδιος υπερ-
διπλάσιο χρόνο. Ήταν σε συνεννόηση. Και το λέω γιατί ήµουν
παρούσα στην Αίθουσα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Φαίνεται ότι δεν

το παρακολούθησε.
Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε, ελπίζω να έχετε τη συναίνεση των
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ανθρώπων των οποίων καταθέτετε τη φορολογική δήλωση, το
«Ε9», γιατί νοµίζω ότι αυτό είναι ευαίσθητο προσωπικό δεδοµένο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είναι καλυµµένα τα ονό-
µατα και τα προσωπικά δεδοµένα.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σε κάθε περίπτωση και επειδή αναφερθήκατε στα δύο χρόνια
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, θέλω να σας πω ότι η
δική µας συµπεριφορά και η δική µας αντιµετώπιση, σε σχέση
µε την ερώτησή σας, ήταν πολύ πιο ευαίσθητη και προσεκτική
από την υπερδιπλάσια χρονικά δική σας συµπεριφορά στα θέ-
µατα αυτά. Και δεν θέλω να επιµείνω. Άλλοι κατήργησαν, άλλοι
διέκοψαν και άλλοι δεν εφάρµοζαν αυτά που εσείς ζητάτε τώρα.

Σε κάθε περίπτωση, επειδή είναι ένα ευαίσθητο θέµα, θα µι-
λήσω επί του ερωτήµατος που µου θέσατε. Σύµφωνα, λοιπόν, µε
το άρθρο 7 του ν.3848/2010, όπως ισχύει και το άρθρο 15 παρά-
γραφος 3, περίπτωση 4 του ν.1566/85, προκύπτει ότι οι διορισµοί
µόνιµων εκπαιδευτικών γίνονται µε βάση τα υφιστάµενα οργα-
νικά κενά, έπονται της διαδικασίας των µεταθέσεων των υπηρε-
τούντων µονίµων εκπαιδευτικών και πραγµατοποιούνται στις
εναποµείνασες, µετά τις µεταθέσεις, κενές θέσεις.

Στη συνέχεια, µε την κατανοµή των διορισµών εκδίδεται κοινή
υπουργική απόφαση Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων
και Οικονοµικών, µε την οποία καθορίζεται ο αριθµός των κενών
θέσεων των εκπαιδευτικών που πρόκειται να καλυφθούν κατά
κλάδο και ειδικότητα ή ειδίκευση.

Όσον αφορά στους εκπαιδευτικούς της πρωτοβάθµιας και της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, στους οποίους περιλαµβάνονται
και οι ειδικότητες των εκπαιδευτικών των καλλιτεχνικών και της
θεατρικής αγωγής, θέλω να σας πω εδώ παρενθετικά ότι δεν υιο-
θετώ καθόλου τον όρο «µπουλούκια» ή την αντιµετώπιση από την
πλευρά του Υπουργείου και υποθέτω ότι κι εσείς δεν το εννοού-
σατε και ότι µάλλον το είπατε εν τη ρύµη του λόγου σας. 

Εκδόθηκαν, λοιπόν, οι προσωρινοί αξιολογικοί πίνακες κατά-
ταξης, άλφα, υποψηφίων εκπαιδευτικών γενικής εκπαίδευσης
των προκηρύξεων 1ΓΕ/2019 και 2ΓΕ/2019 και µε την ολοκλή-
ρωση των ενστάσεων και την έκδοση των τελικών αξιολογικών
πινάκων, θα πραγµατοποιηθούν οι διορισµοί µονίµων και οι προσ-
λήψεις αναπληρωτών. Μέχρι την τελική έκδοση των αξιολογικών
πινάκων, προσλαµβάνονται προσωρινοί αναπληρωτές.

Θα αναφερθώ τώρα και στις προσλήψεις αναπληρωτών εκπαι-
δευτικών Θεατρικών Σπουδών και Δραµατικής Τέχνης κατά το
σχολικό έτος 2020-2021 σε γενική εκπαίδευση και ειδική αγωγή
τόσο της πρωτοβάθµιας, όσο και της δευτεροβάθµιας.

Οι προσλήψεις έγιναν σε πέντε διαφορετικές χρονικές περιό-
δους, ανάλογα µε τα λειτουργικά κενά. Επιπροσθέτως, έγιναν
προσλήψεις σε άλλες δύο χρονικές περιόδους µε την έκδοση ει-
δικής πρόσκλησης για συγκεκριµένα σχολεία και σε δύο χρονι-
κές περιόδους προσλήψεις τρίµηνης διάρκειας λόγω COVID-19
για την κάλυψη και νόµιµη δυνατότητα παράτασης της σύµβα-
σης. Μέχρι την 5η Μαρτίου 2021 προσλήφθηκαν στην πρωτοβάθ-
µια αναπληρωτές Θεατρικών Σπουδών και Δραµατικής Τέχνης
της γενικής εκπαίδευσης, των δοµών υποδοχής και εκπαίδευσης
προσφύγων, στην ειδική αγωγή συνολικά εννιακόσιοι πενήντα
οκτώ.

Προσλήφθηκαν, επίσης, για την κάλυψη και νόµιµη διαδικασία
τρίµηνης σύµβασης λόγω COVID-19  τριάντα.

Στη δευτεροβάθµια προσλήφθηκαν αναπληρωτές Θεατρικών
Σπουδών και Δραµατικής Τέχνης της γενικής εκπαίδευσης, των
δοµών υποδοχής και εκπαίδευσης προσφύγων και την ειδική
αγωγή, δεκαεννέα.

Για την κάλυψη κενών µε σύµβαση τρίµηνης διάρκειας λόγω
COVID-19 συνολικά τέσσερις.

Οι νέες οργανικές θέσεις που ανέφερα στην πρωτολογία µου
κρίθηκαν αναγκαίες εν όψει των επικείµενων διορισµών στη γε-
νική εκπαίδευση. Όπως γίνεται αντιληπτό, οι εκπαιδευτικοί Θεα-
τρικής Αγωγής και εν γένει των καλλιτεχνικών µαθηµάτων είναι
απαραίτητοι και γι’ αυτόν τον λόγο προβήκαµε και σε αυτή τη
σύσταση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Υπουργέ.

Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 851/7-6-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη
προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Τα προβλήµατα στο δη-
µόσιο ΙΕΚ Τουριστικών Επαγγελµάτων στον Δήµο Χερσονήσου
Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ηρακλείου Κρήτης».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Τουρισµού κ. Σοφία Ζαχαράκη.
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το δηµόσιο ΙΕΚ Τουριστικών Επαγγελµάτων

στην περιοχή Κοκκίνη Χάνι του Δήµου Χερσονήσου είναι ένα από
τα µεγαλύτερα της χώρας. Στεγάζεται στο ξενοδοχείο «ΞΕΝΙΑ-
ΗΛΙΟΣ» και λειτουργούσε ως µία δηµόσια επικερδής επιχείρηση
από το 1988 έως το 2011, η οποία µε ευθύνη προηγούµενων κυ-
βερνήσεων απαξιώθηκε και έκλεισε. Δεν µιλάµε για τη σχολή,
αλλά για την ξενοδοχειακή µονάδα.

Φοίτησαν στο ακαδηµαϊκό έτος που πέρασε διακόσιοι σπου-
δαστές σε δέκα τµήµατα διαφόρων ειδικοτήτων, µε πάρα πολλές
ελλείψεις σε στοιχειώδεις λειτουργικές ανάγκες. Η σχολή έχει
αποψιλωθεί από µόνιµο προσωπικό. Οι περισσότεροι έχουν συν-
ταξιοδοτηθεί και οι ανάγκες καλύπτονται –εάν καλύπτονται και
όπως καλύπτονται- µε συµβασιούχους, µε σηµαντικές ελλείψεις
σε πάρα πολλές ειδικότητες. Πρόσφατα, µάλιστα, ο διευθυντής
παραιτήθηκε λόγω σοβαρών προβληµάτων υγείας –του ευχόµα-
στε περαστικά- και για ένα µήνα δεν µπορούσαν οι εργαζόµενοι
εκεί να κάνουν απολύτως τίποτα, ούτε τα χαρτιά να ετοιµάσουν
για να µπουν στο ταµείο. 

Πιο ειδικά, πρώτον, τον τελευταίο χρόνο της πανδηµίας τα µα-
θήµατα πραγµατοποιήθηκαν µέσω τηλεκπαίδευσης. Τα εργαστή-
ρια δεν λειτούργησαν, µε αποτέλεσµα οι σπουδαστές να κάνουν
την πρακτική τους, χωρίς εξάσκηση βασικών δεξιοτήτων. Μάλι-
στα, υπάρχει κι ένα χιουµοριστικό σχόλιο που κυκλοφόρησε από
σπουδαστές των ΙΕΚ στις εξαγγελίες που είχατε κάνει ως Κυβέρ-
νηση για την αναβάθµισή τους, ότι όντως και τα ΙΕΚ έχουν γίνει
πανεπιστήµια, αφού και αυτά είναι ένα χρόνο κλειστά.

Δεύτερον, συνεχίζεται το απαράδεκτο καθεστώς της πρακτι-
κής εξάσκησης των σπουδαστών µε µισθό που δεν ξεπερνά τα
390 ευρώ µεικτά και της ασφαλιστικής κάλυψης µόνο για εργα-
τικό ατύχηµα.

Τρίτον, στο ΙΕΚ Χερσονήσου δεν λειτουργεί η µετεκπαίδευση
λόγω των σοβαρών ελλείψεων του µόνιµου εκπαιδευτικού προ-
σωπικού, µε ευθύνη της σηµερινής Κυβέρνησης και των προ-
ηγούµενων βέβαια.

Τέταρτον, ελλείψεις υπάρχουν και για το υπόλοιπο προσωπικό
που είναι απαραίτητο για τη λειτουργία ενός ΙΕΚ, όπως ηλεκτρο-
λόγος, υδραυλικός, φύλακες. Για παράδειγµα, το συγκεκριµένο
ΙΕΚ λειτουργούσε επτά χρόνια χωρίς ηλεκτρολόγο και οι όποιοι
λιγοστοί υπάλληλοι είναι ορισµένου χρόνου.

Πέµπτον, η υπηρεσία φύλαξης έχει ανατεθεί σε ιδιωτική εται-
ρεία security και ο κίνδυνος είναι πάντα υπαρκτός το κτήριο να
λεηλατηθεί, αν µείνει αφύλακτο.

Έκτον, υπάρχει ελλιπής χρηµατοδότηση που δεν καλύπτει
ούτε τα στοιχειώδη και τις πολλαπλές ανάγκες σε αναλώσιµα,
για παράδειγµα για τις ανάγκες των εργαστηρίων σε τρόφιµα ή
στη συντήρηση των κτηριακών εγκαταστάσεων.

Έβδοµον, το κτηριακό είναι ένα από τα βασικά ζητήµατα µε το
οποίο έρχονται αντιµέτωποι οι σπουδαστές και οι εκπαιδευτικοί.
Η πολιτεία έχει αδιαφορήσει παντελώς όλα τα προηγούµενα χρό-
νια για να συντηρηθεί αυτό το κτήριο το οποίο είναι σε άθλια κα-
τάσταση. Το γεγονός αυτό, σε συνδυασµό µε κυβερνητικές
δηλώσεις ότι τα κτήρια των τουριστικών σχολών είναι παραχω-
ρηµένα για ακόµη ενάµιση χρόνο από την ΕΤΑΔ και είναι άγνω-
στο τι θα γίνει στη συνέχεια, επιτείνει την ανησυχία για ιδιωτι-
κοποίηση των εγκαταστάσεων. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, τι προτίθεται να κάνει η
Κυβέρνηση προκειµένου: Πρώτον, να προσληφθεί όλο το ανα-
γκαίο εκπαιδευτικό, διοικητικό και λοιπό προσωπικό και να λει-
τουργήσει η µετεκπαίδευση στο χώρο της σχολής µε ευθύνη του
Υπουργείου Τουρισµού και µε χορήγηση του επιδόµατος ανερ-
γίας στους µετεκπαιδευόµενους. Δεύτερον, να εξασφαλίζονται
δωρεάν όλα όσα είναι απαραίτητα για τη µόρφωση των σπουδα-
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στών, όπως εξοπλισµός, αναλώσιµα και µε πλήρη κρατική χρη-
µατοδότηση. Τρίτον, να συντηρηθούν οι κτηριακές εγκαταστά-
σεις, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις ενός σύγχρονου
εκπαιδευτηρίου και τις ανάγκες δωρεάν διαµονής των σπουδα-
στών της σχολής, χωρίς σκέψη για ιδιωτικοποίηση του κτηρίου
«ΞΕΝΙΑ» και µε µέριµνα για την ικανοποίηση του χρόνιου αιτήµα-
τος σπουδαστών και καθηγητών για ένταξη του ΙΕΚ Τουρισµού
στο Υπουργείο Παιδείας. Και τέλος, να εξασφαλιστεί µε ευθύνη
του Υπουργείου η δυνατότητα πρακτικής όλων των σπουδαστών,
οι οποίοι να αµείβονται µε βάση την εθνική γενική συλλογική σύµ-
βαση εργασίας και τις κλαδικές συµβάσεις και να έχουν πλήρη
ασφαλιστική κάλυψη και ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Κύριε Συντυ-

χάκη, ευχαριστώ για την ερώτηση. Για αρχή να ευχηθούµε πε-
ραστικά στον διευθυντή του ΙΕΚ. Ο άνθρωπος έδωσε πραγµατικά
και δίνει τον εαυτό του σ’ αυτήν τη σχολή που έχει απαιτήσεις,
έχει απαιτήσεις και στο κοµµάτι το κτηριακό, όπως λέτε. Πράγ-
µατι, είναι µια χρόνια κατάσταση. Αυτή τη στιγµή, όµως, όλοι του
συµπαραστεκόµαστε σε αυτή την προσωπική του περιπέτεια.
Έχουν ήδη εκκινήσει οι διαδικασίες για την κάλυψή του. Γιατί,
ξέρετε, υπάρχει ένα ειδικό προφίλ το οποίο µπορεί να καλύψει
διευθυντική θέση στα ΙΕΚ -το ξέρετε πολύ καλά- και πρέπει να
υπάρχουν και οι αντίστοιχες µεταπτυχιακές σπουδές. Έχει,
όµως, κινήσει τη διαδικασία η υπηρεσιακή γραµµατέας για µετα-
κίνηση υπαλλήλου, γιατί, ξέρετε, εµείς το καλοκαίρι έχουµε και
την επίβλεψη των πρακτικών, πράγµα στο οποίο θα αναφερθώ
ούτως ή άλλως. 

Θέτετε µια σειρά από ζητήµατα που αφορούν και στην εκπαί-
δευση και στη µετεκπαίδευση και στην πρακτική άσκηση στο ΙΕΚ
Ηρακλείου, αλλά γενικότερα και στα ΙΕΚ του Υπουργείου Τουρι-
σµού. Επειδή επιθυµώ στις περισσότερες περιπτώσεις και εάν
υπάρχουν τα στοιχεία να είµαι συγκεκριµένη θα απαντήσω µόνο
επί αυτών και όχι για τη γενικότερη τουριστική πολιτική ή κάποια
άλλα ζητήµατα που θα ήθελα σήµερα να επικεντρωθώ. 

Ως προς την ιδιοκτησία, αναφέρατε ότι βάσει κυβερνητικών
δηλώσεων -στην ερώτηση το είχατε πει- τα κτήρια είναι παραχω-
ρηµένα για ακόµα ενάµιση χρόνο. Έτσι έχει καταγραφεί στην
ερώτηση, κύριε Συντυχάκη. Το έχετε αλλάξει εδώ. Να σας πω ότι
δεν ισχύει. Τα κτήρια του ΙΕΚ Χερσονήσου Ηρακλείου είναι στην
απόλυτη κυριότητα του ελληνικού δηµοσίου και δεν υπάρχει πα-
ραχώρηση προς την ΕΤΑΔ. Αυτή είναι η απάντησή µου, λοιπόν,
στο πρώτο ερώτηµα. 

Μετεκπαίδευση. Λέτε ότι δεν λειτούργησαν τµήµατα µετεκπαί-
δευσης στο ΙΕΚ Ηρακλείου. Να σας πω ότι ούτε και αυτό ισχύει.
Λειτούργησαν τέσσερα τµήµατα µετεκπαίδευσης µε εβδοµήντα
τέσσερις µετεκπαιδευόµενους. Θυµίζω δε ότι κατά την εκπαιδευ-
τική περίοδο 2020-2021 εκδόθηκε στις 8-12-2020 η προκήρυξη
για την εισαγωγή οκτακοσίων πέντε µετεκπαιδευόµενων στο ΙΕΚ
Τουρισµού. Κι επειδή µας παρακολουθεί κόσµος που δεν είναι
υποχρεωµένος να ξέρει τι είναι αυτό το πρόγραµµα µετεκπαί-
δευσης να δηλώσω ότι είναι διά ζώσης προγράµµατα µετεκπαί-
δευσης για ανέργους και εποχικά εργαζοµένους, στα οποία
µάλιστα, κύριε Συντυχάκη, έχω να σας ανακοινώσω ότι του χρό-
νου θα έχουµε περισσότερους, θα φτάσουµε δηλαδή στα χίλια
άτοµα από τους οκτακόσιους πέντε, σε περισσότερες πόλεις. Θα
καλύψουµε, λοιπόν, και πόλεις όπου µπορεί να µην έχουµε µια
εκπαιδευτική δοµή, το ΙΕΚ µας, την τουριστική µας σχολή, για να
έχουν τα παιδιά, οι άνθρωποι περισσότερες ευκαιρίες για λήψη
δεξιοτήτων, αναβάθµιση δεξιοτήτων και βέβαια επαγγελµατική
προοπτική, και βέβαια νωρίτερα. Γιατί θα συµφωνήσετε µαζί µου
ότι όταν η µετεκπαίδευση ξεκινά κοντά στη σεζόν έρχεται ο σύλ-
λογος επισιτισµού και λέει «δεν µπορούµε να συµµετέχουµε».
Και µάλιστα σ’ αυτό οφείλουµε και εµείς να είµαστε πολύ συνε-
πείς µε το χρονικό όριο. Θα ξεκινήσουµε, λοιπόν, και θα είµαστε
περισσότεροι σε περισσότερες πόλεις και νωρίτερα, έτσι όπως
οφείλουµε και θα το κάνουµε. 

Οφείλω, βέβαια, να σας πω ότι και η αύξηση -συγκεκριµένα

για το ΙΕΚ εκεί- θα είναι από τα εβδοµήντα οκτώ άτοµα, τα οποία
ανέφερα, σε εκατό. 

Όµως, αναφερθήκατε και στο θέµα της πρακτικής. Ενηµε-
ρώνω, λοιπόν, ότι µε τη νέα κοινή υπουργική απόφαση, η οποία
εξεδόθη 1-6-2021, για πρώτη φορά υπάρχει δυνατότητα ένταξης
των συγκεκριµένων προγραµµάτων πρακτικής άσκησης στο
ΕΣΠΑ, µε αύξηση σε αυτή την περίπτωση του µισθού κατά 80%
του µόνιµου µισθού από το 60% το οποίο είναι τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, για να µην καθυστερήσω τη διαδικασία, θα συ-
νεχίσω στη δευτερολογία µε συγκεκριµένες απαντήσεις στις
ερωτήσεις του κυρίου συναδέλφου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε τον λόγο,
κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι συµ-
παραστεκόσαστε, καλά κάνετε. Όλοι συµπαραστεκόµαστε, αλλά
ξέρετε αυτό δεν τρώγεται. Πρέπει να περάσουµε σε πολύ άµεσα
και δραστικά µέτρα. Και θα πω παρακάτω πιο συγκεκριµένα. 

Για το θέµα της ιδιοκτησίας ότι παραµένουν στο ελληνικό δη-
µόσιο, το κρατάµε. Το ερώτηµα περισσότερο ήταν για να έχουµε
µια δηµόσια απάντηση από την πλευρά του Υπουργείου, γιατί
πολλά ακούγονται. Το κρατάµε όµως.

Το δεύτερο: είπατε ότι λειτουργούν τα τµήµατα µετεκπαίδευ-
σης και µάλιστα τέσσερα. Να σας πληροφορήσω, λοιπόν, ότι τα
µαθήµατα διά ζώσης µετεκπαίδευσης γίνονται στο ΚΕΚ της Αλι-
καρνασσού και όχι στο δηµόσιο ΙΕΚ στο Χάνι Κοκκίνη. 

Να τα πάρουµε, λοιπόν, ένα-ένα. Είναι το θέµα της χρηµατο-
δότησης. Δεν ξεπερνάει η χρηµατοδότηση στο συγκεκριµένο τις
20.000 ευρώ ετησίως. Πείτε µου πώς θα καλυφθούν οι πραγµα-
τικές ανάγκες µιας τέτοιας εκπαιδευτικής δοµής µε διακόσιους
µαθητές, µε αναχρονιστικό εργαστηριακό εξοπλισµό -έχει εξο-
πλισµό, αλλά είναι αναχρονιστικός- και µε ελλιπή συντήρηση
όλης της εγκατάστασης. Δεν µπορεί να καλύψει τις ανάγκες των
εργαστηρίων σε τρόφιµα, µε αποτέλεσµα να τα ζητούν ως χορη-
γία από τους συνεργάτες τους. Θα αυξήσετε, λοιπόν, την κρα-
τική χρηµατοδότηση στο ύψος των πραγµατικών αναγκών; Ένα
το κρατούµενο.

Δεύτερον, η πραγµατική άσκηση και η µαθητεία. Πίσω, ξέρετε,
από τα ωραία λόγια υπάρχει η σκληρή και κακοπληρωµένη δου-
λειά, χωρίς κανένα ουσιαστικό όφελος σε γνώσεις και εµπειρία
γύρω από το αντικείµενο των σπουδών τους. Η µηνιαία αµοιβή
των σπουδαστών -σας το είπα, είναι 390 ευρώ, το 60% του κα-
τώτατου µισθού-είναι χαρτζιλίκι. Ακόµα και τα ψίχουλα αυτά κα-
ταβάλλονται πολλές φορές µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση. 

Το προβλεπόµενο στα χαρτιά ωράριο εργασίας, που είναι
οκτώ ώρες πενθήµερο µε δύο ρεπό την εβδοµάδα, στην πράξη
µετατρέπεται σε ατελείωτα ωράρια και δουλειά χωρίς ρεπό. Οι
υπερωρίες που είναι καθηµερινές δεκάωρα και δωδεκάωρα είναι
πραγµατικότητα σε όλα τα νησιά. Όσοι δουλεύουν έξι µέρες τη
βδοµάδα και παίρνουν έστω και ένα ρεπό πρέπει να θεωρούν
τους εαυτούς τους τυχερούς. 

Φανταστείτε τώρα µε τη νοµοθέτηση του αντεργατικό νοµο-
σχεδίου δεκάωρης δουλειάς και δεκατριάωρες δουλειάς µε
απλήρωτες υπερωρίες και διευθέτηση του χρόνου εργασίας τι
έχει να γίνει! Τι έχει να γίνει! Σκλάβοι, δουλειά από ήλιο σε ήλιο! 

Και µην µου πείτε φυσικά για τον ΣΕΤΕ να πάει να κάνει ελέγ-
χους και τα λοιπά, γιατί κι αυτοί εµφανίζονται στη χάση και τη
φέξη, για να µην σας πω ότι πολλές φορές πάνε µιληµένοι.

Οι συνθήκες διαµονής δεν εξασφαλίζουν ούτε καν τη δυνατό-
τητα στοιχειώδους ανάπαυσης ανάµεσα στις καθηµερινές βάρ-
διες. Σε πολλές περιπτώσεις τα καταλύµατα που τους
παρέχονται δεν έχουν καν παράθυρα, είναι σε υπόγεια, λειτουρ-
γούν ως αποθήκες, ασυντήρητα κτίσµατα, στριµώχνονται τρεις,
τέσσερις σπουδαστές µαζί. 

Και ξέρετε, αν αποφασίσουν να µιλήσουν τα παιδιά, εκτός από
το «καρότο» της υπόσχεση για καριέρα -αυτός είναι και ο τίτλος
που δίνετε-, µετατρέπεται από τους εργοδότες σε µαστίγιο της
βαθµολόγησης και αξιολόγησης των σπουδαστών ως απειλή για
να επιβάλουν τους άθλιους όρους αµοιβής, δουλειάς, διαβίωσης
αυτών των παιδιών. 
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Και τέταρτον, για τη συντήρηση των κτηρίων, ήθελα να σας
θέσω τα ερωτήµατα αυτά σε σχέση µε το ιδιοκτησιακό και µε
προλάβατε. Δεν έχω να πω κάτι σε σχέση µε αυτό. Υπάρχει,
όµως, το εξής γεγονός που θέλω να σας θέσω. Την τελευταία
δεκαετία η πολιτεία αδιαφορεί. Πρέπει να δείτε τι θα γίνει µε τη
συντήρηση του κτηρίου. Μιλάµε για ένα πολύ µεγάλο κτήριο,
είναι σε µια περιοχή «φιλέτο». Το κτήριο που αφορά στη σχολή
συντηρείται από τους εκπαιδευτικούς και τους σπουδαστές πολ-
λές φορές. Αλλά θα σας πιάσει η ψυχή σας. Δεν ξέρω αν έχετε
πάει. Πρέπει να πάτε, να το επισκεφτείτε. Και ειλικρινά, εγώ όταν
πήγα, ντράπηκα. Είναι δυνατόν να υπάρχουν τέτοιου είδους κτή-
ρια κάτω από αυτές τις συνθήκες και να λέµε ότι η Κρήτη είναι
το νησί του τουρισµού; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι πραγµατική αναβάθµιση, κατά την άποψή µας, µπο-

ρεί να γίνει µόνο µε δωρεάν βιβλία, σύγχρονα εργαστήρια, απα-
ραίτητο αναλώσιµο υλικό, µε µόνιµο εκπαιδευτικό προσωπικό
από την πρώτη µέρα, µε υποχρεωτικές άδειες µετ’ αποδοχών για
την περίοδο των εξετάσεων στους εργαζόµενους σπουδαστές,
σύγχρονα κτήρια που δεν θα παγώνουν οι σπουδαστές, δωρεάν
µετακινήσεις στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Πραγµατική γνώση
της πρακτικής του επαγγέλµατος µπορεί να γίνει µε πρακτική
άσκηση πάνω σε ένα αντικείµενο που έχει σπουδάσει ο νέος µε
εποπτεία στον χώρο δουλειάς, πενθήµερη, εξάωρη, πρακτική
άσκηση, µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα και
κατώτερο µισθό 751 ευρώ. Και φυσικά πιστοποίηση γνώσεων και
ικανοτήτων, που να είναι αποτέλεσµα της συνολικής λειτουργίας
του προγράµµατος σπουδών και όχι µέσα σε ένα κυνήγι συλλο-
γικών πιστοποιήσεων. 

Αυτό που θέλουν, λοιπόν, να διεκδικήσουν οι νέοι και οι νέες
σε αυτές τις σχολές –και σας το µεταφέρω- είναι δουλειά στην
ειδικότητα που επέλεξαν, µε σύγχρονα εργασιακά δικαιώµατα
και όχι να ξεσαλώσουν στην πλάτη τους οι εργοδότες µε µισθό-
χαρτζιλίκι και ατέλειωτα ωράρια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υφυπουργός Τουρισµού): Τυγχάνει,

κύριε Συντυχάκη, να µιλάτε σε άνθρωπο που έχει δουλέψει δέκα
χρόνια σε ΙΕΚ, σε όλες τις ειδικότητες και στο δηµόσιο ΙΕΚ του
Υπουργείου Παιδείας. Δεν έχω δουλέψει στα ΙΕΚ Τουρισµού.
Άρα, γνωρίζω καλά ότι και τα παιδιά έχουν και την αγωνία τους
για την πρακτική, κι εσείς µεγάλη χαρά, αλλά και το διττό κοµµάτι
της συνεχιζόµενης εκπαίδευσης και βέβαια το πολύ σηµαντικό
κοµµάτι, το οποίο και στο Υπουργείο Παιδείας προσπαθήσαµε
να θεραπεύσουµε, αυτήν τη σύνδεση, δηλαδή, µεταξύ του παι-
διού που πάει για την κατάρτιση και την εύρεση εργασίας. Διότι,
αν µη τι άλλο, η πρακτική δούλεψε, κύριε Συντυχάκη, και δού-
λεψε καλά όλα αυτά τα χρόνια. 

Στα υπόλοιπα τα οποία αναφέρατε, θα µπορούσαµε να πούµε
για περιπτώσεις. Ας µην γενικολογούµε εδώ πέρα. Όπως είπαµε,
θέλουµε να είµαστε συγκεκριµένοι. Τα προβλήµατα δεν λύνονται
αν γενικά απαξιώνουµε µια διαδικασία, που είναι τόσο σηµαντική
και την έχουν στηρίξει και όλα τα κόµµατα, ξέρετε. Δεν είναι κάτι
το οποίο φέρει µια αποκλειστική υπογραφή, το θέµα της πρακτι-
κής. Οφείλουµε, λοιπόν, να τα συνδέσουµε και να την ενισχύ-
σουµε. Γι’ αυτό κι εµείς, λοιπόν, τη βάλαµε στη δυνατότητα του
ΕΣΠΑ, ώστε το 60% να γίνεται 80%. 

Θα συµφωνήσετε, λοιπόν, µαζί µου ότι είναι εξίσου σηµαντική
κι η επόµενη ανακοίνωση, ότι µετά από έντεκα χρόνια αναβαθµί-
ζουµε την πρακτική που γίνεται στις σχολές µας. Τι σηµαίνει ανα-
βάθµιση; Διευρύνουµε τις επιχειρήσεις, στις οποίες µπορούν τα
παιδιά να κάνουν την πρακτική τους. Μετά από έντεκα χρόνια δι-
ευρύνουµε την πρακτική σε δέκα παραπάνω επιχειρήσεις. Νο-
µίζω ότι πρέπει όλοι να συνυπογράψουµε σε αυτήν την εξέλιξη,
γιατί δίνει επιλογές στα παιδιά να πάνε µάλιστα αν θέλουν και σε
επιχειρήσεις που έχουν την έδρα τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
εξωστρέφεια µαζί µε το κοµµάτι της ενίσχυσης των δικών τους

δεξιοτήτων, αλλά και της δυνατότητας να βρουν δουλειά. Γι’
αυτό θέλουµε και να ‘ναι µια καλοπληρωµένη δουλειά, µε καλές
εργασιακές συνθήκες. 

Για να µην πω όλες τις επιχειρήσεις και να µην κουράζω, θα
αφήσω και για τα Πρακτικά και το δελτίο Τύπου, αλλά και την
υπουργική απόφαση που θα ακολουθήσει. Ήταν κοινή υπουργική
απόφαση και ευχαριστώ και τη Νίκη Κεραµέως, την Υπουργό
Παιδείας, αλλά και τον Κωστή Χατζηδάκη, τον Υπουργό Εργα-
σίας, γιατί µαζί ουσιαστικά συνυπέγραψαν αυτό το αίτηµα του
Υπουργείου Τουρισµού για την αναβάθµιση της πρακτικής. Επί-
σης, την κάνουµε και πιο ευέλικτη. Διότι, ξέρετε, δεν µπορούσαν
να κάνουν πρακτική όσο διαρκούν τα θεωρητικά µαθήµατα. Αυτό,
λοιπόν, δίνει περισσότερες επιλογές στα παιδιά.

Για το θέµα των ελλείψεων, να σας πω ότι ο αριθµός τα τελευ-
ταία χρόνια αυξάνεται και στους εκπαιδευτικούς, στο διοικητικό
προσωπικό, στο µόνιµο προσωπικό. Έχετε δίκιο, αρκετοί αφυπη-
ρετούν και εκεί γίνονται κινήσεις µε το Υπουργείο Εσωτερικών,
έτσι ώστε να µπορέσει να καλυφθεί αυτό το κοµµάτι. Στους εκπαι-
δευτικούς έχουµε συνεχώς αύξηση. Φανταστείτε, λοιπόν, ότι από
τους εκατόν οκτώ εκπαιδευτές, που έχουµε στο σύνολο των ΙΕΚ
αυτήν τη στιγµή, θα φτάσουµε στους εκατόν δεκατρείς. Θεωρώ
ότι είναι βήµατα µπροστά, ενίσχυσης και εµπέδωσης αυτού του
αισθήµατος της κάλυψης από το Υπουργείο, το οποίο και στις λει-
τουργικές ανάγκες πρέπει να σας πω ότι έρχεται και καλύπτει. 

Μου θέσατε το ζήτηµα του εξοπλισµού. Απαραίτητος, και ο ερ-
γαστηριακός και ο ψηφιακός εξοπλισµός. Γι’ αυτό, λοιπόν, κά-
ναµε ειδικό αίτηµα ως οµάδα και στο νέο ΕΣΠΑ για την ενίσχυση
και του ψηφιακού εξοπλισµού, έτσι ώστε να µπορούν τα παιδιά
να αξιοποιήσουν µαζί µε τους εκπαιδευτές τους όλη αυτή την πα-
ρακαταθήκη και της τηλεκπαίδευσης. Πρέπει να είµαστε περή-
φανοι ότι ως ΙΕΚ Τουρισµού και ως τουριστικές σχολές δεν
χάσαµε ώρα αυτήν τη χρονιά. Κι είναι πολύ σηµαντικό αυτό να
το κρατήσουµε ως µια κοινή κατάκτηση. Συνάµα, όµως, µερι-
µνούµε και για τις υπόλοιπες προδιαγραφές και τις παροχές. Σας
λέω ότι υπάρχει αίτηµα στο νέο ΕΣΠΑ και αυτά όπως καταλαβαί-
νετε θα δροµολογηθούν. 

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο, γιατί είναι κι αυτό µια ανακοί-
νωση, την οποία σίγουρα, νοµίζω, θα σκεφτείτε ότι είναι κάτι θε-
τικό, ακόµα κι αν δεν το πείτε δηµοσίως. 

Μέσα στο Ταµείο Ανάκαµψης το πρώτο έργο του Υπουργείου
Τουρισµού είναι η πρόταση την οποία φέραµε στο τραπέζι και
έγινε αποδεκτή για την µετεκπαίδευση και την απόκτηση νέων
δεξιοτήτων για είκοσι χιλιάδες ανέργους και εποχικά εργαζόµε-
νους. Είναι το πρώτο project που θα τρέξει το Υπουργείο Τουρι-
σµού. Θα ξεκινήσει τέλος του 2021. Θα ξεκινήσουν οι πέντε
χιλιάδες ωφελούµενοι. Και αυτό θα τρέχει για τα επόµενα δύο
χρόνια. 

Θέλουµε, λοιπόν, τα παιδιά -και τα παιδιά τα οποία βρίσκονται
αυτή τη στιγµή στο φάσµα της ανεργίας και έχουν αυτήν την
ανασφάλεια, και οι εποχικά εργαζόµενοι- να έχουν υψηλού επι-
πέδου µετεκπαίδευση πάνω σε επτά θεµατικές ενότητες επικαι-
ροποιηµένες ως προς τις σύγχρονες ανάγκες του τουρισµού και
βέβαια από εκπαιδευτικά ιδρύµατα τα οποία θα δίνουν, αν θέ-
λετε, και την απόλυτη διαύγεια και το υψηλό επίπεδο στο παρε-
χόµενο επίπεδο σπουδών.

Επειδή είναι πολλά, θα κλείσω µε αυτό, γιατί δεν θέλω να κάνω
κατάχρηση του χρόνου. Στο ζήτηµα των υποδοµών, πρέπει να
σας πω ότι και εκεί θα πάω, όπως και στο ΙΕΚ Αναβύσσου. Και
πράγµατι το γεγονός ότι τα παλιά οικοτροφεία, ξέρετε, έχουν πε-
ριέλθει σε µια κατάσταση η οποία όχι δεν είναι ικανοποιητική, δεν
αξιοποιούνται οι χώροι, έχω σκοπό στο κοµµάτι αυτό της αξιο-
ποίησης να δώσουµε συγκεκριµένες λύσεις έτσι ώστε είτε ως οι-
κοτροφεία να λειτουργήσουν ξανά είτε να µπορούν σίγουρα τα
παιδιά να κάνουν και πρακτική µέσα. Πάνω σε αυτό, όµως, δεν
είµαι ακόµα έτοιµη να σας πω το επόµενο βήµα, γιατί έπρεπε να
λύσουµε τα ζητήµατα της λειτουργίας αυτή τη χρονιά και να βά-
λουµε για πρώτη φορά και κανονισµό λειτουργίας των ΙΕΚ. Αφού
έχετε λειτουργήσει και έχετε υπηρετήσει σε ΙΕΚ, ξέρετε πόσο
σηµαντικό είναι να υπάρχει και κανονισµός λειτουργίας. Ήταν αί-
τηµα των εκπαιδευτών και των διευθύνσεων των ΙΕΚ και θα γίνει
πράξη. Αυτά από εµένα.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κυρία Υπουργέ.
Η επόµενη ερώτηση είναι η δεύτερη µε αριθµό 863/11-6-2021

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Απόδοση Σκοπευτηρίου Και-
σαριανής στους πολίτες και τους νόµιµους εκπροσώπους τους».
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ελευ-
θέριος Οικονόµου.

Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Σας ευχα-

ριστώ επίσης που µε αφήνετε να µιλήσω από το Βήµα.
Κύριε Υφυπουργέ, κοντεύουν να συµπληρωθούν πέντε χρόνια

από τότε που η πολιτεία παραχώρησε στον Δήµο Καισαριανής
τον χώρο του Σκοπευτήριο και παρ’ όλα αυτά ο δήµος δεν είναι
ακόµα ο κύριος αυτού του χώρου. Γιατί; Διότι εκεί σηµειώνονται
συστηµατικά φαινόµενα βανδαλισµού, ακόµη και σε βάρος του
ιστορικού µνηµείου του «Θυσιαστηρίου της Λευτεριάς» και µια
εκτεταµένη ανοµία ειδικά κατά τη διάρκεια του Σαββατοκύριακου
όπου διεξάγονται συναθροίσεις στον χώρο του Σκοπευτηρίου
χωρίς την άδεια του δήµου. Γίνονται συναυλίες χωρίς την άδεια
του δήµου. Λειτουργεί εκεί αναψυκτήριο και πωλούνται τρόφιµα
χωρίς κανέναν απολύτως έλεγχο και µάλιστα φορολογικό. Και
όλα αυτά για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα. Τα θύµατα είναι κυ-
ρίως οι περίοικοι –και µιλάµε για εκατοντάδες ανθρώπων γιατί
το Σκοπευτήριο βρίσκεται στο κέντρο της πόλης- περίοικοι οι
οποίοι παραµένουν άγρυπνοι γιατί αυτές οι συναυλίες που διε-
ξάγονται -το τονίζω και πάλι- χωρίς καµµία άδεια του δήµου κρα-
τάνε µέχρι τις πρώτες πρωινές ώρες.

Να σηµειωθεί ότι πολύ σύντοµα έχει προγραµµατίσει ο δήµος
να αρχίσουν εργασίες ανάπλασης του χώρου γιατί ο χώρος απο-
τελεί πια κέντρο του αντιφασιστικού ευρωπαϊκού δικτύου πό-
λεων. Πολύ συχνά, και σας µιλάω εξ ιδίας εµπειρίας ως
δήµαρχος, τα τοπικά αστυνοµικά τµήµατα οχυρώνονται πίσω
από τις διατάξεις εκείνες οι οποίες λένε ότι ο δήµος είναι υπο-
χρεωµένος, γι’ αυτά τα εγκλήµατα που διεξάγονται εκεί, να υπο-
βάλει έγκληση. 

Κατά τη γνώµη µου, όταν συστηµατικά υπάρχει µια εγκληµα-
τική δραστηριότητα σε δηµόσιο χώρο, της οποίας θύµατα είναι
και απροσδιόριστος αριθµός πολιτών -και αναφέροµαι κυρίως
στους πολίτες που δοκιµάζονται τα νεύρα τους µέχρι τις πρώτες
πρωινές ώρες- η αστυνοµία πρέπει να επεµβαίνει αυτεπαγγέλ-
τως.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε τον λόγο

για την πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου εισαγωγικά από του Βήµατος αυτού να συγ-

χαρώ τη Διεύθυνση Ασφάλειας Αττικής και τη Διεύθυνση Εγκλη-
µατολογικών Ερευνών για τη σπουδαία δουλειά την οποία
έκαναν τόσο ανακριτικά όσο και επιστηµονικά και έτσι είχαµε
χθες σε σύντοµο χρονικό διάστηµα την εξιχνίαση αυτού του απο-
τρόπαιου εγκλήµατος που διεξήχθη πρόσφατα στα Γλυκά Νερά
και προκάλεσε αναµφισβήτητα τη συγκίνηση και την ανησυχία
στην κοινή γνώµη. Έδειξαν οι υπηρεσίες ότι µε σύστηµα, µε µε-
θόδευση, µε επιστηµονική προσέγγιση προχωρούµε. Θέλω να
σας διαβεβαιώσω ότι το αστυνοµικό προσωπικό µε υψηλό αί-
σθηµα ευθύνης επιτελεί τα καθήκοντά του και σε αυτόν τον
σκληρό αγώνα για την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας. Το
µόνο που χρειάζεται από εµάς είναι να το εµπιστευθούµε και
ηθικά να το στηρίξουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πίστη µας στην αναγκαιότητα
διαφύλαξης της ασφάλειας και της κοινωνικής ειρήνης σε µια ευ-
νοµούµενη κοινωνία, όπως η ελληνική, µάς επιβάλλει να είµαστε
εµείς πρώτοι αυστηροί κριτές της εφαρµοζόµενης πολιτικής
στον τοµέα αυτό.

Το θέµα της υπό συζήτηση επίκαιρης ερώτησης συνιστά ένα
ζήτηµα το οποίο είναι γνωστό και απασχολεί και εµάς στο Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη και στο Αρχηγείο της Ελληνικής

Αστυνοµίας. Τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας καθιστούν
την εντατικοποίηση της επιχειρησιακής δράσης των αστυνοµικών
υπηρεσιών αναγκαία, καθότι στην περιοχή έχουν σηµειωθεί
πράγµατι κρούσµατα παραβατικής συµπεριφοράς όµοια µε όσα
επισηµαίνονται στην υπό συζήτηση επίκαιρη ερώτηση.

Θα ήθελα ωστόσο να υπογραµµίσω ότι δεν υφίσταται κάποιου
είδους γενικευµένη και συστηµατική ανοµία, όπως περιγράφεται
στην περιοχή, καθότι κάτι τέτοιο θα περιέγραφε µία εικόνα όπου
η αστυνοµική αρχή θα ήταν απούσα και το τελευταίο διάστηµα
θα ήθελα απλώς να υπενθυµίσω ότι σε συναυλίες που αναφέρ-
θηκε και ο κ. Καµίνης έχουν υπάρξει επεµβάσεις της Ελληνικής
Αστυνοµίας, έχουν υπάρξει κατασχέσεις µεγαφωνικών συσκευών
και οι υπαίτιοι έχουν οδηγηθεί στη δικαιοσύνη.

Κάτι τέτοιο βέβαια δεν ισχύει, δεδοµένου ότι οι αστυνοµικές
υπηρεσίες που είναι αρµόδιες για την αστυνόµευση του Δήµου
Καισαριανής, το Αστυνοµικό Τµήµα Καισαριανής, το Τµήµα
Ασφαλείας, αλλά και η Υποδιεύθυνση Τροχαίας Αθηνών επιχει-
ρούν στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους αδιαλείπτως για την
εφαρµογή της νοµιµότητας. Ασφαλώς και οι ανάγκες αστυνό-
µευσης τις οποίες καλούνται να ανταποκριθούν οι εν λόγω υπη-
ρεσίες είναι ιδιαίτερα αυξηµένες, ειδικά αν ληφθεί υπ’ όψιν ότι
το Σκοπευτήριο της Καισαριανής συνιστά µια έκταση τετρακο-
σίων εβδοµήντα περίπου στρεµµάτων πρασίνου εντός του αστι-
κού ιστού. Το ανθρώπινο δυναµικό που επανδρώνει τις προανα-
φερόµενες υπηρεσίες, όπως εξάλλου και το σύνολο των υπηρε-
σιών της Ελληνικής Αστυνοµίας, χρήζουν περαιτέρω ενίσχυσης
γιατί όπως γνωρίζετε πολύ καλά παραµένει ελλειµµατικό ως απο-
τέλεσµα δηµοσιονοµικών περιορισµών, λόγω µνηµονιακών υπο-
χρεώσεων κατά την τελευταία δεκαετία, οι οποίες δεν επέτρεπαν
την ενίσχυση του σώµατος στο σύνολό του µε το αναγκαίο προ-
σωπικό, ενώ αθρόες ήταν και οι αποχωρήσεις από αυτό ως απο-
τέλεσµα συνταξιοδότησης, αλλά και παραιτήσεων.

Παρακολουθούµε διαρκώς τα στοιχεία παραβατικότητας της
περιοχής, αξιολογούµε τον υφιστάµενο επιχειρησιακό σχεδιασµό
και επιχειρούµε όταν και όπου απαιτηθεί αναδιάταξη πόρων και
δυνάµεων προσωπικού, ώστε να επιτύχουµε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσµα, πάντοτε στο πλαίσιο των υφιστάµενων δυνατοτή-
των.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι όλα τα στοιχεία
καθώς και επισηµάνσεις, όπως αυτές που περιέχονται στην υπό
συζήτηση επίκαιρη ερώτηση, εξετάζονται µε την προσήκουσα
προσοχή και όπου διαπιστώνονται περιθώρια ενίσχυσης ή ανα-
µόρφωσης των δράσεων των αστυνοµικών υπηρεσιών αυτές
αποτελούν αντικείµενο αξιολόγησης της πολιτικής και φυσικής
ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και σχεδιά-
ζουµε να αναπτύξουµε ειδικότερες δράσεις σε συνεργασία και
µε την τοπική αυτοδιοίκηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αν δεν κάνω λάθος έχουµε έναν από τους

υψηλότερους µέσους όρους στην Ευρώπη αναλογίας αστυνοµι-
κών σε πολίτες. Δεν µπορούµε να ακούµε ούτως ή άλλως, όπως
και να είχαν τα πράγµατα, το επιχείρηµα ότι δεν επαρκεί το προ-
σωπικό της αστυνοµίας.

Έκανα αυτήν την επίκαιρη ερώτηση ακριβώς γιατί έχω µια
πολύ πικρή εµπειρία ως δήµαρχος από ανάλογο φαινόµενο στον
Λόφο του Στρέφη. Επανειληµµένα γινόντουσαν εκεί συναυλίες
και το τοπικό αστυνοµικό τµήµα έλεγε στους κατοίκους ότι έχει
δώσει άδεια ο δήµος και δεν λάµβανε κανένα µέτρο, παρά µόνο
αποσπασµατικά.

Δεν µου άρεσε το γεγονός ότι ακριβώς την εποµένη που κατέ-
θεσα την επίκαιρη ερώτηση εσείς κάνατε επιχείρηση στο Σκο-
πευτήριο. Η κατάσταση αυτή εκεί διαρκεί χρόνια τώρα, τουλά-
χιστον από το 2018 απ’ όσο έχω εξακριβώσει. Υπήρξαν και άλλα
γεγονότα εκεί. Μαχαιρώθηκε και ένας δεκαπεντάχρονος. Πέρσι
τον Ιούλιο αναγκάστηκε ο δήµος να βγάλει µια ανακοίνωση ότι
δεν έχει δώσει αυτός άδεια για συναυλίες. Αυτά για το θέµα της
αστυνόµευσης στο Σκοπευτήριο. 
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Επειδή θίξατε το θέµα των Γλυκών Νερών θα συγχαρώ κι εγώ
την αστυνοµία γιατί φαίνεται ότι έχουµε ένα πάρα πολύ ισχυρό
αποδεικτικό στοιχείο που είναι µία οµολογία. Επιχειρησιακά αξί-
ζουν συγχαρητήρια. Από επικοινωνιακή άποψη ωστόσο φοβάµαι
ότι υπάρχει ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα και πρέπει να κοι-
τάξετε πως στο µέλλον όταν σηµειώνονται εγκλήµατα τα οποία
συγκλονίζουν τη κοινή γνώµη θα διαχειρίζεστε την πληροφόρηση
της κοινής γνώµης. Πρέπει να υπάρχουν πρωτόκολλα. Πρέπει να
υπάρχει µια επίσηµη ενηµέρωση και να µην υπάρχουν διαρροές
ή συνδικαλιστές που γυροφέρνουν στα κανάλια οι οποίοι αντί να
κάνουν τη δουλειά τους, που είναι να προασπίζονται τα συµφέ-
ροντα των συναδέλφων τους, µε όλο το σεβασµό προς την απο-
στολή τους, παρεµβαίνουν µε αυτόν τον τρόπο εκεί που δεν
έχουν καµµία δουλειά. Δίνουν εξηγήσεις πάνω σε θέµατα που
αφορούν την ουσία των εγκληµατικών πράξεων και την πορεία
της ανάκρισης. Αυτή είναι δουλειά της ηγεσίας της αστυνοµίας
µέσα από τους επίσηµους διαύλους της. Είστε, λοιπόν, υποχρε-
ωµένοι να το κοιτάξετε αυτό. Το θεωρώ πάρα πολύ σοβαρό. Κα-
ταλαβαίνω την πίεση που υπέστη όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
το Υπουργείο. Γιατί είναι ένα έγκληµα το οποίο συγκλόνισε την
κοινή γνώµη, αλλά η επικοινωνιακή του διαχείριση επιβάλλει να
αναθεωρήσει το Υπουργείο την πολιτική που ακολουθεί µέχρι
στιγµής. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καµίνη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Αρχικά θα ήθελα να κάνω δυο παρατηρήσεις, κύριε
Πρόεδρε. 

Ως προς την αναφορά του κ. Καµίνη ότι η αναλογία των αστυ-
νοµικών σε σχέση µε τον πληθυσµό στην Ελλάδα είναι πάρα
πολύ µεγάλη, σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές αστυνοµίες των άλλων
κρατών, εάν δούµε τους αριθµούς στενά έχετε δίκιο. Εάν δούµε
όµως την πληθώρα των αρµοδιοτήτων που έχουν ανατεθεί στην
Ελληνική Αστυνοµία σε σχέση µε την επιτέλεση της αποστολής
της και τις αρµοδιότητες που έχουν αµιγώς τα αστυνοµικά σώ-
µατα στις άλλες χώρες της Ευρώπης θα διαπιστώσουµε ότι το
προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας που διατίθεται αµιγώς για
την αστυνόµευση είναι πολύ λιγότερο σε σχέση µε αυτό που δια-
τίθεται στα ευρωπαϊκά κράτη. Από πλευράς αποτελεσµατικότη-
τας σε σχέση µε τα µέσα και τους πόρους που η πολιτεία
διαθέτει στο αστυνοµικό προσωπικό, επιφέρει ένα πολύ σηµαν-
τικό αποτέλεσµα και αυτό θα πρέπει να το πιστώσουµε θετικά
στην Ελληνίδα και στον Έλληνα αστυνοµικό.

Σε ό,τι αφορά στο θέµα των συνδικαλιστών δεν θα ήθελα να
επεκταθώ περισσότερο. Θα πρέπει να κάνω όµως µια αναφορά
µιας και το θίξατε. Δεν εκπροσωπούν το σώµα της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Το σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας δηµόσια εκπρο-
σωπείται µε τους θεσµικούς φορείς µε τους εκπροσώπους
Τύπου και µε αυτούς που προβλέπεται και νοµιµοποιούνται να
κάνουν ανακοινώσεις. Είναι ένα θέµα γενικότερο, όµως, ως προς
το σε τι αναφέρονται οι συνδικαλιστές και πότε αναφέρονται,
αλλά είναι θέµατα τα οποία δεν αποτελούν αντικείµενο της ση-
µερινής συζήτησης. Οφείλω. όµως, µιας και το θίξατε, να ενηµε-
ρώσω το Κοινοβούλιο και την κοινή γνώµη –αν και είναι γνωστό-
ότι οι αναφορές των συνδικαλιστών εκπροσωπούν αυτούσια τις
ενώσεις τους και όχι την Ελληνική Αστυνοµία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Και δεν έχει δουλειά η Ελληνική Αστυ-
νοµία, δηλαδή; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Η Ελληνική Αστυνοµία έχει δουλειά και κάνει την ενη-
µέρωση θεσµικά µε τα γραφεία Τύπου που προβλέπονται και
όπως επιβάλλουν οι κανονισµοί του σώµατος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Και τι µέτρα λαµβάνει για την παραε-
νηµέρωση; 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Είναι σε εξέλιξη έρευνες διοικητικού χαρακτήρα. Ορι-
σµένα θέµατα είναι αντικείµενο διερεύνησης εισαγγελικών
αρχών όταν παραβιάζονται θέµατα που έχουν σχέση µε την αρχή
της µυστικότητας της προανακριτικής διαδικασίας. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω δυο λόγια επί του θέµατος. Το
Σκοπευτήριο της Καισαριανής συνιστά µία όαση πρασίνου, έναν
χώρο αναψυχής µε δηµοτικό κινηµατογράφο, µε παιδικές χαρές,
γήπεδα, σχολεία, ενώ ταυτόχρονα αποτελεί χώρο µνήµης µε ξε-
χωριστές σελίδες στην ιστορία του τόπου µας κατά τα χρόνια
της εθνικής αντίστασης. Έχει χαρακτηριστεί ως ιστορικός τόπος
ήδη από το 1984 και προστατεύεται από τις διατάξεις του
ν.3028/2002. 

Δυστυχώς, πράγµατι έχουν σηµειωθεί κατά καιρούς περιστα-
τικά παραβατικής συµπεριφοράς από µεµονωµένες µειοψηφίες,
οι οποίες ούτε την ιστορικότητα του χώρου σέβονται ούτε φυ-
σικά το αναφαίρετο δικαίωµα όλων των πολιτών να απολαµβά-
νουν µε ασφάλεια αυτόν τον χώρο ψυχαγωγίας και αθλητισµού. 

Η αποτελεσµατική αντιµετώπιση περιστατικών παραβατικής
συµπεριφοράς στην Καισαριανή, αλλά και σε όποια άλλη γωνία
της πόλης µας παρατηρούνται, εντάσσονται στις προτεραιότη-
τες των υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Η προσπάθειά
µας είναι διαρκής, συµβαδίζει µε τις καθηµερινές δράσεις των
αρµόδιων φορέων τοπικής αυτοδιοίκησης του Δήµου Καισαρια-
νής, που στόχο έχουν να διατηρήσουν αυτόν τον πνεύµονα πρα-
σίνου ιδιαίτερης ιστορικής σηµασίας προσβάσιµο και ασφαλή
στους κατοίκους της πόλης.

Μάλιστα, µόλις χθες πραγµατοποιήθηκε σύσκεψη στο Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη, όπου ο κύριος Υπουργός µε τον
Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας και τη δηµοτική αρχή της Και-
σαριανής αποτίµησαν την κατάσταση και εξέτασαν τις δυνατό-
τητες για πιο αποτελεσµατική αντιµετώπιση των παράνοµων
συναυλιών στο χώρο, αλλά και δράσεις ενίσχυσης και εµπέδω-
σης του αισθήµατος ασφάλειας στους πολίτες της περιοχής. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, δίπλα στη δηµοτική αρχή και προσβλέ-
πουµε στην περαιτέρω στενή συνεργασία τόσο µε τους αρµόδι-
ους φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης όσο και µε την κοινωνία των
πολιτών. Η διαφύλαξη του χαρακτήρα και η προστασία της ιστο-
ρικότητας του χώρου του Σκοπευτηρίου της Καισαριανής απαι-
τούν ενότητα και σύνταξη όλων µας σε κοινή πλεύση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 867/14-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Προβλήµατα των εργαζοµένων στα λιπάσµατα Καβάλας».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Ορίστε, κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εκατόν τριάντα εργαζόµενοι στα λιπάσµατα

Καβάλας, οι µόνοι µε σύµβαση αορίστου χρόνου, παραµένουν
έξω από τη δουλειά τους, έξω από το εργοστάσιο παρά τη δικα-
στική τους δικαίωση. Καλούνται σε τριµερείς συµφιλιωτικές συ-
σκέψεις προκειµένου να προχωρήσουν οµαδικές απολύσεις από
την εργοδοσία του Λαυρεντιάδη. 

Εν τω µεταξύ οι εργασίες στη βιοµηχανία έχουν πλήρως «ερ-
γολαβοποιηθεί» µε ό,τι σηµαίνει αυτό για τα εργασιακά δικαιώ-
µατα και το εισόδηµα των πεντακοσίων περίπου εργαζοµένων
που δουλεύουν µε ολιγόµηνες συµβάσεις, αλλά και την ίδια την
ασφάλεια των εγκαταστάσεων του εργοστασίου. Χρησιµοποιεί-
ται µάλιστα το τρικ να µετακινούνται εργαζόµενοι από εργολα-
βική σε εργολαβική εταιρεία πάντα µε συµβάσεις ορισµένου
χρόνου, ώστε ποτέ να µην κατοχυρώνουν δικαίωµα σε σύµβαση
αορίστου. 

Οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις αορίστου χρόνου µε τον πολύ-
χρονο αγώνα τους διεκδικούν να ακυρωθούν οι απολύσεις, να
επιστρέψουν στις δουλειές τους χωρίς µεταβολή στην εργα-
σιακή τους σχέση. Η κλιµάκωση του αγώνα τους τους έφερε να
κατασκηνώσουν µπροστά του Υπουργείο για εικοσιτετράωρα,
προκειµένου να προβάλουν τα αιτήµατά τους και να πάρουν
απαντήσεις από το Υπουργείο. Η κίνησή τους γνώρισε την αµέ-
ριστη αλληλεγγύη σωµατείων και απεργών.

Και ερωτάται γι’ αυτό η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, τι προτί-
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θεται να κάνει ώστε να εφαρµοστούν οι δικαστικές αποφάσεις
και να επιστρέψουν οι εργαζόµενοι στη δουλειά τους µε τους
όρους της συλλογικής σύµβασης που έχουν υπογράψει; Και τι
θα κάνετε για να µην προχωρήσουν οι µεθοδεύσεις της εργοδο-
σίας για απολύσεις και να µην υπάρξει καµµία βλαπτική µετα-
βολή στις εργασιακές τους σχέσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Στολτίδη, έχω αναφερθεί και άλλη φορά -κατά

την απάντηση επίκαιρης ερώτησης στη διαδικασία του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου- στα θέµατα που απασχολούν τους εργαζόµε-
νους της συγκεκριµένης εταιρείας. Όπως είχα διαβεβαιώσει και
τότε, να είστε σίγουρος ότι το Υπουργείο Εργασίας κάνει ότι
µπορεί στo πλαίσιo του θεσµικού του ρόλου προκειµένου να βοη-
θήσει στην επίλυση των ζητηµάτων που έχουν ανακύψει.

Μάλιστα, σε σχέση µε αυτό που είπατε προηγουµένως, για του
λόγου του αληθές, την προηγούµενη µόλις εβδοµάδα και συγ-
κεκριµένα στις 11 Ιουνίου αντιπροσωπεία των εργαζοµένων συ-
ναντήθηκε µε τον Υπουργό Εργασίας, ο οποίος δεσµεύτηκε για
την εξεύρεση της καλύτερης δυνατής λύσης για το εργασιακό
τους µέλλον, βέβαια πάντοτε στo πλαίσιo του νόµου. 

Η διένεξη αυτών των εργαζοµένων –οι υπηρεσίες αναφέρουν
εκατό τριάντα τέσσερις, εσείς στην ερώτησή σας γράφετε για
εκατό τριάντα τρεις εργαζόµενους- µε τη συγκεκριµένη επιχεί-
ρηση ξεκίνησε τον Δεκέµβριο του 2019. Η «ELFE ΑΒΕΕ» παρα-
χώρησε τις εγκατάστασεις µε µίσθωση για δεκαεννέα χρόνια
στην επιχείρηση «Λιπάσµατα Καρβάλης ΑΕ», η οποία είχε έναρξη
δραστηριότητας στις αρχές του ’17. Από την εταιρεία «ELFE
ΑΒΕΕ» αυτοί οι εκατό τριάντα τέσσερις εργαζόµενοι απασχο-
λούνταν µε σύµβαση δανεισµού στην επιχείρηση «Λιπάσµατα
Καρβάλης ΑΕ» ως τις 31-12-19. 

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση που είχαµε από το αρµόδιο τµήµα
της Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Καβάλας, από τον Ια-
νουάριο του 2020 έως και σήµερα οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι
δεν παρέχουν εργασία, διότι δεν υπέγραψαν τις νέες συµβάσεις
δανεισµού όταν τους ζητήθηκε µε τη νέα µισθώτρια εταιρεία ονό-
µατι «Λιπάσµατα Καβάλας LTD» που εκµεταλλεύεται τις εγκατα-
στάσεις του εργοστασίου της Νέας Καρβάλης Καβάλας. 

Στο πλαίσιο της εργατικής διαφοράς που διενεργήθηκε στις
2-10-2020 και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η υπογραφή συµβάσεων
δανεισµού είναι δικαίωµα του κάθε εργαζόµενου, η υπηρεσία
υπέδειξε στους εργαζόµενους να προσφύγουν στα αρµόδια δι-
καστήρια. Μάλιστα, η διαδικασία αυτή εκκινείται από το ίδιο το
ΣΕΠΕ. Ο νόµος προβλέπει ότι εφόσον µετά από το τέλος της συ-
ζήτησης της εργατικής διαφοράς ο προσφεύγων υποβάλλει
υπεύθυνη δήλωση µε προσδιορισµένες τις απαιτήσεις του, τότε
η ίδια η υπηρεσία διαβιβάζει µηνυτήρια αναφορά στον αρµόδιο
εισαγγελέα. 

Το θέµα, όπως σας είπα, δεν είναι άγνωστο στο Υπουργείο Ερ-
γασίας και τις υπηρεσίες του. Πέρα από τη συνάντηση της αντι-
προσωπείας µε τον Υπουργό, που ανέφερα προηγουµένως,
έχουν διενεργηθεί πολλαπλές συναντήσεις εργατικών διαφορών,
καθώς επίσης και συµφιλιωτικές τριµερείς συσκέψεις. Η τελευ-
ταία από αυτές πραγµατοποιήθηκε στη 1-6-21, δηλαδή πριν από
µερικές µέρες, κατόπιν αιτήµατος της συνδικαλιστικής οργάνω-
σης των εργαζοµένων της, ΟΕΧΒΕ. Στη σύσκεψη συµµετείχαν
εκπρόσωποι των εργαζοµένων, της εταιρείας «Ελληνικά Λιπά-
σµατα και Χηµικά ELFE ΑΒΕΕ» και η γενική γραµµατέας Εργα-
σίας κ. Άννα Στρατινάκη. Ειδικότερα, συζητήθηκαν, πρώτον, η
συνεχιζόµενη καθυστέρηση στην καταβολή οφειλόµενων αποδο-
χών και, δεύτερον, η διερεύνηση της δυνατότητας αποτροπής
των σχεδιαζόµενων απολύσεων και επιστροφής των εργαζοµέ-
νων στην εργασία τους. 

Μεταξύ των συµµετεχόντων πραγµατοποιήθηκε αναλυτική συ-
ζήτηση, κατά τη διάρκεια της οποίας τοποθετήθηκαν όλοι οι εµ-
πλεκόµενοι για τα ανοιχτά ζητήµατα. Σε κάποια µάλιστα
σηµειώθηκε πρόοδος, ειδικά σε σχέση µε την καταβολή των δε-
δουλευµένων. Πιο συγκεκριµένα, η εταιρεία διά των εκπροσώ-

πων της ανέφερε ότι έχει ήδη προβεί σε κατάθεση αιτήµατος στο
Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων για σύσταση παρακαταθη-
κών ώστε να εξοφλήσει τις αποδοχές των µηνών Ιανουαρίου και
Φεβρουαρίου του 2021. Δήλωσε δε ότι θα πράξει το ίδιο για τους
µισθούς των µηνών Μαρτίου, Απριλίου και Μαΐου και θα φροντί-
σει για την αποπληρωµή τους, το αργότερο εντός σαράντα πέντε
ηµερών. 

Από την πλευρά του το Υπουργείο ζήτησε από την εταιρεία να
εξετάσει τη δυνατότητα καταβολής καθυστερούµενης µισθοδο-
σίας µέσω επιταγών, όπως έχει κάνει και στο παρελθόν, προκει-
µένου οι εργαζόµενοι να πληρωθούν το ταχύτερο ό,τι τους
οφείλεται. 

Έχει περάσει ο χρόνος µου. Θα πω αναλυτικά στη δευτερολο-
γία µου για τις προοπτικές των θέσεων εργασίας µετά το πέρας
της συνάντησης στην οποία αναφέρθηκα προηγουµένως. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ενώ το κράτος εµφανίζεται πολύ δυναµικό

στην καταστολή των λαϊκών διεκδικήσεων, εδώ εµφανίζεται σαν
ανήµπορο να κάνει τον εργοδότη να εφαρµόσει τα αυτονόητα.
Εµείς νοµίζουµε ότι και σε αυτή την περίπτωση γίνεται καθαρό
ότι, όχι µόνο δεν έχετε στόχο τις νέες θέσεις εργασίας και τις
καλοπληρωµένες, για τις οποίες συζητάτε συνέχεια, αλλά αντι-
θέτως δεν έχετε αφήσει τίποτα όρθιο, έχετε ξεκληρίσει όλες τις
εργασιακές σχέσεις. Πρόσφατο είναι το παράδειγµα στα «ΠΕ-
ΤΡΕΛΑΙΑ ΚΑΒΑΛΑΣ», τα οποία χρηµατοδοτήθηκαν µε 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ για να πληρώσουν εθελούσιες απολύσεις και να
ξεµπερδεύουν µε συγκροτηµένα δικαιώµατα. 

Στην Καβάλα λειτουργεί η µοναδική πλέον λιπασµατοβιοµηχα-
νία της χώρας. Συρρικνώσατε στη χώρα µας έναν κλάδο τερά-
στιας σηµασίας για την αγροτική παραγωγή, κλείνοντας το ένα
µετά το άλλο τα εργοστάσια στη Δραπετσώνα και τη Θεσσαλο-
νίκη και οδηγώντας την τελευταία λιπασµατοβιοµηχανία το 2009
στα χέρια του Λαυρεντιάδη. Με την εξαγορά ξεδιπλώθηκε το
σχέδιο της εργοδοσίας για εξυγίανση του εργοστασίου. 

Τι σηµαίνει «εξυγίανση» για έναν επιχειρηµατικό όµιλο, κύριε
Υπουργέ; Η εργοδοσία, έχοντας στα χέρια της όλο το αντεργα-
τικό οπλοστάσιο που είχαν συνολικά οι βιοµήχανοι, οι εφοπλι-
στές, οι τραπεζίτες από τις αντιλαϊκές κυβερνήσεις οι οποίες
διαδέχονται η µία την άλλη, από τη µία συσσωρεύει χρέη προς
το δηµόσιο για το αέριο, τη ΔΕΗ, που θα φορτωθούν στις πλάτες
του λαού µας. Στα 250 εκατοµµύρια ευρώ υπολογίζονται τώρα.
Είναι γνωστές οι τοποθετήσεις σας, άλλωστε, ως αντιπολίτευση
περί µέγιστου σκανδάλου το οποίο θα κυνηγούσατε ως Κυβέρ-
νηση. Τώρα προφανώς έχετε άλλα καθήκοντα. Τώρα είναι άλλο
το δηµόσιο συµφέρον, όπως εναλλασσόταν και στην περίπτωση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Από την άλλη, η εργοδοσία προβαίνει στη δηµιουργία παρέν-
θετων εταιρειών µε παράνοµη απασχόληση αποκλειστικά εργα-
ζοµένων µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου τρίµηνης, εξάµηνης,
δωδεκάµηνης διάρκειας, οι οποίοι µεταφέρονται από τη µία πα-
ρένθετη εταιρεία στην άλλη, κάτι που συνιστά και κατάφωρη κα-
ταστρατήγηση των εργασιακών δικαιωµάτων και των
ευρωπαϊκών συνθηκών, τις οποίες επικαλείστε συνεχώς. 

Στους εκατόν τριανταπέντε πεπειραµένους εργαζόµενους µε
σχέση εργασίας αορίστου χρόνου απαγορεύεται η είσοδος και
η εργασία, ενώ καθυστερούνται για πολλούς µήνες οι πληρωµές
τους ως ποινή εξόντωσης γιατί διεκδίκησαν το αυτονόητο, κύριε
Υπουργέ. Διότι όταν βρέθηκαν αντιµέτωποι µε το σχέδιο της ερ-
γοδοσίας µε υπογραφή επιχειρησιακής σύµβασης µε σοβαρές
µειώσεις το 2012, τον δανεισµό τους σε νέα εταιρεία το 2015 και
αµέσως µετά προσπάθεια για πλήρη κατάργηση της συλλογικής
σύµβασης µε υπογραφή ατοµικών συµβάσεων µε τεράστιες
απώλειες στο εισόδηµά τους, η πλειοψηφία των εργαζοµένων -
όπως είναι γνωστό- αντέδρασε και δεν υπέγραψε τις ατοµικές
συµβάσεις. Προχώρησε σε κινητοποιήσεις, απεργιακό αγώνα.

Η απάντηση της εργοδοσίας ήταν οι εκδικητικές απολύσεις.
Από το 2016 και έως το τέλος του 2017 οι εργαζόµενοι πετάχτη-
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καν εκτός του εργοστασίου. Ήρθαν αντιµέτωποι µε τη βία των
ΜΑΤ, αλλά και των µπράβων της εργοδοσίας. Δεν το έβαλαν
κάτω ωστόσο, συνέχισαν τις αγωνιστικές κινητοποιήσεις παράλ-
ληλα µε τις δικαστικές µάχες τις οποίες τελικά και κέρδισαν, µε
αποτέλεσµα η εργοδοσία να υποχωρήσει υπογράφοντας µε
όλους ιδιωτικά συµφωνητικά που προβλέπονταν η εφαρµογή των
όρων της προηγούµενης ισχύουσας συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας.

Με νέα επίθεση τώρα η εργοδοσία για να αποφύγει την εφαρ-
µογή της δικαστικής δικαίωσης προσπαθεί να ξεµπερδέψει µε
ό,τι δικαίωµα τους έχει αποµείνει. Οι εργαζόµενοι συνεχίζουν το
δίκαιο αγώνα τους. Κατασκήνωσαν πριν λίγες ηµέρες µπροστά
στο Υπουργείο Εργασίας. Τους υποδεχτήκατε µε τα ΜΑΤ. Η απο-
φασιστικότητα, όµως, και αλληλεγγύη από άλλα σωµατεία σας
ανάγκασαν να τους δεχθείτε. 

Εµείς λέµε ότι η αγωνιστική πείρα των εργαζοµένων και όχι η
ελπίδα στην εναλλαγή διακυβέρνησης ή η ανεύρεση καλού κα-
πιταλιστή µπορεί να τους οδηγήσει και πάλι σε νίκη. Δεν είναι
µόνοι τους. Είναι µαζί τους οι εργάτες, ο λαός της Καβάλας και
βεβαίως το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Τώρα όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να µας πείτε τι θα κάνετε
εσείς ή αλλιώς αν θα κάνετε αυτό που πρέπει να κάνετε ως Κυ-
βέρνηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Στολτίδη, οµολογώ ότι κάποια πράγµατα δεν τα άκουσα

καλά. Είναι λόγω της µάσκας. Το καταλαβαίνω αυτό το πράγµα.
Ελπίζω ότι δεν συµβαίνει και το αντίστροφο. 

Αναφερθήκατε σε µια σειρά ζητηµάτων -αν κατάλαβα καλά-
που αφορούν στην εταιρεία. Επιτρέψτε µου, όµως, στη δευτερο-
λογία µου να αναφερθώ αποκλειστικά στο ζήτηµα των οµαδικών
απολύσεων. 

Αναφορικά µε αυτό το ζήτηµα το οποίο θέτετε και στην ερώ-
τησή σας, στην τελευταία τριµερή που πραγµατοποιήθηκε η γε-
νική γραµµατέας Εργασίας ζήτησε από τον εργοδότη να
ξεκαθαρίσει αν εµµένει στην απόφασή του για απολύσεις και αν
είχε εξαντλήσει όλα τα ηπιότερα µέτρα που προβλέπονται από
τον νόµο. Η εταιρεία, τόσο στην τριµερή όσο και στο υπόµνηµα
που κατέθεσε µετά από την ολοκλήρωση της συνάντησης κατό-
πιν αιτήµατος του Υπουργείου για περαιτέρω εξηγήσεις, δήλωσε
ότι δεν είναι σε θέση πια να απασχολεί τους συγκεκριµένους ερ-
γαζόµενους καθώς έχει µειωθεί το εύρος των δραστηριοτήτων
της. 

Οι εργαζόµενοι από την πλευρά τους αµφισβήτησαν την ορ-
θότητα των λεγοµένων της εταιρείας, υποστηρίζοντας ότι εξα-
κολουθεί να υπάρχει αντικείµενο απασχόλησης και γι’ αυτούς.

Το πιο σηµαντικό είναι ότι µέχρι σήµερα δεν είχε ενεργοποι-
ηθεί το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας για αίτηµα οµαδικών απο-
λύσεων, γιατί τέτοιο αίτηµα δεν έχει υποβληθεί από κανέναν. Και
αν υποβληθεί, το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας οφείλει να δια-
πιστώσει εάν τηρούνται οι νόµιµες προϋποθέσεις περί οµαδικών
απολύσεων, όπως αυτές θεσπίστηκαν µε τον ν.4472/2017 που
ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ. Σύµφωνα µε τον νόµο αυτό εάν δεν υπάρξει
συµφωνία των µερών, το ΑΣΕ µε αιτιολογηµένη απόφασή εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δέκα ηµερών από την ηµεροµηνία
υποβολής του πρακτικού διαβούλευσης διαπιστώνει αν τηρήθη-
καν οι υποχρεώσεις του εργοδότη προς ενηµέρωση και διαβού-
λευση µε τους εκπροσώπους των εργαζοµένων και για το σκοπό
αυτό το ΑΣΕ µπορεί να καλεί σε ακρόαση τους εκπροσώπους
των εργαζοµένων και τον ενδιαφερόµενο εργοδότη όσο και πρό-
σωπα που διαθέτουν ειδικές γνώσεις πάνω σε επιµέρους τεχνικά
θέµατα. 

Σύµφωνα µε το νόµο, αν το ΑΣΕ κρίνει πως οι ανωτέρω υπο-
χρεώσεις του εργοδότη τηρήθηκαν, οι απολύσεις ισχύουν είκοσι
ηµέρες µετά από την έκδοση της απόφασης. Σε αντίθετη περί-
πτωση, το ΑΣΕ παρατείνει τις διαβουλεύσεις των µερών ή τάσσει
προθεσµία στον εργοδότη ώστε εκείνος να προβεί στις απαραί-

τητες ενέργειες προς εκπλήρωση των ανωτέρω υποχρεώσεων.
Αν το ΑΣΕ µε νέα απόφαση διαπιστώσει πως τηρήθηκαν οι υπο-
χρεώσεις του εργοδότη, οι απολύσεις τότε δυστυχώς ισχύουν
εντός είκοσι ηµερών από την έκδοση της απόφασης και σε κάθε
περίπτωση οι απολύσεις ισχύουν εξήντα ηµέρες από την κοινο-
ποίηση του πρακτικού της διαβούλευσης.

Κύριε Στολτίδη, προφανώς το Υπουργείο Εργασίας δεν µπορεί
να προδιαγράψει την έκβαση της υπόθεσης εντός του Ανωτάτου
Συµβουλίου Εργασίας εάν κατατεθεί αντίστοιχο αίτηµα. Παρά
ταύτα -αυτό θα ήθελα να το δηλώσω από το Βήµα της Βουλής-
εµείς καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια στο πλαίσιο του
νόµου ώστε η έκβαση να είναι όσο το δυνατόν λιγότερο επαχθής
για τους εργαζόµενους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στην πέµπτη επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-

κλου µε αριθµό 864/13-6-2021 του Βουλευτή Αργολίδας του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μεγάλη ανησυχία
προκαλεί στους αγρότες του Νοµού Αργολίδας το πρόβληµα της
ακαρπίας».

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ.Φωτεινή Αραµπατζή.

Τον λόγο έχει ο κ. Πουλάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, οι αγρότες του Νοµού Αργολίδας αναµένεται

να έχουν φέτος µεγάλη απώλεια εισοδήµατος λόγω της ακαρ-
πίας που παρατηρείται τόσο στα εσπεριδοειδή όσο και στις
ελιές. Ειδικότερα λόγω του ήπιου χειµώνα, αλλά µετά προέκυψαν
παγετοί και τον Μάρτιο και τον Απρίλιο, και λόγω των πολύ υψη-
λών θερµοκρασιών στη συνέχεια έχουν δηµιουργηθεί προβλή-
µατα στην καρπόδεση των εσπεριδοειδών, αλλά και των ελαιό-
δεντρων γεγονός που προκαλεί µεγάλη ανησυχία στους αγρότες
του Νοµού Αργολίδας, οι οποίοι βλέπουν τους κόπους άλλης
µίας χρονιάς να κινδυνεύουν να πάνε χαµένοι.

Θα πρέπει να επισηµανθεί ότι οι παραγωγοί εσπεριδοειδών
του Νοµού Αργολίδας αντιµετώπισαν τη χρονιά που προηγήθηκε
µία πάρα πολύ δύσκολη κατάσταση αναφορικά µε τη διάθεση
των προϊόντων τους. Λόγω της πανδηµίας και των µέτρων περιο-
ρισµού η ζήτηση τόσο στην εξωτερική, όσο και στην εσωτερική
αγορά ήταν αισθητά µειωµένη µε αποτέλεσµα οι παραγωγοί να
αντιµετωπίζουν µεγάλες οικονοµικές δυσχέρειες. Από την
πλευρά τους και οι παραγωγοί ελαιόδεντρων προέρχονται από
δύο πολύ δύσκολες χρονιές λόγω των πολύ χαµηλών τιµών αγο-
ράς και του υψηλού ανταγωνισµού µε αγορές των τρίτων χωρών
και των δυσµενών επιπτώσεων της πανδηµίας.

Κρίνεται, λοιπόν, άµεση ανάγκη το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων να λάβει όλα τα απαραίτητα µέτρα για τη
διερεύνηση του φαινοµένου της ακαρπίας στον Νοµό Αργολίδας
και την αποζηµίωση των παραγωγών, προκειµένου να µπορέσουν
να ανταποκριθούν στις οικονοµικές τους υποχρεώσεις και να συ-
νεχίσουν να ασχολούνται µε την παραγωγή τους.

Σας ερωτώ: Είναι σε γνώση σας το µέγεθος του προβλήµατος
της ακαρπίας των εσπεριδοειδών και της ελιάς στον Νοµό Αρ-
γολίδας; Σε ποιες ενέργειες θα προβείτε προκειµένου να το αν-
τιµετωπίσετε;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όχι µόνο είναι σε γνώση του ΕΛΓΑ το πρό-

βληµα το οποίο περιγράφετε στην ερώτησή σας και σήµερα εδώ
στο Βήµα, αλλά έχουν ήδη διενεργηθεί επισηµάνσεις και στις
ελαιοκαλλιέργειες και στις εσπεριδοκαλλιέργειες.

Γνωρίζετε ότι, όπως προκύπτει και από τα στοιχεία του υπο-
καταστήµατος του ΕΛΓΑ Τρίπολης στη δικαιοδοσία του οποίου
είναι η ευρύτερη περιοχή της Αργολίδας, κατά την περίοδο των
παγετών του Μαρτίου 2021 διαπιστώθηκε ότι οι εν λόγω καλλιέρ-
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γειες ήταν σε προανθικό στάδιο, δηλαδή σε στάδιο µη καλυπτό-
µενο ασφαλιστικά από τον ΕΛΓΑ σύµφωνα µε τον κανονισµό.

Αναφέρεστε και σε αύξηση των θερµοκρασιών. Σε ό,τι αφορά
στις πολύ υψηλές θερµοκρασίες που αναφέρετε, σύµφωνα πάν-
τοτε µε τον κανονισµό, ο καύσωνας αποτελεί φυσικό κίνδυνο κα-
λυπτόµενο από τον ΕΛΓΑ εφόσον τα µετεωρολογικά δεδοµένα
είναι τέτοια που να αποδεικνύουν όντως καύσωνα, όπως αυτός
ορίζεται στο σχετικό άρθρο 3 παράγραφος 8. Την περίοδο της
άνοιξης του 2021 στην περιοχή της Αργολίδας δεν σηµειώθηκαν
αυτές οι θερµοκρασίες εποµένως σύµφωνα µε τον ασφαλιστικό
κανονισµό δεν συντρέχει ο λόγος του καύσωνα άρα της κάλυψης
ασφαλιστικά. 

Όµως, και θέλω αυτό να κρατήσετε, το υποκατάστηµα του
ΕΛΓΑ παρακολουθεί την εξέλιξη της ζηµιάς των καλλιεργειών
εσπεριδοειδών και ελαιοδέντρων και εφόσον διαπιστωθεί η
ζηµιά, απώλεια παραγωγής εξαιτίας των ανωτέρω καιρικών φαι-
νοµένων, θα ενεργοποιηθούν οι σχετικές διαδικασίες, οι προβλε-
πόµενες για να ενταχθούν στο πρόγραµµα κρατικών οικονοµικών
ενισχύσεων.

Υπενθυµίζεται ότι πληρούνται οι προϋποθέσεις του Προγράµ-
µατος Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων κάτω από συγκεκριµέ-
νους όρους. Ποιοι είναι οι όροι αυτοί; Η ζηµιά η οποία έχει
συντελεστεί στην παραγωγή να αποτελεί το 30% τουλάχιστον
της µέσης απόδοσης των τριών τελευταίων ετών σύµφωνα πάν-
τοτε µε τα στοιχεία που δίνει κατά τόπους η ΔΑΟΚ. Τα επίσηµα
µετεωρολογικά στοιχεία να επιβεβαιώνουν τον χαρακτηρισµό
αυτών των καιρικών φαινοµένων και φυσικά να υπάρχει σχετική
έγκριση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Θέλω να κρατήσετε το εξής: Είναι σε γνώση του ΕΛΓΑ, είναι
σε γνώση των εκτιµητών. Παρακολουθείται το φαινόµενο και θα
εξαντληθεί κάθε νόµιµη δυνατότητα, προκειµένου οι άνθρωποι
να τύχουν, όπως προβλέπεται από τη σχετική νοµοθεσία, της δί-
καιης και δικαιούµενης αποζηµίωσης. Τα υπόλοιπα στη δευτερο-
λογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πουλά,

έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή και διαπι-

στώνω ότι µάλλον οι αγρότες της Αργολίδας θα πρέπει να είναι
απογοητευµένοι από την απάντησή σας. Μάλλον δεν θα δουν τί-
ποτα. Μάλλον δεν θα πάρουν καµµία ενίσχυση. Διότι, όπως εκ-
θέσατε τα γεγονότα, λόγω του ότι δεν υπήρξε, λέτε, καύσωνας
στην περιοχή µου, µάλλον δεν θα αποζηµιωθεί τίποτα, δεν θα
αποζηµιώσετε αυτό το φαινόµενο που παρουσιάζει η Αργολίδα
αυτήν τη στιγµή. 

Είναι ένα φαινόµενο το οποίο το γνωρίζουν στον ΕΛΓΑ πολύ
καλά. Ο ίδιος ο πρόεδρος του ΕΛΓΑ είχε έρθει στην Αργολίδα
και είχε δει την κατάσταση. Και ο παγετός δηµιούργησε τερά-
στιες ζηµιές, αλλά και ο καύσωνας που ήρθε τις επόµενες µέρες
δηµιούργησε πάλι µεγάλη ζηµιά και στα ελαιόδεντρα, αλλά και
στα εσπεριδοειδή. 

Αλλά να σας πάω και κάπου άλλου. Ο ΕΛΓΑ θα έχει το ανάλογο
προσωπικό, για να στηρίξει αυτές τις διεργασίες που πρέπει να
γίνουν, ώστε κάποια στιγµή να έρθουν οι γεωπόνοι να δουν τη
ζηµιά; Γιατί αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζει τεράστιο πρόβληµα ο
ΕΛΓΑ της Τρίπολης όσον αφορά στο προσωπικό.

Ένα άλλο θέµα που θέλω να σας πω αφορά στις διαδικασίες
του ΕΛΓΑ, στην αλλαγή του κανονισµού. Θα υπάρξει κάποια αλ-
λαγή µέσα στο επόµενο χρονικό διάστηµα; Διότι περιµένουµε την
απόφαση της επιτροπής, η οποία από ό,τι µας έλεγε ο προηγού-
µενος Υπουργός, ο κ. Βορίδης, εδώ και ένα χρόνο είχε συνεδριά-
σει και περιµένουµε να δούµε την εισήγησή του όσον αφορά
στην αλλαγή του κανονισµού και, τελικά, δεν έχει έρθει. Εσείς
θα προβείτε σε κάποια αλλαγή του κανονισµού, ώστε να καλύ-
πτονται όλες αυτές οι ζηµιές που προκύπτουν είτε από τον πα-
γετό είτε από τον καύσωνα; Γιατί το φαινόµενο της κλιµατικής
αλλαγής δεν είναι κάτι το οποίο είναι πρόσκαιρο. Από εδώ και
πέρα, θα αντιµετωπίζουµε συνέχεια τέτοια καιρικά φαινόµενα
που θα αυξάνουν τον κίνδυνο για την αγροτική παραγωγή. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι θα πρέπει να διασφαλιστεί η επάρ-

κεια σε τρόφιµα µε σύγχρονες προδιαγραφές ποιότητας και
ασφάλειας, άρα και µε υψηλό κόστος παραγωγής, είναι απαραί-
τητο να βελτιωθεί το σύστηµα ασφάλισης αγροτικής παραγωγής
και αυτό προϋποθέτει αύξηση των διατιθέµενων πόρων. Η Κυ-
βέρνησή σας έχει εξαντλήσει περίπου το µισό χρόνο της προ-
βλεπόµενης θητείας και είναι φανερό ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν
είχε και δεν έχει προγραµµατική προετοιµασία για βελτιώσεις
στο σύστηµα ασφάλισης της αγροτικής παραγωγής. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να µου απαντήσετε εάν, επιτέλους,
αυτοί οι έρηµοι αγρότες θα πάρουν κάποια βοήθεια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πουλά.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι πάρα πολύ καλά την αγωνία

σας, την οποία µεταφέρετε και είναι η αγωνία των παραγωγών
της εκλογικής σας περιφέρειας οι οποίοι µας παρακολουθούν
και µας ακούνε. Παρακαλώ, όµως, να είµαστε ακριβείς σε αυτά
τα οποία λέµε. Εγώ δεν σας είπα ότι οι αγρότες δε θα αποζηµιω-
θούν. Εγώ σας είπα αυτό που µαρτυρά – και το είπατε εσείς στη
δευτερολογία σας- η παρουσία του ίδιου του προέδρου του
ΕΛΓΑ, του κ. Λυκουρέντζου, στην περιοχή. Μαρτυρά το µεγάλο,
το ουσιαστικό ενδιαφέρον της Κυβέρνησης να έχει άποψη και
µάλιστα ιδίοις όµµασι. 

Εγώ δεν σας είπα ότι δεν θα αποζηµιωθούν. Εγώ σας είπα ότι
οι συγκεκριµένες ζηµιές, εφόσον οριστικοποιηθούν, ενεργοποι-
ούν το Πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων. 

Όπως γνωρίζετε, από το Πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών
Ενισχύσεων αποζηµιώνονται οι αγρότες όταν συντρέχουν οι προ-
ϋποθέσεις.

Είπατε, επίσης, ότι οι αγρότες δεν έχουν λάβει τίποτα. Θέλω
να µου θυµίσετε, κύριε συνάδελφε, πότε άλλοτε στα χρονικά
έχουν εξοφληθεί από τον ΕΛΓΑ οι αγρότες για την προηγούµενη
χρονιά, όπως επί δικής µας διακυβέρνησης; Αυτό αποτελεί τα τε-
λευταία χρόνια -και µε αποδείξεις µιλάµε- πρωτοτυπία. 

Οι αγρότες είχαν µάθει, δυστυχώς, να πληρώνονται τις απο-
ζηµιώσεις του ΕΛΓΑ είτε ήταν ασφαλιστικά καλυπτόµενες είτε
ήταν τα ΚΟΕ πολύ µετά από το ζηµιογόνο γεγονός. Εµείς έχουµε
σχεδόν εξοφλήσει το 2020 -στην Αργολίδα έχουν εξοφληθεί όλες
οι ζηµιές του 2020 συγκεκριµένα- και είµαστε µε όλα τα διαθέ-
σιµα εργαλεία εκεί, προκειµένου να συντρέξουµε.

Είπατε για τις ελιές. Κύριε συνάδελφε, η χώρα αντιµετώπισε
την πανδηµική κρίση σε όλα τα επίπεδα, και στο επίπεδο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν γνωρίζετε ότι δόθηκαν
περί τα 127 εκατοµµύρια ευρώ στους ελαιοπαραγωγούς όλης
της χώρας, προκειµένου να στηριχθεί η απώλεια εισοδήµατος η
οποία συνδέεται ευθέως µε την πανδηµία του κορωνοϊού;

Στην εκλογική σας περιφέρεια στην Αργολίδα, κύριε συνά-
δελφε, υπήρξαν περίπου πέντε χιλιάδες αιτήσεις και πήραν οι άν-
θρωποι 5 εκατοµµύρια ευρώ από το µέτρο 21. Δεν ήταν στήριξη
αυτή; Προφανώς και ήταν, γιατί το λένε τα νούµερα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Για φέτος µιλάµε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για φέτος; Με συγχωρείτε, κύριε συνάδελφε, τα
χρήµατα αυτά δόθηκαν για την πανδηµική κρίση στην οποία ανα-
φέρεστε. Και πρέπει να σας απαντήσω επί συγκεκριµένων.

Τρίτον, λέτε αν θα φτάσει το προσωπικό. Δεν ξέρω αν παρα-
κολουθήσατε την ανακοίνωση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης του κ. Λιβανού προχθές, ο οποίος έδωσε κάποιες
κατευθύνσεις για την αποζηµιωτική διαδικασία για τον παγετό
του 2021 και είπε ότι ο ΕΛΓΑ επιχορηγείται µε 3,5 εκατοµµύρια
ευρώ, για να ανταποκριθεί σε όλο το διοικητικό κόστος –υπερω-
ρίες µετακινήσεις, έκτακτο προσωπικό- προκειµένου να υπάρ-
ξουν πορίσµατα από τις καταστροφές που έχουν συµβεί σε όλη
τη χώρα, το γρηγορότερο δυνατό.

Επίσης, αυτή τη στιγµή στον ΕΛΓΑ υπηρετούν τριακόσιοι δέκα
έξι υπάλληλοι, εκατόν σαράντα έξι µε ΑΣΕΠ και εκατόν εβδο-
µήντα µε το άρθρο 36. Τώρα έγιναν οι προσλήψεις και µάλιστα
προσλήψεις, κύριε συνάδελφε -και αξίζει αυτό να υπογραµµιστεί-

15302 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε απόλυτη διαφάνεια, γιατί είναι χαρακτηριστικό ότι από τις εκα-
τόν εβδοµήντα προσλήψεις αυτού του προσωπικού δεν υπήρξε
ούτε µια ένσταση. Τριακόσιοι δέκα έξι, λοιπόν. 

Τρεισήµισι εκατοµµύρια ανακοίνωσε ο Υπουργός κατόπιν εν-
τολής του Πρωθυπουργού για ό,τι περαιτέρω προκύψει, οπότε
να είστε σίγουρος ότι θα υπάρξουν και ευάριθµα συνεργεία και
θα δοθούν γρήγορα οι όποιες αποζηµιώσεις.

Τώρα, δεν αµφισβητώ ότι η πανδηµική κρίση –είµαστε εδώ το
συναισθανόµαστε, το αντιµετωπίζουµε κάθε µέρα- δηµιούργησε
προβλήµατα σε όλον τον παραγωγικό ιστό. Όµως, κύριε συνά-
δελφε, επειδή εδώ είναι Εθνική Αντιπροσωπεία και µας ακούν,
πρέπει να µιλάµε µε στοιχεία.

Στα εσπεριδοειδή που αναφέρεστε –ευτυχώς!- τα στοιχεία του
2020, κύριε συνάδελφε, δείχνουν διπλασιασµό των εξαγωγών.
Λεµόνια και γλυκολέµονα το 2019 εξαγωγές σε ευρώ 8 εκατοµ-
µύρια. Το 2020 εξαγωγές σε ευρώ 15 εκατοµµύρια. Ευτυχώς, πα-
νηγυρίζουµε γι’ αυτό. Πορτοκάλια το 2019 εξαγωγές σε ευρώ
112 εκατοµµύρια, το 2020 εξαγωγές σε ευρώ 163 εκατοµµύρια.
Εξαγωγές σε όλον τον κόσµο πορτοκάλια 112 εκατοµµύρια ευρώ
και 163 εκατοµµύρια ευρώ το 2020, λεµόνια 8 εκατοµµύρια ευρώ
και 15 εκατοµµύρια ευρώ, αντίστοιχα.

Αντιλαµβάνεστε –και χαιρόµαστε πραγµατικά µε αυτά τα στοι-
χεία- ότι το 2020 κατέγραψαν –και αυτό το λένε και οι εξαγωγές-
τα εσπεριδοειδή το διψήφιο ποσοστό αύξησης των εξαγωγών.
Τα εσπεριδοειδή κατέγραψαν αύξηση.

Είµαστε εδώ, λοιπόν, µε δικαιοσύνη, µε αναλογικότητα, µε τα
µάτια και τα αυτιά ανοιχτά, προκειµένου να καλύψουµε, σύµ-
φωνα µε το νόµο και κάνοντας εξάντληση των δυνατοτήτων,
όλους τους πληγέντες δίκαια και αναλογικά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Υπουργέ.
Προχωράµε στην πρώτη ερώτηση µε αριθµό 6329/27-4-2021

του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ροδόπης
του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Θα αποζηµιωθούν οι παραγωγοί για τις ζηµιές που προκλήθη-
καν στους ελαιώνες της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ροδό-
πης;».

Και σε αυτήν την ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. φω-
τεινή Αραµπατζή. 

Κύριε Χαρίτο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κυρία Υπουργέ. 
Θα γνωρίζετε ότι πολύ µεγάλες ζηµιές υπέστησαν οι δενδρο-

καλλιέργειες στη Ροδόπη λόγω του παγετού κυρίως στο πρώτο
δεκαήµερο του Απρίλη. Αναφέροµαι σε δεκάδες χιλιάδες στρέµ-
µατα από κεράσια, ελιές, ρόδι και άλλες. Σύµφωνα, µάλιστα, µε
τις εκτιµήσεις των γεωτεχνικών, αλλά και των µεταποιητών που
συγκεντρώνουν το προϊόν, η µείωση της παραγωγής, για παρά-
δειγµα στα κεράσια, θα ξεπεράσει το 70% της αντίστοιχης περ-
σινής, ενώ και το 30% που συλλέγεται, λόγω της χαλαζόπτωσης
και των παρατεταµένων βροχοπτώσεων, δεν είναι ιδιαίτερα εµ-
πορεύσιµο και εξαγώγιµο. 

Θα γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, ότι οι παραγωγοί έχουν ήδη ανα-
λάβει το οικονοµικό βάρος του κόστους όλων των καλλιεργητικών
εργασιών, της θρέψης, της φυτοπροστασίας που είναι ιδιαίτερα
υψηλό. Δικαιολογηµένα, λοιπόν, βρίσκονται σε απόγνωση γιατί
είναι βέβαιο ότι θα µειωθεί δραµατικά το εισόδηµα τους αφού
στην πλειοψηφία τους είναι µικροί παραγωγοί και οι δενδροκαλ-
λιέργεια είναι η µοναδική αγροτική τους δραστηριότητα. 

Πολύ πρόσφατα ο κύριος Υπουργός δήλωσε ότι θα αποζηµιω-
θούν δίκαια όλοι όσοι επλήγησαν. Ενώ αρχικά είχατε υποσχεθεί
στους παραγωγούς ότι θα τους αποζηµιώσει µε το 100% της ζη-
µιάς που υπέστησαν, τώρα τα γυρνάτε και κάνατε λόγο ότι η
αποζηµίωση θα περιοριστεί στο 100% ως ποσοστό της ασφαλι-
ζόµενης αξίας. Υπόσχεστε ότι θα τροποποιήσετε τον κανονισµό
του ΕΛΓΑ για να εντάξετε και τις ζηµιές που προκλήθηκαν στο
στάδιο πριν την άνθηση σε όλες τις δενδροκαλλιέργειες. Θα συµ-
περιλάβετε, κυρία Υπουργέ, τα ελαιόδενδρα; Γιατί µας αφορά
άµεσα ως περιοχή. 

Υπόσχεται ο κύριος Υπουργός προκαταβολή 40% στους πλη-
γέντες παραγωγούς. Υπόσχεται, δηλαδή, 155 εκατοµµύρια ευρώ
που ενδεχοµένως να µπορεί να καλύψει ο ΕΛΓΑ. Δεν µας λέτε,
όµως, τα υπόλοιπα 235 εκατοµµύρια ευρώ που αναλογούν µέσω
τίνος χρηµατοδοτικού εργαλείου θα τα καλύψετε; Με ποιο συγ-
κεκριµένο χρονοδιάγραµµα πληρωµής; Για να γνωρίζουν οι πα-
ραγωγοί που έχουν πληγεί. Εκτός εάν όσα λέτε είναι οι εύκολες,
οι γνωστές υποσχέσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Αυτά σας τα λέω γιατί απόφαση έγκρισης από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή δεν έχετε για τη χρηµατοδότηση από το αποθεµατικό
αντιµετώπισης κρίσεων, όπως αυτή του παγετού που είχαµε.
Άρα, µάλλον, µιλάτε για κρατικές ενισχύσεις. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, αν θα καλύψετε το 100%
της ζηµιάς που προκλήθηκε, αν θα εντάξετε όλες τις δενδροκαλ-
λιέργειες που επλήγησαν και µε ποια χρηµατοδοτικά εργαλεία
θα καλύψετε όλο το ύψος των αποζηµιώσεων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε λίγο τα πράγµατα και να

αποδίδουµε τα του Καίσαρος τω Καίσαρι. Μακριά από αυτή την
Κυβέρνηση και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης διαχρονικά από το 2019, τα λεγόµενα λόγια του αέρα.
Λόγια του αέρα µοίρασαν άλλοι. Δεν θέλω να µπω σε κοµµατική
αντιπαράθεση γιατί µε ενδιαφέρει η ουσία. Δεν υποσχεθήκαµε
ποτέ από τη στιγµή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας
κάτι το οποίο να µην το κάνουµε πράξη. 

Ήταν ή δεν ήταν πράξη η χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ για πρώτη
φορά µετά από δέκα χρόνια από το Υπουργείο Οικονοµικών προ-
κειµένου να αποζηµιωθούν οι αγρότες το ταχύτερο δυνατό για
ζηµιές της προηγούµενης χρονιάς; Επί των ηµερών σας, κύριε
συνάδελφε, κάτι καθυστερήσεις ενάµισι και δύο χρόνια είχαµε
για τις ζηµιές, αυτές τις ασφαλιστικά χαριτωµένες ΕΛΓΑ. Δεν µι-
λάµε για τίποτα άλλο.

Ήταν ή δεν ήταν επί των ηµερών αυτής της διακυβέρνησης που
έχει ενεργοποιηθεί η προκαταβολή αποζηµίωσης; Παράδειγµα
πρώτο είναι ο «Ιανός», παράδειγµα δεύτερο -τα είπατε πάρα πολύ
ωραία. Αναφέρεστε στο δελτίο Τύπου του Υπουργού, του κ. Λιβα-
νού, ο οποίος είπε ότι «ναι, µε απόφαση του Πρωθυπουργού ο πα-
γετός 2021 σε ό,τι αφορά στις ασφαλιστικά καλυπτόµενες ζηµιές
από τον ΕΛΓΑ θα δοθεί προκαταβολή της τάξης του 40% επί των
πορισµάτων επί των εκτιµηθεισών ζηµιών έως το τέλος Ιουλίου και
θα τρέξει η εξόφλησή τους το συντοµότερο δυνατό.

Ειπώθηκε, επίσης, κύριε συνάδελφε, ότι για τις όψιµες δενδρο-
καλλιέργειες – βυσσινιές, κερασιές που έχετε εκεί πέρα, και µη-
λιές- επίσης, θα έρθει µε νοµοθετική πρωτοβουλία, αν και δεν
καλύπτονται για το αρχικό στάδιο -φαντάζοµαι θα την υπερψη-
φίσετε- που θα τις εντάξει στον κανονισµό του ΕΛΓΑ και, άρα,
και αυτές θα αποζηµιωθούν µε προκαταβολή 40% και στο 100%
της ασφαλιζόµενης αξίας. 

Scripta manent. Αυτό λέει το συγκεκριµένο δελτίο Τύπου:
100% της ασφαλισµένες αξίας. Φέρτε µου κάποια άλλη δήλωση
να τη δούµε εδώ, να την καταθέσετε στα Πρακτικά που να λέει
κάτι το αντίθετο.

Για τη Ροδόπη, λοιπόν, έχουν γίνει µέχρι σήµερα είκοσι έξι
αναγγελίες, εκατόν εξήντα πέντε δηλώσεις ζηµιάς για αµυγδα-
λιές, βερικοκιές, νεκταρινιές, που καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ. Οι
εκτιµήσεις ολοκληρώνονται σήµερα την ώρα που µιλάµε µε εξαί-
ρεση τα ακτινίδια, για τα οποία οι εκτιµήσεις θα γίνουν µετά το
δέσιµο των καρπών. Η δε εξόφληση αναµένεται, όπως σας είπα,
να γίνει το συντοµότερο δυνατό. 

Επιπλέον, όµως, δόθηκε η δυνατότητα υποβολής δηλώσεων
και για περίπου εξίµισι χιλιάδες µέχρι στιγµής στρέµµατα, που
αφορούν σε ποικιλίες όψιµης κερασιάς. Οι άνθρωποι αυτοί και
θα αποζηµιωθούν και θα πάρουν προκαταβολή 40%. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, αν υπάρξει κά-
ποια ανάγκη διευκρίνισης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χαρίτου, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Σας άκουσα, πράγµατι, µε πολλή προ-
σοχή, κυρία Υπουργέ, και η αλήθεια είναι ότι προφανώς η ανη-
συχία που είχα, δυστυχώς, ενισχύθηκε. Το λέω αυτό γιατί
διαψεύσατε και εσείς ότι οι προσδοκίες που είχατε καλλιεργήσει
-σας το λέω, δηµόσια τα έχει πει ο Υπουργός- παρουσία, µάλι-
στα, του Πρωθυπουργού ότι οι παραγωγοί θα αποζηµιωθούν για
τις πραγµατικές ζηµιές που έχουν υποστεί, έχει διαψευσθεί.

Και, µάλιστα, µιλάµε για την περιοχή µας για µικρούς σε
στρέµµατα παραγωγούς που θα είναι πολύ δύσκολη η βιώσιµη
συνέχιση της καλλιεργητικής τους δραστηριότητας. 

Δεύτερον, το ίδιο δεν σας άκουσα να λέτε, µια και ο Υπουργός
ανέφερε ότι θα ενταχθούν και τα δένδρα που επλήγησαν και βρι-
σκόταν στο προανθικό στάδιο. Οι ελιές τα ελαιόδενδρα που
επλήγησαν στην περιοχή θα ενταχθούν; Ναι ή όχι;

Φοβάµαι µε όσα είπατε ότι διαψεύσατε αυτήν την προσδοκία
που υπάρχει σήµερα στους παραγωγούς. Απάντηση δεν µου δώ-
σατε.

Τρίτον και το πιο κρίσιµο, κυρία Υπουργέ, είναι το ζήτηµα πώς
θα εξασφαλιστούν οι πόροι για να γίνει η αποζηµίωση όλων
αυτών που υπόσχεστε. Χρειάζεται αποσαφήνιση. Θα σας ρω-
τήσω: Έχετε έγκριση, απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
χρηµατοδότηση ή απλώς καταθέσατε αίτηµα; 

Όπως γνωρίζετε, για να υπάρξει απόφαση χρηµατοδότησης
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προϋποθέτει να κατατεθεί φάκε-
λος, κυρία Υπουργέ, φάκελος που να έχει στοιχεία µε εκτάσεις,
µε καλλιέργειες, µε κλιµατολογικά και άλλα στοιχεία που χρει-
άζονται. 

Σας ερωτώ, λοιπόν: Έχετε καταθέσει φάκελο στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή; Έχουν περάσει πάνω από δύο µήνες. Αλλιώς, µιλάτε
για κρατικές ενισχύσεις.

Και αν κρίνω από όσα είπε ο Υπουργός για νούµερα που αυτήν
τη στιγµή υπερβαίνουν τα 400 εκατοµµύρια ευρώ, προφανώς
πρέπει να µας εξηγήσετε αν για όλα αυτά υπάρχουν αποφάσεις
ή απλώς λέτε εύκολα λόγια ή λέτε ότι θα φέρετε τροποποιήσεις
ή διατάξεις νοµοθετικές στη Βουλή. 

Σας θυµίζω ότι και στο παρελθόν φέρατε, όπως στον «Ιανό»
και φοβάµαι ότι αν κρίνω από το πώς τα διαχειριστήκατε, ότι ζη-
τάτε επιστροφή ενισχύσεων από παραγωγούς, µάλλον επιβεβαι-
ώνετε τη θέση να µην σας δώσουµε λευκή επιταγή τότε.

Λέω, λοιπόν -και κλείνω- ότι αναµένω για τις συγκεκριµένες
καλλιέργειες που αφορούν στην περιοχή να υπάρξει συγκεκρι-
µένη δέσµευση για το αν πράγµατι θα ενταχθούν για να αποζη-
µιωθούν οι παραγωγοί που έχουν πληγεί.

Καταλαβαίνω ότι επικαλείστε και σε γραπτή απάντηση που µου
δώσατε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, αλλά στο τέλος-τέλος, κυρία
Υπουργέ, ενάµιση χρόνο κρατάτε τον διαγωνισµό για τις αναλο-
γιστικές µελέτες του ΕΛΓΑ και τον υπογράψατε, αφού το µόνο
που αλλάξατε είναι το διαβιβαστικό. Τον είχατε, λοιπόν, έτοιµο
από την προηγούµενη κυβέρνηση στο γραφείο σας. Κάνατε ενά-
µιση χρόνο για να τον ανακοινώσετε, για να τον επικυρώσετε και
προφανώς, αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι ρυθµοί και ταχύτητες
αυτές µε τις οποίες κινείστε.

Αν µε αυτές τις ταχύτητες, µε αυτούς τους ρυθµούς προχω-
ρήσετε και στην κατάρτιση του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου και
την έγκριση για την αγροτική ανάπτυξη, για την αξιοποίηση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης -έστω αυτών των λίγων που πή-
ρατε- αν µε τους ίδιους ρυθµούς και ταχύτητες προχωρήσετε
και την υλοποίηση του ΠΑΑ, τότε, κύριε Υπουργέ, θα χάσουµε
πάλι το τρένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, έχετε ξεπεράσει τον χρόνο κατά πολύ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Ροδόπη είναι µια κατ’ εξοχήν αγροτική περιοχή και έχει

ανάγκη από αυτούς τους πόρους και δεν µπορεί να περιµένει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, προέρχοµαι επίσης από µία
ακριτική περιοχή και µπορώ πολύ καλά να καταλάβω και τα προ-

βλήµατα και τα ζητήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες, όταν
µάλιστα διαβιούν -και τους ευχαριστούµε για αυτό- σε ακριτικές
περιοχές.

Σας ζήτησα στην πρωτολογία µου επί αυτών που τοποθετείστε
µε περισσή βεβαιότητα να µου φέρετε ένα χαρτί. Λέτε ότι ο
Υπουργός διαψεύστηκε ξεκάθαρα και διαβάζω εγώ: «Αθήνα, 16
Ιουνίου, Σπήλιος Λιβανός για παγετό, προκαταβολή του 40% των
ζηµιών: Μέχρι τέλη Ιουλίου θα δοθεί προκαταβολή του 40% των
εκτιµηθεισών ζηµιών µε το ποσό να φθάνει περίπου τα 155 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Έχουµε υποβάλει ήδη αίτηµα στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για έγκριση κρατικής ενίσχυσης προς τον ΕΛΓΑ σε συ-
νέχεια της πολιτικής έγκρισης που αποσπάσαµε στο Συµβούλιο
Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Μάιο. Το σύνολο των
αποζηµιώσεων θα καταβληθεί, αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία
των εκτιµήσεων. Όλες οι ζηµιές του παγετού θα καλυφθούν,
σύµφωνα µε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, στο 100% της ασφαλιζό-
µενης αξίας».

Τι διαφορετικά τα λέµε; Εσείς τα λέτε διαφορετικά. Στο 100%
της ασφαλιζόµενης αξίας! Εσείς επί των ηµερών σας στο 100%
τα πληρώνατε; Όχι. Εσείς επί των ηµερών σας δώσατε προκα-
ταβολή ποτέ; Όχι. Εσείς επί των ηµερών σας δώσατε 35 εκατοµ-
µύρια ευρώ στον ΕΛΓΑ, όπως προβλέπεται από σχετικό άρθρο
του κανονισµού, κρατική επιχορήγηση; Όχι. Εσείς στείλατε κα-
νέναν φάκελο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή που να εγκριθεί; Όχι.

Εµείς, κύριε συνάδελφε, που, δυστυχώς, είχαµε να αντιµετω-
πίσουµε την πανδηµική κρίση, έχουµε στείλει πλήθος φακέλων
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τα µέτρα COVID, κύριε συνά-
δελφε, οι οποίοι ήρθαν και εγκρίθηκαν αυτολεξεί.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Για τον παγετό;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Προφανώς, είχε γίνει µια σωστή προετοιµασία,
άρα, προφανώς, ενεργοποιήσαµε όλο το αξιόµαχο υπηρεσιακό
δυναµικό του Υπουργείου, ούτως ώστε να κάνει και σωστούς φα-
κέλους και τεκµηριωµένους και στο τέλος, θα πληρωθούν οι πα-
ραγωγοί.

Τι σας απασχολεί τώρα για τα 155 εκατοµµύρια ευρώ; Σας
απασχολεί που θα δοθούν; Δεν µας είπατε, θα την ψηφίσετε
εσείς τώρα την τροπολογία που θα φέρουµε γι’ αυτές που είναι
για το αρχικό στάδιο, προκειµένου αυτοί οι άνθρωποι να αποζη-
µιωθούν;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Φέρτε τη, να τη δούµε και εδώ είµα-
στε!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Φυσικά και θα τη φέρουµε, γιατί εµείς δεν είµα-
στε λόγια του αέρα, κύριε συνάδελφε!

Και επειδή ο Υπουργός έθεσε το θέµα του παγετού στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, να θυµίσω -εξαιρώ βεβαίως τον κ. Αραχωβίτη,
τον παριστάµενο πρώην Υπουργό- ότι εµείς πηγαίναµε στα Συµ-
βούλια Υπουργών. Και όταν πηγαίνεις στα Συµβούλια Υπουργών,
θέτεις και τον παγετό, όπως και άλλα θέµατα, γιατί παρίστασαι!
Και ο νοών νοείτω για την απουσία της ελληνικής κυβέρνησης σε
επίπεδο Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης τα «πέτρινα χρόνια»
του ΣΥΡΙΖΑ!

Σε ό,τι αφορά στις ελαιοκαλλιέργειες και στις ροδιές, έχουν
γίνει, όπως γνωρίζετε, οι σχετικές εκτιµήσεις και πρόκειται για
ενεργοποίηση του µηχανισµού των Κρατικών Οικονοµικών Ενι-
σχύσεων. Και ρωτώ και εδώ κλείνω: Μηχανισµοί Κρατικών Οικο-
νοµικών Ενισχύσεων 2017. Πέρασε το 2017, πέρασε το 2018,
πέρασε το 2019 και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση για να πληρώσει τις
ΚΟΕ του 2017 εν µέσω COVID. Αυτά περί αποτελεσµατικότητας
και αυτά περί τήρησης των δεσµεύσεων.

Και όταν βγαίνει ο Πρωθυπουργός, κύριε συνάδελφε, και λέει
ότι θα δοθούν, σηµαίνει ότι θα δοθεί το 40%, θα δοθούν αυτά
που δόθηκαν στον «Ιανό». Και δεν φαντάζοµαι να αµφισβητείτε
την αποτελεσµατικότητα του µηχανισµού στον «Ιανό». Θα δο-
θούν, όπως ακριβώς έχουν γραφτεί και προβλεφθεί. Διότι όταν
ανοίγουν το στόµα τους τα κυβερνητικά στελέχη και πάνω απ’
όλα ο Πρωθυπουργός, τοποθετούνται µετρηµένα και γι’ αυτά
που ξέρουν ότι θα ακολουθηθούν µέχρι κεραίας ή αλλιώς µέχρι
τελείας. Μείνετε ήσυχοι, λοιπόν. Θα αποζηµιωθούν. Μάλιστα,
εµείς περιµένουµε να ψηφίσετε κιόλας αυτή την τροποποίηση…
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Φέρτε το πρώτα, κυρία Υπουργέ και
εδώ είµαστε!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Προφανώς και θα το φέρουµε, κύριε συνάδελφε.
Στις 16 Ιουνίου βγήκε η ανακοίνωση. Είναι πλούσιο το νοµοθετικό
έργο αυτής της Κυβέρνησης! Είναι πλούσιο το νοµοθετικό έργο
και ειδικά στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Τρία νοµοσχέδια
µε το ζόρι φέρατε τεσσεράµισι χρόνια και έχουµε φέρει ήδη τέσ-
σερα νοµοσχέδια. 

Οι αγρότες, λοιπόν, µπορούν να είναι ήσυχοι ότι παρ’ όλες τις
δύσκολες συνθήκες, κάτι που θέλω να τονίσω, που επικρατούν
όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά παγκοσµίως, εδώ υπάρχει µια Κυ-
βέρνηση και µια ηγεσία που τους ακούει και εξαντλεί κάθε δυνα-
τότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 5888/12-4-2021 ερώτηση του κύκλου αναφορών-
ερωτήσεων Βουλευτή Φθιώτιδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Ιωάννη Σαρακιώτη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Υπερβολική αύξηση του κό-
στους παραγωγής για τους κτηνοτρόφους της Περιφερειακής
Ενότητας (ΠΕ) Φθιώτιδας και ολόκληρης της χώρας».

Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πλήθος δηµοσιευµάτων στα µέσα ενηµέρω-

σης τα οποία ειδικεύονται και πραγµατεύονται τα ζητήµατα του
πρωτογενούς τοµέα φιλοξενούν πολλές µαρτυρίες επαγγελµα-
τιών αγροτών και κτηνοτρόφων και κάνουν λόγο για υπέρµετρη
αύξηση του κόστους παραγωγής, εξαιτίας των υπέρογκων αυ-
ξήσεων στις ζωοτροφές, µε τα υψηλότερα ποσοστά να καταγρά-
φονται σε βασικά είδη, όπως είναι το καλαµπόκι και η σόγια.
Όπως γνωρίζετε, το γεγονός αυτό συµπαρασύρει και µια σειρά
άλλων προϊόντων τα οποία είναι απολύτως αναγκαία για την πα-
ραγωγική διαδικασία. 

Σε επίρρωση αυτών, θα αναφέρω µαρτυρία κτηνοτρόφου ο
οποίος αναφέρει ότι στις 30 Δεκεµβρίου αγόραζε σόγια έναντι
του ποσού των 47,5 λεπτών το κιλό, ενώ µόλις έναν µήνα αργό-
τερα, στις 25 Γενάρη του τρέχοντος έτους, το έπραξε έναντι του
ποσού των 51 λεπτών. Αυτό, όταν µόλις λίγους µήνες πριν, αγό-
ραζε το συγκεκριµένο προϊόν µε 34 λεπτά. Από τα 34 λεπτά, δη-
λαδή, πήγαµε στα 51 λεπτά. 

Όπως γνωρίζετε πολύ καλά, το κόστος των ζωοτροφών απο-
τελεί πάνω από το 60% του συνολικού κόστους παραγωγής των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων και µια αύξηση της τάξεως του 20%,
30% ή και παραπάνω επί τοις εκατό στις ζωοτροφές οδηγεί µε
µαθηµατική ακρίβεια σε οικονοµικό αδιέξοδο και ασφυξία τους
κτηνοτρόφους της χώρας µας. 

Επιπροσθέτως, υπάρχει µαρτυρία προέδρου κτηνοτροφικού
συλλόγου στην περιοχή της Φθιώτιδας που αναφέρει ότι παρα-
τηρούνται οι ίδιες σηµαντικές αυξήσεις σε προϊόντα, όπως είναι
το καλαµπόκι, το κριθάρι και το ηλιάλευρο στη Φθιώτιδα. 

Μάλιστα, στη σόγια αναφέρει ότι παρατηρείται αύξηση 0,15
και 0,20 ευρώ από τον Γενάρη µέχρι σήµερα. Το γεγονός της
υπέρµετρης και δυσβάστακτης αύξησης του κόστους παραγω-
γής και του κόστους των ζωοτροφών είχε εγκαίρως επισηµανθεί
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ µε ερώτηση που είχε κατατεθεί
από τις 22 Γενάρη του τρέχοντος έτους. Στην απάντηση το
Υπουργείο ανέφερε ότι όπου απαιτείται, υπάρχει κατάλληλη πα-
ρέµβαση. Θα παρέµβει, λέει, αποφασιστικά και ουσιαστικά µε
στοχευµένη λήψη µέτρων.

Επειδή, κυρία Υπουργέ, µετά την παράταση των ως άνω ενδει-
κτικών αναφορών είναι ξεκάθαρο ότι το Υπουργείο οφείλει να
αναλάβει πρωτοβουλίες και να παρέµβει, προκειµένου να ελέγξει
τη βλαπτική για τους κτηνοτρόφους αύξηση των τιµών των ζωο-
τροφών, ιδίως εν µέσω πανδηµικής κρίσης.

Υφίσταται πλέον ξεκάθαρα η αναγκαιότητα άµεσης παρέµβα-
σης για την οικονοµική στήριξη των κτηνοτροφικών εκµεταλλεύ-
σεων της χώρας.

Γι’ αυτόν τον λόγο σας ερωτώ ποιες ήταν οι µέχρι σήµερα απο-
φασιστικές και ουσιαστικές, όπως αναφέρετε, παρεµβάσεις και

η στοχευµένη λήψη µέτρων για την ανάσχεση των υπέρογκων
αυξήσεων στις ζωοτροφές, µε ποιον τρόπο προτίθεστε σήµερα
να δράσετε και να παρέµβετε ούτως ώστε να ελεγχθεί και να αν-
τιµετωπισθεί το φαινόµενο της υπερβολικής και συνεχιζόµενης
αύξησης στις ζωοτροφές και ποιες θα είναι οι πρωτοβουλίες που
θα αναλάβετε για την οικονοµική στήριξη των κτηνοτρόφων της
χώρας, αλλά και του Νοµού Φθιώτιδας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε στον κ. Σαρακιώτη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω διαδικαστικά.
Λέτε –και το αναφέρετε και στη γραπτή ερώτησή σας- ότι στην

απάντηση του Υπουργού αναφέρεται ότι υπάρχει, όπου απαιτεί-
ται, η κατάλληλη παρέµβαση. Έτσι γράφετε και λέτε: «Πού είναι
αυτή η παρέµβαση;».

Να πούµε τι λέει η απάντηση του Υπουργού, γιατί το µισό κοµ-
µάτι φέρατε και ξέρετε από το µισό, όταν κάνουµε µοντάζ, τι µπο-
ρεί να εξαχθεί ως συµπέρασµα.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι απάντησε ο Υπουργός. Είπε «Σε
κάθε περίπτωση η τιµή παραγωγού των κτηνοτροφικών προϊόν-
των, όπως είναι το κρέας και το γάλα, πρέπει να γίνει κατανοητό
ότι τόσο στην ελληνική, όσο και στην ευρωπαϊκή αγορά, διαµορ-
φώνεται ελεύθερα µε βάση την προσφορά και τη ζήτηση και δεν
υπάρχει δυνατότητα κρατικής παρέµβασης στον καθορισµό της.
Ωστόσο…» -εσείς το βγάλατε το «ωστόσο»- εντέχνως στην ερώ-
τηση- «…ο έλεγχος της λειτουργίας του υγιούς ανταγωνισµού
στην αγορά, τα φαινόµενα αισχροκέρδειας, αλλά και τυχόν εναρ-
µονισµένες πρακτικές αρµοδιότητας της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, είναι υπό την παρακολούθηση του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και όπου απαιτείται, υπάρχει η κατάλληλη παρέµ-
βαση».

Τι εννοεί; Η Ανεξάρτητη Αρχή –για να µην ανοίξω τώρα συζη-
τήσεις τι έγιναν τα προηγούµενα τεσσεράµισι χρόνια µε τις Ανε-
ξάρτητες Αρχές- κάνει ανεξάρτητα το έργο της και παρεµβαίνει
όπου κρίνει, µε βάση πορίσµατα και όποια ερεθίσµατα έχει. Βε-
βαίως, όταν βγει ένα πόρισµα, η ηγεσία του κάθε Υπουργείου
στην οποία αφορά, µπορεί να πάρει µέτρα, όπως για παράδειγµα
η νοµοθεσία για τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές.

Προφανώς, αυτή η νοµοθεσία, άρα η παρέµβαση την οποία
λέτε –µιλάµε για τις αθέµιτες πολιτικές πρακτικές που ψηφίστηκε
πριν από λίγο καιρό- είναι ακριβώς η νοµοθετική παρέµβαση σε
ένα πρόβληµα της αγοράς, όπως αυτό αποτυπώνεται και τεκµη-
ριώνεται από τις ανεξάρτητες αρχές.

Τώρα, µε την ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, πραγµατικά
κρούετε ανοιχτές θύρες. Θέλω να πω ότι πραγµατικά το συγκε-
κριµένο ζήτηµα, το οποίο δεν είναι µόνο στη χώρα µας, αλλά
είναι παγκόσµιο, δεν αποτελεί σηµείο πολιτικής και κοµµατικής
αντιπαράθεσης. Είναι πραγµατικά γεγονός ότι το δεύτερο εξά-
µηνο του 2020 καταγράφεται µία τεράστια αύξηση στις τιµές των
πρώτων υλών, των λεγόµενων «commodities», µεταξύ των
οποίων και των αγροτικών προϊόντων και εν προκειµένω προϊόν-
των που χρησιµοποιούνται ως ζωοτροφές.

Γενεσιουργός αιτία αυτού του παγκόσµιου –επαναλαµβάνω-
φαινοµένου είναι η πανδηµία. Όσο η πανδηµία υποχωρεί και ο
πλανήτης επανέρχεται στην κανονικότητα, είναι αλήθεια ότι αυ-
ξάνεται η ζήτηση. Ταυτόχρονα έχει αυξηθεί το µεταπωλητικό κό-
στος, επίσης λόγω της πανδηµίας µε τα προβλήµατα που
δηµιούργησε ο COVID στις αλυσίδες τροφίµων. Σε αυτό εδώ το
περιβάλλον αποκτά ιδιαίτερη σηµασία η αύξηση της ζήτησης
από την Κίνα.

Όσον αφορά στο καλαµπόκι, για παράδειγµα, στο οποίο ανα-
φερθήκατε, το οποίο καλαµπόκι δίνει και τον τόνο συνολικά στα
λεγόµενα «commodities» της γεωργίας και φυσικά στις ζωοτρο-
φές, αποτελεί µια σηµαντική καλλιέργεια -να µην το ξεχνάµε
αυτό- που σε επίπεδο φυτικής παραγωγής η αύξηση την οποία
υφίστανται οι κτηνοτρόφοι που είναι και φυτικής παραγωγής ει-
σπράττεται. Η Κίνα, λοιπόν, αύξησε τις εισαγωγές της κατά τέσ-
σερις φορές, µε αποτέλεσµα η διεθνής τιµή να διπλασιαστεί τον
τελευταίο χρόνο. 

Η προσφορά προφανώς και δεν µπορεί να ανταποκριθεί µε την
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ίδια ταχύτητα στη ζήτηση και βεβαίως η καλλιέργεια του καλαµ-
ποκιού είναι φέτος αυξηµένη, οπότε και η παραγωγή αναµένεται
να αυξηθεί. Όµως, όταν έχουµε να αντιµετωπίσουµε έναν πλα-
νήτη µε τις επιρροές της κλιµατικής αλλαγής κανείς δεν µπορεί
να προεξοφλήσει το οτιδήποτε στον αγροτικό τοµέα, όπως γνω-
ρίζετε, καθώς ήδη παρατηρούνται φαινόµενα εντονότατης ξηρα-
σίας που επηρεάζουν αρνητικά την παραγωγή του καλαµποκιού.
Και αυτές ακριβώς οι περίοδοι, όπως αυτές που περιέγραψα,
είναι που κάνουν τη βασικότερη διαρθρωτική αδυναµία της ελ-
ληνικής κτηνοτροφίας εντονότερη. Και ποια είναι αυτή η αδυνα-
µία, κύριε συνάδελφε; Το µη επιθυµητό ποσοστό αυτάρκειας σε
ζωοτροφές. 

Εµείς τι κάναµε το 2014 όταν υπογράψαµε τον φάκελο για τη
νέα προγραµµατική περίοδο, την οποία εν πολλοίς διαχειρίστηκε
η δική σας κυβέρνηση; Αλλάξαµε το µείγµα της φυτικής και ζωι-
κής παραγωγής επί τα βελτίω για τη ζωική παραγωγή και βάλαµε
µία σειρά ενισχύσεων, τις λεγόµενες «συνδεδεµένες ενισχύσεις»
στα λεγόµενα «κτηνοτροφικά ψυχανθή», όπως µηδικές, τριφύλ-
λια, ιβίσκος, λυκίσκος, κριθάρια. Γιατί το κάναµε αυτό, κύριε συ-
νάδελφε; Το κάναµε, πρώτον, για να δώσουµε χρήµατα στους
παραγωγούς, αλλά και για να τους ωθήσουµε στις λεγόµενες
«εκµεταλλεύσεις µεικτής κατεύθυνσης». Ήταν πραγµατικά ένα
πολύ µεγάλο πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, θα
τα πείτε και στη δευτερολογία σας. Τον χρόνο να τον τηρούµε,
µε πολύ µικρή παρέκκλιση.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και στα χρήµατα που θα διαχειριστούµε τη νέα προγραµµα-
τική περίοδο από το Ταµείο Ανάκαµψης -είναι εδώ ο παριστάµε-
νος αρµόδιος Υφυπουργός- πραγµατικά θα κοιτάξουµε να
εξαντλήσουµε τα κίνητρα για να δώσουµε ώθηση στην κτηνοτρο-
φία, που δίνει και την προστιθέµενη αξία στον αγροτικό τοµέα,
και στις εκµεταλλεύσεις διπλής κατεύθυνσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σαρακιώτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας, για τρία λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, αναφερθήκατε σε
µοντάζ. Και ήθελα να σας ρωτήσω: µήπως όταν η «ΥΠΑΙΘΡΟΣ
ΧΩΡΑ» στις 22-1-2019 γράφει «τις ακριβότερες ζωοτροφές στην
Ευρωπαϊκή Ένωση πληρώνουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι» είναι
µοντάζ; Όταν η «ΑΓΡΟΕΚΦΡΑΣΗ» στις 5 Φλεβάρη του 2021 ανα-
φέρει «οι τεράστιες αυξήσεις στις ζωοτροφές κλονίζουν την κτη-
νοτροφία» είναι µοντάζ; Τι αναφέρει το δηµοσίευµα; «Με µελανά
χρώµατα παρουσιάζουν στην «ΑΓΡΟΕΚΦΡΑΣΗ» την κατάσταση
που επικρατεί στην κτηνοτροφία παραγωγοί και φορείς που δρα-
στηριοποιούνται στον κλάδο, λόγω των τεράστιων αυξήσεων που
σηµειώνονται στις τιµές των ζωοτροφών, σε συνδυασµό µε την
ελλιπή έκτακτη οικονοµική ενίσχυση για την αντιµετώπιση των
συνεπειών της πανδηµίας».

Ο κ. Μπαϊρακτάρης, Πρόεδρος του Κτηνοτροφικού Συλλόγου
του Δήµου Τυρνάβου, αναφέρει: «οι αυξήσεις στις ζωοτροφές
έχουν ξεφύγει ολοκληρωτικά και πλέον σε λίγο καιρό κανένας
δεν θα µπορεί να αντεπεξέλθει στις ανάγκες της µονάδας». Ανα-
φέρει και προϊόντα τα οποία έχουν αυξηθεί.

Ο κ. Δηµόπουλος από το συντονιστικό της ανατολικής Μακε-
δονίας-Θράκης αναφέρει: «έχουν ξεφύγει τελείως οι φετινές
τιµές στις ζωοτροφές». Μοντάζ!

«AGRONEWS», στις 31-1-2021, άλλο ένα µοντάζ: «η αύξηση
των τιµών ζωοτροφών επιβαρύνει τους κτηνοτρόφους».

Η «ΥΠΑΙΘΡΟΣ ΧΩΡΑ» στις 3-2-2021: «Ζωοτροφές: µέγγενη οι
αυξηµένες τιµές. Στο απροχώρητο έχουν φέρει τους κτηνοτρό-
φους οι ραγδαίες αυξήσεις των τιµών στις ζωοτροφές. «Το ράλι
ανόδου στα χρηµατιστήρια…κ.λπ. είχε ως αποτέλεσµα την αύ-
ξηση της τιµής πάνω από 30% στο καλαµπόκι και στη σόγια,
έχοντας ανεβάσει το κόστος παραγωγής σε δυσθεώρητα επί-
πεδα. Ανατιµήσεις κάθε εβδοµάδα, καταρρέουν οι µονάδες. Με-
γάλα περιθώρια κέρδους για όλους, εκτός από τους αγρότες».
«ΥΠΑΙΘΡΟΣ ΧΩΡΑ», µοντάζ!

Άλλο δηµοσίευµα, από τον «ΑΓΡΟΤΥΠΟ» αυτή τη φορά: «ΠΕΚ:
αδιαφορία Λιβανού για προβλήµατα των κτηνοτρόφων». 

Ο Πρόεδρος του ΠΕΚ: «Υπάρχει µια αδιαφορία από το ΥΠΑΑΤ

στα προβλήµατα των κτηνοτρόφων. Έχουµε µεγάλο οικονοµικό
πρόβληµα στον κλάδο λόγω της αύξησης φέτος των τιµών στις
ζωοτροφές κατά 40%». Άλλο ένα µοντάζ!

Πολλά µοντάζ στις εφηµερίδες, τα sites, σε όλα τα µέσα που
πραγµατεύονται ζητήµατα του αγροτικού κόσµου, πολλά µοντάζ
στις δηλώσεις των εκπροσώπων των κτηνοτρόφων, πολύ µοντάζ
έπεσε!

Από εκεί και πέρα, εγώ κατάλαβα ότι δεν θα κάνετε και κάτι.
Εγώ στους συµπατριώτες µου κτηνοτρόφους θα µεταφέρω ότι
φταίει η κλιµατική αλλαγή και η Κίνα. Αυτή είναι απάντηση του
Υπουργείου για τις αυξήσεις στις ζωοτροφές!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαρακιώτη. Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός για τη δική της δευ-
τερολογία.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Λοιπόν, κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς έχω µια
ιδιαίτερη ευαισθησία σε ό,τι αφορά στην ελευθεροτυπία και δεν
αναφέρθηκα σε κανένα µοντάζ το οποίο τυχόν πραγµατοποι-
ήθηκε από έντυπα, ηλεκτρονικά ή άλλα µέσα ενηµέρωσης, τα
οποία λαλίστατος στη δευτερολογία σας αναγνώσατε. Εγώ ανα-
φέρθηκα στο ότι εσείς κάνατε στην ερώτησή σας εντέχνως ένα
µοντάζ. Αυτό είπα, για να βάζουµε τα πράγµατα σε τάξη. 

Επίσης, είπα ότι δεν είναι µοντάζ η αύξηση της τιµής των ζωο-
τροφών. Είπα ότι είναι ένα φαινόµενο και ένα πρόβληµα πραγ-
µατικό, εθνικό και παγκόσµιο. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Σαρακιώτη, επειδή θέλετε να τα οξύνετε
τα πράγµατα, επί των ηµερών µας, οι κτηνοτρόφοι και µε την
πανδηµική κρίση παρούσα… 

Ξέρετε τι λένε οι πολίτες, «ουαί και αλίµονο…», αν ήταν κά-
ποιος άλλος δηλαδή. Το γάλα, κύριε Σαρακιώτη, θυµάστε πόσο
έκανε επί των ηµερών σας; Έκανε 0,78 λεπτά, 0,80 το πολύ
λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Για τις ζωοτροφές έχετε να πείτε
κάτι;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θυµάστε ότι οι κτηνοτρόφοι έσφαζαν το ζωικό
τους κεφάλαιο, µην µπορώντας να ανταποκριθούν στις υποχρε-
ώσεις τους; Ποιες ήταν αυτές οι υποχρεώσεις, κύριε Σαρακιώτη;

Η εκτόξευση των φορολογικών υποχρεώσεων: Ήρθαµε και το
κάναµε 9% για εισόδηµα µέχρι 10.000 ευρώ, αφορολόγητο για
το κάθε παιδί. Η εκτόξευση των ασφαλιστικών εισφορών: Από τα
πρώτα µέτρα που ψήφισε αυτή η Κυβέρνηση ήταν η µείωση,
όπως είχε δεσµευτεί, των ασφαλιστικών εισφορών. Οι αγρότες
και οι κτηνοτρόφοι δεν πλήρωσαν τέλος επιτηδεύµατος, δεν πλή-
ρωσαν εισφορά αλληλεγγύης, έγινε µείωση του συντελεστή φο-
ρολόγησης σε ό,τι αφορά στα συλλογικά σχήµατα και µια σειρά
άλλων µέτρων που µακροπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα -κυρίως
όµως µακροπρόθεσµα- έχουν αντίκτυπο.

Είναι ή δεν είναι επί των ηµερών µας που η τιµή του αιγοπρό-
βειου γάλακτος έφτασε σχεδόν το 1 ευρώ και σε κάποιες περιο-
χές το ξεπέρασε; Γιατί συνέβη αυτό, κύριε συνάδελφε; Γιατί
ξαφνικά ο ήλιος βγήκε ανάποδα; Όχι βέβαια. Γιατί υπήρξε µια
εκπεφρασµένη πολιτική βούληση µε νοµοθετικά κείµενα και µε
κατασταλτικές ενέργειες. 

Θυµίζω την για πρώτη φορά επιβολή προστίµου ύψους
260.000 ευρώ µε όριο τις 300.000 ευρώ σε γαλακτοβιοµηχανία η
οποία φέρεται να παραποίησε τον ελληνικό «χρυσό», τη φέτα,
βάζοντας αγελαδινό γάλα. 

Το ισχυρό νοµοθετικό οπλοστάσιο που ποινικοποίησε το αδί-
κηµα της ελληνοποίησης και το έκανε µε ποινή φυλάκισης, οι αυ-
στηροί έλεγχοι, τα πρόστιµα που για πρώτη φορά µπαίνουν, όλα
αυτά δηµιούργησαν, µαζί µε τις φορολογικές και ασφαλιστικές
ρυθµίσεις, ένα καθεστώς ευνοϊκότερο για τους κτηνοτρόφους
και για όλη την αλυσίδα αξίας και παραγωγής. Κι αυτό, κύριε συ-
νάδελφε, είναι αδιαµφισβήτητο. 

Προς αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση εργαζόµαστε, στηρίζουµε
κάθε κλάδο ο οποίος έχει πληγεί από τον COVID αιτιολογηµένα,
τεκµηριωµένα, πηγαίνουν οι φάκελοι στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
γίνεται η σχετική καταβολή από τον προϋπολογισµό που έχει
υποσχεθεί ο Πρωθυπουργός και εκτελείται, δόθηκαν ένα σωρό
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χρήµατα από τα υπόλοιπα του προγράµµατος αγροτικής ανά-
πτυξης και του ΕΠΑλΘ για την αντιµετώπιση των κρίσεων. Αυτά
είναι τα εργαλεία τα οποία, επαναλαµβάνω, εξαντλούµε για να
αντιµετωπίσουµε τα φαινόµενα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην όγδοη µε αριθµό 834/2-6-2021 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κεφαλληνίας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγή Καππάτου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης
των παραγωγών της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Κεφαλληνίας
που επλήγησαν από την χαλαζόπτωση της 15ης Μαΐου 2021».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ιωάννης Οικονόµου.

Κάνω την παράκληση τόσο οι ερωτώντες όσο και οι κύριοι και
κυρίες Υπουργοί να είναι στα λογικά όρια του χρόνου. 

Κύριε Καππάτο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, το Σάββατο 15

Μαΐου 2021, σε µεγάλο µέρος της Περιφερειακής Ενότητας Κε-
φαλληνίας σηµειώθηκε ισχυρή καταιγίδα, που κατά τόπους µε-
τατράπηκε σε ισχυρή χαλαζόπτωση, ιδίως σε περιοχές των
Δήµων Αργοστολίου και Ληξουρίου. Τα έντονα καιρικά φαινό-
µενα είχαν ως αποτέλεσµα την καταστροφή σειράς καλλιεργειών
µε την πλέον σοβαρή επίπτωση να εντοπίζεται στα αµπέλια και
τα ελαιόδενδρα. Το µέγεθος της καταστροφής αυτής καθίσταται
ιδιαίτερα εµφανές στην περιοχή των Οµαλών, την κατ’ εξοχή οι-
νοπαραγωγική περιοχή της Κεφαλλονιάς. Από τη χαλαζόπτωση
καταστράφηκαν αµπελώνες ροµπόλας, που αποτελεί και την ποι-
κιλία µε τη µεγαλύτερη παραγωγική δυναµική στην Κεφαλλονιά,
που καλλιεργείται και µόνο στην Κεφαλλονιά. Αρκεί µόνο να σας
αναφέρω την εκτίµηση του Συνεταιρισµού των Παραγωγών Ροµ-
πόλας Κεφαλλονιάς για καταστροφή περί του 70% της φετινής
παραγωγής, για να αντιληφθούµε το µέγεθος της καταστροφής.
Την ίδια ώρα τα νεαρά κλήµατα που είχαν φυτευθεί τα τελευταία
χρόνια αναµένεται να επηρεαστούν αρνητικά τις χρονιές που
ακολουθούν, καθώς το µέγεθος του χαλαζιού προκάλεσε ζηµιές,
όχι µόνο στον καρπό, αλλά και στα ίδια τα κλήµατα. Τέλος, ση-
µαντικές καταστροφές προκλήθηκαν και σε καλλιέργειες, σε πε-
ριοχές του Δήµου Ληξουρίου, σε κηπευτικά, ελαιόδενδρα και
αµπέλια. 

Η ερώτησή µου, εποµένως, αφορά στις ενέργειες που έχετε
προβεί, ώστε η εκτίµηση των καταστροφών στην παραγωγή να
ολοκληρωθεί έγκαιρα. Τέλος, αναφορικά µε την αποζηµίωση των
παραγωγών µας, µπορείτε να µας προσδιορίσετε το χρονοδιά-
γραµµα καταβολής της στους παραγωγούς της Περιφερειακής
Ενότητας Κεφαλληνίας που επλήγησαν από τη χαλαζόπτωση; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ τον

κ. Καππάτο και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Οικονόµου.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι ο καιρός φέτος δεν ήταν

σύµµαχός µας. Η κλιµατική αλλαγή έχει δοκιµάσει πάρα πολύ
άσχηµα τις γεωργικές εκµεταλλεύσεις και τα γεωργικά προϊόντα.
Ο σκοπός της Κυβέρνησής µας, της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη, όπως έχουµε αποδείξει επανειληµµένως, και κατ’
επέκταση και όλης της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, είναι µε κάθε εφικτό τρόπο να
στεκόµαστε στο πλευρό των παραγωγών µας όπου πλήττονται.
Το ίδιο ακριβώς θα κάνουµε και για τους παραγωγούς της Κε-
φαλλονιάς. Είναι αλήθεια ότι από την πρώτη στιγµή, όχι µόνο
µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου τώρα, αλλά από την πρώτη
στιγµή της καταστροφής εσείς προσωπικά µε οχλήσεις σας προς
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων είχατε καταστήσει σαφές το µέγεθος της καταστρο-
φής, αλλά και την ανάγκη λήψης µέτρων για την υποστήριξη των
παραγωγών, αλλά και των ανθρώπων εκεί. Στόχος µας, λοιπόν,

είναι οι καλλιέργειες που επλήγησαν από τις χαλαζοπτώσεις της
15ης Μαΐου να αποζηµιωθούν έγκαιρα και δίκαια. 

Στην περίπτωση των ζηµιών που έγιναν στις καλλιέργειες στην
Κεφαλλονιά, κυρίως σε αµπελοειδή, αλλά και σε καλοκαιρινά κη-
πευτικά και σιτηρά και σε λίγες άλλες, διάσπαρτες, δενδρώδεις
καλλιέργειες έχουν µέχρι στιγµή γίνει τα εξής: Διενεργήθηκαν οι
απαραίτητες επισηµάνσεις. Έχουν γίνει είκοσι πέντε αναγγελίες
και υποβλήθηκαν διακόσιες πενήντα πέντε δηλώσεις ζηµιάς εκ
µέρους των παραγωγών, που αφορούσαν εξακόσια ογδόντα
αγροτεµάχια. Το έργο των εκτιµήσεων έχει ξεκινήσει από τις 10
Ιουνίου και αναµένεται να έχει ολοκληρωθεί έως τα µέσα του Ιου-
λίου 2021, σύµφωνα µε τα στοιχεία του υποκαταστήµατος της
Πάτρας. Στη συνέχεια, οι εκτιµήσεις, που διενεργούνται µε βάση
τους κανόνες γεωργικής επιστήµης του Κανονισµού Ασφάλειας
Φυτικής Παραγωγής, θα πάρουν τον δρόµο τους. 

Δίνουµε στους εκτιµητές τις οδηγίες να είναι αντικειµενικοί, δί-
καιοι, γρήγοροι. Και µε την ολοκλήρωση της διαδικασίας των
εκτιµήσεων της συγκοµιδής των προϊόντων και την οριστικοποί-
ηση των πορισµάτων και της επεξεργασίας των στοιχείων από
το αρχείο του ΟΣΔΕ θα ακολουθήσει η καταβολή των αποζηµιώ-
σεων στους παραγωγούς που έχουν υποβάλλει τις αντίστοιχες
δηλώσεις. 

Θέλω να σηµειώσω ότι όπως έχουµε δείξει και στο παρελθόν
έτσι και σε αυτήν την περίπτωση οι αποζηµιώσεις καταβάλλονται
την περίοδο της συγκοµιδής, περίπου, δηλαδή, όταν ο κόσµος
περίµενε να πάρει χρήµατα πίσω από τη διάθεση του προϊόντος
του ή λίγο αργότερα, πράγµα που µας φέρνει σε πολύ µεγάλη
διαφορά -και το ξέρουν αυτό οι παραγωγοί- συγκριτικά µε το τι
γινόταν στο παρελθόν όταν ο ΕΛΓΑ αποζηµίωνε τη ζηµιά του
προηγούµενου έτους ενάµιση χρόνο, ή ενδεχοµένως και σε µε-
γαλύτερο χρονικό διάστηµα, µετά.

Όσον αφορά στην επισήµανση που κάνατε για τα νεαρά κλί-
µατα που έχουν φυτευτεί τα τελευταία χρόνια, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του υποκαταστήµατος του ΕΛΓΑ Πάτρας, από τις επι-
σηµάνσεις που διενεργήθηκαν στη χαλαζόπτωση, διαπιστώθηκαν
όντως οι ζηµιές αυτές σε φυτείες αµπελοειδών, ζηµιές σε φυτικό
κεφάλαιο. Γι’ αυτές τις ζηµιές ο ΕΛΓΑ θα διενεργήσει περαιτέρω
σχετικούς ελέγχους και εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις θα
ενταχθούν στο Πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων
και θα ενισχυθούν µέσω του κρατικού προϋπολογισµού. Η βα-
σική προϋπόθεση για την ένταξη των ζηµιών είναι η απώλεια πα-
ραγωγής να είναι από 30% και πάνω. Όπως αναφέρατε και στην
οµιλία σας και µάς έχετε ήδη ενηµερώσει και προ πολλού, η
ζηµιά είναι πολύ µεγαλύτερη. 

Με βάση αυτά τα στοιχεία, µετά από την ολοκλήρωση των
ελέγχων και την έκθεση της ΔΑΟΚ θα γίνουν γρήγορα οι ενέρ-
γειες που πρέπει να γίνουν έτσι ώστε να ενταχθούν και αυτοί οι
παραγωγοί και αυτή η κατηγορία στο χρηµατοδοτικό εργαλείο
των κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, µε τη διαφορά ότι και
εδώ, όπως και στα υπόλοιπα, θα τρέξουµε µε ταχύτερους ρυθ-
µούς, θα αποζηµιώσουµε µε ρυθµούς ΕΛΓΑ και αυτήν την κατη-
γορία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Καππάτο, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι

σύντοµος.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, για την απάντησή σας. Θα ήθελα

να σας θέσω έναν γενικότερο προβληµατισµό σε σχέση µε την
ερώτηση την οποία σας απηύθυνα προηγουµένως. Η Κεφαλονιά,
όπως γνωρίζετε, και η Ιθάκη εκτός από τουριστικός προορισµός,
εκτός από τουριστικό νησί έχει πολύ σηµαντικό πρωτογενή
τοµέα. Ο πρωτογενής µας τοµέας στηρίζεται στην κτηνοτροφία
σε ένα πολύ µεγάλο µέρος, αλλά και σε ένα πολύ µεγάλο µέρος
στη γεωργία. Όπως σε όλα τα Ιόνια Νησιά έχουµε εκατοντάδες
στρέµµατα ελαιόδεντρα. Όµως, έχουµε και ιδιαίτερη έµφαση και
εξέλιξη τα τελευταία χρόνια στα αµπέλια. Και περαιτέρω µετά
από τα αµπέλια έχουµε την οινοποιία. Έχουµε και πρόσφατα
έναν σύνδεσµο των οινοποιών ο οποίος συστήθηκε στην Κεφα-
λονιά. Αυτό δείχνει την εξέλιξη την οποία θα έχει η οινοποιεία
στο νησί της Κεφαλονιάς. 
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Δεδοµένου ότι η Κεφαλονιά είναι ένα νησί και µάλιστα είναι
ένα ορεινό νησί µε ένα πολύ ψηλό βουνό -1.630 µέτρα είναι ο
Αίνος-, αυτό είναι µια αιτία που πάντοτε όλα τα καιρικά φαινό-
µενα τα οποία δηµιουργούνται στη Μεσόγειο είχαν ως πρώτο
στόχο τους, ως πρώτο πέρασµα την Κεφαλονιά. Με δεδοµένο
ότι έχουµε την επίταση των φαινοµένων από την κλιµατική αλ-
λαγή και µε δεδοµένο ότι βλέπουµε τα τελευταία χρόνια να
έχουµε συνεχείς καταστροφές στη ζωική και τη φυτική παρα-
γωγή, είτε αυτές είναι από τον «Ιανό» είτε είναι µικρότερες κατα-
στροφές, αλλά µεγάλης έντασης και επιπτώσεων στην
παραγωγή των νησιών µας, η ερώτηση που θα ήθελα να σας
υποβάλω είναι: τι σκέφτεται το Υπουργείο σας σχετικά µε τους
ελέγχους και τις αποζηµιώσεις για να προστατεύσει τους καλ-
λιεργητές;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, θέσατε ένα πολύ σηµαν-
τικό θέµα. Ένα πράγµα είναι όταν συµβαίνουν οι καταστροφές
να είσαι δίπλα στους πολίτες, στους αγρότες, σε εκείνους που
πλήττονται και να τους αποζηµιώνεις έγκαιρα και δίκαια. Ένα
δεύτερο είναι, παρακολουθώντας τη συχνότητα και την οξύτητα
των φαινοµένων, µε την κλιµατική αλλαγή που µάς δοκιµάζει
πάρα πολύ άσχηµα όχι µόνο τη φετινή χρονιά -ιδιαίτερα τη φε-
τινή χρονιά- αλλά και τις προηγούµενες, να σχεδιάζεις µέτρα και
εργαλεία που να µπορούν να δώσουν επιπλέον υποστήριξη και
καλύτερη πρόληψη και προστασία στους παραγωγούς. 

Επιπλέον θέσατε και κάτι ακόµα πολύ ενδιαφέρον. Τα νησιά
µας, η Κεφαλονιά, η Ιθάκη εκτός από το προφανές, αυτό για το
οποίο είναι γνωστά σε όλο τον κόσµο, δηλαδή τις οµορφιές και
την τουριστική δυναµική που έχουν, έχουν και δυναµική σ' ό,τι
αφορά στην ανάπτυξη από τον πρωτογενή τοµέα. Υπάρχει το
κρασί. Υπάρχουν οι ελαιώνες. Υπάρχει ισχυρή κτηνοτροφία.
Υπάρχει, δηλαδή, το υπόβαθρο, έτσι ώστε µέσα από πολιτικές
και εργαλεία να αναπτύξουµε και να φέρουµε ακόµα πιο µπρο-
στά στο προσκήνιο, σ' ό,τι αφορά στην τοπική οικονοµία αλλά
και ευρύτερα, τον πρωτογενή τοµέα µε αιχµή του δόρατος τις
καλλιέργειες και τις δραστηριότητες που αναφέρατε.

Στο πλαίσιο της πολιτικής που χαράσσουµε, στο πλαίσιο της
συζήτησης και της εφαρµογής των προγραµµάτων και της νέας
ΚΑΠ του σχεδιασµού του ΠΑΑ για την επόµενη περίοδο, περι-
λαµβάνονται µέτρα και χρηµατοδοτικά εργαλεία που απαντούν
στις ανάγκες και των καλλιεργητών και των ανθρώπων που εµ-
πλέκονται µε τον πρωτογενή τοµέα στα νησιά µας. 

Χρηµατοδοτικά εργαλεία που ενδεχοµένως να δώσουν περαι-
τέρω προστασία αποζηµίωσης ή ενίσχυσης σε περίπτωση
ακραίων καιρικών φαινοµένων τα οποία θα συζητήσουµε και θα
δούµε πώς πιλοτικά µπορούµε να βάλουµε σε εφαρµογή µε συ-
νεταιρισµούς σε όλη τη χώρα, επενδυτικά εργαλεία που θα προ-
στατεύουν από το χαλάζι, από τους παγετούς, από τις χαµηλές
θερµοκρασίες, µέθοδοι και τρόποι έτσι ώστε οι γεωργικές εκµε-
ταλλεύσεις και στην Κεφαλονιά και στην Ιθάκη, αλλά και σε ολό-
κληρη τη χώρα, αξιοποιώντας την τεχνολογία από τη µια, το
θεσµικό πλαίσιο που τροποποιούµε και εµπλουτίζουµε από την
άλλη και χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουµε στα χέρια µας από
το ΠΑΑ και από το Ταµείο Ανάκαµψης να µπορούν να γίνουν πιο
ανθεκτικοί, και κυρίως µέσω της ανθεκτικότητας αυτά που µας
δοκιµάζουν και µας στερούν τη δυναµική, εξωστρεφείς και αν-
ταγωνιστικοί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Προχωράµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 835/2-6-2021 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ηλείας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Διονυσίας - Θεοδώρας Αυγερινοπούλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Έγκαι-
ρες εκτιµήσεις των ζηµιών στις καλλιέργειες στη Βάρδα από τη
χαλαζόπτωση της 15ης Μαΐου 2021».

Κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ ιδιαιτέρως για τη δια-
θεσιµότητά σας να συζητηθεί και ενώπιον του Κοινοβουλίου ένα
θέµα που αγγίζει πολλούς συµπολίτες µας στον Δήµο Ανδραβί-
δας Κυλλήνης και ειδικότερα στην περιοχή της Βουπρασίας,
αλλά και σε όλον τον αγροτικό κόσµο της Περιφερειακής Ενό-
τητας Ηλείας και όπως ακούσαµε και της Περιφερειακής Ενότη-
τας Κεφαλληνίας, όπως έθεσε και ο συνάδελφος, ο κ. Καππάτος.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να σας συγχαρώ, διότι η Κυβέρνηση έχει
ενσκήψει πράγµατι πάνω από τα θέµατα των αγροτών µε ιδιαί-
τερη κατανόηση και ισχυρή θέληση επίλυσης των ζητηµάτων που
αντιµετωπίζουν. Βλέπουµε ότι µε συντονισµένες ενέργειες βρί-
σκεστε στο πλευρό των αγροτών και µε συνέπεια ενηµερώνετε
εγκαίρως και πλήρως τους αγρότες για τη διαδικασία και τα χρο-
νοδιαγράµµατα για τις αποζηµιώσεις τους.

Η µέριµνά σας είναι ιδιαίτερα σηµαντική για την Ηλεία, διότι
τα τελευταία χρόνια -όχι µόνο πρόσφατα- στη Βάρδα, αλλά στον
νοµό µας, ο οποίος είναι και ένας νοµός µε σηµαντική συµβολή
στην αγροτική παραγωγή στη χώρα µας, σηµειώνονται έκτακτα
καιρικά φαινόµενα πολύ συχνά που πλήττουν την αγροτική πα-
ραγωγή µας, µεταξύ άλλων και λόγω των επιπτώσεων της προ-
ϊούσας κλιµατικής αλλαγής.

Η έντονη χαλαζόπτωση του Σαββάτου της 15ης Μαΐου του 2021
προκάλεσε εκτεταµένες καταστροφές σε καλλιέργειες, όπως το
πρώιµο καρπούζι και στη φράουλα στην περιοχή της Βουπρα-
σίας, όµως, από τότε µέχρι σήµερα έχουν προκληθεί ήδη στις 9
Ιουνίου και 15 Ιουνίου και άλλες φυσικές καταστροφές στην πε-
ριοχή, όπως το χαλάζι στο Αυγείο του Δήµου Ήλιδας, αλλά και
δυνατό µπουρίνι και νέα χαλαζόπτωση σε καλλιέργειες σταφίδας
και σε αµπελοειδή, σε ελαιόδενδρα και δενδρώδεις καλλιέργειες,
µεταξύ άλλων στις κοινότητες Ωλένης, Μυρτιάς, Κατακόλου,
Βροχίτσας, Αλεποχωρίου, Δουναίικα, Καρδαµάς, Σώπι, Κούµανη,
Βρίνας, Χελιδονίου, Καυκωνίας, δηλαδή σε τρεις Δήµους, στον
Πύργο, στην Αρχαία Ολυµπία και στην Ήλιδα.

Αντιλαµβανόµαστε ότι θα πρέπει να ληφθούν προληπτικά
µέτρα για την αντιµετώπιση και την προσαρµογή στις νέες δυ-
σχερείς συνθήκες, στις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής που
δηµιουργούνται για όλη την Ελλάδα και ιδίως για την Ηλεία. Και
βέβαια πρόκειται για ένα θέµα διατροφικής ασφάλειας της
χώρας, αλλά και επιβίωσης των αγροτών µας. Θα σας καλούσα
στην Επιτροπή Προστασίας Περιβάλλοντος της Βουλής να έρ-
θουµε να το συζητήσουµε αυτό το ευρύτερο θέµα επί του πρα-
κτέου, καθώς είναι αναγκαία η άµεση αποστολή των ανταπο-
κριτών του περιφερειακού γραφείου του ΕΛΓΑ για τον έλεγχο
της ζηµίας. 

Δεδοµένου ότι, όπως γνωρίζουµε, οποιαδήποτε καθυστέρηση
στην καταµέτρηση όσο αποµακρύνεται χρονικά από το σηµείο
επέλευσης της ζηµίας δεν επιτρέπει την αντιπροσωπευτική κα-
ταγραφή της ζηµίας, θα ήθελα να σας ρωτήσω ποιες ενέργειες
έχει κάνει ήδη το Υπουργείο ή ποιες ενέργειες πρόκειται να κάνει
για την καταγραφή αυτή; Δευτερευόντως, εάν ο χρόνος το επι-
τρέπει να µας πείτε εάν θα λάβει κάποια µέτρα το Υπουργείο και
για την αποζηµίωση των αγροτών, ιδίως των καλλιεργητών της
επίσπορης φθινοπωρινή πατάτας λόγω της πανδηµίας COVID -
19. Aν υπάρχει χρόνος, να θέσουµε και αυτό το δεύτερο ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια ότι η Ηλεία είναι ένας από τους νοµούς που δο-

κιµάστηκε πάρα πολύ άσχηµα από τη χαλαζόπτωση και µάλιστα
σε δυναµικές καλλιέργειες, από τις οποίες εξαρτούν το εισόδηµα
και την επιβίωσή τους εκατοντάδες -µπορεί και παραπάνω- άν-
θρωποι, οικογένειες που ζουν από αυτό.

Mας επιβάλλει και αυτό το χαρακτηριστικό όπως και παντού
στην υπόλοιπη χώρα. Γρήγορα, άµεσα, αποτελεσµατικά ο κρα-
τικός µηχανισµός -µε τα αντανακλαστικά που έχει δείξει ότι δια-
θέτει το τελευταίο διάστηµα- στέκεται στο πλευρό των αγροτών
και κάνει αυτό που έχει δείξει ότι ξέρει να κάνει καλά τα τελευ-

15308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ταία δύο χρόνια: να αποζηµιώνει έγκαιρα δίκαια και αξιόπιστα.
Αυτή είναι µια πολύτιµη σχέση εµπιστοσύνης που έχουµε χτίσει
µε το παραγωγικό δυναµικό της χώρας, µε τους Έλληνες γεωρ-
γούς, µε τους Έλληνες που ασχολούνται µε τον πρωτογενή
τοµέα. Για µας είναι ένα πολύτιµο κεφάλαιο το οποίο θέλουµε να
διαφυλάξουµε. Κάθε φορά που ετοιµαζόµαστε πιο σκληρά, κάθε
φορά που δυσκολεύουν τα πράγµατα έχει σηµασία να διαφυλάτ-
τουµε αυτή την αξιοπιστία έτσι ώστε ο κόσµος να έχει εµπιστο-
σύνη ότι θα αποζηµιωθεί έγκαιρα και γρήγορα και να
προγραµµατίσει τις δραστηριότητές του µε αυτόν τον τρόπο. 

Όπως είπα προηγουµένως για τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γήθηκαν στην Κεφαλονιά αντίστοιχη είναι και η ανάπτυξη των κι-
νήσεων που αφορούν στην Ηλεία για τις ζηµιές από την
χαλαζόπτωση στα καλοκαιρινά κηπευτικά κυρίως σε καρπούζια
και πεπόνια, όπως σωστά περιγράψατε, αλλά και σε πατάτες και
φράουλες στην ευρύτερη περιοχή της βόρειας Ηλείας. Διενερ-
γήθηκαν οι απαραίτητες επισηµάνσεις από τις γεωτεχνικές υπη-
ρεσίες του ΕΛΓΑ αρκετά γρήγορα, οι οποίες και βρίσκονται σε
φάση ολοκλήρωσης. Έχουν γίνει δεκαπέντε αναγγελίες και υπο-
βλήθηκαν ογδόντα επτά δηλώσεις ζηµιάς. Όπως έχουµε τα στοι-
χεία από το υποκατάστηµα του ΕΓΛΑ στην Ηλεία, προκειµένου
να µπορέσει να ανταποκριθεί στην αποστολή του στελεχώθηκε
άµεσα και µε επιπλέον γεωτεχνικό προσωπικό για την έγκαιρη
διενέργεια των εκτιµήσεων. Αυτή την περίοδο πέραν του γεωτε-
χνικού προσωπικού, δηλαδή τριάντα άτοµα, έχει στελεχωθεί µε
επιπλέον είκοσι οκτώ γεωτεχνικούς. Είναι µεγάλη η ακτίνα των
περιοχών που επλήγησαν, όπως αναφέρατε και στην ερώτησή
σας. Συνεπώς, χρειάζεται ενίσχυση του προσωπικού για να αν-
ταπεξέλθει σε αυτή την αποστολή. Δόθηκε προτεραιότητα σε
ευαίσθητες καλλιέργειες, όπως τα καρπούζια και συνεχίζεται
τώρα και στις υπόλοιπες. Αναµένεται η ολοκλήρωση της κατα-
γραφής των καλλιεργειών περίπου µέσα στο τέλος του µήνα.
Όπως και στην περίπτωση της Κεφαλονιάς θα ακολουθηθεί η
διαδικασία που γνωρίζουµε µε την αναγκαία κοινοποίηση των πο-
ρισµάτων µετά την επεξεργασία των στοιχείων του ΟΣΔΕ προ-
κειµένου να δοθούν οι αποζηµιώσεις στους ανθρώπους. 

Θέλω και εδώ να υπογραµµίσω για να το ακούσουν και οι πα-
ραγωγοί του νοµού σας τους οποίους εκπροσωπείτε, για τα προ-
βλήµατα των οποίων συχνά πυκνά «ενοχλείτε» την κυβέρνηση
δηµιουργικά, ότι η ειδοποιός διαφορά σε σχέση µε το παρελθόν
είναι ότι καταβάλλουµε όλες εκείνες τις προσπάθειες που απαι-
τούνται από το πρώτο στάδιο, από το στάδιο, δηλαδή, των αναγ-
γελιών µέχρι και της επεξεργασίας των δηλώσεων, έτσι ώστε ο
κόσµος να πάρει τα χρήµατα του όσο το δυνατόν γρηγορότερα.
Η ζηµιά µπορεί να καταστρέφει την παραγωγή, δεν αναστέλλει
όµως την ανάγκη για καλλιεργητικές δραστηριότητες. Όταν δεν
υπάρχουν έσοδα σε µια περίοδο που είναι δύσκολη, αυτή καθί-
σταται ακόµα πιο απαιτητική προκειµένου να µπορέσει να συνε-
χιστεί η οποιαδήποτε καλλιεργητική δραστηριότητα. Σκοπός
µας, λοιπόν, είναι το συντοµότερο δυνατό να µπορέσουν να απο-
ζηµιωθούν σε αντίθεση µε το παρελθόν που αυτό έπαιρνε πολύ
µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τα υπόλοιπα θέµατα
που θέσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αυγερινοπού-
λου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ, για την λεπτοµερή και
πολύ κατατοπιστική απάντησή σας στο σύνολο των µέτρων για
την προστασία και την ενίσχυση των αγροτών έναντι στα ακραία
καιρικά φαινόµενα και δη στον παγετό. Δείχνει τον δρόµο της ου-
σιαστικής ενίσχυσης και της στήριξης των αγροτών έχοντας προ-
βεί σε όλες τις απαιτούµενες ενέργειες, απ’ ό,τι αντιλαµβα-
νόµαστε, από το Υπουργείο για να εγκριθεί και από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και η κρατική ενίσχυση προς τον ΕΛΓΑ και όλη η ενί-
σχυση την οποία χρειάζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
στην Ελλάδα για να µπορέσει η χώρα µας να ανταποκριθεί στις
έκτακτες συνθήκες που δηµιουργούνται από την κλιµατική αλλαγή
σ’ αυτήν την ευάλωτη πλευρά της Μεσογείου. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι κανένας παραγωγός της Ηλείας που

επλήγη δεν θα µείνει χωρίς αποζηµίωση και µάλιστα θα αποζη-
µιωθούν και οι ζηµιές στις καλλιέργειες οι οποίες βρίσκονταν και
στο προανθικό στάδιο. Αναµφισβήτητα, µε τις πρωτοβουλίες
σας, η κυβέρνηση δείχνει έµπρακτα τη στήριξή της στον αγρο-
τικό κόσµο. Στηρίζετε τους αγρότες και τους παραγωγούς µας
και είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι αυτές οι ζηµίες θα καλυφθούν
και στο 100% της ασφαλιζόµενης αξίας εφόσον έτσι φαίνεται
από την καταγραφή. 

Περαιτέρω, ακόµα και µέσα σε αυτές πρωτόγνωρες υγειονο-
µικές συνθήκες µιας πανδηµίας η κυβέρνηση µερίµνησε άµεσα,
όπως άµεση θέλω να θυµίσω ότι ήταν η κυβέρνηση και στη δίνη
της κακοκαιρίας «Ιανός». Όλοι οι αγρότες το αναγνώριζαν αυτό.
Παρ’ όλα αυτά, επειδή έχουµε αλλεπάλληλα συµβάντα τόσο
λόγω των φυσικών καταστροφών όσο και λόγω της πανδηµίας
COVID θα ήταν πολύ χρήσιµο να µας πείτε δύο πράγµατα ακόµα
επί του θέµατος που τοποθετούµαστε για το χρονοδιάγραµµα
της απόδοσης των αποζηµιώσεων και εάν είναι στις προθέσεις
σας να δροµολογήσετε αποζηµιώσεις και για τους παραγωγούς
της Ηλείας, για τις καλλιέργειες της φθινοπωρινής πατάτας λόγω
COVID -19. Αλλιώς µπορούµε να το συζητήσουµε σε επόµενη θε-
µατική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αυγερινοπούλου και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ κατ’ αρχάς στην αποζηµίωση της καλλιέργειας

της φθινοπωρινής και επίσπορης πατάτας σε ό,τι αφορά στις ζη-
µιές και θα πάµε µετά στον COVID. 

Στις εµφυτεύσεις που πραγµατοποιούνται στο τέλος του χρό-
νου οι πατάτες αυτές πρέπει να δηλωθούν ως επίσπορες στον
ΕΛΓΑ για την ασφαλιστική τους κάλυψη. Ο ΕΛΓΑ για όσες ζηµιές
προξενήθηκαν στις πατατοκαλλιέργειες το 2020 από αίτια καλυ-
πτόµενα από τον κανονισµό του έχει ολοκληρώσει τις σχετικές
αποζηµιώσεις στους ασφαλιστικά ενήµερους παραγωγούς, φυ-
σικά. Ειδικότερα για τις φθινοπωρινές πατάτες εσοδείας 2020
από καλυπτόµενες ζηµίες υποβλήθηκαν δηλώσεις που αφορούν
έκταση περίπου οκτακοσίων στρεµµάτων, η οποία και εκτιµήθηκε
και καταβλήθηκαν οι σχετικές αποζηµιώσεις. 

Επίσης, δηλώθηκαν στο σύστηµα του ΕΛΓΑ ως επίσπορες πα-
τάτες για την ασφάλισή τους περίπου τέσσερις χιλιάδες διακό-
σιες εικοσιτέσσερις αιτήσεις. 

Σε ό,τι αφορά στον COVID θέλω να σας ενηµερώσω ότι έχει
ήδη υπογραφεί η σχετική απόφαση από τα δύο συναρµόδια
Υπουργεία, το Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και φυσικά το Υπουργείο Οικονοµικών, έχει δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ
της 21ης Μαΐου σύµφωνα µε την οποία θεσπίζεται καθεστώς χο-
ρήγησης κρατικών ενισχύσεων µε τη µορφή της άµεσης φυσικά
επιχορήγησης στους τοµείς της καλοκαιρινής και της φθινοπω-
ρινής πατάτας. Το ύψος της ενίσχυσης ορίζεται στα 205 ευρώ
ανά στρέµµα. Η πλατφόρµα του ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ακόµα ανοικτή
για τους αιτούντες έως και την Παρασκευή 2 Ιουλίου 2021 και
στη συνέχεια θα προχωρήσουµε φυσικά στην καταβολή των απο-
ζηµιώσεων. 

Τώρα θέλω, µε αφορµή και την δική σας ερώτηση, όπως και
προηγουµένως, να κλείσω µε δύο πράγµατα, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα είναι χρήσιµο να συνειδητοποιήσουµε ότι η κλι-
µατική αλλαγή δεν αποτελεί πλέον κάτι πρόσκαιρο και ξαφνικό,
αλλά φαίνεται ότι ήρθε για να µείνει, γεγονός που σηµαίνει ότι
εκτός από την αποστολή των αποζηµιώσεων, πρέπει πάντα να εί-
µαστε στο πλευρό όσων πλήττονται, να σχεδιάσουµε και να
βρούµε µέτρα που θα θωρακίσουν ακόµα περισσότερο τους πα-
ραγωγούς µας.

Έχει µία αξία να πούµε ότι το µέτρο της αντιχαλαζικής προ-
στασίας που χρηµατοδοτείται από το ΠΑΑ εξακολουθεί να πα-
ραµένει ανοιχτό χωρίς το ενδιαφέρον ή τη ζήτηση που θα
εκτιµούσε κάποιος ότι θα έπρεπε να έχει δεδοµένων των εξελί-
ξεων των τελευταίων χρόνων. Είναι ένα µέτρο που επιδοτεί την
αντιχαλαζική θωράκιση σε ύψος 80% ζητώντας από τον παρα-
γωγό το υπόλοιπο 20%. Ήταν αλήθεια ότι υπήρχε µια δυσκολία
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χρηµατοδότησης, γιατί µιλάµε για ακριβές επενδύσεις. Έχουµε
κάνει διάφορους χειρισµούς µε χρηµατοδοτικά εργαλεία υπο-
στήριξης των παραγωγών που µπορούν πλέον µε µια καινούργια
οπτική και φιλοσοφία να προστρέξουν στο συγκεκριµένο µέτρο. 

Με αφορµή την ερώτησή σας, κύριοι συνάδελφοι, κάνω κάλε-
σµα στους παραγωγούς να το δουν µε ακόµα µεγαλύτερο ενδια-
φέρον γιατί είναι ένα µέτρο που µπορεί να προσφέρει µία
προστασία έναντι ζηµιών και καταστροφών που όσο και αν γρή-
γορα αποζηµιώνουµε, όσο καλά και αν προσπαθούµε να εξαντ-
λήσουµε τις όποιες δυνατότητες έχουµε, κακά τα ψέµατα, από
τη ζηµιά κέρδος δεν βγαίνει.

Και το δεύτερο που θέλω να πω κλείνοντας είναι ότι έχουµε
αποδείξει µε τον «Ιανό», µε τη «Μήδεια», µε τους παγετούς, µε
το χαλάζι ότι σε δύσκολα θέµατα µέσα σε δηµοσιονοµικά όρια
που δεν είναι απεριόριστα ούτε ατελείωτα, λέγοντας την αλήθεια
τους παραγωγούς µε εκτιµήσεις έγκαιρες και ακριβοδίκαιες στε-
κόµαστε στο πλευρό τους.

Πολύ πρόσφατα, µόλις προχθές νοµίζω, ο Υπουργός Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ο κ. Λιβανός ανακοίνωσε έναν
οδικό χάρτη αποζηµιώσεων, τα βασικά σηµεία του οποίου ήταν
ότι θα δοθεί προκαταβολή 40% σε όσους επλήγησαν από τον πα-
γετό. Η αποζηµίωση θα είναι στο 100%. Θα ληφθούν όλα τα ανα-
γκαία µέτρα και νοµοθετικών αλλαγών έτσι ώστε και όσες
καλλιέργειες δεν εντάσσονται στον κανονισµό του ΕΛΓΑ να τύ-
χουν της αναγκαίας αποζηµίωσης και να στελεχωθεί ο οργανι-
σµός και µε ανθρώπους, αλλά να ενισχυθεί και µε χρήµατα
προκειµένου να γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες έγκαιρα και
γρήγορα.

Είναι το δείγµα γραφής που δίνουµε πως σε δύσκολες περιό-
δους δηµοσιονοµικά και σε συνθήκες που δεν βοήθησαν από την
άποψη του καιρού βρισκόµαστε έµπρακτα και ουσιαστικά στο
πλευρό των Ελλήνων παραγωγών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

πέµπτη µε αριθµό 2551/10-12-2020 ερώτηση των αναφορών -
ερωτήσεων του Βουλευτή Λακωνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Υιοθέτηση συστήµατος επι-
σήµανσης προϊόντων διατροφής µε σήµατα όπως το Nutri-
Score».

Κύριε Αραχωβίτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι ήδη από το 2009 συζητείται

στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µάλιστα υπάρχει στο άρθρο 4 του
κανονισµού 1924/2006 η υιοθέτηση ενός συστήµατος επισήµαν-
σης των τροφίµων µε βάση την λειτουργικότητά τους, τη διατρο-
φική τους αξία ή τους κινδύνους που µπορεί να έχουν.

Ταυτόχρονα, όµως, κάποια κράτη-µέλη εξετάζουν ή ακόµα υιο-
θετούν και προαιρετικά ένα απλουστευµένο σύστηµα επισήµαν-
σης των τροφίµων το οποίο κατηγοριοποιεί τα τρόφιµα µε µία
χρωµατική κατάταξη και τα επισηµαίνει µε βάση διάφορα κριτή-
ρια. Πρόκειται για το σύστηµα Nutri-Score, το οποίο δίνει µία δια-
τροφική ετικέτα στο µπροστινό µέρος της συσκευασίας και
βασίζεται σε µια κλίµακα πέντε χρωµάτων. Τα βασικά χαρακτη-
ριστικά που υιοθετεί είναι οι θερµίδες, είναι οι λιπαρές ύλες του
τροφίµου, είναι το κορεσµένο λίπος, το αλάτι, τα σάκχαρα των
τροφίµων, χωρίς, όµως, να αξιολογεί -και εδώ είναι ο κίνδυνος-
το διατροφικό προφίλ του προϊόντος. 

Στην αρχή υπήρχε ένας µεγάλος κίνδυνος να ενταχθούν σ’
αυτό το σύστηµα και το ελαιόλαδο και η φέτα -λόγω του αλατιού
η φέτα- και µια σειρά από άλλα τυροκοµικά προϊόντα λόγω των
λιπαρών, χωρίς να γίνεται διαχωρισµός αν πρόκειται για ΠΟΠ-
ΠΓΕ προϊόντα ή παραδοσιακά. 

Τις αγωνίες τους τις εξέφρασαν από ελληνικής πλευράς και η
Επιστηµονική Εταιρεία Εγκυκλοπαιδιστών Ελλάδας, που έχει
κάνει µια πολύ καλή και από την αρχή παρέµβαση και η Ένωση
Ευρωπαϊκών Περιφερειών για τα προϊόντα προέλευσης, µε πρω-
ταγωνίστρια την περιφέρεια της Κρήτης. 

Πρόσφατα υιοθετήθηκε από το Ευρωκοινοβούλιο µία τροπο-
λογία η οποία εξαιρεί την υποχρέωση επισήµανσης των ΠΟΠ και
ΠΓΕ προϊόντων και των µονοσυστατικών προϊόντων. Ωστόσο,

αυτή η εξέλιξη δεν είναι ικανοποιητική για τους εξής λόγους. Η
µεσογειακή διατροφή που συνδυάζει περισσότερο του ενός συ-
στατικών δεν καλύπτεται. Δεύτερον, αυτό το σύστηµα είναι
ακόµα προαιρετικό, οπότε κάποια κράτη-µέλη µπορεί να προχω-
ρήσουν σε ένα τέτοιο σύστηµα ανεξαρτήτου αν υπάρχει ή έτσι
όπως είναι διατυπωµένη η τροπολογία. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µας πείτε ποια είναι η µέχρι τώρα στάση
του Υπουργείου και αν έχει εκτιµήσει τους περαιτέρω κινδύνους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την απάντησή σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ό,τι συζητείται στο ελληνικό Κοινοβούλιο είναι σηµαντικό,

όµως, είναι αλήθεια ότι υπάρχουν ζητήµατα που είναι µακριά από
τον δηµόσιο διάλογο και όταν έρχονται στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο είναι διπλά σηµαντικά και αξίζει τον κόπο κάποιος να τους
αφιερώσει ενδεχοµένως και περισσότερο χρόνο από αυτόν που
προβλέπεται στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Ένα από τα βασικά πλεονεκτήµατα του πρωτογενή τοµέα στη
χώρα µας είναι, χωρίς αµφιβολία, η ταυτότητα των προϊόντων
µας, των προϊόντων που παράγουν η γη, οι θάλασσες, η ελληνική
κτηνοτροφία. Ταυτότητα που την προσδιορίζουν οι περιβαλλον-
τικές συνθήκες, οι διαδικασίες παραγωγής και η υψηλή διατρο-
φική αξία των τελικών µας προϊόντων. 

Τα προϊόντα µας διαθέτουν όλα εκείνα τα συγκριτικά πλεονε-
κτήµατα που µπορούν να τα µετατρέψουν σε σταθερούς πρωτα-
γωνιστές στο αγροδιατροφικό σκηνικό. Και αυτό δεν αποτελεί
µια αυτάρεσκη διαπίστωση, είναι ένα συµπέρασµα που εδράζεται
σε στέρεα επιστηµονικά δεδοµένα, που αποτελούν τον πυρήνα
των ευρωπαϊκών κανονισµών για την προστασία των καταναλω-
τών και για την ασφάλεια των τροφίµων. Στηρίζεται σε πλούσια
ερευνητικά δεδοµένα που θεµελίωσαν την αξία της µεσογειακής
διατροφής. Επιτρέψτε µου να πω, στηρίζεται και σε µια παρά-
δοση αιώνων η οποία έχει αναδείξει την αξία τροφίµων όπως το
µέλι, το ελαιόλαδο, το γάλα για την υποστήριξη λειτουργιών του
ανθρώπινου οργανισµού. 

Ταυτόχρονα, όπως σωστά περιγράψατε, ζούµε σε µια εποχή
που ο µέσος καταναλωτής σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση
εκπαιδεύεται να αναζητά τρόφιµα υψηλής διατροφικής αξίας και
να αναζητά αυτές τις πληροφορίες στις ετικέτες. Το µεγάλο ζή-
τηµα είναι αν παράλληλα εκπαιδεύεται να κάνει ουσιαστική ανα-
ζήτηση κι αν έχει την ικανότητα να ερµηνεύσει σωστά αυτές τις
πληροφορίες και να τις αξιοποιήσει όπως πρέπει, γιατί διαφορε-
τικά είτε θα βρίσκεται αντιµέτωπος µε την ανάγκη να κάνει µα-
θηµατικούς υπολογισµούς και αναγωγές για να βγάλει άκρη είτε
θα βρίσκεται αντιµέτωπος µε υπεραπλουστευµένες ερµηνείες τις
οποίες θα αναγκάζεται να «καταπίνει». 

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον ο στόχος για τη χώρα µας είναι διτ-
τός. Αφ’ ενός µεν εµείς έχουµε κάθε λόγο να επιδιώκουµε τη δια-
φάνεια στην ενηµέρωση και την πληροφόρηση για τους λόγους
που σας είπα προηγουµένως. Από την άλλη, στόχος µας είναι η
θωράκιση της αδιαµφισβήτητης διατροφικής αξίας των προϊόν-
των µας απέναντι σε υπεραπλουστευµένα και στρεβλά µοντέλα. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, λοιπόν, έχει ξεκινήσει µια εκτενή συζή-
τηση -όπως περιγράψατε- µε όλα τα κράτη-µέλη ώστε να βρε-
θούν τρόποι έτσι ώστε η παρουσίαση αυτών των στοιχείων να
είναι µε τον πιο εύληπτο και κατανοητό τρόπο. Αναζητά το επι-
κρατέστερο σύστηµα, δηλαδή, επισήµανσης. Και µία από τις
προτάσεις είναι το Nutri-Score µε τα χαρακτηριστικά τα οποία
αναφέρατε, δηλαδή η διατροφική επισήµανση µε ένα σύστηµα
πέντε χρωµάτων και πέντε γραµµάτων. Το σύστηµα αυτό –υπο-
τίθεται- ότι θα απεικονίζει τη διατροφική αξία του προϊόντος
µέσα από έναν αλγόριθµο επτά διατροφικών παραµέτρων από
τις οποίες τέσσερις έχουν αρνητικό φορτίο και τρεις έχουν θε-
τική επίδραση. 

Προφανώς και αυτό το µοντέλο εκπέµπει µηνύµατα που τα
λέει εύληπτα στον καταναλωτή. Ένα χρώµα ή ένα γράµµα είναι
πιο εύκολο να το καταλάβει κάποιος από το να κάνει αναγωγές
σε γραµµάρια µε βάση διάφορα άλλα µεγέθη. Αλλά ο σκοπός
της επισήµανσης των τροφίµων -όπως νοµίζω συµφωνείτε κύριε
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συνάδελφε και κύριε Πρόεδρε- δεν είναι η επικοινωνία, αλλά είναι
η ουσιαστική ενηµέρωση για την ουσιαστική διατροφική αξία του
κάθε προϊόντος. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι µε βάση το Nutri-Score
ένα αναψυκτικό χωρίς ζάχαρη µπορεί να εµφανιστεί ότι έχει µε-
γαλύτερη διατροφική αξία από το ελαιόλαδο. Αυτό και πολλά άλλα
παράδοξα έχουν οδηγήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση να ζητήσει από
τη EFSA, την αρµόδια αρχή για την ασφάλεια των τροφίµων, να
επαναξιολογήσει τον τρόπο µε τον οποίο δηµιουργείται το διατρο-
φικό προφίλ στα τρόφιµα και άρα τι προβάλλεται. 

Γι’ αυτό άλλωστε καµµία απεικόνιση δεν έχει λάβει οριστική
εξουσιοδότηση. Όλα είναι σε πρακτικό επίπεδο. Η συζήτηση γί-
νεται για να υιοθετηθεί ένα κοινό πλαίσιο το τελευταίο τρίµηνο
του 2022. Πράγµατι, µε βάση τους κανονισµούς που ισχύουν
µέχρι τώρα υπάρχει σαφής πρόβλεψη -όπως αναφέρεται αυτο-
λεξεί- ότι τα τοπικά και παραδοσιακά τρόφιµα συµπεριλαµβανο-
µένων και των γεωγραφικών ενδείξεων που είναι άρρηκτα
συνδεδεµένα µε τον πολιτισµό και την πολιτιστική κληρονοµιά
της χώρας να µπορούν να τυγχάνουν ιδιαίτερης προσοχής, λαµ-
βανοµένης υπόψη της εθνικής κατάστασης, όπως για παρά-
δειγµα τη συµβολή τους στη συνολική πρόσληψη της τροφής. 

Τι σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια; Σηµαίνει ότι η πάγια θέση της
χώρας µας ήδη επιβεβαιώνεται από τα όσα ισχύουν στον κανο-
νισµό, δηλαδή, τα προϊόντα ΠΟΠ-ΠΓΕ, αλλά και τα προϊόντα
ενός συστατικού όπως είναι το ελαιόλαδο και το µέλι, µπορούν
και πρέπει να εξαιρεθούν από το πεδίο εφαρµογής οποιασδή-
ποτε τέτοιου είδους οδηγίας. 

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω µε πιο συγκεκριµένα θέ-
µατα για τις θέσεις και τις ενέργειες της ελληνικής πλευράς σε
αυτό το διάλογο και σε αυτή τη συζήτηση που είναι δύσκολη και
που δεν θα έλεγα ότι διαγράφεται και πολύ αισιόδοξη βάσει της
επιλογής συγκεκριµένων χωρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Αραχωβίτης για τη δευτερολογία του.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε κύριε Υπουργέ υπάρχει ο κίνδυνος –για να κατα-

λάβει και ο κόσµος που µας ακούει- αναψυκτικά τύπου κόλα να
βρεθούν µε µία τέτοια υπεραπλούστευση να θεωρούνται πιο
ασφαλή, πιο υγιεινά απ’ ότι το παραδοσιακό ελαιόλαδο ή πολύ
περισσότερο η φέτα η οποία δεν είναι ένα συστατικό, αλλά είναι
προϊόν ΠΟΠ. 

Η Ελλάδα χρειάζεται την προστασία των προϊόντων. Οι κίνδυ-
νοι είναι πολλοί και δεν είναι µόνο αυτό το σύστηµα επισήµανσης.
Να θυµίσω την προστασία του της ονοµασίας «Ελληνικό Γι-
αούρτι». Η Τσεχία έφτασε να νοµιµοποιήσει µέσω της νοµοθε-
σίας της την χρήση της ονοµασίας «Ελληνικό Γιαούρτι». Από το
2017 µέχρι το 2019 µε µία µεγάλη προσπάθεια φτάσαµε να αναγ-
κάσουµε την Τσεχία να αλλάξει τη νοµοθεσία της. Τέτοιες απει-
λές που είτε γίνονται από άλλες χώρες είτε από µόνοι µας ως
χώρα, ως επιχειρήσεις της χώρας το δηµιουργούµε -και ξέρετε
καλά ότι µιλάω για την νοθεία από συγκεκριµένη εταιρεία στη
φέτα- λειτουργούν σε βάρος των εθνικών µας προϊόντων. Δεν
είναι, δηλαδή, µόνο έξω ο κίνδυνος, είναι και µέσα. 

Να επισηµάνω, όµως, µε την ευκαιρία ότι το πρόστιµο το οποίο
επιβλήθηκε στην εταιρεία είναι ένα πρόστιµο ιδιαίτερα χαµηλό
και βασίζεται σε λάθος ή σε παλιά νοµοθεσία, κοινή υπουργική
απόφαση. Σας έχουµε καταθέσει σχετική ερώτηση και περιµέ-
νουµε µε ενδιαφέρον την απάντησή σας. 

Για να προστατευθούν, όµως, τα ελληνικά προϊόντα στο πλαί-
σιο που είπαµε, χρειάζεται να στηθούν και συµµαχίες. Και εδώ
θα θέλαµε να ακούσουµε την άποψη του Υπουργείου και τις
ενέργειες που έχει κάνει µέχρι τώρα. Γιατί δεν σας κρύβω ότι το
πρώτο µέρος της απάντησής σας ήταν θεωρητικό. Να δούµε
µέχρι τώρα ποιες είναι οι ενέργειες, οι συµµαχίες και οι πρωτο-
βουλίες που έχει αναπτύξει η χώρα έτσι ώστε να έχουµε πραγ-
µατική προστασία απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός για τη δευτερολογία του. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η ελληνική Κυβέρνηση και κατά συνέπεια και η ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει -όπως σας
είπα και προηγουµένως- συγκεκριµένη θέση στο ζήτηµα, την
οποία προωθεί και υποστηρίζει συστηµατικά µε συνέχεια και µε
συνέπεια τόσο σε διµερές όσο και ενωσιακό επίπεδο και στα
συµβούλια, αλλά και στις διµερείς σχέσεις που έχουµε µε Ευρω-
παίους συναδέλφους. 

Επιδίωξή µας είναι πρώτα απ’ όλα η εναρµόνιση των συστη-
µάτων διατροφικής επισήµανσης τροφίµων στο µπροστινό µέρος
της συσκευασίας. Δεν είµαστε υπέρ ούτε της πολυγλωσσίας
ούτε του χάους που δηµιουργείται.

Δεύτερον, το σύστηµα να βοηθά τον καταναλωτή να κατανοή-
σει τις ουσιαστικές πληροφορίες σχετικά µε τη θρεπτική σύ-
σταση των τροφίµων, δηλαδή να είναι περιγραφικό.

Τρίτον, το σύστηµα να µην είναι υπεραπλουστευτικό. Λέµε ξε-
κάθαρα ότι δεν θέλουµε να χρησιµοποιεί χρωµατική κατηγοριο-
ποίηση των τροφίµων ούτε να αξιολογεί το τρόφιµο στο σύνολό
του χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν του παραµέτρους που διαφορο-
ποιούν ιδιαίτερα το διατροφικό προφίλ και την αξία. Τα τρόφιµα
που ανήκουν στις ακόλουθες κατηγορίες, δηλαδή τα ΠΟΠ, τα
ΠΓΕ, τα προϊόντα εγγυηµένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόν-
των καθώς και τα προϊόντα ενός συστατικού, όπως το ελαιόλαδο
και µέλι, θα πρέπει να εξαιρούνται από την εφαρµογή του συστή-
µατος.

Συνολικά η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µέσω των επαφών και των συναντήσεών
µας εκφράζουµε σε διεθνές επίπεδο και τις σοβαρές µας επιφυ-
λάξεις, αλλά και την πεποίθησή µας ότι αυτό που πάει να γίνει
είναι σε βάρος του κοινού σκοπού, δηλαδή σε βάρος της ενηµέ-
ρωσης του καταναλωτή. Έχουµε σύµµαχό µας σε αυτό όλες τις
ανησυχίες της επιστηµονικής κοινότητας και στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη προς την κατεύθυνση αυτή. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή µε τη µελέτη που ζήτησε από την EFSA δείχνει ότι κινείται
προς αυτήν την κατεύθυνση. Τα στελέχη µας, η Μόνιµη Ελληνική
Αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καταβάλλει µια συντο-
νισµένη προσπάθεια µε άλλους αντίστοιχους συναδέλφους προ-
κειµένου να στραφεί το ενδιαφέρον και ο προσανατολισµός προς
τα εκεί.

Επιπλέον είναι γνωστό ότι αποτελεί απόλυτη προτεραιότητά
µας η θωράκιση της ποιότητας και η στρατηγική της επανατοπο-
θέτησης των αγροτικών προϊόντων και στην εγχώρια και στη διε-
θνή αγορά. Θωράκιση της ποιότητας σηµαίνει και ανάµεσα σε
αυτές τις κακές και αθέµιτες πρακτικές και νοοτροπίες που ανα-
φέρατε και πριν. Έχουµε κάνει µεγάλα βήµατα σε ό,τι αφορά στο
θεσµικό πλαίσιο, µεγάλα βήµατα σε ό,τι αφορά στους νόµους
και στα θεσµικά εργαλεία. 

Προχωρούµε και σε αναδιάταξη του ελεγκτικού µηχανισµού.
Προχωράµε σε µια σειρά από κινήσεις οι οποίες θα αποθαρρύ-
νουν όσους θέλουν να βάλουν τα χέρια τους και να βγάλουν τα
µάτια τους σε ό,τι αφορά εµφατικά ελληνικά προϊόντα, προκα-
λώντας τεράστια ζηµιά και στη χώρα και στο παραγωγικό δυνα-
µικό. Είµαστε εδώ για να συζητήσουµε, και θα απαντήσουµε και
στην ερώτησή σας, τρόπους που το πλαίσιο αυτό θα αυστηρο-
ποιηθεί ακόµα περισσότερο. Να θυµίσω για παράδειγµα ότι τη
λέξη «ελληνοποίηση» στο θεσµικό οπλοστάσιο αντιµετώπισης τέ-
τοιους είδους αθέµιτων πρακτικών νόθευσης προϊόντων ήταν
αυτή η Κυβέρνηση που την υιοθέτησε και τη νοµοθέτησε. Και
βρίσκεται και σε εξέλιξη και µια σειρά από άλλες πρωτοβουλίες
που και τους νόµους θα αυστηροποιήσουν και θα τους κάνουν
πιο λειτουργικούς σε ό,τι αφορά στον έλεγχο και στην επιβολή
των κυρώσεων.

Θέλω ακόµη να πω ότι σε ό,τι αφορά στη στρατηγική προώθη-
σης των τροφίµων είναι σαφές ότι σε ένα απαιτητικό και αντα-
γωνιστικό περιβάλλον που ζούµε δεν πρέπει µόνο να µείνουµε
σε αυτά που ήδη υπάρχουν. Προφανώς και πρέπει να περιχαρα-
κώσουµε και να στηρίξουµε τα ΠΟΠ, τα ΠΓΕ, να διασφαλίσουµε
ότι τα προϊόντα της ιδιαίτερης ελληνικής ταυτότητας θα φτάνουν
έτσι όπως πρέπει να φτάνουν, µε την αντίστοιχη και κατάλληλη
πληροφόρηση στους καταναλωτές του εξωτερικού, να ενισχύ-
σουµε δράσεις που θα δώσουν τη δυνατότητα σε προϊόντα να
αποκτήσουν προστιθέµενη αξία, βιολογικά προϊόντα, προϊόντα
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ελεύθερου άνθρακα -τάσεις που αναπτύσσονται αυτήν την ώρα
σε ολόκληρο τον κόσµο και τα επιζητούν- και τα ταυτόχρονα να
έχουµε τεκµηριωµένη αντίληψη και άποψη πώς υπεραπλουστευ-
µένες κινήσεις και µοντέλα πληροφόρησης βλάπτουν συνολικά
αυτό που θέλουµε να πετύχουµε, δηλαδή να ξέρει ο κόσµος και
ο καταναλωτής τι αγοράζει. 

Στο πλαίσιο αυτό θέλω να ενηµερώσω, κύριε Αραχωβίτη, ότι
συγκροτείται µια επιτροπή, µια συµβουλευτική οµάδα στο πλαί-
σιο του προγράµµατος ελληνική διατροφή η οποία κυρίως θα
ασχοληθεί και µε το θέµα της διατροφικής επισήµανσης των τρο-
φίµων. Την οµάδα αυτή στελεχώνουν καταξιωµένοι επιστήµονες
και ακαδηµαϊκοί. Σύντοµα νοµίζω θα µπορούµε να έχουµε πολύ
συγκεκριµένες ανακοινώσεις για τη σύστασή της. Είναι µια
οµάδα η οποία θα αναζητήσει προφανώς και τη συµµετοχή και
την υποστήριξη από τα κόµµατα, από φορείς, από ανθρώπους
που έχουν χειριστεί τα ζητήµατα στο παρελθόν έτσι ώστε να τεκ-
µηριώσουµε και να ενδυναµώσουµε ακόµα περισσότερο την ελ-
ληνική θέση απέναντι στο συγκεκριµένο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την
όγδοη ερώτηση εκ των αναφορών - ερωτήσεων µε αριθµό
5972/14-4-2021 του Βουλευτή Λακωνίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία κ. Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κίνδυνος απένταξης
είκοσι πέντε αρδευτικών έργων του µέτρου 4.3.1 και απώλεια
σχεδόν 350 εκατοµµυρίων ευρώ από το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2014-2020».

Τον λόγο έχει ο κ. Αραχωβίτης για την πρωτολογία του.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, χθες ήταν η παγκόσµια ηµέρα για την ερηµο-

ποίηση. Η ερηµοποίηση είναι ένα φαινόµενο απώλειας παραγωγι-
κής γης, παραγωγικού εδάφους που επηρεάζεται τόσο από την
κλιµατική αλλαγή όσο και από την υπερεκµετάλλευση και την
εξάντληση των φυσικών πόρων. Επειδή η κλιµατική αλλαγή είναι
µία έντονη κατάσταση που πλήττει κυρίως την πρωτογενή παρα-
γωγή, έγκαιρα, από το 2019, µε την απόφαση 4679 από 2-7-2019
εντάχτηκαν στη δράση 4.3.1 του ΠΑΑ υποδοµές εγγείων βελτιώ-
σεων συνολικά τριάντα ενός αρδευτικών έργων συνολικού προ-
ϋπολογισµού 448 εκατοµµυρίων ευρώ, µε σκοπό την εξοικον-
όµηση νερού, τη διαχείριση του αρδευτικού νερού, τη µείωση του
κόστους άρδευσης και τη θωράκιση της χώρας, της πρωτογενούς
παραγωγής απέναντι στην κλιµατική αλλαγή.

Από αυτά τα τριάντα ένα έργα, στα είκοσι πέντε ως δικαιούχος
είναι το ίδιο το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και συγκεκρι-
µένα, η διεύθυνση Εγγείων Βελτιώσεων και Εδαφοϋδατικών
Πόρων. Επιτρέψτε µου να υπενθυµίσω τα έργα αυτά: Είναι η κα-
τασκευή του φράγµατος της Κελεφίνας στη Λακωνία. Είναι το
αρδευτικό δίκτυο των Πρεσπών στη Φλώρινα. Είναι το αρδευτικό
δίκτυο του ΤΟΕΒ Νιγρίτας. Είναι το αρδευτικό δίκτυο του Μεσό-
βουνου στο Δήµο Εορδαίας Κοζάνης. Είναι το δίκτυο του ΤΟΕΒ
Αγροκτήµατος Νάουσας στην Ηµαθία. Είναι το αρδευτικό του
Παρορίου στο Νοµό Φλώρινας. Είναι το ΤΟΕΒ Νησίου της Ηµα-
θίας. Είναι η εξοικονόµηση ενέργειας µε χρήση ΑΠΕ -σηµαντικό
έργο- στο Δήµο Πύδνας Κολινδρού. Είναι το φράγµα στη λεκάνη
Φιλιατρινού στη Μεσσηνία που είναι ένα έργο µε µεγάλη ιστορία.
Είναι το ΤΟΕΒ Γαστούνης στην Ηλεία. Είναι το αρδευτικό δίκτυο
στη Γέρµα της Καστοριάς. Είναι το έργο στη Χαλκιδική. Είναι το
αρδευτικό δίκτυο στην Τάκα της Αρκαδίας, όπου υπάρχει ως
έργο η λίµνη εδώ και δεκαετίες και δεν έχει ποτίσει ούτε ένα
στρέµµα ακόµα. Είναι η βελτίωση του αρδευτικού στον Ορχο-
µενό της Βοιωτίας. Είναι στη Λάρισα στη θέση Λιβαδότοπος. Επί-
σης, είναι στο Νοµό Τρικάλων. Είναι στη Θέρµη του Νοµού
Θεσσαλονίκης. Είναι ο Αγιόκαµπος στη Λάρισα. Είναι τα δίκτυα
του Ανάβαλου. Είναι η επέκταση των δικτύων στην Ερµιονίδα.
Ταυτόχρονα, έχουµε την κατασκευή αρδευτικού αγωγού στην
Κτηµατική Περιφέρεια Ηράκλειας Φθιώτιδας, στη Φωκίδα, στην
Καρδίτσα, στον Ερυθροπόταµο, στον Δήµο Χαλκηδόνας Θεσσα-
λονίκης και στον Αποκόρωνα Χανίων. Αυτά είναι τα είκοσι πέντε
έργα.

Τι γίνεται τώρα; Γι’ αυτά τα είκοσι πέντε έργα έπρεπε µέσα στο
δεκαοκτάµηνο από 2-7-2019 να έχουν αναληφθεί νοµικές δε-
σµεύσεις. Από ό,τι ξέρουµε, µέχρι τώρα δεν έχουν αναληφθεί οι

απαραίτητες νοµικές δεσµεύσεις, παρ’ όλο που έχει περάσει το
δεκαοκτάµηνο, βρισκόµαστε στην εξάµηνη παράταση που θα
µπορούσε να έχει ζητηθεί και υπάρχει ο κίνδυνος γι’ αυτά τα εί-
κοσι πέντε έργα – εσείς θα µας πείτε και περιµένουµε την απάν-
τησή σας µε µεγάλο ενδιαφέρον- ή για κάποια, τα περισσότερα
από αυτά να µην έχει γίνει η απαραίτητη ανάληψη δεσµεύσεων
και να έχουµε απένταξη των έργων. Να µας πείτε αν υπάρχει
αυτός ο κίνδυνος και θα συζητήσουµε στην πορεία γιατί έχει συµ-
βεί αυτό και τι µπορεί να γίνει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θέλω κατ’ αρχάς να ξεκινήσω µε τρεις βα-
σικές παρατηρήσεις, γιατί είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα και
ουσιαστική ερώτηση. 

Πρώτον, τα εγγειοβελτιωτικά έργα, είτε αποτελούν εκσυγχρο-
νισµό υπαρχουσών υποδοµών είτε νέες παρεµβάσεις, αποτελούν
καθοριστικό παράγοντα για την ανθεκτικότητα και την ανταγω-
νιστικότητα των γεωργικών εκµεταλλεύσεων. 

Δεύτερον, η κατασκευή των έργων στην Ελλάδα -όλων των
έργων, αλλά ας πάµε στα εγγειοβελτιωτικά- είναι µια χρονοβόρα
διαδικασία εξαιτίας παραγόντων που σχετίζονται µε τη διαδικα-
σία των ίδιων των έργων, αλλά και µε την αρτιότητα των µελε-
τών. 

Τρίτον, επειδή ακριβώς συµβαίνει το προηγούµενο, οφείλουµε
τα έργα τα οποία εντάσσονται να είναι άρτια και σωστά µελετη-
µένα, έτσι ώστε να κερδίζουµε χρόνο και να µην γυρνάµε πίσω. 

Δύσκολα, νοµίζω, µπορεί κάποιος, κύριοι συνάδελφοι, να δια-
φωνήσει µε τις παρατηρήσεις αυτές και το λέω αυτό, γιατί συγ-
κεκριµένες παραδοχές θα έπρεπε να ρίχνουν λίγο τον τόνο και
να διαµορφώνουν και την αντίληψη σε τέτοιου είδους ερωτήσεις,
όπως η σηµερινή, η οποία είναι αλήθεια ότι όλο το προηγούµενο
διάστηµα πολυκατακερµατισµένη έχει «αξιοποιηθεί» εντός εισα-
γωγικών ή εκτός εισαγωγικών από στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ σε όλη
την ελληνική επικράτεια, προκειµένου να ασκήσουν κριτική στην
Κυβέρνηση. 

Εάν µάλιστα, σε όλα αυτά προσθέσουµε, κύριε Αραχωβίτη, το
γεγονός ότι ο χρόνος ένταξης των έργων ήταν όντως στις 2 Ιου-
λίου του 2019, δηλαδή επτά µέρες πριν από τις εκλογές, πριν
από τη διεξαγωγή των εκλογών, όταν το πρόγραµµα ήταν ανοι-
χτό για τέσσερα χρόνια επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αντιλαµβά-
νεται κάποιος τη σηµασία των παρατηρήσεων και των
διαπιστώσεων που έκανε. 

Πάµε, όµως, τώρα στην ουσία. Εµείς θα σας απαντήσουµε,
αλλά η ερώτηση αυτή, εκτός από εµάς, λόγω των στοιχείων που
σας ανέδειξα και προηγουµένως θα έπρεπε να είναι µια ερώτηση
που να απευθύνεται και στο εσωτερικό του ΣΥΡΙΖΑ και στην ίδια
την παράταξή σας, εάν, δηλαδή, πληρούνταν όλες εκείνες οι
προϋποθέσεις που θα επέτρεπαν στα ενταγµένα έργα να εκτε-
λεστούν γρήγορα και έγκαιρα. 

Εµείς, σε ό,τι αφορά στη δική µας την απάντηση, έχω να σας
πω τα εξής: Παρά τα προβλήµατα που κληρονοµήσαµε µε µια
πολύ µεγάλη προσπάθεια και της πολιτικής ηγεσίας και των υπη-
ρεσιακών παραγόντων, έχουµε εξασφαλίσει ότι βρίσκεται σε εξέ-
λιξη η διαδικασία οµαλής δηµοπράτησης των έργων και θα σας
πω και πιο συγκεκριµένα πράγµατα µετά. 

Θα σας απαντήσω, λοιπόν, σε ποιους λόγους οφείλονται οι κα-
θυστερήσεις. Τέσσερις είναι οι λόγοι. Πρώτον, η πανδηµία και τα
συνακόλουθα περιοριστικά µέτρα έφεραν µια σειρά από δυσκο-
λίες και στη συγκρότηση των επιτροπών και στη διαδικασία
πρόσληψης των συµβούλων για κρίσιµα θέµατα αντιµετώπισης
των έργων. Δεύτερον, σηµαντικά προβλήµατα είχαµε στη διαδι-
κασία συγκρότησης των επιτροπών διαγωνισµού -και αυτό το
γνωρίζετε- εξαιτίας της παρατεταµένης απεργίας -πάνω από ένα
εξάµηνο- των ανθρώπων που θα µπορούσαν να στελεχώσουν τις
επιτροπές αυτές των µηχανικών, µε αποτέλεσµα να καθυστερεί
η στελέχωση και η συγκρότησή τους. 

Άλλος βασικός λόγος καθυστερήσεων -όπου φαντάζοµαι ότι
και αυτός σας είναι γνωστός ή έπρεπε να σας είναι γνωστός-
είναι το γεγονός ότι πολλά ενταγµένα έργα απαιτούσαν απαλλο-
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τριώσεις. Απαλλοτριώσεις που συνιστούν µια πολύπλοκη και
πολύ δύσκολη και χρονοβόρα διαδικασία. Και τέλος -και θα
έλεγα το πιο δύσκολο και το ακόµα χειρότερο-, είναι το γεγονός
ότι σε πάρα πολλά έργα υπήρχε η ανάγκη επικαιροποίησης, για
να µην πω εκπόνησης από την αρχή των µελετών, προκειµένου
να προχωρήσουν και να υλοποιηθούν τα έργα.

Τα καλά νέα. Προκειµένου να µην υπάρξει καµµία ασάφεια -
γιατί όντως αυτό είναι ένα ειλικρινές ενδιαφέρον, κανείς δεν
θέλει µε οποιονδήποτε τρόπο και αν εντάσσονται έργα, να χά-
νονται χρήµατα, κοινοτικοί πόροι και κυρίως να στερεί τη δυνα-
τότητα για ουσιαστικές παρεµβάσεις στις αγροτικές περιοχές
της χώρας µας- θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν τίθεται κανένα θέµα
απένταξης ενταγµένων πράξεων. Η υλοποίησή τους συνεχίζεται
απρόσκοπτα. Κανένας κίνδυνος απωλειών κοινοτικών πόρων δεν
θα υπάρξει.

Να πω συγκεκριµένα ότι σε οκτώ από τα έργα που έχουν εν-
ταχθεί έχει εξελιχθεί σε µεγάλο βαθµό η διαγωνιστική διαδικασία.
Υπάρχουν ήδη προσωρινοί ανάδοχοι των έργων και οι διαδικα-
σίες εξελίσσονται κανονικά ως προς την υπογραφή του τελικού
εργολαβικού συµφωνητικού. Σε άλλα οκτώ προτεινόµενα έργα,
το Υπουργείο µας έχει ξεκινήσει τη χρονοβόρο διαδικασία κήρυ-
ξης των απαλλοτριώσεων, καθώς απαιτείται η συµπλήρωση κτη-
µατολογικών διαγραµµάτων και πινάκων από τον µελετητή που
να διαθέτει προφανώς τα απαιτούµενα στοιχεία, για να φτά-
σουµε στη σύνταξη των τευχών. Για τα υπόλοιπα έργα -όπου σε
πολλά από αυτά συντελούν και προµήθειες- τα οποία προτάθη-
καν και από τις περιφέρειες, απαιτήθηκε ενδελεχής έλεγχος,
εκτεταµένες διορθώσεις και συµπληρώσεις της αρχικής µελέτης,
προκειµένου να φτάσουµε στα τεύχη δηµοπράτησης, τόσο σε
ό,τι αφορά τις προδιαγραφές οι οποίες δεν ήταν εναρµονισµένες
µε τους ισχύοντες κανονισµούς όσο και σε ό,τι αφορά τις εκτι-
µήσεις για τα τιµολόγια των εργασιών. 

Όλα αυτά τα στοιχεία είχαν οδηγήσει στο να βαθµολογηθούν
και να µοριοδοτηθούν στις 2 Ιουλίου αυτά τα έργα, για να ενταχ-
θούν. Η καθυστέρηση και η ανάγκη εκπόνησης στην ουσία των
µελετών µας πήγε πάρα πολύ πίσω.

Πριν ολοκληρώσω και επανέλθω στη δευτερολογία µου, θέλω
να απαντήσω πολύ ουσιαστικά στον φόβο για την απένταξη των
έργων. Θέλω, λοιπόν, να ενηµερώσω το Σώµα ότι σύµφωνα µε
τα τελευταία στοιχεία και τις ενέργειες που έχουµε κάνει, για εί-
κοσι δύο από τα είκοσι πέντε έργα έχει ήδη εκδοθεί τροποποίηση
των αποφάσεων ένταξής τους, ως προς την προθεσµία ανάλη-
ψης νοµικής δέσµευσης για τρεις κυρίως λόγους: ύπαρξης δια-
δικασιών απόκτησης γης -για απαλλοτριώσεις δηλαδή- για
αναγκαιότητα εκπόνησης, επικαιροποίησης ή τροποποίησης κα-
τασκευαστικής µελέτης -το µεγαλύτερο πρόβληµα που σας επε-
σήµανα- και καθυστερήσεων που προκλήθηκαν σε ορισµένες
περιπτώσεις εξαιτίας του COVID. 

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά συνολικά τις είκοσι δύο απο-
φάσεις για τα έργα που σας ανέφερα προηγουµένως.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Ιωάννης Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Για όλα αυτά τα είκοσι πέντε έργα εκδόθηκε από την υπηρεσία
µας η απαιτούµενη απόφαση έγκρισης του σχεδίου σύµβασης
του κατασκευαστικού έργου προκειµένου να ακολουθεί η υπο-
γραφή της. Η πράξη αυτή είναι «εκσυγχρονισµός - επέκταση αρ-
δευτικού δικτύου Μεσοβουνίου Δήµου Εορδαίας του Νοµού
Κοζάνης» µε προϋπολογισµό 5 εκατοµµύρια ευρώ περίπου. 

Επίσης για δύο από τα είκοσι πέντε έργα έχουν προχωρήσει
σε σηµαντικό βαθµό οι διαδικασίες ανάθεσης σύµβασης. Εκτι-
µάται ότι µπορεί να καταστεί δυνατή η σύµβαση έτσι ώστε να µην
έχουµε πρόβληµα µε την υπάρχουσα προθεσµία. Πρόκειται για
το έργο «εξορθολογισµός λειτουργίας υφιστάµενων δικτύων άρ-
δευσης του Νοµού Τρικάλων» µε προϋπολογισµό ένταξης 12
εκατοµµυρίων ευρώ και «κατασκευή αρδευτικού δικτύου στη Νέα
Μεσηµβρία του Δήµου Χαλκηδόνος του Νοµού Θεσσαλονίκης»
µε προϋπολογισµό εντάξεις εκατοµµυρίων 10.708.000 ευρώ. 

Άρα, κανένα έργο δεν θα απενταχθεί. Κάναµε αυτά που

έπρεπε να κάνουµε και από τα Πρακτικά µπορείτε να ενηµερω-
θείτε και επίσηµα για τις ενέργειες µας. Παραλάβαµε µία κατά-
σταση εκτέλεσης έργων στη χώρα, που έτσι κι αλλιώς είναι
προβληµατική, αλλά ήταν διπλά προβληµατική γιατί αναγκαστή-
καµε να διαχειριστούµε απαλλοτριώσεις και επανεκπόνηση µε-
λετών σε µια περίοδο που και o COVID και άλλες συνθήκες δεν
δίνουν τη δυνατότητα ταχύτατης ανταπόκρισης. Παρ’ όλα αυτά,
όµως, τα έργα βρίσκονται σε έναν ασφαλή δρόµο υλοποίησης,
έτσι όπως τα έχει ανάγκη και η ελληνική πολιτεία, κυρίως, όµως,
ο πρωτογενής τοµέας στη χώρα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αραχωβίτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε, για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους, κύριε

Υπουργέ, το ότι τρεισήµισι χρόνια στη διακυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
χρειάστηκε σκληρή δουλειά και συνεργασία µε τις υπηρεσίες τις
οποίες ευχαριστούµε, για να φτάσουν να ωριµάσουν οι µελέτες
και να υποβληθούν τα έργα, δεν το λες τελευταία στιγµή. Το λες
τρεισήµισι χρόνια. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, όσον αφορά στην αρτιότητα δεν περίµενα να το
πείτε αυτό το πράγµα, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι για να ενταχθεί
µία πρόταση σε ένα µέτρο χρειάζεται υποχρεωτικά να έχει όλες
τις απαραίτητες µελέτες ώριµες και έτοιµες στον φάκελό της.
Υπήρχαν υποψήφια έργα, όπως ξέρετε, τα οποία δεν πληρούσαν
τις προδιαγραφές και δεν εντάχθηκαν. Για τα είκοσι πέντε που
συζητάµε οι φάκελοι ήταν πλήρεις και οι µελέτες µπορεί να χρει-
αζόντουσαν επικαιροποίηση προφανώς. Όλα χρειάζονται επικαι-
ροποίηση λόγω των χρόνων. Αλλά σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούµε να τα χρεώσουµε όλα στην πανδηµία και να πούµε ότι
η πανδηµία σταµάτησε τη ζωή. 

Το δεκαοκτάµηνο από τις 2 Ιουλίου έχει περάσει εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Υπάρχει προφανής αδράνεια και ιδιαίτερα -για να εί-
µαστε δίκαιοι- της προηγούµενης πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου. Είναι ξεκάθαρο ότι υπάρχει αδράνεια. Δεν ωραιοποιούµε,
λοιπόν, καταστάσεις. 

Σχετικά µε τα τρία έργα που είπατε, θα τα παρακολουθούµε,
εδώ θα είµαστε, όπως και σχετικά µε τα άλλα είκοσι δύο έργα,
θα δούµε και αυτά που κατέθεσε στα Πρακτικά. Εγώ, όµως, θα
κρατήσω το εξής: Κανένα από αυτά δεν θα πάει στο Ταµείο Ανά-
καµψης. Υπάρχουν άλλα έργα να πάνε στο Ταµείο Ανάκαµψης.
Θα είµαστε εδώ, θα σας κάνουµε σκληρή κριτική και δεν θα αφή-
σουµε να πάει κανένα στο Ταµείο Ανάκαµψης. Γιατί το Ταµείο
Ανάκαµψης µε τη µέθοδο που εσείς επιλέξατε ως Κυβέρνηση,
δηλαδή της ανάπτυξης των έργων µέσω ΣΔΙΤ δηµιουργεί κάτι
που µε την ευκαιρία πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε στον κόσµο.
Με τη σύµπραξη δηµόσιου-ιδιωτικού τοµέα, το µισό έργο είναι
επιδοτούµενο, το άλλο µισό έργο θα κληθεί ο ιδιώτης που θα
βάλει τα χρήµατα του να τα πάρει πίσω, προφανώς µε τον νόµιµο
τόκο. Άρα θα έχει δικαίωµα λόγου στη διοίκηση, θα έχει «διοί-
κηση» δηλαδή, και ο χρήστης θα πληρώσει το µισό έργο. 

Τα είκοσι πέντε αυτά ενταγµένα έργα είναι 100% χρηµατοδο-
τούµενα, άρα ο χρήστης, ο παραγωγός, δεν θα πληρώσει τίποτα
στο τέλος. Με το ΣΔΙΤ θα πληρώσει το µισό έργο. Για να ξεκα-
θαρίσουµε τα πράγµατα. 

Εγώ θέλω από αυτήν τη θέση να συγχαρώ τις υπηρεσίες για
τη συνεργασία που είχαµε και να τις ευχαριστήσω για το ότι κα-
τορθώσαµε αυτά τα έργα έγκαιρα να τα ωριµάσουµε και να τα
εντάξουµε στο συγκεκριµένο µέτρο του Προγράµµατος Αγροτι-
κής Ανάπτυξης. 

Περιµένω στη δευτερολογία σας µια ρητή δέσµευση και ξεκά-
θαρα λόγια ότι από ’δω και πέρα, δεν θα υπάρξει καθόλου χαµέ-
νος χρόνος, δεν θα υπάρξει καµµία χαµένη προθεσµία και για τα
είκοσι πέντε αυτά έργα θα προχωρήσουν οι διαδικασίες, εκτός
από το θεωρητικό κοµµάτι και πρακτικά, έτσι ώστε να µην έχουµε
καµµία απένταξη αυτών των είκοσι πέντε έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ο
λόγος σε εσάς για την απάντησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αραχωβίτη, οι ίδιες υπηρεσίες µε τις οποίες συνεργα-
στήκατε όταν ήσασταν στο Υπουργείο είναι οι ίδιες υπηρεσίες
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και οι ίδιοι άνθρωποι µε τους οποίους συνεργαζόµαστε και εµείς
και, πράγµατι, η δουλειά και η εµπειρία τους είναι πολύτιµη και
η υποστήριξή τους σε κάθε πολιτική ηγεσία προς τον πρωτογενή
τοµέα, προς τις Ελληνίδες και τους Έλληνες αγρότες είναι ση-
µαντική. 

Είπα από την αρχή ότι το πρώτο πράγµα που πρέπει να δει κά-
ποιος είναι το πλαίσιο των διαδικασιών των έργων. Και αυτό δεν
είναι θέµα πολιτικής ή κοµµατικής αντιπαράθεσης, Είµαι βέβαιος
ότι το νοιώσατε και το αντιµετωπίσαµε και εσείς, όπως και ο κ.
Βορίδης, όπως και εµείς σήµερα. Όταν πας να κατασκευάσεις
ένα έργο, του οποίου η µελέτη έχει γίνει δέκα και δώδεκα χρόνια
πριν, ξεκινάς µε γκολ από τα αποδυτήρια, ξεκινάς µε προβλή-
µατα. 

Αυτά είναι θέµατα κεντρικά, δοµικά που πρέπει να τα δούµε,
που πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε, όπως είναι και θέµατα αυτά
που έχουν να κάνουν µε την ταχύτητα των διαδικασιών, που πρέ-
πει, βεβαίως, να τηρήσεις τις διεθνείς υποχρεώσεις, τη διαφά-
νεια. Όµως, πολλές φορές αυτά οδηγούν σε καθυστέρηση στο
τελικό αποτέλεσµα και όλα αυτά είναι εις βάρος της πρωτογε-
νούς παραγωγής. 

Είναι αλήθεια ότι πολλά από αυτά τα έργα θα έπρεπε να είχαν
τύχει πολύ καλύτερης προετοιµασίας. Τα είπαµε και στην πρω-
τολογία. Να µην τα επαναλαµβάνουµε. Κρατήστε το γεγονός ότι
έχουµε κάνει ό,τι περνάει από το χέρι µας και είµαστε εδώ για
να διασφαλίσουµε σε συνεργασία µε τις υπηρεσίες και µε τη δι-
οίκηση την πολιτική που ασκούµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων ότι δεν θα χαθεί ούτε 1 ευρώ και δεν θα
απενταχθεί κανένα έργο. 

Κι όχι µόνο αυτό. Να αξιοποιήσουµε χρήµατα από το πακέτο
της µεταβατικής περιόδου και πόρους από την επόµενη µεταβα-
τική περίοδο και από το ΠΔΕ για να χρηµατοδοτήσουµε µια νέα
γενιά εγγειοβελτιωτικών έργων, όχι µόνο µεγάλων που έχει
ανάγκη η χώρα, αλλά και έργων µικρών, όπως ανανέωσης εξο-
πλισµού, αποκατάστασης δικτύων, υπογειοποίησης δικτύων, από
τα οποία έχει τεράστια ανάγκη το σύνολο των καλλιεργούµενων
εκτάσεων στη χώρα µας. 

Δυο κουβέντες θέλω να πω για το Ταµείο Ανάκαµψης. Το Τα-
µείο Ανάκαµψης δίνει µια µοναδική ευκαιρία στην ελληνική πολι-
τεία να αξιοποιήσει πόρους, έτσι ώστε να κατασκευάσει µεγάλα
έργα, φράγµατα και κλειστά δίκτυα σε περιοχές της χώρας που
υποφέρουν αυτήν τη στιγµή από την απουσία και την έλλειψη
αυτών των υποδοµών. Δεν προκύπτει από πουθενά ότι θα πλη-
ρώνει το έργο ο Έλληνας παραγωγός, ο Έλληνας αγρότης και
Ελληνίδα αγρότισσα µισό-µισό µε τον ιδιώτη. Τα έργα αυτά θα
αποπληρώνονται στον ιδιώτη µε πληρωµές διαθεσιµότητας από
το ελληνικό κράτος. Συνεπώς, δεν έχει να συµβάλλει κάτι βγά-
ζοντας από την τσέπη του χρήµατα για την κατασκευή του έργου
ο Έλληνας παραγωγός, ο Έλληνας ή η Ελληνίδα αγρότισσα. 

Πολύ σύντοµα θα είµαστε σε θέση να ενηµερώσουµε και πιο
αναλυτικά το ελληνικό Κοινοβούλιο για τον τρόπο µε τον οποίο
σχεδιάζουµε αυτήν τη γενιά έργων ΣΔΙΤ, φράγµατα και δίκτυα
σε όλη τη χώρα και να συζητήσουµε, επίσης, και για αλλαγές και
για µεταρρυθµίσεις που πρέπει να κάνουµε στο πλαίσιο λειτουρ-
γίας των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΒ, έτσι ώστε να αποκτήσουν χαρα-
κτηριστικά που θα τους επιτρέπουν να είναι πιο ουσιαστικοί στη
λειτουργία τους, να αξιοποιούν πιο σωστά τους πόρους, να απο-
κτήσουν πόρους και ανθρώπινο δυναµικό για να κάνουν αυτά
που πρέπει να κάνουν, πώς να εκσυγχρονίσουµε τα πράγµατα
εκεί, φτιάχνοντας δοµές και σχήµατα που θα µπορούν να κάνουν
άµεσα, γρήγορα, ουσιαστικά και εκτεταµένα παρεµβάσεις στο
αρδευτικό δίκτυο των ευρύτερων περιοχών. 

Τα έργα ΣΔΙΤ που σχεδιάζουµε µέσα από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης είναι έργα που βασίζονται σε ουσιαστικές µελέτες, είναι
έργα τα οποία θα αλλάξουν την όψη των γεωργικών εκµεταλλεύ-
σεων, θα µειώσουν σε παραπάνω από το µισό το κόστος παρα-
γωγής, θα αυξήσουν έτσι έµµεσα τα έσοδα των παραγωγών,
είναι έργα που δεν θα κοστίσουν στην κατασκευή τους σε τίποτα
στον Έλληνα παραγωγό. Και µέσω της συνολικής προσέγγισης
και µεταρρύθµισης, που θέλουµε να κάνουµε στο αρδευτικό
πεδίο, στο κοµµάτι των ΤΟΕΒ, των ΓΟΕΒ, των παρεµβάσεων, του
εκσυγχρονισµού, της ανανέωσης, των καινούργιων εγγειοβελ-

τιωτικών παρεµβάσεων, νοµίζω ότι θα προσθέσουµε ένα πάρα
πολύ ουσιαστικό λιθαράκι, θα δώσουµε ένα πάρα πολύ ουσια-
στικό εφόδιο στον πρωτογενή τοµέα στη χώρα µας, εφόδιο που
λείπει και που, όπως σωστά είπατε και στην εισαγωγή σας, απο-
τελεί έναν κρίσιµο παράγοντα για την ανθεκτικότητα και την αν-
ταγωνιστικότητα του πρωτογενούς τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ, για το σύνολο των απαντήσεών σας.

Προχωράµε στην τέταρτη µε αριθµό 862/11-6-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Τή-
ρηση των δεσµεύσεων προς την UNESCO από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού κατά την πρόσφατη “ανάπλαση” της Ακρόπολης».

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κατ’ αρχάς, να ζητήσω συγγνώµη που διακό-
πτω έστω και για λίγα λεπτά το ευφρόσυνο κλίµα της γκλαµου-
ριάς στο οποίο ζει η χώρα, του τύπου «λίγο θάλασσα, λίγο
αρχαιότητες και πολύ µας παίζουν οι ξένοι και αυτό είναι καλό»
και να έρθω σε πιο προσγειωµένα πράγµατα, τα οποία, όµως,
έχουν πραγµατική και διαχρονική λάµψη και για τα οποία φοβό-
µαστε τις πολιτικές σας, όχι εµείς ο ΣΥΡΙΖΑ, η επιστηµονική κοι-
νότητα, η κοινή γνώµη, αλλά και δηµοσιεύµατα έγκριτων
εφηµερίδων του ξένου Τύπου.

Και ξέρετε, κυρία Υπουργέ, είναι ο ξένος Τύπος που καλέσατε
εσείς εδώ για να κάνετε σόου επίδειξης για την Ακρόπολη, αλλά
µάλλον φαίνεται ότι σας γύρισε µπούµερανγκ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Ας έρθουµε στο προκείµενο. Οι πρόσφατες κατασκευές των

νέων εκτεταµένων διαδροµών στην Ακρόπολη έχουν ως αποτέ-
λεσµα επικάλυψη µεγάλων τµηµάτων του φυσικού βράχου, επι-
κάλυψη αρχαίων κατασκευών και ιχνών, εν τέλει, την καθολική
αλλαγή της εικόνας και της κλίµακας πρόσληψης του µνηµείου,
όπως έχει αποτυπωθεί διεθνώς στη συνείδηση των ανθρώπων.

Τα ίδια θα γίνουν -και µάλιστα πολύ περισσότερο- σύµφωνα
µε αναφορές των ειδικών, µπροστά από τα Προπύλαια στη δυ-
τική πρόσβαση µε τη µνηµειώδη κλίµακα που θα φτιαχτεί µε νέο
υλικό, αλλά και µε τις διαµορφώσεις, κατασκευές και οριζόντια
δάπεδα ανάµεσα στα µνηµεία.

Γνωρίζετε, όπως το γνωρίζουµε όλοι, ότι η Ακρόπολη είναι
στον κατάλογο της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς της
UNESCO, Σύµβαση του 1972, ψηφισµένη από τη χώρα µας µε
νόµο του κράτους το 1981.

Στα άρθρα 108, 118 των λειτουργικών κατευθυντήριων αρχών
η Ελλάδα έχει αναλάβει ενώπιον της ανθρωπότητας την υποχρέ-
ωση να καταρτίσει ένα κατάλληλο και εξειδικευµένο διαχειρι-
στικό σχέδιο, ώστε να καθορίζονται µε ακρίβεια οι τρόποι και
µέθοδοι προστασίας και διατήρησης της µοναδικής παγκόσµιας
αξίας της Ακρόπολης.

Βασικό στοιχείο του διαχειριστικού σχεδίου είναι η πρόβλεψη
και αξιολόγηση των επιπτώσεων από κάθε ενδεχόµενη παρέµ-
βαση πάνω στο αγαθό της παγκόσµιας κληρονοµιάς. Σύµφωνα
µε το άρθρο 172 των λειτουργικών κατευθυντήριων αρχών, κάθε
συµβαλλόµενο µέρος ενηµερώνει εγκαίρως το Κέντρο Παγκό-
σµιας Κληρονοµιάς για τις αποφάσεις του να προβεί σε κατα-
σκευές στον χώρο του µνηµείου.

Θα όφειλε, λοιπόν, πριν από οποιαδήποτε ενέργεια το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού να έχει συντάξει αυτό το διαχειριστικό σχέδιο
και συγχρόνως, να έχει αποστείλει µελέτη αξιολόγησης των επι-
πτώσεων στην κληρονοµιά, συνοδευόµενη από τα σχόλια από το
σύνολο των τευχών της σχετικής µελέτης.

Ερωτάσθε, κυρία Υπουργέ -για να µην σπαταλήσω περισσό-
τερο χρόνο- τι από όλα αυτά έχετε κάνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία
Υπουργέ, κυρία Μενδώνη, έχετε τον λόγο για τη δίκη σας απάν-
τηση.
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ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βουλευτή, να είστε σίγουρη ότι σε όλα τα έργα που υλο-
ποιούνται στην Ακρόπολη έχουν τηρηθεί και τηρούνται από τη
χώρα µας όλες οι δεσµεύσεις που απορρέουν από τη σύµβαση
για την προστασία της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς της
UNESCO. Σας βεβαιώ -επειδή θέλετε να το παραγνωρίζετε- ότι
η Ελλάδα και το επιστηµονικό δυναµικό του Υπουργείου Πολιτι-
σµού υπό την επιστηµονική επιµέλεια και εποπτεία του Μανόλη
Κορρέ επιτελεί ένα εξαιρετικά σηµαντικό και άρτιο επιστηµονικό
έργο στην Ακρόπολη. Τα έργα στην Ακρόπολη έχουν ξεκινήσει
εδώ και σαράντα χρόνια, στα περισσότερα είναι εµπλεκόµενος
ο κ. Κορρές µε απόλυτο σεβασµό στις αρχές της Χάρτας της Βε-
νετίας και των διεθνών συµβάσεων.

Στην ερώτησή σας αναφερθήκατε στο άρθρο 172 των επιχει-
ρησιακών οδηγιών της UNESCO. Το συγκεκριµένο άρθρο περιέ-
χει σύσταση προς τα κράτη-µέλη να ενηµερώνουν την UNESCO
για την πρόθεσή τους να υλοποιήσουν µεγάλης κλίµακας εργα-
σίες και κατασκευές, επαναλαµβάνω µεγάλης κλίµακας εργασίες
και κατασκευές, σε έναν χώρο ή µνηµείο που προστατεύεται από
τη σύµβαση και µπορεί να έχουν επίπτωση στην εξέχουσα οικου-
µενική αξία του.

Κατ’ αρχάς πρέπει να αντιληφθείτε ότι οι εργασίες για τη δια-
µόρφωση των διαδροµών στην Ακρόπολη για άτοµα ΑΜΕΑ και
εµποδιζόµενα άτοµα, καθώς και η τοποθέτηση του ανελκυστήρα
πλαγιάς θεωρούνται έργα µικρής κλίµακας. Και προφανώς αγνο-
είτε ότι στη δήλωση εξέχουσας οικουµενικής αξίας που υπέβαλε
το 2013 η χώρα µας στην UNESCO για την Ακρόπολη, και η
οποία εγκρίθηκε τον Ιούλιο του 2015, περιλαµβάνονται οι εργα-
σίες που έγιναν και γίνονται και µάλιστα µε σαφή αναφορά στα
έργα προσβασιµότητας για εµποδιζόµενα άτοµα. Μεταφράζω τη
δήλωση: «Ιδιαίτερη προσοχή έχει δοθεί στην προσβασιµότητα
του αρχαιολογικού χώρου στις διαδροµές και στις εξυπηρετή-
σεις των επισκεπτών, ειδικά των εµποδιζόµενων ατόµων.». 

Καταθέτω και τη δήλωση στα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας θυµίζω, ακόµα, ότι τα έργα για την ενίσχυση της προσβα-
σιµότητας σε χώρους και µνηµεία είναι υποχρέωση όλων των
κρατών-µελών, σύµφωνα µε τον «Στόχο 10» της βιώσιµης ανά-
πτυξης του ΟΗΕ. 

Επιπλέον, ο αρχαιολογικός χώρος της Ακρόπολης εντάσσεται
στο αυστηρό πλαίσιο προστασίας του ν.3028 και ακολουθούνται
πάντοτε -πάντοτε!- όλες οι διαδικασίες που προβλέπονται για την
έγκριση και υλοποίηση µελετών και επεµβάσεων στα µνηµεία της
χώρας µας. 

Όλες οι µελέτες που υλοποιήθηκαν για την αποκατάσταση των
υφιστάµενων από το 1976 διαδροµών στον Βράχο εξετάστηκαν
από τα αρµόδια όργανα του Υπουργείου, κατόπιν των εισηγή-
σεων της Επιτροπής Συντήρησης Μνηµείων Ακροπόλεως, της
υπηρεσίας Συντήρησης Μνηµείων Ακροπόλεως και εγκρίθηκαν
από το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο, καθώς και από τις
υπηρεσίες του Υπουργείου, ενώ οι υπηρεσίες επέβλεψαν επιστα-
µένως και την εφαρµογή των µελετών, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στον ν.3028. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Οι τσιµεντένιες διαδροµές, του αείµνηστου Γιάννη Τραυλού
της δεκαετίας του ’70, δηλαδή προϋπήρχαν της ένταξης της
Ακρόπολης στα µνηµεία της UNESCO, αποτελούν σήµερα επα-
νάληψη των παλαιών µε καλύτερο υλικό.

Καταθέτω στα Πρακτικά φωτογραφίες που φαίνεται το πριν
και το µετά, καθώς και οι διάφορες φάσεις από το 1976 και εξής.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Κυρία Βουλευτά, αναφέρεστε σε προγραµµατισµένα έργα στη

δυτική πρόσβαση έµπροσθεν των Προπυλαίων. Σας ενηµερώνω
ότι η µελέτη για τη διαµόρφωση της δυτικής προσπέλασης της
Ακρόπολης εκπονείται από τον Μανόλη Κορρέ και τους συνερ-
γάτες του. Και όπως έχουµε δηλώσει πολλές φορές, θα παρου-
σιαστεί µετά την ολοκλήρωσή της στην επιστηµονική κοινότητα
το προσεχές φθινόπωρο στο πλαίσιο διεθνούς επιστηµονικού συ-
νεδρίου για τα έργα στην Ακρόπολη, όπου και θα συζητηθεί αρ-
µοδίως. Στο εν λόγω συνέδριο έχουν προσκληθεί και
εµπειρογνώµονες από την UNESCO, οι οποίοι έχουν ήδη απο-
δεχθεί την πρόσκλησή µας.

Τα περί απόκρυψης, λοιπόν, αρχαιολογικών δεδοµένων, απα-
ξίωσης του φυσικού τοπίου και διακινδύνευσης της ασφάλειας
των µνηµείων αποτελούν εικασίες, τις οποίες όµως το κόµµα σας
αναπαράγει συστηµατικά. 

Αναφέρεστε, επίσης, στη µη ύπαρξη διαχειριστικού σχεδίου,
σύµφωνα µε τα άρθρα 108 έως 118 των λειτουργικών κατευθυν-
τηρίων αρχών του Κέντρου Παγκόσµιας Κληρονοµιάς και ότι
κακώς γίνονται έργα. Θα έπρεπε να ξέρετε ότι όλες σχεδόν οι
εγγραφές των κρατών-µελών πριν από το 2005, µεταξύ των
οποίων και η Ακρόπολη, δεν διέθεταν διαχειριστικά σχέδια,
καθώς τότε, την εποχή που εντάχθηκαν, δεν ήταν προαπαιτού-
µενα. Ίσως δε γνωρίζετε ότι από το 2018, επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ
δηλαδή, ξεκίνησε το έργο κατάρτισης των σχεδίων διαχείρισης
για όσα µνηµεία είναι ενταγµένα στον κατάλογο της πολιτιστικής
κληρονοµιάς και δεν τα διαθέτουν. Το έργο αυτό ολοκληρώνεται,
σύµφωνα µε τα δικά σας χρονοδιαγράµµατα, το 2023. 

Ειδικά, όµως, για την Ακρόπολη, πέραν της συµπερίληψής της
στο συγκεκριµένο έργο, προκειµένου να εξασφαλιστεί η µεγα-
λύτερη δυνατή εξειδίκευση ως προς την ανάπτυξη ενός ολοκλη-
ρωµένου συστήµατος διαχείρισής της, εκπονείται επιπλέον από
εµάς από το 2020 σχέδιο διαχείρισης κινδύνων. Αυτό ειδικά για
την Ακρόπολη των Αθηνών.

Κυρία Βουλευτά, επειδή δεν υπήρχε διαχειριστικό σχέδιο την
περίοδο 2015-2019, δεν θυµάµαι να σταµατήσατε τα έργα στην
Ακρόπολη, όπως δεν θυµάµαι να έχει τεθεί ποτέ και από κανέναν
παρόµοιο θέµα στην UNESCO. (AD)

Και δεν θυµάµαι ακόµα να έχει καταβληθεί ποτέ τέτοια συντο-
νισµένη προσπάθεια εκ µέρους µιας πολιτικής παράταξης µε συ-
νεχή fake news προκειµένου να διαβληθεί η αξιοπιστία της χώρας,
των υπηρεσιών και των στελεχών του Υπουργείου Πολιτισµού,
καθώς και διακεκριµένων επιστηµόνων σε έναν διεθνή οργανισµό.
Κάποιοι δεν διστάζουν στον βωµό προσωπικών και ενδεχοµένως
σεβαστών επιστηµονικών αντιπαραθέσεων, να διασύρουν τη χώρα
διεθνώς µε ψευδή στοιχεία και πάντοτε στο παρασκήνιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Ανα-
γνωστοούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ. Θα
πάρω τον ίδιο χρόνο µε την Υπουργό, αν µου επιτρέπετε.

Κυρία Υπουργέ, όπως πάντα δεν µου απαντήσατε σε απολύ-
τως τίποτα. Και δεν απαντήσατε όχι µόνο σε µένα, αλλά και στον
ελληνικό λαό, στους επιστήµονες, αλλά και στη διεθνή κοινότητα.

Σας παρακαλώ, προσωπικά σε µένα «Αγνοείτε», «Δεν ξέρετε»,
κ.λπ., δεν θα ξαναµιλήσετε έτσι. Δεν σας το επιτρέπω. Θα µου
απαντάτε σε αυτά που σας ρωτάω. Το ότι είστε ανώτερου πολι-
τισµού και προσπαθείτε να το δείξετε µε κάθε τρόπο το ζήσαµε
και στην Ακρόπολη, όταν ανέβηκε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Σας παρακαλώ, λοιπόν.

Το θέµα της Ακρόπολης δεν είναι θέµα του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι
θέµα της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι θέµα του ελληνικού κράτους
και αφορά ένα µνηµείο παγκόσµιας κληρονοµιάς. Αφορά τους
επιστήµονες, τον διεθνή Τύπο, αλλά και την κοινή γνώµη, γιατί
είναι το εµβληµατικό µνηµείο της δηµοκρατίας.

Από την απάντησή σας κατάλαβα, πρώτον, ότι δεν έχετε ετοι-
µάσει κανένα διαχειριστικό σχέδιο, όπως είναι υποχρεωµένη η
χώρα. Δεύτερον, δεν έχετε ενηµερώσει την UNESCO. Όπως είπε
και η κ. Ρέσλερ στον δηµοσιογράφο της «LIBERATION» –το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά- το έµαθε από τρίτους.

Αναφορικά µε το σχέδιο διαχείρισης κινδύνων, κυρία Υπουργέ,
αυτά τα λέτε για να τα ακούει κάποιος, αλλά ξέρουµε µεταξύ µας
πάρα πολύ καλά ότι δεν έχει να κάνει µε τίποτα από αυτά που
συζητάµε.
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Τρίτον, κυρία Υπουργέ, µην κρύβεστε πίσω από τα άτοµα µε
αναπηρία και δυσκολία στην κίνηση. Δεν πρόκειται περί αυτού.
Δεν πρόκειται για τις διαστρώσεις του Τραυλού. Πρόκειται για
κάτι άλλο –το έχει πει ο ίδιος ο Κορρές- το οποίο καλύπτει τον
ίδιο τον Βράχο, τα αποτυπώµατα από την παλαιολιθική µέχρι σή-
µερα εποχή, αλλάζει την κλίµακα πρόσληψης των µνηµείων, γί-
νονται µεγάλες αλλαγές. Με αυτά τα χαρακτηριστικά
γνωρίσµατα φυσικού τοπίου και αρχιτεκτονηµάτων –γιατί ο ίδιος
ο Βράχος είναι µνηµείο- η Ακρόπολη έγινε µνηµείο παγκόσµιας
πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Κι εσείς έρχεστε εδώ τώρα και προσπαθείτε µονίµως να κρυ-
φτείτε, αντί να απαντήσετε. Και, µάλιστα, δεν είναι µόνο αυτές
οι παρεµβάσεις. Είναι και η κλίµακα στα Προπύλαια. Είναι µία τε-
ράστια κλίµακα από ό,τι έχει αναφερθεί από τους αρµόδιους για
την Ακρόπολη. Επίσης, είναι και τα πλατό που θα φτιαχτούν ανά-
µεσα στα µνηµεία, που θα καλύψουν σχεδόν όλο τον Βράχο ανά-
µεσα στα µνηµεία.

Πρέπει ή δεν πρέπει να ενηµερωθεί η UNESCO; Θέτετε ή δεν
θέτετε σε κίνδυνο εσείς η ίδια, το Υπουργείο; Δεν είναι κάποιος
επιστήµονας. Το ελληνικό κράτος έχει υπογράψει τη σύµβαση.
Δεν την έχει υπογράψει κανένας επιστήµονας. Δεν είναι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το ελληνικό ICOMOS δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το Παρατηρητήριο Παρακολούθησης Παγκόσµιας Κληρονο-
µιάς είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, κυρία Υπουργέ; Απαντήστε σ’ αυτά.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά αυτά που σας ανέ-
φερα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτο-
γραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τις απαντήσεις σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κυρία Βουλευτή, προφανώς δεν είστε σε θέση να κατα-
νοήσετε κάποιες απαντήσεις. Δεν σας αδικώ. Δεν ξέρετε τις
διαδικασίες. Αναφέρεστε σε σχήµατα τα οποία έχετε στο µυαλό
σας. Έχετε κάθε δικαίωµα να το κάνετε…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν σας επιτρέπω
να µου µιλάτε έτσι! Μιλάµε για την Ακρόπολη. Δεν επιτρέπεται η
Υπουργός Πολιτισµού να µιλάει έτσι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κυρία
Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα απαντήσετε για
την Ακρόπολη; Αφήστε αυτό το ύφος! 

Θα φύγω, αν συνεχίσει έτσι, κύριε Πρόεδρε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού):…όπως έχω κάθε δικαίωµα κι εγώ να σας πω ότι εσείς οι
οποίοι σήµερα υπεραµύνεστε τάχα της Ακρόπολης, αφήσατε µία
Ακρόπολη εγκαταλελειµµένη, µε ατυχήµατα. Ούτε καν η αντικε-
ραυνική προστασία δεν ήταν, κυρία Αναγνωστοπούλου, σε κατά-
σταση τέτοια που να προστατεύσει τους τέσσερις ανθρώπους
που τον Μάρτιο του 2019 τραυµατίστηκαν εξαιρετικά σοβαρά.
Προφανώς -και δεν το απαιτώ- δεν γνωρίζετε ότι για οποιοδή-
ποτε µνηµείο αν κάτι πρέπει να γίνει είναι η µελέτη, η εκπόνηση
της µελέτης.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα την ακούσω,
κύριε Πρόεδρε,….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, σας παρακαλώ! Οµιλείτε όπως θέλετε και η Υπουργός
οµιλεί όπως αυτή νοµίζει. Ακόµη κι αν δεν συµφωνείτε, µην αντι-
δράτε. 

Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Προφανώς και δεν έχω την απαίτηση να γνωρίζετε, ανα-
φέρεστε στη δυτική πρόσβαση. Σας είπα, η µελέτη εκπονείται
τώρα . Η υποχρέωσή µας, λοιπόν, είναι να εκπονήσουµε τη µε-
λέτη. Εκπονείται η µελέτη. Εσείς προσπαθείτε να πείτε ότι αυτά
έχουν γίνει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Και κατατίθενται. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Η µελέτη εκπονείται, θα τεθεί υπ’ όψιν της διεθνούς επι-
στηµονικής κοινότητας στο συνέδριο του Νοεµβρίου και στη συ-
νέχεια θα υπάρξει οποιαδήποτε ενηµέρωση, εάν κριθεί ότι είναι
µείζων παρέµβαση, προς την UNESCO. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχει τις προϋπο-
θέσεις…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Μην µου κουνάτε το δάχτυλο µε αυτόν τον τρόπο.

Ακούστε να σας πω κάτι. Σας έχω ενηµερώσει χιλιάδες φορές
από αυτό το Βήµα. Η πρόσβαση της Ακρόπολης, είτε σας αρέσει
είτε δεν σας αρέσει, αποτελεί προτεραιότητά µας. Τα έργα της
Ακρόπολης βασίζονται σε σαφή επιστηµονικά δεδοµένα και ακο-
λουθούν τις αρχές του Χάρτη της Βενετίας. Οι παρεµβάσεις πε-
ριορίζονται στις απολύτως απαραίτητες και σέβονται το αρχαίο
δοµικό σύστηµα, ενώ παραµένουν σχολαστικά συνεπείς στην
αρχή της αναστρεψιµότητας. Σας παραπέµπω στο βίντεο το
οποίο έχει αναρτήσει η υπηρεσία Συντήρησης Μνηµείων Ακρο-
πόλεως, που τεκµηριώνει αδιάψευστα την αναστρεψιµότητα των
διαδροµών.

Για τα έργα που υλοποιούνται στην Ακρόπολη έχουν οργανω-
θεί µέχρι σήµερα δέκα διεθνή συνέδρια και όπως σας είπα και
προηγουµένως, τον Νοέµβριο θα οργανωθεί το ενδέκατο. Στα
συνέδρια αυτά εκτίθενται πλήρως οι µελέτες, αποκτούν την ανα-
γκαία δηµοσιότητα και από εκεί και πέρα, ανάλογα µε την κρίση
των ειδικών, τροποποιούνται ή εφαρµόζονται. 

Παρά ταύτα εσείς και η παράταξή σας αρνείστε πεισµατικά να
αποδεχθείτε την αλήθεια και αναλώνεστε σε ένα παιχνίδι εντυ-
πώσεων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, σας παρακαλώ. Γιατί έχετε εκνευρισµό; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μα, δεν µπορεί να

λέει ό,τι θέλει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σεβαστείτε τη διαδι-

κασία. Εγώ βλέπω την κυρία Υπουργό να απαντά µε επιχειρή-
µατα. Δεν τα δέχεστε; Δικαίωµά σας. 

Συνεχίστε, κυρία Υπουργέ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Έσχατο επεισόδιο αυτού που προσπαθείτε να πείτε απο-
τελεί ο ισχυρισµός σας περί µη τήρησης των δεσµεύσεων που
απορρέουν από τη σύµβαση της UNESCO. Δεν µας προκαλεί
καµµία εντύπωση ότι η Αντιπολίτευση για µια ακόµα φορά προ-
σπαθεί να κάνει αυτό που γνωρίζει καλύτερα, να δηµιουργήσει
εντυπώσεις για να περισώσετε δικά σας λάθη και να αµφισβητή-
σετε το έργο που κάνει το Υπουργείο Πολιτισµού και τα στελέχη
του. 

Δεν προκαλεί εντύπωση καν το γεγονός ότι στην προσπάθειά
σας αυτή µηχανεύεστε ψευδείς ισχυρισµούς περί δήθεν µη τή-
ρησης των προβλεποµένων από την UNESCO υποχρεώσεων της
χώρας. Σας κατέθεσα την έγκριση του 2015, την οποία αγνοείτε. 

Δεν µπορώ όµως να µην σταθώ και στο γεγονός ότι η κοµµα-
τική γραµµή της παράταξής σας έχει ξεπεράσει τα όρια της αν-
τιπολιτευτικής κριτικής σε σηµείο που ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος επί
τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε απολύτως τίποτε στον πολιτισµό
ούτε και στην Ακρόπολη, στα δύο χρόνια που βρίσκεται στην Αν-
τιπολίτευση αναλώνεται σε ψευδείς ειδήσεις οδηγούµενος σε
απελπισµένες ανακοινώσεις µε χρήση δικαστικής γλώσσας, δια-
στρεβλώσεων και συνεχώς fake news.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ο «GUARDIAN» είναι
ΣΥΡΙΖΑ, κυρία Υπουργέ; 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κυρία Αναγνωστοπούλου, σε κάθε περίπτωση η Ελλάδα
δεν µπορεί να εγκλωβιστεί στην άρνηση, στο µαύρο και στα fake
news του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τι είναι αυτά που
λέτε; Έχετε διαλύσει….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, είστε στην Ολοµέλεια. Με συγχωρείτε, όταν διαφωνείτε
δεν χρειάζεται να αντιδράτε έτσι. Έχετε τις πολιτικές τις δικές
σας εσείς, οι πολιτικές της Κυβέρνησης εκφράζονται διά της κυ-
ρίας Υπουργού, µε επιχειρήµατα και µε πολλή ευγένεια. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ποια επιχειρήµατα;
Λέει ψέµατα συνεχώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην αντιδράτε και µη
διακόπτετε τη διαδικασία. Σεβαστείτε, όπως σας σεβάστηκαν.
Δεν σας διέκοψε κανένας. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κυρία Αναγνωστοπούλου, να καταλάβετε ότι η Ελλάδα
δεν εγκλωβίζεται στην άρνηση, στο µαύρο και στα fake news του
ΣΥΡΙΖΑ, ούτε σε λογικές αναχρονιστικές που αδιαφορούν πλή-
ρως για την αξία και τη σηµαντικότητα της ανάδειξης και της
εξωστρέφειας του ελληνικού πολιτισµού µέσα από έργα και δρά-
σεις που διακατέχονται από καθεστώς νοµιµότητας και σύγχρο-
νης αντίληψης. Εξ ου και η τοποθέτησή σας για τη χθεσινή
εκδήλωση στο Καλλιµάρµαρο. 

Ευχαριστώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Συγγνώµη, κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχετε κανένα δι-

καίωµα. Δεν καταγράφεται τίποτα από όσα λέει η κ. Αναγνωστο-
πούλου, απολύτως τίποτα.

Προχωράµε στην τελευταία για σήµερα, από είκοσι δύο παρα-
καλώ –για να το ακούνε όλοι- ερωτήσεις, στη δεύτερη µε αριθµό
6113/590/19-4-2021 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων
των αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αντί να απο-
µακρυνθεί ο αποτεφρωτήρας επικίνδυνων αποβλήτων υγειονο-
µικών µονάδων δίπλα στον ΧΥΤΑ Άνω Λιοσίων, σχεδιάζεται η
πολυετής παραµονή του».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για µια γραπτή ερώτηση και αίτηση

κατάθεσης εγγράφων που είχε κατατεθεί πριν από δύο µήνες και
δύο µήνες τώρα έχει µείνει αναπάντητη και γι’ αυτό κατατέθηκε
ως επίκαιρη.

Στις 11 Ιουνίου, την προηγούµενη Παρασκευή, η αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας εξέδωσε
την απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, την ΑΕΠΟ, για
την ολοκληρωµένη εγκατάσταση διαχείρισης απορριµµάτων των
ΟΕΔΑ Δυτικής Αττικής, τον ΧΥΤΑ Φυλής, νοµιµοποιώντας µια τε-
ράστια επέκταση της υφιστάµενης εγκατάστασης που λειτουργεί
µε απίστευτα µπαλώµατα και προχειρότητες, όπως έχουµε κα-
ταγγείλει ξανά και ξανά. 

Έχω καταθέσει πάνω από δέκα επίκαιρες ερωτήσεις και κά-
ποιες λίγες γραπτές και αιτήσεις κατάθεσης εγγράφων για το ζή-
τηµα. 

Ζητάµε να κλείσει ο ΧΥΤΑ Φυλής, αλλά ζητάµε ώσπου να κλεί-
σει, να αποκατασταθεί η νοµιµότητα µε µια ΑΕΠΟ ενιαία για όλο
τον χώρο, όπως προβλέπει και ο νόµος, έτσι κι αλλιώς. 

Συµπεριλαµβάνει η ΑΕΠΟ την κατασκευή του νέου ΧΥΤΑ που
έχει ήδη ανατεθεί στην κοινοπραξία της εταιρείας «ΗΛΕΚΤΩΡ»
και η απόφαση ισχύει για δεκαπέντε έτη από την έκδοσή της. 

Τώρα, ενώ παρουσιάζεται ως ενιαία η έγκριση των περιβαλ-
λοντικών όρων, λείπουν τρεις ουσιώδεις και πολύ σηµαντικές µο-
νάδες. Αυτές είναι η µονάδα παραγωγής βιοαερίου του
«ΗΛΕΚΤΩΡ», τον αποτεφρωτήρα επικίνδυνων αποβλήτων υγει-
ονοµικών µονάδων «ΗΛΕΚΤΩΡ» και τη µονάδα ανακύκλωσης επε-
ξεργασίας της εταιρείας «WATT». 

Είναι αδιανόητο ότι χρησιµοποιείτε ως δικαιολογία για την
εξαίρεση αυτών των τριών µονάδων από την ενιαία αυτή ΑΕΠΟ,
την περιβαλλοντική αδειοδότηση, ότι διαχειρίζονται αυτές οι µο-
νάδες από ιδιώτες. Αδιανόητο! 

Την ίδια στιγµή, αυτή η ΑΕΠΟ αγνοεί ή υποβαθµίζει συστηµα-
τικά ευρήµατα από µετρήσεις που δείχνουν σηµαντικές υπερβά-
σεις σε µια σειρά ρυπαντικών παραµέτρων, όπως τις εκθέσεις
περιβαλλοντικής παρακολούθησης του ΧΥΤΑ Φυλής, τις εκθέσεις
λειτουργίας του ΕΜΑΚ και του αποτεφρωτήρα επικίνδυνων υγει-
ονοµικών αποβλήτων, τις εκθέσεις των επιθεωρητών περιβάλλον-
τος για τα υπόγεια ύδατα που αποκρύπτονται, αλλά έχουν
διαρρεύσει στον Τύπο, τις µελέτες του Πανεπιστηµίου Αθηνών,

τις µελέτες του φορέα διαχείρισης του Θριασίου και τη µη αξιο-
ποίηση των παραδοτέων της επιδηµιολογικής έρευνας που έχουν
ολοκληρωθεί. 

Και είναι άνω ποταµών η δήλωση ότι τα έργα στον ΟΕΔΑ Δυ-
τικής Αττικής ως ήδη κατασκευασµένα και σε λειτουργία εδώ και
πολλά έτη δεν µπορούν να µεταβάλουν περαιτέρω τις κοινωνικές
και οικονοµικές συνήθειες της περιοχής. 

Μας λέτε, τελικά, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή η περιοχή έχει συ-
νηθίσει να είναι σκουπιδότοπος της Ελλάδας και θα παραµείνει
έτσι.

Γι’ αυτό -και κλείνω και ευχαριστώ για την ανοχή- ζητάµε έναν
πραγµατικό λόγο, όχι αυτόν που είναι ανυπόστατος εντελώς, που
εξαιρούνται οι τρεις αυτές µονάδες, αλλά και ο αποτεφρωτήρας
υγειονοµικών αποβλήτων από την ΑΕΠΟ. Με ποιον τρόπο θα
εκτιµηθούν οι σωρευτικές επιπτώσεις στο περιβάλλον της δυτι-
κής Αθήνας από τη λειτουργία όλων αυτών των µονάδων, που
λειτουργούν εντός και κοντά στον χώρο του ΧΥΤΑ Φυλής; 

Αιτούµαστε τα τέσσερα έγγραφα των έως σήµερα αποφάσεων
για την περιβαλλοντική αδειοδότηση µονάδας θερµικής επεξερ-
γασίας επικίνδυνων αποβλήτων υγειονοµικών µονάδων, την αρ-
χική απόφαση του ΕΔΣΝΑ, του τότε ΕΣΔΚΝΑ, για την κατασκευή
και λειτουργία της εν λόγω µονάδας, του αποτεφρωτήρα, την
προγραµµατική σύµβαση του ΕΔΣΝΑ µε τον Δήµο Φυλής και τη
ΔΕΤΕΑΛΑ, τη δηµοτική εταιρεία του Δήµου Άνω Λιοσίων, που
µνηµονεύεται στην απόφαση 124 του 2021, και τις εκθέσεις ελεγ-
κτών των αρµόδιων περιβαλλοντικών υπηρεσιών στην ΕΑΥΜ, από
την αρχή της λειτουργίας ως σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, για άλλη µια φορά µιλάµε για θέµατα δια-

χείρισης αποβλήτων, στη συγκεκριµένη και σήµερα επερώτησή
σας για θέµατα διαχείρισης επικίνδυνων αποβλήτων υγειονοµι-
κών µονάδων. Με ρωτάτε αν περιλαµβάνεται στη µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων της οργανωµένης εγκατάστασης
διαχείρισης αποβλήτων της δυτικής Αττικής. Η απάντηση είναι
ότι περιλαµβάνεται στην ΜΠΕ της οργανωµένης εγκατάστασης.
Περιέχεται συγκεκριµένη τεχνική περιγραφή του αποτεφρωτήρα
επικίνδυνων αποβλήτων υγειονοµικών µονάδων. Λαµβάνεται υπ’
όψιν στην αξιολόγηση των επιπτώσεων των χωροθετούµενων
εντός της οργανωµένης εγκατάστασης και διαχείρισης αποβλή-
των, όπως και στις προτάσεις για την παρακολούθηση βάσει του
προγράµµατος παρακολούθησης. 

Να σηµειωθεί ότι ο αποτεφρωτήρας δεν αποτελεί µέρος της
νέας ΑΕΠΟ του έργου «Ολοκληρωµένη εγκατάσταση διαχείρι-
σης», δεδοµένου ότι υφίσταται απόφαση έγκρισης περιβαλλον-
τικών όρων, η οποία έχει κριθεί επαρκής για την αντιµετώπιση
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Από την άλλη πλευρά, βρίσκε-
ται υπό τη διαχείριση, όπως αναφερθήκατε εσείς στον ιδιωτικό
φορέα, σχετική σύµβαση µε τον Ειδικό Διαβαθµιδικό Σύνδεσµο
Νοµού Αττικής. Γνωρίζετε, επίσης, ότι ο αποτεφρωτήρας Άνω
Λιοσίων είναι ο µοναδικός εν λειτουργία στη χώρα που εξυπηρε-
τεί τις ανάγκες αποτέφρωσης επικίνδυνων αποβλήτων υγειονο-
µικών µονάδων, κάποια εκ των οποίων θα έπρεπε σε αντίθετη
περίπτωση να οδηγηθούν στο εξωτερικό. Επισηµαίνεται ότι για
τα µεικτά επικίνδυνα απόβλητα, καθώς και για άλλα επικίνδυνα
απόβλητα υγειονοµικών µονάδων, η ενδεδειγµένη λύση για τη
διαχείρισή τους είναι η αποτέφρωση. 

Με βάση το εθνικό σχέδιο διαχείρισης αποβλήτων η συνολική
παραγόµενη ποσότητα επικίνδυνων αποβλήτων υγειονοµικών µο-
νάδων ανερχόταν το 2018 σε δεκαέξι χιλιάδες επτακόσιους τό-
νους, εκ των οποίων τρεις χιλιάδες εννιακόσιοι τόνοι οδηγήθηκαν
προς αποτέφρωση στον υπό συζήτηση αποτεφρωτήρα. Επιση-
µαίνεται ότι υφίσταται, όπως είπα και πριν, µία µονάδα αποτέ-
φρωσης, µε αποτέλεσµα την αύξηση του κόστους µεταφοράς,
που επιτείνεται ιδιαίτερα στις περιπτώσεις υγειονοµικών µονά-
δων που είναι αποµακρυσµένες. Και αυτός ο χώρος λειτουργίας
είναι µεταξύ των προτεινόµενων µέτρων στο εθνικό σχέδιο δια-
χείρισης αποβλήτων. 
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Προβλέπονται και άλλες µονάδες αποτέφρωσης από φορείς
διαχείρισης αποβλήτων ή και ιδιώτες, βελτιώνοντας σηµαντικά
το υφιστάµενο δίκτυο διαχείρισης, µε την εξάλειψη της χωροτα-
ξικής ανισοκατανοµής των υφιστάµενων µονάδων, αξιοποίηση
της υφιστάµενης µονάδας καθώς και των νέων µονάδων αποτέ-
φρωσης για επικίνδυνα απόβλητα υγειονοµικών µονάδων, για την
επεξεργασία αποβλήτων άλλης προέλευσης, ιδίως ληγµένων
φαρµάκων από φαρµακοβιοµηχανίες και φαρµακαποθήκες, βιο-
µηχανικά απόβλητα, εφόσον η αποτέφρωση αποτελεί ενδεδειγ-
µένη µέθοδο τελικής διάθεσής τους και η επιλεγείσα τεχνολογία
αποτέφρωσης είναι κατάλληλη για τα απόβλητα αυτά. Βεβαίως
πάντα υπάρχει ο έλεγχος και όλοι οι όροι σε ό,τι αφορά στην
προστασία του περιβάλλοντος. 

Τα αναφέρω αυτά, γιατί πριν υπάρξει αυτός ο αποτεφρωτήρας
για να διαχειρίζεται αυτά τα επικίνδυνα απόβλητα υγειονοµικών
µονάδων, πού πήγαιναν όλα αυτά; Στα σκουπίδια; Χύµα παντού;
Είναι καλύτερη, λοιπόν, αυτή η λύση, αγαπητέ συνάδελφε, από
το να υπάρχει ένας οργανωµένος χώρος, υπό έλεγχο και µε τή-
ρηση προδιαγραφών και σε ό,τι αφορά στις περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις;

Επειδή όµως έχω ξεπεράσει τον χρόνο µου θα συνεχίσω, και
βεβαίως θα σας παραδώσω όλο το υλικό στο οποίο αναφερθή-
κατε, στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αρσένη ο
λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που θα παραδώσετε τα έγγραφα που

ζητήσαµε. Περιµένουµε να τα δούµε για να τα εξετάσουµε. Η δι-
καιολογία ότι «από το τίποτα καλύτερα να τα στείλουµε στη
Φυλή» δεν µπορεί να συνεχίσει. Πώς να το κάνουµε! Δεν είναι δυ-
νατόν από τη δεκαετία του ’60 αυτός ο τόπος να δέχεται την πλει-
οψηφία των απορριµµάτων της µισής Ελλάδας, να µιλάµε πλέον
για τη µεγαλύτερη χωµατερή της Ευρώπης, και να συζητάµε τη
συνέχιση αυτού του εγκλήµατος. Παρουσιάσατε, θα µου επι-
τρέψτε, µια ωραιοποιηµένη εικόνα. Μιλήσατε για έναν χώρο που
λειτουργεί σωστά και που τηρούνται οι προδιαγραφές. Το
έχουµε συζητήσει επανειληµµένα, δεν λειτουργούν οι προδια-
γραφές. 

Έχουµε εκθέσεις οι οποίες αποκρύπτονται. Η έκθεση της
«ΑΣΠΡΟΦΟΣ» έµεινε κλεισµένη στα συρτάρια του Δηµάρχου
Φυλής για δύο χρόνια. Έχουµε τις εκθέσεις των επιθεωρητών
περιβάλλοντος για τα υπόγεια ύδατα, τα οποία επίσης θεωρούν-
ται κρατικό µυστικό και δεν δηµοσιοποιούνται. Έχουµε εκθέσεις
που εκκρεµούν ή που έχουν γίνει στο παρελθόν οι οποίες δεν
συµπεριλαµβάνονται, δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν στη µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων και στην αδειοδότηση για τον πολύ
απλό λόγο ότι δεν θα µπορούσε να σταθεί µια µελέτη µε αυτές
τις επιπτώσεις. Οποιοσδήποτε καθίσει και δει, όπως πολύ σωστά
είπε το Ευρωκοινοβούλιο στην απάντηση της Επιτροπής Αναφο-
ρών, θα διαπιστώσει ότι πρόκειται για ένα έγκληµα αυτό που γί-
νεται στο ΧΥΤΑ Φυλής το οποίο θα βασανίζει τρεις γενεές τον
τόπο. Το ότι σήµερα διανοούµαστε καν να το διαιωνίσουµε και
να το επιδεινώσουµε κιόλας και µε την καύση είναι κάτι το απε-
ρίγραπτο. Δεν µπορούµε να τοποθετηθούµε καν.

Απλά θα σας καλούσα να πάτε µια βόλτα πραγµατικά στις γει-
τονιές της Πετρούπολης να δείτε πώς είναι το καλοκαίρι η κατά-
σταση µε τη δυσοσµία, όχι κάθε µέρα, αλλά πολύ συχνά. Να
δείτε πόσο αβίωτη γίνεται η ζωή των κατοίκων αυτού του τόπου
και τότε να έρθετε να συζητήσουµε ξανά. 

Από την εκτελεστική απόφαση 2019/2010 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης της 12ης Νοεµβρίου του 2019, που τίθεται άµεσα σε
ισχύ, επιβάλλονται όροι και για τη συχνότητα και επίσης επιβάλ-
λεται µία αυστηρή συχνότητα µετρήσεως των συγκεκριµένων
επικίνδυνων για την υγεία και το περιβάλλον δεικτών όσον αφορά
στις µονάδες επεξεργασίας υγειονοµικών αποβλήτων. Έχουµε
την αµµωνία, οξείδια αζώτου, διοξείδια θείου, διοξείδιο του άν-
θρακα, υδροχλώριο, υδράργυρος, συνολικά πτητικά οξείδια του
άνθρακα, αιωρούµενα σωµατίδια και πρέπει να συνεχίσει η µέ-
τρηση. Ενώ, επιπλέον, απαιτείται ο αυτοµατοποιηµένος ή µη αυ-
τοµατοποιηµένος χειρισµός των αποβλήτων αποτέφρωσης µη
επαναχρησιµοποιούµενων στεγανών περιεκτών, εφόσον χρησι-

µοποιούνται, καθαρισµός και απολύµανση επαναχρησιµοποιήσι-
µων περιεκτών, εφόσον χρησιµοποιούνται. 

Αυτά είναι άµεσα εφαρµοστέα από το 2019. Θέλουµε τις εκ-
θέσεις που τα περιλαµβάνουν. Απαιτούµε όλα αυτά τα στοιχεία
για να είναι στα χέρια του λαού της δυτικής Αθήνας και του λαού
της δυτικής Αττικής. Διότι λυπάµαι, αλλά ο µόνος αγώνας που
µάς αφήνετε αυτήν τη στιγµή να κάνουµε είναι ο δικαστικός. Και
θα γίνει ο δικαστικός αγώνας. Θέλουµε όλα αυτά τα στοιχεία για
τα δικαστήρια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ταγαρά, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια, η καθυστέρηση εξεύρεσης

λύσης για τη διαχείριση των απορριµµάτων και των επικίνδυνων
αποβλήτων υγειονοµικών µονάδων σίγουρα οδηγεί σε προβλή-
µατα. 

Το έχω πει και άλλες φορές, επειδή έχω την τιµή να απαντώ
σε πολλές από τις επερωτήσεις σας γύρω από θέµατα που αφο-
ρούν στην προστασία του περιβάλλοντος, σχετικά µε την καθυ-
στέρηση διαχείρισης διαµέσου οργανωµένων χώρων που
πληρούν όλες τις προϋποθέσεις λειτουργίας για τη διαχείρισή
τους, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα τα µέτρα, -όχι εµείς εδώ- δεν
λύνουµε το πρόβληµα µε το να το διαχειριστούµε από µόνοι µας
και χωρίς να γνωρίζουµε τι γίνεται έξω από εµάς χρόνια τώρα. 

Υπάρχει τεχνογνωσία, υπάρχει εµπειρία, υπάρχουν τεχνολο-
γίες. Όλα αυτά έχουν λειτουργήσει ήδη στο εξωτερικό και µε κα-
θυστέρηση ερχόµαστε και εµείς να εφαρµόσουµε µεθόδους και
τεχνολογίες. Και όταν φτάνουµε στο σηµείο να υποδείξουµε τη
θέση στην οποία θα λειτουργήσει η µονάδα επεξεργασίας, εκεί
ξεκινούν και τελειώνουν όλες οι αντιδράσεις, γι’ αυτό και η δια-
χρονική καθυστέρηση αντιµετώπισης του προβλήµατος της δια-
χείρισης των αποβλήτων. Όµως πρέπει να παίρνουµε αποφάσεις,
όπως επιλέγουν έξω -που αποδεδειγµένα στην πράξη είναι λύ-
σεις που ανταποκρίνονται και µε σεβασµό στην προστασία για
το περιβάλλον- έτσι πρέπει να κάνουµε και εδώ. Να µάθουµε να
παίρνουµε αποφάσεις. Η καθυστέρηση δηµιουργεί προβλήµατα,
γι’ αυτό και οι επεκτάσεις στον χώρο που αναφέρεστε και συζη-
τάµε σήµερα.

Πάµε αλλού να οργανώσουµε κάποιον χώρο, πάλι έχουµε αν-
τιδράσεις. Και τι θα γίνει µε τη διαχείριση των απορριµµάτων,
των αποβλήτων; Θα πάνε πού; Θα τα διώξουµε στο εξωτερικό;
Μα, εκείνοι τα διαχειρίζονται µια χαρά. Εµείς από την πλευρά
µας καθυστερούµε. Αυτό ως µια γενική παρατήρηση.

Και εκεί στον χώρο που εξελίσσεται είναι γιατί δεν έχουµε βρει
εναλλακτικές και πιο ασφαλείς χώρους διαχείρισης. Αυτή είναι η
αλήθεια.

Ως προς το τελευταίο, να πάµε µαζί να βρούµε χώρους που
να είναι πιο ασφαλείς και από πριν να προβλέψουµε ποιες θα
είναι οι προδιαγραφές και να προστατεύσουµε όλοι µαζί το πε-
ριβάλλον. Αλλά πρέπει να βρούµε χώρους. Δεν µπορεί να είναι
όλα ανεξέλεγκτα.

Συνεχίζοντας, επειδή είναι ο µοναδικός αποτεφρωτήρας, θέλω
να σας πω ειδικά για την Αττική ότι σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέδιο
Διαχείρισης Επικίνδυνων Αποβλήτων Υγειονοµικών Μονάδων το
42% των επικίνδυνων αποβλήτων αυτών παράγονται στην Περι-
φέρεια Αττικής. Είναι ο µοναδικός αποτεφρωτήρας, η µοναδική
µονάδα και εδώ είναι τα περισσότερα. Θέλουµε και άλλα και
αλλού, για να µην µεταφέρονται. Αλλά να τα κάνουµε, να βρούµε
χώρους, να συµφωνήσουµε κάπου.

Η άρνηση παντού δηµιουργεί προβλήµατα, όλα αυτά τα οποία
συζητάµε συνεχώς και οι καθυστερήσεις εντείνουν τα προβλή-
µατα. Γι’ αυτό και µοιράζοµαι µαζί σας την αγωνία επιτέλους να
συµφωνήσουµε όλοι µας, σε όλα τα επίπεδα. Και γνωρίζετε ότι
έχω πολλές φορές αναλύσει ότι έχω ζήσει καταστάσεις. Όλοι
συµφωνούµε στη διαχείριση, όλοι συµφωνούµε στις µεθόδους ή
σχεδόν όλοι. Η θέση που επιλέγεται για να στηθεί η µονάδα για
την επεξεργασία δηµιουργεί αντιδράσεις, όπου και αν υποδειχ-
θεί. Δεν γίνεται έτσι.

Σε ό,τι αφορά ειδικά για στον αποτεφρωτήρα, είναι ιδιαίτερα
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κρίσιµης σηµασίας για την ορθή περιβαλλοντικά διαχείριση των
επικίνδυνων αποβλήτων. Στην πρόσφατα εκδοθείσα ενοποιηµένη
απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων για την οργανωµένη
εγκατάσταση διαχείρισης αποβλήτων της δυτικής Αττικής,
επειδή αναφερθήκατε αν λαµβάνεται υπ’ όψιν στην καινούργια
ΑΕΠΟ, συνεκτιµώνται οι επιδράσεις από τη διαχείριση και λει-
τουργία της µονάδας. Είπα, όµως, ότι υπήρχε ήδη απόφαση έγ-
κρισης περιβαλλοντικών όρων για τη συγκεκριµένη µονάδα. Το
ότι και αυτή επιδρά και αλληλεπιδρά σε όλες τις δραστηριότητες
και εγκαταστάσεις είναι αλήθεια και έχει ληφθεί υπ’ όψιν αυτή η
συνεισφορά της συγκεκριµένης µονάδας σε σχέση µε όλες τις
δραστηριότητες που λειτουργούν στην περιοχή.

Σε ό,τι αφορά, όπως είπα, στο αίτηµά σας να έχετε απαντήσεις
για όλα τα έγγραφα, έχω εδώ ένα CD µέσα στο οποίο περιλαµ-
βάνονται όλα τα έγγραφα τα οποία ζητάτε και είναι στη διάθεσή
σας και θα χαρώ -ειλικρινά το λέω- για όποια πρόταση δηµιουρ-
γική που δίνει απάντηση και λύση ως προς το πρόβληµα, είµαστε
εδώ να τη συζητήσουµε. Λύση θέλουµε που να λύνει το πρό-
βληµα. Λύση σηµαίνει, όµως, επιλογή θέσης, επιλογή τρόπου και
στο τέλος εγκατάσταση της δραστηριότητας για να µην είναι όλα
χύµα, σκόρπια παντού και συνηθίσουµε στην εικόνα «σκουπίδια
παντού».

Όταν πάµε να τα µαζέψουµε σε έναν οργανωµένο χώρο, τότε

ξεκινούν οι αντιδράσεις. Είναι οργανωµένος και ελεγχόµενος µε
όλες τις προδιαγραφές που δεν τις βάζουµε εµείς ξεκοµµένοι
από τον κόσµο. Τις έχουν βάλει άλλοι πριν από εµάς. Γνωρίζουµε
αποδεδειγµένα ότι λειτουργούν. Τις έχουµε επισκεφθεί. Προστα-
τεύουµε το περιβάλλον ακόµη και µέσα στις πόλεις. Έτσι θα εί-
µαστε χρήσιµοι για να δώσουµε απάντηση σε όλα τα ερωτήµατα
που εσείς βάζετε. Γνωρίζω την ευαισθησία σας. Να είµαστε όµως
χρήσιµοι και αποτελεσµατικοί στη λύση αυτού του προβλήµατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ, για τις αναλυτικές σας απαντήσεις σε
πολύ κρίσιµα θέµατα. Είστε, όπως πάντα, ουσιαστικός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
είκοσι δυο επικαίρων ερωτήσεων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 15.21’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 23
Ιουνίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων
και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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